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DEFY I El Primero 21
1/100th of a second chronograph

ZENITH, THE FUTURE OF SWISS WATCHMAKING

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ Σελ. 2
Πώς

ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ Σελ. 13
Εις μνήμην...

ΛΕΥΚΩΣΙΑ, Κυριακή 5 Μαΐου 2019 • Eτος 11ο • Aρ. φύλλου 554

Σε κτήρια που έχουν περιέλθει στα χέρια
τραπεζών λόγω της διευθέτησης για τα
ΜΕΔ και της πρώην ΣΚΤ στρέφεται η κυ-
βέρνηση για μεταστέγαση των Υπουρ-
γείων Εργασίας, Εσωτερικών, καθώς του
Υφυπ. Ναυτιλίας. Σύμφωνα με πληροφο-
ρίες της «Κ» το Υπ. Εργασίας μεταφέρεται
στο παλαιό κτήριο της Λαϊκής Τράπεζας

στα φώτα του «Καλησπέρα» στην είσοδο
της Λευκωσίας. Το Υπ. Εσωτερικών, που
στεγάζεται στο κτήριο της Αρχιγραμμα-
τείας και το οποίο είχε κριθεί ακατάλληλο,
μεταφέρεται στο παλιό κτήριο της FBME,
κοντά στο Hilton. Το Υφυπ. Ναυτιλίας
μετακομίζει σε ακίνητο στην οδό Γλάδ-
στωνος στη Λεμεσό. Οικονομική, σελ. 3

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΘΕΑΜΑ

Nτοκιμαντέρ για όλες τις ηλικίες από το Netflix
Η δημοφιλής πλατφόρμα εμπλουτίζει το περιεχόμενό της, προσφέροντας στα
εκατομμύρια των συνδρομητών της ντοκιμαντέρ για όλα τα γούστα. Οι λάτρεις των
ντοκιμαντέρ μπορούν πλέον να απολαύσουν μέσω της πλατφόρμας εκπομπές για
τον αθλητισμό, όπως το «Losers» ή το  Fyre για τη διαστρέβλωση. Ζωή, σελ. 1

ΠΡΟΣΩΠΟ

Ο Σωκράτης Σινόπουλος, μετρ της λύρας στην «Κ»
Ο σημαντικότερος διεθνώς αναγνωρισμένος δεξιοτέχνης της πολίτικης λύ-
ρας Σωκράτης Σινόπουλος μιλάει στην «Κ» και λέει ότι πια έχουμε περάσει
τη φάση της διάσωσης, ότι τα πράγματα πρέπει να τα κάνουμε όπως οι παπ-
πούδες μας. Ζωή, σελ. 8

ΜΟΥΣΙΚΗ

Το βινύλιο ολοένα και κερδίζει το χαμένο έδαφος
Ο αναλογικός ήχος του βινυλίου εξακολουθεί ακόμη και σήμερα να συγκινεί
ολοένα και  περισσότερους. Οι πωλήσεις δίσκων βινυλίου ανεβαίνουν διεθνώς,
και πλέον οι δίσκοι αποκτούν και χρώμα. Πολλές εταιρείες επανακυκλοφορούν
δίσκους, θέλοντας να ανακυκλώσουν το ενδιαφέρον του κοινού. Ζωή, σελ. 9

Παιχνίδια ρίσκου
στη Βενεζουέλα 
Aποτυχημένο διάβημα Γκουαϊδό

Η Βενεζουέλα προσπαθεί να ισορροπήσει
σε τεντωμένο σκοινί με την κυβέρνηση
του Νικολάς Μαδούρο να παραμένει στην
εξουσί. Φημολογείται σκοτεινό παρα-
σκήνιο πίσω από την απόπειρα της αν-
τιπολίτευσης να ανατρέψει την κυβέρ-
νηση Μαδούρος. Σελ. 20

Σηκώνουν άγκυρα
για μαρίνα Πάφου
Μέτρα για την αποφυγή λαθών

Τις υπηρεσίες εξειδικευμένων συμβούλων
για διαμόρφωση των όρων του νέου δια-
γωνισμού για τη μαρίνα Πάφου και να
αποφευχθούν λάθη του παρελθόντος βρί-
σκεται το Υφυπ. Ναυτιλίας. Ελπίδες ότι η
κατασκευή θα αρχίσει μέσα στο 2020 εκ-
φράζει ο Φ. Φαίδωνος. Οικονομική, σελ. 5

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Οι προτεραιότητες 
Η παραίτηση του υπουργού Δικαιοσύνης
και η παύση του αρχηγού Αστυνομίας εν-
τάσσονται στο πλαίσιο της αποκατάστασης
πολιτικών και διοικητικών ελλειμμάτων
που, στην περίπτωση των κατά συρροή εγ-
κλημάτων, όπως βάσει αποκαλύψεων και
εξελίξεων παρουσιάζονται, εξέθεσαν την
κυβέρνηση απέναντι στην κυπριακή κοι-
νωνία και τραυμάτισαν το κύρος του προ-
έδρου. Εκείνο, ωστόσο, που είναι εξαιρετικά
σοβαρό, διότι εκθέτει την Κύπρο διεθνώς
είναι ότι τα ελλείμματα στη διερεύνηση κα-
ταγγελιών, αφήνουν εμφανώς εκτεθειμένες
τις αστυνομικές αρχές Κι αυτό γιατί προ-
δίδουν αδιαφορία στον σεβασμό της αν-
θρώπινης ζωής αλλοδαπών και ιδιαίτερα
εργαζόμενων αλλοδαπών στον τόπο μας.
Μια αδιαφορία που αγγίζει δυστυχώς το
απεχθές πρόσωπο του ρατσισμού. Υπό τας
περιστάσεις κυβέρνηση, Βουλή και δικαιο-
σύνηπρέπει να ανατάξουν προτεραιότητες
άμεσα ώστε να θωρακίσουν την Κύπρο και
ας μείνουν πια οι καρέκλες σε έσχατο πλάνο.

ΕΛΕΝΗ ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ

Εκτός πλάνου 
συγχώνευση 
ΔΗΚΟ-Αλληλεγγύης 

Απορρίπτει κατηγορη-
ματικά τα σενάρια συγ-
χώνευσης ΔΗΚΟ-Αλλη-
λεγγύης εξαιτίας και της
συνεργασίας στις  ευ-

ρωεκλογές η πρόεδρος της Αλληλεγ-
γύης Ελένη Θεοχάρους. Μιλάει για
την άνοδο του ΕΛΑΜ, σημειώνοντας
πως η Πολιτεία εξέθρεψε το ΕΛΑΜ,
διότι το χρειάζεται, είτε ως μπαμπού-
λα, είτε ως παρακαταθήκη ψήφων.
Αφήνει ανοικτό το σε ποια ομάδα θα
συμμετάσχει στο ενδεχόμενο εκλο-
γής της και αποκαλύπτει πως όνειρό
της είναι η κατασκευή μητροπολιτι-
κού μετρό στην Κύπρο. Σελ. 9

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ

Η οικολογία απάντηση
στην Ακροδεξιά 
Ο πολιτικός κόσμος άργησε να αντι-
ληφθεί τι σημαίνει Ακροδεξιά, λέει
στη συνέντευξή του στην «Κ» ο υπο-
ψήφιος ευρωβουλευτής Χαράλαμπος
Θεοπέμπτου, σημειώνοντας πως
απάντηση στην Ακροδεξιά είναι η δη-
μοκρατική και οικολογική πολιτική.
Αποκαλύπτει πως τα πράσινα κόμματα
βρίσκονται σε συντονισμό για τη δια-
μόρφωση μιας κοινής πολιτικής στην
Ε.Ε. την επόμενη πενταετία. Σελ. 15

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΛΑΜΠΡΙΑΝΙΔΗΣ

Το ΓεΣΥ θα βάλει 
τέλος στους εράνους
Οι αντιδράσεις από ορισμένους κύ-
κλους θα επηρεάσουν την ομαλή λει-
τουργία του ΓεΣΥ, δηλώνει στην «Κ» ο
Δημήτρης Λαμπριανίδης. Επισημαίνει
ότι η προσφορά στους πολίτες καλύ-
τερης ποιότητας υπηρεσιών υγείας θα
αναβαθμίσει το βιοτικό τους επίπεδο
και θα δώσει τέλος στους εράνους για
θεραπείες. Οικονομική, σελ. 4

Το κεφάλαιο «Ορέστης» και κακοί χειρισμοί
από πλευράς της Αστυνομίας προκάλεσαν
ντόμινο αντιδράσεων, αλλά και καταιγιστικές
πολιτικές εξελίξεις. Ο υπουργός Δικαιοσύνης
Ιωνάς Νικολάου υπέβαλε την παραίτησή του,

μετά από ένα παρασκήνιο επαφών που είχε
με τον πρόεδρο Αναστασιάδη μακριά από
το Προεδρικό. Η παραίτηση Νικολάου, σε
συνδυασμό με την παύση του αρχηγού Αστυ-
νομίας, θεωρείται πως έδωσε ανάσα ζωής σε

κυβέρνηση και ΔΗΣΥ σε μία ιδιαίτερα κρίσιμη
περίοδο. Αυτές οι εξελίξεις άνοιξαν και πάλι
το κεφάλαιο του ανασχηματισμού, ο οποίος
θεωρείται δεδομένος φθινόπωρο. Πού θα
βρίσκεται ο Ιωνάς και ποιος θα τον διαδεχθεί

είναι τα ερωτήματα που τίθενται σήμερα,
ενώ από τον Οκτώβριο ανοίγει ο δρόμος για
νέα πρόσωπα, που ίσως σηματοδοτήσουν
την επανεκκίνηση που χρειάζεται μία ήδη
κουρασμένη διακυβέρνηση. Σελ. 4-5

Στις ευρωκάλπες της 26ης Μαΐου τις έξι έδρες της Κύπρου διεκδικούν  17 συνδυασμοί, αποτελούμενοι από 72 πρόσωπα. Ο προεκλογικός
συρμός, στην τελευταία καμπή, έκανε σταθμό στο Διεθνές Συνεδριακό Κέντρο Λευκωσίας, όπου οι υποψηφιότητες υποβλήθηκαν επισήμως
και οριστικά και όπου ο φακός συνέλαβε ένα εξαιρετικά ενδιαφέρον ενσταντανέ. Σελ. 16

Σημαντικές για το μέλλον της Ε.Ε. αυτές οι εκλογές   

Μεταστεγάζονται τρία υπουργεία
Το Εσωτερικών, το Εργασίας και το Υφυπουργείο Ναυτιλίας

Η κυβέρνηση Αλέξη Τσίπρα μπαίνει στην
τελική ευθεία των ευρωεκλογών με όπλα
της τις παροχές και τη σκανδαλολογία. Ο
πρωθυπουργός της χώρας θα ανακοινώσει
το συντομότερο μια σειρά από μέτρα της
τάξης του 1,2 δισ. ευρώ, με κυβερνητικά
στελέχη να προεξοφλούν πώς ό,τι ανα-
κοινωθεί έχει το πράσινο φως των θεσμών.

Η κυβέρνηση θα επιδιώξει να κρατήσει
εκτός αντιπαράθεσης τα εθνικά θέματα,
τα οποία εισέρχονται σε κρίσιμη φάση,
όπως καταδεικνύει η μετακίνηση του
τουρκικού γεωτρύπανου στην κυπριακή
ΑΟΖ. Σύμφωνα με όλες τις τρέχουσες δη-
μοσκοπήσεις ο ΣΥΡΙΖΑ με τη ΝΔ τηρούν
απόσταση ασφαλείας. Σελ. 18

Εκλογές με σκάνδαλα και παροχές  
«Δώρα» αξίας 1,2 δισ. φέρνουν στους Έλληνες οι ευρωκάλπες

Προς ανασχηματισμό το φθινόπωρο
Το παρασκήνιο της παραίτησης του Ιωνά Νικολάου και οι εξελίξεις που σηματοδότησαν νέα κρίση στην κυβέρνηση 

Ευθύνες στην
Αστυνομία από
τρεις νομικούς

Ανδρέας Αγγελίδης: Δεν έπρεπε να
την προκαλέσει και να  αποδεχθεί την πα-
ραίτηση Ιωνά Νικολάου ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας.

Κρις Τριανταφυλλίδης: Εφόσον δεν
έδωσε παραίτηση ο αρχηγός της Αστυνο-
μίας στον πρόεδρο της Δημοκρατίας ο
ίδιος θεωρεί ότι δεν ευθύνεται.

Αντώνης Γλυκής: Η κοινωνία δείχνει
τον ρατσισμό που τη διακατέχει δεδομέ-
νου ότι τα ελλείποντα πρόσωπα δεν ήταν
Κύπριοι. Σελ. 6

ΚΥΠΡΙΑΚΟ Σελ. 7

Η Τουρκία απέρριψε
ενδεχόμενο
άτυπης διάσκεψης

Θέλει λύση βελγικού μοντέλου
με κυρίαρχη τουρκική βάση.

ΑΘΩΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ

«Φτάνει πια» στις
πολιτικές Αναστασιάδη
Οι συνέπειες είναι ήδη εμφανείς
από την επανεκλογή του Νίκου Ανα-
στασιάδη, αναφέρει στη συνέντευξή
του στην «Κ» ο Άθως Γεωργίου, ση-
μειώνοντας πως στην πρώτη εκλογι-
κή μάχη, μετά την επανεκλογή του,
θα πρέπει να σταλεί το μήνυμα πως
φτάνει πια. Μιλάει για τους στόχους
του αν εκλεγεί, αλλά και για την πο-
ρεία του ΓεΣΥ. Σελ. 15
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Ο ΦΡΑΝΚΟ ΓΙΑ ΤΟΝ ΠΟΛΕΜΟ: [Από τη συ-
νέντευξή του στον απεσταλμένο της «Κ», Σπύρο
Μελά] «[...] Επί του πολιτικού πεδίου είμεθα ει-
ρηνόφιλοι – αλλά ειρηνόφιλοι χωρίς θυσίαν της
αξιοπρεπείας μας. Δεν θέλομεν και δεν πιστεύομεν
εις την δυνατότητα του πολέμου. Εγυρίσατε στην
Ισπανία και είδατε τα ερείπια. Η τύχη που περιμένει
την Ευρώπη σ’ ένα γενικό πόλεμο είναι απαισία.
Ο πόλεμος σήμερα δε διεξάγεται κατά μέτωπον
μόνο· γίνεται κατά βάθος· και μια ζώνη δεν απαλ-
λάσσεται από τον αιματηρόν τυφώνα του ολέθρου.
Η καταστροφή θα είναι τέτοια, ώστε κανένα έθνος
δεν θα ημπορή να την πληρώση και γι’ αυτό ακριβώς
κανένα έθνος δεν είναι δυνατόν ν’ αναλάβη και
την ευθύνη της. Η καταστροφή θα είναι τόσης
εκτάσεως, ώστε και όλα μαζύ τα έθνη δεν θα είναι
ικανά να την πληρώσουν. Διότι δεν θα καταστρα-
φούν μόνον αξίαι που εδημιούργησε η παρούσα
γενεά, αλλά πολλές γενεές πριν απ’ αυτήν. [...]».
ΣΥΛΛΗΨΗ ΘΕΟΥ – ΣΙΑΝΤΟΥ: Είναι ήδη γνω-
στόν ότι ο εκ των πλέον σημαινόντων ηγετικών
στελεχών του Κ.Κ.Ε., και κατ’ επανάληψιν βου-
λευτής Κωνσταντίνος Θέος είχεν επιτύχει να απο-
δράση μετά του επίσης πρώην κομμουνιστού βου-
λευτού Γ. Σιάντου ςκαι επτά άλλων σημαινόντων
στελεχών του Κομμουνιστικού Κόμματος εκ της
νήσου Ανάφης όπου είχεν εκτοπισθή. [...] Συνεπεία
των αποκαλύψεων τούτων ήσαν αι ενεργηθείσαι
συλλήψεις των κατωτέρω κατονομαζομένων, εις
χείρας δε της Ασφαλείας περιήλθον διάφορα σο-
βαρά στοιχεία εκ των οποίων αποδεικνύεται η
στενή συνεργασία του Κομμουνιστικού Κόμματος
μετά ωρισμένων κομμουνιστικών υπολειμμάτων.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
5.V.1939

Πώς μπορείς να πά-
ρεις διά της βίας από
τα χέρια της μάνας
του ένα παιδί; Πώς
είναι ανθρωπίνως δυ-
νατό να σκοτώσεις

ένα παιδί μπροστά στη μάνα του;
Πώς είναι ακόμα νοητό να σκοτώ-
σεις μια μάνα μπροστά στο παιδί
της; Πώς είναι με χέρια γυμνά να
πνίγεις ένα παιδάκι; Πώς γίνεται
να βλέπεις να σβήνουν στα χέρια
σου δύο παιδικά ματάκια; Πώς είναι
βολετό να κόβεις οριστικά την ανά-
σα ενός εξάχρονου; Πώς μπορεί η
μοιραία επαφή των χεριών με τον
λαιμό ενός οχτάχρονου παιδιού
να μην προκαλεί αναγούλα, εμετό
και σύγκρυο;

Πώς είναι μπορετό μια μάνα,
στιγμές πριν πεθάνει, να βιώσει
τον άφατο πόνο της ενοχής ότι
οδήγησε στο λεπίδι του φονιά το
παιδί της; Πώς είναι για μια εικο-
σάχρονη από Φιλιππίνες, Νεπάλ
ή Βιετνάμ, που πληρώνει κάποιες
χιλιάδες δολάρια σε ατζέντηδες
να τη φέρουν στην Κύπρο για δου-
λειά, να κάτσει η μπίλια η κακιά
και να δουλεύει από τις έξι το πρωί
μέχρι τις δέκα το βράδυ καθαρί-
ζοντας το σπίτι της μάνταμ και συ-
χνά και της αδελφής μάνταμ; Πώς
είναι να είσαι είκοσι χρονών και
εκτός των οικιακών δουλειών να
ξεσκατίζεις κι έναν παππού και
μια γιαγιά ή και τους δύο;

Πώς είναι να είσαι είκοσι χρονών
και να σου βάζει ο σερ χέρι και όχι
μόνο; Πώς είναι να είσαι είκοσι
χρονών και να «εκπαιδεύεται» με
το κορμί σου και το έφηβο καμάρι
της καθωσπρέπει οικογένειας; Πώς
είναι να είσαι είκοσι χρονών και
να μην έχεις την αγκαλιά της μάνας
σου κοντά να πέσεις μέσα και να
κλάψεις γοερά; Πώς είναι να είσαι
γονιός και να μαθαίνεις ότι η κόρη
σου που ζει και εργάζεται στην τά-
χατες  ειδυλλιακή Κύπρο και το
οχτάχρονο παιδί της έχουν εξα-
φανιστεί; Πώς είναι στη φτώχια
σου επάνω να μην μπορείς να πά-
ρεις το αεροπλάνο και να πας να
τους αναζητήσεις;

Πώς είναι να επικοινωνείς με
την αστυνομία με χίλια ζόρια και

να σου λένε ότι η κόρη σου έφυγε
από την Κύπρο, ενώ το περιβάλλον
της εκεί και τα ΜΜΕ άλλα να λένε;
Πώς είναι να είσαι γονιός στις Φι-
λιππίνες, το Νεπάλ ή την Ινδία, να
ξέρεις ότι το παιδί σου που πήγε
στη μακρινή Κύπρο για να δουλέψει
έχει να δώσει σημεία ζωής δύο
χρόνια ή να σου στείλουν δύο φέ-
ρετρα με τις αποσυντιθέμενες σο-
ρούς της κόρης και της εγγονής
σου;

«Και πού φταίμε οι Κύπριοι;»,
θα ρωτήσουν οι πιο θρασείς εξ
ημών. Τι να πω κι εγώ; Να επανα-
λάβω αυτό που είπα κάποτε από
τούτη τη στήλη; Ότι οι μέρες μου
γίνονται ολοένα και δυσκολότερες
διότι, όπως είπε ο Νίτσε, «στην
τρέλα δεν με οδηγεί η αμφιβολία,
αλλά η βεβαιότητα»;

Η βεβαιότητα ότι εδώ οι άνθρω-
ποι βολεύτηκαν σε μια ανεξήγητη
νιρβάνα που φέρνει λίγο στον τυ-
χοδιωκτισμό και λίγο στην ηλιθιό-
τητα;

Να πω ότι οι άρχοντες ξανάπια-
σαν τον παλιό δόλο των θεών και
σαν αλχημιστές, έκαναν τόσες προ-
σμίξεις στο ψέμα που ακόμα και
οι συμφορές μας, τους έγιναν προ-
σοδοφόρες; Αυτό να πω; Ή ότι
φταίει ο Ιωνάς και όχι το κήτος;
Ότι πήρε είκοσι μέρες στην κυ-
βέρνηση να αναβλέψει;

Πώς αυτό σημαίνει ότι έφτασε
στο μη παρέκει ο πρόεδρος για να
αποπέμψει υπουργό και αρχηγό;
Ότι η ευθιξία δεν είναι η αυτουργία,
αλλά το φύλλο συκής για ένα πο-
λιτικό; Ότι τούτος ο λαός αφέντη
μου πάσχει από παιδεία όσο και ο
υπουργός που διορίσατε; Με σι-
γουριά όμως θα πω: Από καταβολής
του τόπου οι μαύροι γύπες του με-
γάλου τίποτα μαγάριζαν γη κι αν-
θρώπους, ζώντας με σάρκες ηρώων
και κόλλυβα μνημοσύνων. Κι ο
Τεύκρος στη Σαλαμίνα δακρύζει
που καίγονται ακόμα τα καράβια
μεσοπέλαγα. Παράδωσε πνεύμα
καημένε κι εσύ. Χώνεψέ το! Εκεί
που δεν φτάνουν εφτά σοφοί για
την ειρήνη περισσεύει ένας τρελός
για την καταστροφή… 

Πώς 

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ
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Πολλά ερωτήματα προκάλεσε ο επιστολογρά-
φος Healthy. Ως γνωστόν την Παρασκευή απέ-
λυσε τον αρχηγό Αστυνομίας Ζαχαρία Χρυσο-
στόμου με... επιστολή. Κάποιοι φοβούνται πως
η νέα «εύκολη» μέθοδος, ίσως του γίνει συνή-
θεια...

Η... καρατόμηση δύο αρχηγών αστυνομίας, μία
σε κάθε θητεία του, δημιουργεί νέο ρεκόρ στα
χρονικά της Δημοκρατίας. «Ακόμα έναν να φάει
θα μιλάμε για serial killer αρχηγών» σχολίαζε
προχθές με μαύρο χιούμορ πολιτικός του κυ-
βερνώντος κόμματος. Αλλά και αυτός ο Ζαχα-
ρίας ούτε κουβέντα δεν είπε εξερχόμενος του
Μεγάρου. Δεν εξήγησε ας πούμε γιατί δεν υπέ-
βαλε παραίτηση και άφησε τον Healthy να τον
απολύσει διά επιστολής. Για να μπορέσει να λά-
βει πιο νωρίς τη σύνταξή του και να διασφαλί-
σει κεκτημένα με βάση το συμβόλαιό του, όπως
ψιθυρίζεται; Γιατί αν το έκανε για την τιμή των
όπλων δεν θα το έλεγε; Γιατί δεν μιλάς, Ζαχα-
ρία; Γιατί δε λες κουβέντα; Μήπως κρατάς
κρυμμένα μυστικά και ντοκουμέντα;

Σε πολιτικό πηγαδάκι την περασμένη εβδομά-
δα άκουσα και το νέο ανέκδοτο που κυκλοφο-
ρεί από τη Βουλή μέχρι το Δικαιοσύνης και το
Αρχηγείο Αστυνομίας: Ποιος θα καταγραφεί τε-
λικά ως ο αναμορφωτής της Αστυνομίας; Ο Ιω-
νάς; Ο Ζαχαρίας ή ο Αναστασιάδης; Απάντηση:
Ο serial killer!

Αγνοούμενος ήταν μέχρι την ώρα που γραφό-
ταν η στήλη και ο νέος υπουργός Δικαιοσύνης
και ο νέος αρχηγός Αστυνομίας. Τα σενάρια
πολλά και τα ονόματα ακόμη περισσότερα αλλά
«ο Healthy μόνο ξέρει»...

Πηγή μου από τον Λόφο της εξουσίας μου έλε-
γε προχθές ότι επικρατέστερος για τη θέση του
αρχηγού είναι ένας, ο υπαρχηγός. Δικαιολογη-
μένα θα διερωτηθείτε «μα υπάρχουν πέντε
υπαρχηγοί εν δυνάμει υποψήφιοι για την αρχη-
γία», και θα έχετε δίκαιο. Ένας όμως συγκεν-
τρώνει τις περισσότερες «θετικές ψήφους» και
κυρίως την ιδιαίτερη συμπάθεια του Healthy.
Και αυτός είναι ο Κύπρος Μιχαηλίδης. Εκτός
από την εμπειρία και τις ικανότητές του έχει και
το θετικό ότι βρίσκεται κοντά στην αφυπηρέτη-
ση. Ωστόσο, με τον Healthy ποτέ δεν μπορείς να
είσαι σίγουρος... 

Ένταση προκλήθηκε την Παρασκευή και σε ένα
άλλο πολιτικό χώρο, εκτός από το Προεδρικό.

Στο ΑΚΕΛ. Ασφαλείς πληροφορίες μου από την
κυρία Γιαννούλα, η οποία ως γνωστόν ακούει
όλα όσα ψιθυρίζονται στους διαδρόμους της
Εζεκία Παπαϊωάννου και ακόμη περισσότερα,
κάνουν λόγο για αντιδράσεις από δύο υποψή-
φιους ευρωβουλευτές του κόμματος. Αιτία η
κυκλοφορία της «δήλωσης στήριξης στον Νιαζί
Κιζίλγιουρεκ» με τα ονόματα πέραν των 50 ατό-
μων, πολιτικών, πρώην υπουργών, πρώην προ-
έδρων και υποψήφιων προέδρων (Βασιλείου,
Μαλάς), ακαδημαϊκών, καλλιτεχνών και άλλων,
όλων του ευρύτερου χώρου που επηρεάζει το
ΑΚΕΛ. Σύμφωνα με την καλά πληροφορημένη
κυρία Γιαννούλα η αντίδραση των δύο υποψη-
φίων ήταν έντονη για τη διάκριση που κάνει το
κόμμα μεταξύ των υποψηφίων ευρωβουλευ-
τών. Αντιδράσεις υπήρξαν πολύ πρόσφατα και
για τη δράση του μηχανισμού του κόμματος
υπέρ του Νιαζί Κιζίλγιουρεκ «εις βάρος άλλων
κομματικών υποψηφίων».

Είδατε τα πλάνα από την υποβολή υποψηφιο-
τήτων για τις Ευρωεκλογές; Εγώ τα είδα και

προς στιγμή συγχύστηκα. Νόμισα ότι έβλεπα
την εκπομπή του Λούη, ή του Λαζόπουλου, ή
του Ράδιο Αρβύλα. Τελικά, όμως, ήταν αληθινή,
αυθεντική TV, live μετάδοση του δράματος που
βιώνουμε και αυτού που μας περιμένει... Μα
πώς γίναμε έτσι; Και πού τα είχαμε τόσα πολλά
ψώνια κρυμμένα;

Δεν είναι ένα, ούτε δύο αλλά τουλάχιστον τρία
τα κόμματα που παίζουν την τύχη τους στις ευ-
ρωεκλογές. Όχι μόνο στελέχη, αλλά και πολιτι-
κοί αρχηγοί παραδέχονται πια πως τα αποτελέ-
σματα των εκλογών θα καθορίσουν το μέλλον
του κόμματός τους. Κάποιος το είπε και σε κλει-
στή συγκέντρωση οπαδών του κόμματός του:
«Εάν δεν βγάλουμε ευρωβουλευτή κινδυ-
νεύουμε να μη βγάλουμε ούτε βουλευτή»...

ΚΟΥΪΖ: Υπαρξιακό, σχεδόν μεταφυσικό το ση-
μερινό, διπλό κουίζ: α) Η πολιτική ευθύνη
υπάρχει; Μπορεί όμως να είναι και αλ α καρτ; β)
Η πολιτική ευθιξία μπορεί και να έρχεται ανα-
δρομικά;

Ο Σπονδοφόρος απουσιάζει.

«Δε λες κουβέντα, κρατάς κρυμμένα μυστικά και ντοκουμέντα»...

Ο serial killer των αρχηγών και ο θαυμαστός κόσμος
των υποψήφιων ευρωβουλευτών 

Ο ένας τρόπος για να διαβάσει κά-
ποιος τα αποτελέσματα των ισπα-
νικών εκλογών, που έγιναν την

περασμένη Κυριακή (28.4.2019), είναι
να μείνει στα ποσοστά. Ετσι, βλέπει την
ξεκάθαρη νίκη του Σοσιαλιστικού Κόμ-
ματος με 28,68% (από 22,63% το 2016),
τη συντριπτική ήττα του Δεξιού Λαϊκού
Κόμματος με 16,7% (από 33%), την ασθε-
νική άνοδο των φιλελεύθερων κεντρο-
δεξιών, «Κόμμα των Πολιτών» Ciudada-
nos, με 15,86% (από 13,06%), τη μεγάλη
ήττα του Podemos με 14,31% (από
21,15%) και την έκρηξη της ακροδεξιάς
Vox με 10,26% (από 0,24% το 2016). Χα-
ριτωμένη πινελιά: σε αυτές τις εκλογές
κατέβηκε και ένα κόμμα με τίτλο «Θά-
νατος στο Σύστημα» που πήρε 46 ψή-
φους.

Ο άλλος τρόπος να διαβάσει κάποιος
τα αποτελέσματα των ισπανικών εκλογών
είναι να μετρήσει τον αριθμό των ψη-
φοφόρων ανά πολιτικό χώρο. Με αυτόν
τον τρόπο, τα πράγματα αλλάζουν. Η
νίκη του Σοσιαλιστικού Κόμματος και
η ήττα του Λαϊκού οφείλεται πρωτίστως
στις ενδοπαραταξιακές μετατοπίσεις.
Το 2016 ο δεξιός χώρος (Λαϊκό Κόμμα,
Ciudadanos, Vox) συγκέντρωσε την προ-
τίμηση 11,12 εκατ. ψηφοφόρων και 11,16
εκατ. το 2019. Ο αριστερά του κέντρου
χώρος (Σοσιαλιστικό Κόμμα, Podemos)
το 2016 κέρδισε 10,53 εκατ. ψηφοφόρους,
και 11,21 εκατ. το 2019. «Αν εξαιρέσουμε
τα αριστερά αυτονομιστικά εθνικιστικά
κινήματα, η Αριστερά (Σοσιαλιστές και
Podemos) νίκησε τη Δεξιά με 43% έναντι

42,8%, μια διαφορά 60.000 ψήφων», εκτι-
μά το μαρξιστικό ηλεκτρονικό περιοδικό
luchadeclases.org (Πάλη των Τάξεων).
Να σημειώσουμε ότι το Κομμουνιστικό
Κόμμα Ισπανίας, που στις εκλογές του
1979 είχε πάρει το 11% των ψήφων, εξα-
φανίστηκε από τον πολιτικό χάρτη. Η
El Pais καταγράφει στην ηλεκτρονική
της έκδοση ένα ενδιαφέρον περιστατικό
την ημέρα των εκλογών με έναν 83χρονο
ο οποίος μπήκε στο εκλογικό τμήμα της

Lavapiés στο κέντρο της Μαδρίτης, λέ-
γοντας φωναχτά «εγώ ψήφιζα [τον αρ-
χηγό του Κομμουνιστικού Κόμματος
Ισπανίας Σαντιάγο] Καρίγιο παλιά, αλλά
αποδείχθηκε ψεύτικος. Τώρα είμαι με
το Vox».

Η εκλογική συντριβή του Λαϊκού Κόμ-
ματος ήταν προϊόν των πολλών σκαν-
δάλων (οικονομικών και όχι μόνο) της
κυβέρνησης του πρώην πρωθυπουργού
Μαριάνο Ραχόι. Δικαίως οι μισοί περίπου

συντηρητικοί ψηφοφόροι του 2016 το
μαύρισαν το 2019. Το πρόβλημα όμως
είναι ότι από τους απηυδισμένους ψη-
φοφόρους του Λαϊκού Κόμματος ένα
εκατομμύριο στράφηκαν στο μετριοπα-
θές κεντροδεξιό κόμμα των Ciudadanos
και 2,6 εκατομμύρια υπερψήφισαν το
ακροδεξιό Vox, παρά τη θλιβερή ιστορία
της Ισπανίας με την 36χρονη δικτατορία
του Φράνκο, παρά το γεγονός ότι το
οιονεί μνημόνιο της Ισπανίας έχει τε-
λειώσει, παρά τη γενναιόδωρη κοινωνική
πολιτική που άσκησε ο απελθών (και πι-
θανότατα μελλοντικός) πρωθυπουργός,
ο Σοσιαλιστής Πέδρο Σάντσεθ.

Αυτή η εκρηκτική άνοδος της Ακρο-
δεξιάς είναι το βασικό μήνυμα και το
βασικό πρόβλημα των ισπανικών εκλο-
γών. Οι πανηγυρισμοί των απελπισμένων
της Κουμουνδούρου, στο στυλ «ηττήθηκε
η Δεξιά στην Ισπανία άρα μπορεί και ο
Τσίπρας», ή «εμπρός για τη μεγάλη Προ-
οδευτική παράταξη», είναι παρηγοριά
στον άρρωστο. Βεβαίως, στον ΣΥΡΙΖΑ
θα μπορούσαν να πανηγυρίζουν και τις
νίκες του Ολυμπιακού επί του Ατρόμητου,
μόνο και μόνο επειδή οι πρώτοι φορούν
κόκκινες φανέλες και οι δεύτεροι γαλά-
ζιες. Μας έχουν συνηθίσει στις προοδευ-
τικές παπάτζες. Το θέμα όμως είναι τι
κάνουν οι υπόλοιποι, οι σοβαροί. Θα μεί-
νουν να διυλίζουν την πύρρειο νίκη του
Σάντσεθ, ή θα δουν τη μεγάλη εικόνα
του ακροδεξιού λαϊκισμού που καλπάζει
σε ολόκληρη την Ευρώπη;

Τα άλλα αποτελέσματα στην Ισπανία

Ο Πέδρο Σάντσεθ στα γραφεία του Σοσιαλιστικού Κόμματος. Το κόμμα του ήλθε πρώτο
στις εκλογές της περασμένης Κυριακής στην Ισπανία.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν ο Νίκος Αναστασιάδης προ-
ετοιμαζόταν για το ταξίδι του στην
Κίνα, εκτιμούσε πως οι εκεί συμ-
φωνίες και επαφές, όχι μόνο θα
αποτελούσαν την κύρια είδηση
στη Λευκωσία, αλλά θα προσέθε-
ταν, σε μία δύσκολη για την κυ-
βέρνηση περίοδο, πολιτικούς πόν-
τους. Καθόλου τυχαία και η επι-
δίωξη συνάντησης με τον γ.γ. των
Ηνωμένων Εθνών Αντόνιο Γκου-
τιέρες, η οποία θα μπορούσε να
κυριαρχήσει στην ατζέντα της επι-
καιρότητας. Κινήσεις, λοιπόν, που
λίγο πριν από τις ευρωεκλογές φι-
λοδοξούσε πως θα έδιναν απαντή-
σεις και στη μερίδα των συναγερ-
μικών που τον κατηγορούν για
αδιαλλαξία και σκλήρυνση στο Κυ-
πριακό. Όμως ο δρόμος για το Με-

τάξι τον κράτησε μακριά και εν
πολλοίς απόντα, σε μία από τις με-
γαλύτερες κρίσεις που είχε να αν-
τιμετωπίσει η κυβέρνησή του. Οι
επτά φόνοι που ομολόγησε ο Νίκος
Μεταξάς, καταδεικνύοντας κακούς
χειρισμούς, ολιγωρία και ελλείψεις
της Αστυνομίας προκάλεσε πρώτα

κοινωνική κατακραυγή και στη συ-
νέχεια ντόμινο πολιτικών εξελίξεων.
Υπό την τραγωδία των φόνων, των
απαιτήσεων της Αντιπολίτευσης
για παραίτηση, των επικρίσεων
από ξένα δημοσιεύματα και την
έναρξη διαμαρτυριών έξω από το
Προεδρικό, η κυβέρνηση έλαβε
σειρά μέτρων για διαχείριση της
κρίσης και εκτόνωση του κακού
κλίματος. Η αρχή έγινε με την πα-
ραίτηση του υπουργού Δικαιοσύνης
Ιωνά Νικολάου. Μία παραίτηση
που αν και δεν επιθυμούσε ο πρό-
εδρος Αναστασιάδης θεώρησε στη
συνέχεια επιβεβλημένη. Ακολού-
θησε η παύση του αρχηγού Αστυ-
νομίας Ζαχαρία Χρυσοστόμου και
αναμένεται να κορυφωθούν οι αλ-
λαγές του με ανασχηματισμό, με-
τακινήσεις και αποχωρήσεις υπουρ-
γών το προσεχές φθινόπωρο. 

Τη Μεγάλη Δευτέρα, όταν ο πρόεδρος
Αναστασιάδης αποχωρούσε για την Κίνα
εξέφραζε τον συγκλονισμό του διά του
κυβερνητικού εκπροσώπου, Πρόδρομου
Προδρόμου για τους φόνους στο Μιτσερό.
Μέχρι τότε όμως τα θύματα ήταν δύο και
αναζητείτο η 6χρονη κόρη της Mary Rose
Sierra. Σε εκείνο το πλαίσιο η κυβέρνηση
έλεγε επίσημα πως θα αναμένουν τη διε-
ξαγωγή της έρευνας για τυχόν ευθύνες,
ωστόσο, στο παρασκήνιο κύκλοι του Προ-
εδρικού εκτιμούσαν πως δεν παίζει θέμα
παραιτήσεων, καθώς το Μιτσερό ούτε
έχει, ούτε μπορεί να έχει την όποια πο-
λιτική προέκταση.

Χρειάστηκε να περάσουν τρεις μέρες
για να διαψευστούν, καθώς οι φόνοι αυ-
ξήθηκαν στους εφτά και μαζί τους απο-
καλύφθηκε κυρίως η ιστορία της 36χρονης
Livia και της 8χρονης κόρης της που αγνο-
ούνταν από το 2016. Και αυτό γιατί η εν
λόγω υπόθεση καταδείκνυε σαφή αμέλεια
από πλευράς της Αστυνομίας και ελλείψεις
στις έρευνές της. Για την εν λόγω περί-
πτωση είχε κινητοποιηθεί τότε, όπως δια-
φάνηκε και η σύζυγος του πρόεδρου του
ΔΗΚΟ Γιώτα Παπαδοπούλου, με την Αστυ-
νομία να μην προβαίνει στην όποια έρευνα
ανεύρεσής τους. Η αποκάλυψη της αδρά-
νειας και της αμέλειας της αστυνομίας
προκάλεσε την κοινή γνώμη που οδηγή-
θηκε στο Προεδρικό. Οι ατυχείς δηλώσεις
του αρχηγού και υπουργού Δικαιοσύνης
που προηγήθηκαν και η γνωστή ανάρτηση
της αναπληρώτριας κυβερνητικής εκ-
προσώπου Κλέλιας Βασιλείου είχαν ήδη
βάλει φωτιά με την κατάσταση να πυρο-
δοτείται όσο ο πρόεδρος τηρούσε σιγή
ιχθύος και ο ΔΗΣΥ δήλωνε απών. Επι-
στρέφοντας, λοιπόν, από την Κίνα, ο πρό-
εδρος ενημερώθηκε πλήρως για τις εξε-
λίξεις και ενώ αρχικά δεν διανοείτο την
όποια παραίτηση, αντιλήφθηκε πως οι
παραιτήσεις ήταν η μόνη διέξοδος και
απάντηση. Η απάντηση και στην τραγωδία
και στο τεταμένο κλίμα. 

Στο Τρόοδος με Ιωνά
Σε αυτό το πλαίσιο και με το τέλος των

γιορτών, ο Ιωνάς Νικολάου επισκέφθηκε
την Τετάρτη που πέρασε τον πρόεδρο
της Δημοκρατίας στην προεδρική κατοικία
στο Τρόοδος για να συζητήσουν το μέ-
γεθος της ζημιάς, αλλά και το ποια θα
είναι τα επόμενα βήματα. Όπως αναφέ-
ρουν κυβερνητικοί κύκλοι, ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας δεν ήθελε να χάσει τον
Ιωνά Νικολάου, καθώς όπως είπε στον
στενό περίγυρό του, τον θεωρούσε ως
έναν από τους στενούς του συνεργάτες,

με τη σχέση τους να χρονολογείται από
τον καιρό που και οι δύο βρίσκονταν στον
Δημοκρατικό Συναγερμό. Όπως δήλωνε
ο πρόεδρος, ο Ιωνάς Νικολάου πληρώνει
τη στάση που είχε επί προεδρίας της Επι-
τροπής Νομικών, καθώς όπως είπε η δου-
λειά και τα νομοσχέδια που έβγαλε κατά
τη διάρκεια της θητείας του ήταν και
πολλά και ουσιώδη. Θέση που διέρρεε το
τελευταίο διάστημα το Προεδρικό και
άλλοι κυβερνητικοί κύκλοι. Όμως, ούτε
ο Ιωνάς Νικολάου ήθελε αλλά ούτε και
προσέβλεπε σε παραίτησή του. Καθόλου

τυχαίο ότι καθ’ όλη τη διάρκεια της κρίσης
και των αποκαλύψεων βρισκόταν σε επα-
φή με δημοσιογραφικούς και πολιτικούς
κύκλους για να δώσει τις δικές του απαν-
τήσεις και να υπογραμμίζει πως ο ίδιος
εξαιτίας και της θέσης του δεν μπορούσε
να γνωρίζει. Αυτό φαίνεται να διαμήνυσε
και στον πρόεδρο, με τον τελευταίο να
του λέει πως η μόνη λύση για εκτόνωση
της κατάστασης είναι η υποβολή της πα-
ραίτησής του. Αυτή η συνάντηση είχε
ως αποτέλεσμα, ο υπουργός Δικαιοσύνης
να προχωρήσει λίγες ώρες αργότερα σε
προαναγγελία της παραίτησής του. 

Για τη διαχείριση και της κρίσης, αλλά
και για τα επόμενα βήματα, ο πρόεδρος
Αναστασιάδης συνάντησε το πρωί της
Πέμπτης τον πρόεδρο του ΔΗΣΥ Αβέρωφ
Νεοφύτου και τον υπουργό Εξωτερικών
Νίκο Χριστοδουλίδη. Στη συνάντηση των
τριών ήταν κοινή η θέση πως θα πρέπει
να παραιτηθεί και ο υπουργός Δικαιοσύνης

και ο αρχηγός της Αστυνομίας για την
εκτόνωση του κακού κλίματος. Ο ΔΗΣΥ
αντιλήφθηκε τις τελευταίες μέρες, πως
τυχόν παραμονή και των δύο θα προκα-
λούσε σοβαρό θέμα στο κόμμα και ιδιαί-
τερα σε μία κρίσιμη περίοδο λίγο πριν
από τις εκλογές.

Όπως αναφέρουν συναγερμικά στε-
λέχη ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ ήταν έτοιμος
ακόμα και να διαφοροποιηθεί από την
κυβέρνηση στο ενδεχόμενο που ο πρό-
εδρος δεν δεχόταν την παραίτηση του
Ιωνά Νικολάου και δεν έθετε θέμα απο-
χώρησης του Ζαχαρία Χρυσοστόμου. Κα-
θόλου τυχαία και η τοποθέτηση του αν-
τιπροέδρου του ΔΗΣΥ Γιώργου Γεωργίου
μία μέρα πριν από τις αποφάσεις του
υπουργού Δικαιοσύνης περί ανάγκης πα-
ραίτησης για λόγους αξιοπρέπειας. Κα-
θόλου τυχαία βεβαίως και η πλήρης στή-
ριξη προς τον κ. Νικολάου με την υποβολή
της παραίτησής του. 

Ο «Ορέστης» άνοιξε θέμα ανασχηματισμού
Μία από τις μεγαλύτερες κρίσεις προσπαθεί να χειριστεί η κυβέρνηση, αλλάζοντας πρόσωπα και εξαγγέλλοντας μέτρα 

O Ιωνάς Νικολάου προανήγγειλε την παραίτησή του μετά από συνάντηση που είχε με τον πρόεδρο στο Τρόοδος.
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Η ολιγωρία του Προεδρι-
κού να τοποθετηθεί επί
της τραγωδίας, ατυχείς
επικοινωνιακοί χειρισμοί
σε συνδυασμό με την
απουσία του προέδρου
στην Κίνα, ενέτειναν την
κοινωνική κατακραυγή. 

Το παρασκήνιο πίσω από το ντόμινο εξελίξεων
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Την επόμενη μέρα και τρό-
πους διαχείρισης της κρίσης
συζήτησε πρώτα ο πρόεδρος
με τον Αβέρωφ Νεοφύτου και
τον Νίκο Χριστοδουλίδη.

Η ρήξη με τον αρχηγό
Η παραίτηση που ακολούθησε την Πέμ-
πτη κατέδειξε βεβαίως και το σαφές
ρήγμα του Ιωνά Νικολάου με τον Ζαχα-
ρία Χρυσοστόμου, καθώς ο υπουργός
Δικαιοσύνης υπογράμμισε με σαφήνεια
πως για την κατάσταση ευθύνονται
αποκλειστικά οι κακοί χειρισμοί της
Αστυνομίας και όχι ο ίδιος. Στα πολιτικά
πηγαδάκια συζητείτο άλλωστε πως η
σχέση των δύο δεν ήταν η καλύτερη με
τον αρχηγό Αστυνομίας να δυσφορεί
όπως λέγεται σε κάποιες παρεμβάσεις
του κ. Νικολάου. Με την παραίτηση Νι-
κολάου, οι πιέσεις στράφηκαν προς τον
αρχηγό Αστυνομίας. Κυβερνητικοί κύ-
κλοι, αλλά και ο ΔΗΣΥ θεώρησαν μονό-
δρομο την παραίτησή του, χωρίς να
υπολογίσουν βέβαια πως ο κ. Χρυσο-
στόμου είχε άλλη θέση. Όπως λέγεται
από πολιτικούς κύκλους ο ίδιος δεν
ήταν διατεθειμένος από την αρχή να
παραιτηθεί. Ο ίδιος δεν θέλει να κλεί-
σει την καριέρα του με αυτό τον τρόπο
ούτε θεωρεί πως ευθύνεται για την κα-
τάσταση. Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο πα-
ρουσίασε στο Προεδρικό τρεις περι-
πτώσεις κατά τις οποίες, όπως λέγεται,
ενημέρωσε τη Γενική Εισαγγελία και
αποχώρησε από το Προεδρικό, ρίχνον-
τας το μπαλάκι κινήσεων στον πρόεδρο.
Η παύση του αρχηγού σίγουρα δεν ικα-
νοποίησε το Προεδρικό, με πολιτικούς
κύκλους να σημειώνουν πως η παραίτη-
ση αρχηγού, πέραν από παραδοχή λα-
θών από την πλευρά του, θα σήμαινε
αυτόματα και αποποίηση των όποιων
ωφελημάτων. Το αν η στάση του Ζαχα-
ρία Χρυσοστόμου και η επίθεσή του στη
Γενική Εισαγγελία ανοίξουν νέο κύκλο
αναταράξεων και εξελίξεων, είναι βε-
βαίως ένα θέμα ανοικτό.  Κυβερνητικοί
κύκλοι επισημαίνουν πως είναι θέμα
ημερών η αντικατάστασή του κ. Χρυσο-
στόμου, με τα βλέμματα να στρέφονται
για αναπλήρωση στην ιεραρχία του
αστυνομικού σώματος, π.χ. προς τον
αναπληρωτή αρχηγό Κύπρο Μιχαηλίδη. 

Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας είχε αναφέρει στον περίγυρό του πως δεν θέλει να χάσει τον Ιωνά Νικολάου, καθώς αποτελούσε στενό του
συνεργάτη για χρόνια και πως έκανε εξαιρετική δουλειά στο Υπουργείο, ωστόσο, η αποχώρησή του πλέον ήταν μονόδρομος.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     5Τ Ο  Θ Ε Μ ΑΚυριακή 5 Μαΐου 2019

Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΛΥΤΡΑ

Χωρίς ουσιαστικά αποτελέσματα,
εδώ και μία εβδομάδα, αλλά με εν-
τατικούς ρυθμούς, συνεχίζονται
οι έρευνες των διωκτικών αρχών
σε δύο πεδία, πλέον, βάσει των
υποδείξεων του καθ’ ομολογία δο-
λοφόνου, Νίκου Μεταξά. Στον υπο-
βρύχιο λαβύρινθο της λίμνης Μεμί
στον Ξυλιάτο εξακολουθεί να ανα-
ζητείται το άψυχο σώμα της 6χρο-
νης Sierra Graze, κόρης της Marry
Rose, ενώ στην «Κόκκινη Λίμνη»
του Μιτσερού, αναζητούνται άλλες
δύο σοροί μέσα σε ταξιδιωτικές
βαλίτσες: της Maricar Valdez και
της 8χρονης Elena Bunea.

Ανήμερα του Πάσχα, από την
«Κόκκινη Λίμνη», ανασύρθηκε μια
ταξιδιωτική βαλίτσα, η οποία πε-
ριείχε τη σορό, σε πλήρη αποσύν-
θεση, μιας γυναίκας, η οποία εκτι-
μάται ότι ανήκει στην 36χρονη
Livia Florentina Bunea από τη Ρου-
μανία. Στη βαλίτσα υπήρχε κι ένας
τσιμεντόλιθος που ήταν το βαρίδι
που κρατούσε την αποσκευή στον
βυθό. Ο Μεταξάς, σε θεληματική
του κατάθεση, ανέφερε ότι είχε
ρίξει τη σορό της Livia, της κόρης
της και αυτήν της Maricar στη συγ-
κεκριμένη λίμνη. Την Τετάρτη 1
Μαΐου, η ρομποτική κάμερα είχε
εντοπίσει αντικείμενο στον βυθό
της «Κόκκινης Λίμνης» και η ανά-
συρσή του πραγματοποιήθηκε το
απόγευμα της Πέμπτης 2 Μαΐου
από δύτη, ο οποίος βρισκόταν μέσα
σε ειδικό κουβούκλιο και μετακι-
νούνταν από γερανό. Το εν λόγω
αντικείμενο αποδείχθηκε ότι ήταν
επίσης τσιμεντόλιθος κι αυτό εν-
δεχομένως να αποτελεί τεκμήριο,
αφού ο 35χρονος είχε ομολογήσει
ότι μια εκ των βαλιτσών την είχε
δέσει σε ένα τέτοιο βαρίδι.

Πλέον, η προσοχή και η ελπίδα
όλων εναποτίθεται στο σύστημα

sonar (σαρωτής βυθού), το οποίο
έφτασε την Παρασκευή στην Κύ-
προ. Στόχος είναι να σαρώσει τον
βυθό και στις δύο λίμνες, τη Μεμί
και την «Κόκκινη». Στην πρώτη,
ζητούμενο είναι ο εντοπισμός της
6χρονης Sierra Graze και στη δεύ-
τερη, οι σοροί των Elena Bunea
και Maricar Valdez. 

Αναχώρησαν οι Βρετανοί
Η Παρασκευή 3 Μαΐου ήταν η

τελευταία μέρα παραμονής των
βρετανών εμπειρογνωμόνων της
NCA (National Crime Agency) στην
Κύπρο. Σύμφωνα με την πληροφό-
ρησή μας, η πενταμελής ομάδα
των ειδικών και η Αστυνομία Κύ-
πρου κρατούν ανοικτή τη γραμμή
επικοινωνίας, όσον αφορά τις εξε-
λίξεις στο ανακριτικό έργο, ενώ
στο προσεχές διάστημα αναμένεται
ότι θα ετοιμάσουν σχετική έκθεση
για την υπόθεση.

Εν αναμονή του DNA
Τα αποτελέσματα των εξετάσεων

του γενετικού υλικού θα απαντή-
σουν ερωτήματα σε σχέση με την
ταυτότητα των σορών που έχουν
εντοπιστεί μέχρι σήμερα. Το από-
γευμα της Παρασκευής 3 Μαΐου
γνωστοποιήθηκε η ταυτοποίηση,
εκτός από τη μέχρι τότε γνωστή
Marry Rose και της δεύτερης σορού
που ανασύρθηκε από το φρεάτιο
στο Μιτσερό, αυτής της Arian Pa-
lanas Lozano, επιβεβαιώνοντας τον
ισχυρισμό του ίλαρχου της Εθνικής
Φρουράς. Η σορός που εντοπίστηκε
σε ξεροπήγαδο στο πεδίο βολής
Ξυντούς στην Ορούντα, πάντοτε,
σύμφωνα με τον καθ’ ομολογία δο-
λοφόνο, ανήκει στην Κάτχα Ανού
από το Νεπάλ, ενώ στην «Κόκκινη
Λίμνη» ομολόγησε ότι έριξε τα άλλα
τρία θύματά του, τη Livia Florentina
Bunea και την κόρη της Elena, όπως
και τη Maricar Valdez.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Το ποιο θα είναι το μέλλον του Ιωνά
Νικολάου μετά και την παραίτησή
του είναι κάτι που συζητείται εντό-
νως στα πολιτικά πηγαδάκια, μαζί
με το ποιος θα τον διαδεχθεί στη
θέση του υπουργού Δικαιοσύνης.
Η κίνησή του να ζητήσει έρευνα
ανεξάρτητης επιτροπής για τις κι-
νήσεις της αστυνομίας, η συνέντευξη
Τύπου που προανήγγειλε για πα-
ρουσίαση των έργων του επί της
θητείας του, αλλά και η συνάντηση
με το Hope for Children κατέδειξε
πως ο ίδιος όχι μόνο θέλει να δια-
σώσει την πολιτική του υστεροφη-
μία, αλλά δεν είναι κιόλας έτοιμος
για πολιτική συνταξιοδότηση. Αυτό,
μαζί με την ανακοίνωση του προ-
έδρου που εξαίρει το έργο του κ. Νι-
κολάου στο Υπουργείο Δικαιοσύνης
και εκφράζει τη λύπη του για την
αποχώρησή του, ενίσχυσε τις φωνές
που θέλουν τον πρόεδρο να τον προ-
ετοιμάζει για την θέση του γενικού
εισαγγελέα. Είναι άλλωστε κοινό
μυστικό πως εδώ και καιρό ο κ. Νι-
κολάου έβλεπε θετικά μια τέτοια θέ-
ση με την αφυπηρέτηση του Κώστα
Κληρίδη. Σύμφωνα πάντα με κυβερ-
νητικούς κύκλους, ούτε τέθηκε ούτε
συζητείται επί του παρόντος η με-
τακίνηση του Ιωνά Νικολάου στη
Γενική Εισαγγελία το 2020. Η πα-
ραμονή του στο πηδάλιο του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης θα συνεχίσει μέ-
χρι και την παράδοση των νομο-
σχεδίων που αφορούν στα δικαστή-

ρια. Το μεγάλο ερώτημα βεβαίως
είναι ποιος θα τον διαδεχθεί σε μία
ιδιαίτερα κρίσιμη συγκυρία. Το μόνο
όνομα που έπεσε μέχρι τώρα ήταν
αυτό του υπουργού Άμυνας Σάββα
Αγγελίδη, ο οποίος ως ποινικολόγος
θεωρείται –τουλάχιστον από το
Υπουργικό Συμβούλιο– ως ο πιο σχε-
τικός με το εν λόγω χαρτοφυλάκιο.
Ο κ. Αγγελίδης δεν φαίνεται βεβαίως
να επιθυμεί να μετακινηθεί από το
Υπουργείο Άμυνας, με τα βλέμματα
να στρέφονται σε αναπλήρωση από
έμπειρο νομικό και όχι κομματικό
στέλεχος, όπως λέχθηκε από πολι-
τικούς κύκλους. 

Στην επικίνδυνη ζώνη
Πέραν όμως από την αναπλήρω-

ση του κ. Νικολάου, η υπόθεση «Ορέ-
στης» άνοιξε για τα καλά τη συζή-
τηση για ανάγκη ανασχηματισμού,
η οποία υπολογίζεται μεταξύ Οκτω-
βρίου και Νοεμβρίου. Κυβερνητικοί
κύκλοι εξηγούν πως ο πρόεδρος

Αναστασιάδης δεν είναι πρόσωπο
που θέλει να παύει πρόσωπα ιδιαί-
τερα πριν από τους κρίσιμους 18
μήνες. Το συγκεκριμένο χρονικό
διάστημα θα διασφαλίσει τουλάχι-
στον τα ωφελήματα και τις συντάξεις
των μελών του Υπουργικού Συμβου-
λίου. Συναγερμικά στελέχη που βλέ-
πουν τις εξελίξεις, αλλά και τη δυ-
στοκία του προέδρου να προχωρά
σε αλλαγές, σημειώνουν πως η ριζική
αλλαγή είναι επιβεβλημένη. Σε αν-
τίθεση, άλλωστε, με το Υπουργικό
Συμβούλιο της προηγούμενης δια-
κυβέρνησης, στο συγκεκριμένο,
έχουν φανεί από νωρίς πολλές ελ-
λείψεις και αδυναμίες, που έχουν

φέρει, όπως λέγεται, σε δύσκολη θέ-
ση και την κυβέρνηση γενικά αλλά
και προσωπικά τον πρόεδρο Ανα-
στασιάδη. 

Το πρώτο πρόσωπο που αποχωρεί
οικειοθελώς είναι ο Χάρης Γεωργιά-
δης, αναχωρώντας για τον ΔΗΣΥ,
όπου αναμένεται να δώσει τη μάχη
του στις βουλευτικές εκλογές του
2021 και ενδεχομένως να αναλάβει
αξίωμα στην ανώτατη πυραμίδα του
κόμματος. Έχει ήδη προαναγγείλει
την αποχώρησή του πριν από το τέ-
λος του 2019, ανοίγοντας ήδη τη
συζήτηση για το ποιος θα είναι ο
επόμενος που θα αναλάβει το χαρ-
τοφυλάκιο. Θα έχει, ωστόσο, κύριο

ρόλο και λόγο στην διαδοχή του.
Όπως λέγεται το κύριο όνομα που
ακούγεται, αλλά και που ευνοεί ο κ.
Γεωργιάδης είναι του υπουργού Εσω-
τερικών Κωνσταντίνου Πετρίδη, ο
οποίος επί του παρόντος προτιμά
να ολοκληρώσει τις μεταρρυθμίσεις
που έχει ήδη αναλάβει. Το όνομα
του κ. Πετρίδη για το Υπουργείο Οι-
κονομικών είχε ακουστεί και με την
επανεκλογή του κ. Αναστασιάδη.
Πέραν όμως του κ. Γεωργιάδη που
αποτελεί την Ιφιγένεια που δεν θέλει
να θυσιάσει ο πρόεδρος υπάρχουν
υπουργοί που βρίσκονται ήδη στην
επικίνδυνη ζώνη και έχουν ήδη προ-
καλέσει τη δυσφορία του. Το όνομα
του Κώστα Χαμπιαούρη είναι από
αυτά που ακούγονται εντόνως εδώ
και καιρό. Υπενθυμίζεται πως ο χει-
ρισμός της εκπαιδευτικής κρίσης
το περασμένο καλοκαίρι είχε οδη-
γήσει χιλιάδες εκπαιδευτικούς έξω
από το Προεδρικό με συναγερμικούς
και κυβερνητικούς κύκλους να χρε-
ώνουν το μέγεθος της κρίσης στον
κ. Χαμπιαούρη. Υπάρχουν βεβαίως
και οι κύκλοι που σημειώνουν πως
ο κ. Χαμπιαούρης, τουλάχιστον στο
θέμα της εκπαιδευτικής μεταρρύθ-
μισης, ακολούθησε κατά γράμμα
τις οδηγίες του προέδρου. Ο υπουρ-
γός Ενέργειας Γιώργος Λακκοτρύπης
φαίνεται να βρίσκεται επί του πα-
ρόντος σε δυσμένεια. Οι σχέσεις
του με τον Πρόεδρο έχουν περάσει
βεβαίως πολλές διακυμάνσεις, καθώς
το όνομά του ακουγόταν για απο-
χώρηση και στην αρχή της προ-

ηγούμενης θητείας. Δυσαρεστημένος
φαίνεται να είναι και με την υπουργό
μεταφορών Βασιλική Αναστασιάδου,
η οποία φαίνεται να οδεύει προς αν-
τικατάσταση. Όπως λέγεται ο πρό-
εδρος επεδίωκε να παραδώσει με
το πέρας αυτής της θητείας το Αρ-
χαιολογικό Μουσείο, κάτι που τελικά
δεν θα γίνει λόγω κακών χειρισμών
του Υπουργείου Μεταφορών. Το αν
τελικά ο πρόεδρος αλλάξει τα συγ-
κεκριμένα πρόσωπα θα φανεί στην
πορεία, καθώς μεσολαβούν αρκετοί
μήνες, ωστόσο, ο ανασχηματισμός
θεωρείται στη δεξιά παράταξη ήδη
μονόδρομος για την επανεκκίνηση
και ανασύσταση αυτής της δεύτερής
του θητείας.

Οι επόμενοι μήνες προμηνύουν
αλλαγές και στην κυβερνητική πα-
ράταξη. Υπενθυμίζεται πως στο εν-
δεχόμενο που ο Νίκος Τορναρίτης
εκλεγεί, θα ανοίξει η θέση του στο
κοινοβούλιο. Πρώτος επιλαχών είναι
βάσει σταυρών προτίμησης ο Πρό-
δρομος Προδρόμου, ο οποίος και θα
ερωτηθεί αν θέλει να γυρίσει πίσω
στη Βουλή. Σε διαφορετική περί-
πτωση εντός βουλής μπαίνει η Σάβια
Ορφανίδου. Τη Βουλή θα εγκατα-
λείψει λίγους μήνες αργότερα η Στέλ-
λα Κυριακίδου, η οποία θα διοριστεί
ως επίτροπος στη θέση του κ. Στυ-
λιανίδη. Υπενθυμίζεται πως ο κ. Στυ-
λιανίδης είναι πρόσωπο που θέλει
κοντά και το Προεδρικό και η Πιν-
δάρου και δεν αποκλείεται να παίξει
τον δικό του ρόλο στην επόμενη μέ-
ρα των αλλαγών. 

Η «Κόκκινη
Λίμνη» 
κρατά ακόμα
μυστικά 
Προσδοκίες ότι ο σαρωτής βυθού και 
τα αποτελέσματα DNA θα ρίξουν φως

Στο Προεδρικό επισημαίνουν πως
η παραίτηση Ιωνά και η παύση του
αρχηγού δίνουν ανάσα στην κυ-
βέρνηση, η οποία διανύει μία από
τις μεγαλύτερες κρίσεις της δια-
κυβέρνησής της. Την εν λόγω κρίση
φοβήθηκε και ο ΔΗΣΥ, ο οποίος
διέρρεε εδώ και μέρες πως θα πρέ-
πει να γίνουν ριζικές αλλαγές, οι
οποίες θα αποφορτίσουν το κλίμα,
αλλά και θα αλλάξουν για λίγο την
ατζέντα της επικαιρότητας, η οποία
φέρνει Προεδρικό-ΔΗΣΥ σε δύσκο-
λη θέση. Είναι γνωστό πως στον
ΔΗΣΥ ανησυχούν ότι στις επικεί-
μενες εκλογές θα τιμωρηθούν εξαι-
τίας των κυβερνητικών χειρισμών.
Η μεγάλη κρίση, άλλωστε, προέκυ-
ψε μεσούσης της προεκλογικής
και ενώ με τον Συνεργατισμό ο ΔΗ-
ΣΥ θεωρούσε πως μπορεί να το χει-
ριστεί ρίχνοντας την μπάλα στις
αμαρτίες του παρελθόντος και στις
ευθύνες όλων των κομμάτων, αυτή
τη φορά δυσκολευόταν αρκετά,
καθώς η κρίση αφορούσε ανθρώ-
πινες ζωές. Καθόλου τυχαίο ότι
είχε κρατήσει αποστάσεις από την
όποια συζήτηση και ανακοίνωση
γύρω από το έγκλημα και την πλήρη
απουσία στελεχών από την δια-
μαρτυρία έξω από το Προεδρικό.
Αντ’ αυτού είχαν όλοι παρευρεθεί
στον Άγιο Γεώργιο Εξορινό της Αμ-
μοχώστου. Οι όποιες τοποθετήσεις
στελεχών άρχισαν να γίνονται μετά
και την προαναγγελία παραίτησης
του Ιωνά Νικολάου. Σημειώνεται

πως το ΑΚΕΛ είχε ξεκινήσει δυνα-
μικά τις επικρίσεις του με τον γ.γ.
του ΑΚΕΛ Άντρο Κυπριανού να ζη-
τάει καθημερινά την παραίτηση
αρχηγού και υπουργού Δικαιοσύ-
νης. Μάλιστα, η διαμαρτυρία έξω
από το Προεδρικό με τη συμμετοχή
αρκετών αριστερών στελεχών ανη-
σύχησε τον ΔΗΣΥ πως ενδεχομένως
να ξεκινά το δικό του Μαρί. Οι απο-
χωρήσεις των δύο όμως έδωσαν
την ευκαιρία στον ΔΗΣΥ και να δι-
ευκολυνθεί για λίγο και το ΑΚΕΛ
να διερωτάται για το πώς θα χει-
ριστεί την επόμενη μέρα. Ο ΔΗΣΥ
φρόντισε να στραφεί μετωπικά

εναντίον του ΑΚΕΛ για να μην κε-
φαλαιοποιήσει την κρίση. Τον βοή-
θησε βεβαίως και το γεγονός ότι
το ΔΗΚΟ κράτησε χαμηλούς τόνους
και ολιγώρησε στο να ζητήσει πα-
ραιτήσεις. Ενδεικτικό ότι ο ΔΗΣΥ
περιορίστηκε στο να επιτεθεί στο
ΑΚΕΛ, καταγγέλλοντας το κόμμα
για μικροπολιτικές σκοπιμότητες
και ρεβανσισμό. Φάνηκε, άλλωστε,
στη δριμεία επίθεση που ξεκίνησε
ο Αβέρωφ Νεοφύτου στο ΑΚΕΛ κα-
τά την υποβολή των υποψηφιοτή-
των, αλλά και στην ομιλία του στο
παγκύπριο συνέδριο του κόμματος. 

ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Προς ανακατατάξεις το Υπουργικό Συμβούλιο και ο ΔΗΣΥ
�������

Το φθινόπωρο αναμένεται
ανασχηματισμός, με τα
κύρια ονόματα που παί-
ζουν να είναι επί του πα-
ρόντος του Κώστα Χαμπι-
αούρη, της Βασιλικής
Αναστασιάδου και του
Γιώργου Λακκοτρύπη.

Ο Χάρης Γεωργιάδης έχει ήδη προαναγγείλει την αποχώρησή του από το Υπουρ-
γείο Οικονομικών, βλέποντας για ιδανικό διάδοχό του τον Κωνσταντίνο Πετρίδη.

Εξελίξεις υπό τη σκιά του προεκλογικού

�������

Το μέγεθος της κρίσης
προκάλεσε αναστάτωση
στον ΔΗΣΥ με τον Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου να υπο-
στηρίζει σε συνάντηση με
τον πρόεδρο αποχώρηση
αρχηγού και υπουργού
για εκτόνωση της κρίσης.

Το ΑΚΕΛ φρόντισε να ενισχύσει τους αντιπολιτευτικούς τόνους με τον Άντρο Κυπριανού να ζητάει καθημερινά πα-
ραίτηση αρχηγού και υπουργού και τον Αβέρωφ Νεοφύτου να του ρίχνει το γάντι μετά την παραίτηση Ιωνά.

Η πενταμελής ομάδα των ειδικών εμπειρογνωμόνων και η Αστυνομία Κύπρου κρατούν ανοικτή τη γραμμή επικοινωνίας, όσον αφορά τις εξελίξεις στο ανα-
κριτικό έργο, ενώ στο προσεχές διάστημα αναμένεται ότι θα ετοιμάσουν σχετική έκθεση για  την υπόθεση.
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Οι ευθύνες βαραίνουν την Αστυνομία
Τρεις νομικοί τοποθετούνται απέναντι στα γεγονότα των κατά συρροή δολοφονιών και στο κεφάλαιο ευθυνών σε επίπεδο ηγεσίας

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Στον απόηχο των εξελίξεων των
κατά συρροή δολοφονιών σε πο-
λιτικό και επιχειρησιακό επίπεδο
τρεις νομικοί εγνωσμένου κύρους

τοποθετούνται στα όσα ταλανί-
ζουν την κυπριακή κοινωνία τις
τελευταίες είκοσι μέρες. Με αιχμή
τη διαχείριση των εγκληματικών
περιστατικών, κυρίως σε ηγετικό
επίπεδο, οι τρεις νομικοί παρεμ-

βαίνουν στις τελευταίες εξελίξεις
με την παραίτηση και παύση του
υπουργού Δικαιοσύνης και Δημό-
σιας Τάξης και του αρχηγού Αστυ-
νομίας αντίστοιχα.

Απέναντι στην παραίτηση του

Ιωνά Νικολάου και οι τρεις νομικοί
εμφανίζονται προσεκτικοί, απο-
φεύγοντας να του αποδώσουν πο-
λιτικές ευθύνες, που να δικαιολο-
γούν την παραίτησή του. Σε μια
περίπτωση, μάλιστα, υποστηρίζεται

πως η επίκληση λόγων ευθιξίας
από πλευράς Ιωνά Νικολάου δεν
δικαιολογεί τη στάση που τήρησε
ο πρόεδρος της Δημοκρατίας. Επί-
σης, η παραίτηση του υπουργού
Δικαιοσύνης αποδίδεται στην πίεση

που ασκούν στους πολίτες οι ευ-
ρωεκλογές. 

Επί τάπητος τίθεται και η ανάγ-
κη για αλλαγές, κυρίως αντίληψης
της κυπριακής κοινωνίας για τους
αλλοδαπούς.

–Πώς χαρακτηρίζεται μια εγκλη-
ματική συμπεριφορά με επτά
καθ’ ομολογία φόνους από τον
φερόμενο ως δράστη;

–Είναι η πρώτη φορά που συμ-
βαίνει στα κυπριακά χρονικά ένα
έγκλημα, ανάλογο με αυτό με κατά
συρροή δολοφονίες. Από τα πιο
άγρια εγκλήματα και μάλιστα από
ένα πρόσωπο, αξιωματικό της Εθνι-
κής Φρουράς. Τα κατά συρροή εγ-
κλήματα αφήνουν πίσω τους, ένα
διασυρμό για την Κύπρο, δίνοντας
την ευκαιρία στους φίλους μας, να
προβάλλουν την Κύπρο με τα μελα-
νότερα χρώματα. Ναι, μπορεί να

υπήρχε κάποια αμέλεια και συγχρο-
νισμός από πλευράς Αστυνομίας.
–Πρέπει να ληφθούν μέτρα;

–Κάθε διαδικασία που προβλέ-
πεται από τον νόμο χρήζει βελτιώ-
σεων. Τώρα αν από τις έρευνες εν-
τοπισθούν κενά αυτά ναι θα πρέπει
να συμπληρωθούν. 
–Η στάση και αντίδραση του
υπουργού Δικαιοσύνης ήταν η
ενδεδειγμένη;

–Ξέροντας τον υπουργό Δικαιο-
σύνης ως δικηγόρο, η παραίτησή
του χωρίς ανάληψη πολιτικής ευ-
θύνης δείχνει περισσότερο πίεση.
Είναι φανερό ότι η επιλογή να πα-
ραιτηθεί για λόγους πολιτικής ευ-
θιξίας δεν είναι αναγνώριση πολι-
τικής ευθύνης και με τον τρόπο που
έχει γίνει είναι φανερό, επίσης, ότι
έχει αποδώσει ευθύνες, ο ίδιος και

κατ’ επέκταση ο πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας που έχει αποδεχθεί την
παραίτηση, στην Αστυνομία. Το τι
αποφάσισε ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας για τον αρχηγό ήταν προ-
βλέψιμο, αλλά εδώ είναι ξεκάθαρο
το θέμα. Από τη στιγμή που δεν ανά-
λαβε πολιτική ευθύνη ο υπουργός,
δεν υπάρχει πολιτική ευθύνη και
για τον αρχηγό. Για μένα ένα μένει
πλέον, η πολιτική ευθύνη στον πρό-
εδρο, ο οποίος προφανώς όφειλε να
σταθμίσει τις στάσεις των κομμάτων,
αλλά και το έργο του υπουργού για
μεταρρύθμιση της Δικαιοσύνης κε-
φάλαιο στο οποίο μας κατατάσσουν
τελευταίους, στην Ευρώπη. Μπορεί
να υπάρχει η πίεση των κομμάτων,
μπορεί να υπάρχει η κατακραυγή
της κοινωνίας, αλλά αφού διαπιστώ-
νω ότι το πρόβλημα είναι μόνο της
Αστυνομίας, δεν μπορώ να αποδεχθώ
τέτοια παραίτηση, από τον υπουργό.
Δεν έπρεπε να την προκαλέσει και
να την αποδεχθεί ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας.
–Λέτε ότι ο πρόεδρος έπρεπε να
αποφασίσει εάν θα απομάκρυνε
τον Ιωνά Νικολάου;

–Παραίτηση μπορεί να υπάρξει
μόνο από πλευράς του προέδρου
της Δημοκρατίας. Παραίτηση υπάρ-
χει από πλευράς βουλευτή κατά το
Σύνταγμα. Τέτοιο δικαίωμα σε υπουρ-
γό από το Σύνταγμα δεν παρέχεται.
Εξυπακούεται εάν υπάρχουν σοβαροί
λόγοι οικογενειακοί ή διαφωνίας με
την κυβερνητική πολιτική. Ο υπουρ-
γός είναι ένας λειτουργός της εκτε-
λεστικής εξουσίας και είναι στη θέση
του όσο χρόνο τον χρειάζεται ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας. Άρα έπρεπε
να αποφασίσει την παύση του. Τα
υπόλοιπα, να ολοκληρώσει πρώτα
τα νομοσχέδια αυτά συμβαίνουν
μόνο στην Κύπρο.

–Τι αφήνουν πίσω τους επτά
καθ’ ομολογία εγκλήματα;

–Αφήνουν πίσω τη διαπίστω-
ση στην κοινωνία, ότι παρόλα
τα επανειλημμένα χαστούκια
που έχει δεχθεί αυτός ο τόπος,
λόγω παθογένειας του συστήμα-
τος και επιπολαιότητας, δεν βά-
ζουμε μυαλό. Συμβαίνει ένα με-
γάλο κακό, λέμε θα πάρουμε μέ-
τρα θα τα διορθώσουμε, περνά
ο καιρός ξεχνιέται και έρχεται
το επόμενο. Δεν είναι μόνο η
αγριότητα των εγκλημάτων.
Αγριότητα μπορεί να πει κάποιος
ότι υπήρχε και στον διπλό φόνο

του Στροβόλου. Εκεί όμως μπή-
κανε μέσα να ληστέψουν και
σκότωσαν βάσει κάποιου σχεδί-
ου. Στη συγκεκριμένη περίπτωση
το πρωτοφανές, με βάση την ομο-
λογία του δράστη, αυτός δολο-
φονούσε χωρίς να έχει κάποιο
σκοπό. Αυτό για μένα είναι πρω-
τοφανές.
–Ευθύνες υπάρχουν και προς
ποια κατεύθυνση;

–Τα όργανα της Πολιτείας
έχουν ευθύνη. Δεν μπορεί να
συμβαίνει κάτι ανάλογο και ουδείς
να μην έχει ευθύνη. Και δεν μιλώ
για το πρώτο φονικό. Έγινε. Αν
ενεργοποιείτο άμεσα ο μηχανι-
σμός του κράτους, μετά την πρώ-
τη καταγγελία που έγινε πριν από
δύο χρόνια, ενδεχομένως να μη
δινόταν η ευκαιρία στον φερό-

μενο δράστη να διαπράξει τους
υπόλοιπους έξι φόνους. Σίγουρα
υπάρχει ολιγωρία, αλλά δεν πρέ-
πει να προτρέχει κάποιος, αφού
γίνονται κάποιες έρευνες. Να πε-
ριμένουμε να δούμε το αποτέλε-
σμα των ερευνών. Θα βγει ένα
αποτέλεσμα, το θέμα είναι τι γί-
νεται μετά. Θα ξεχαστεί και θα
έχουμε πάλι τα ίδια.
–Η παραίτηση του Ιωνά Νικο-
λάου;

–Νομίζω, όπως ήλθαν τα πράγ-
ματα, εγώ δεν κρίνω πότε το έκα-
νε και τι λόγους επικαλέστηκε,
νομίζω δεν είχε επιλογή παρά
μόνο να πάρει πάνω του την πίε-
ση και να διευκολύνει την κυ-
βέρνηση. Δεν είχε επιλογή, χωρίς
να λέω ότι φταίει ο Ιωνάς Νικο-
λάου, διότι ενδεχομένως κάποια
αστυνομικά όργανα επέδειξαν
ολιγωρία, όταν γινόντουσαν οι
καταγγελίες και δεν πήγαιναν
να ερευνήσουν.
–Οι επερχόμενες εκλογές έπαι-
ξαν ρόλο στις πολιτικές εξε-
λίξεις;

–Σίγουρα το εκλογικό σώμα
επηρεάζεται. Διαφορετικά θα ήταν
αν οι εκλογές ήταν σε 2 με 3 χρό-
νια και άλλο σε 3 εβδομάδες. Έπαι-
ξαν ρόλο και με τους δύο τρόπους.
Και στην ένταση της κριτικής
από πλευράς αντιπολίτευσης, αλ-
λά και το πώς ενήργησε ο υπουρ-
γός από πλευράς κυβέρνησης.
Ενδεχομένως η αντιπολίτευση
να μην ήταν τόσο σκληρή, εάν
δεν είχαμε εκλογές.
–Ο αρχηγός Αστυνομίας έχει
ευθύνες;

–Εφόσον δεν έδωσε παραίτη-
ση στον πρόεδρο της Δημοκρα-
τίας ο ίδιος θεωρεί ότι δεν ευθύ-
νεται.

–Πώς αντιμετωπίζει ένας δι-
κηγόρος την καθ’ ομολογία διά-
πραξη επτά φόνων από ένα
πρόσωπο;

–Η συγκεκριμένη υπόθεση,
δικαιολογημένα, έχει χαρακτη-
ριστεί πρωτοφανής για τα δεδο-
μένα της Κύπρου. Δεν ενθυμού-
μαι παρόμοιο περιστατικό. Σε
κοινωνικό επίπεδο τα άγρια εγ-
κλήματα αφήνουν φόβο, με τους
αρμοδίους να πρέπει να προβλη-
ματιστούν σοβαρά εφόσον ένα
πρόσωπο, με τις μέχρι στιγμής
πληροφορίες, κινείτο ανάμεσά
μας χωρίς το παραμικρό πρόβλη-

μα και μέσα σε μια περίοδο 2 με
3 χρόνια διέπραττε αυτούς τους
φόνους χωρίς να έχει εντοπιστεί
η δράση του. 
–Η διαχείριση που έτυχαν τα
περιστατικά εξαφάνισης των
προσώπων που δολοφονήθη-
καν ήταν η πρέπουσα;

–Με βάση και πάλι τις πλη-
ροφορίες που έχουν δει το φως
της δημοσιότητας είναι ξεκάθαρο
πως κάποια μέλη της Αστυνομίας,
τα οποία ήταν επιφορτισμένα με
τη διερεύνηση ελλειπόντων προ-
σώπων, να μην έκαναν καλά τη
δουλειά τους με αποτέλεσμα να
χαθεί πολύτιμος χρόνος. Με βάση
τις εξελίξεις οι ευθύνες στην
Αστυνομία, τόσο στα πρόσωπα
που είναι στη βάση όσο και στην
ηγεσία είναι ξεκάθαρες. Πιστεύω

ότι υπό το βάρος των αιχμών,
αλλά και της παραίτησης του
υπουργού Δικαιοσύνης ο αρχηγός
της Αστυνομίας δεν είχε άλλη
επιλογή από το να παραιτηθεί,
ανεξάρτητα αν στο τέλος παύ-
τηκε από τον πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας.
–Η στάση του υπουργού Δι-
καιοσύνης;

–Το ζήτημα ευθιξίας στην Κύ-
προ είναι μια παρεξηγημένη έν-
νοια και συμπεριφορά. Οι υπουρ-
γοί που παραιτήθηκαν για λόγους
ευθιξίας είναι ελάχιστοι. Η πα-
ραίτηση Ιωνά Νικολάου είναι
προς τιμήν του, γιατί έστω και
με αυτό τον τρόπο ανέλαβε με-
ρίδιο ευθύνης. Υπενθυμίζω πως
στη Σρι Λάνκα, πριν από πέντε
μέρες ο αρχηγός Αστυνομίας πα-
ραιτήθηκε επειδή σκοτώθηκαν
δύο πρόσωπα, χωρίς να υπάρχει
ξεκάθαρη ευθύνη από πλευράς
αστυνομικών αρχών. 
–Πρέπει να γίνουν αλλαγές για
να αποτραπούν παρόμοια πε-
ριστατικά;

–Είμαι ένας εκ των δικηγόρων
που διαχειρίστηκαν υποθέσεις
με το κακό στο Μαρί. Εάν κάποιος
διαβάσει τα πορίσματα και τα
ευρήματα θα αντιληφθεί ότι άν-
θρωποι που είχαν να φέρουν εις
πέρας κάποια υποχρέωση δεν
το έκαναν. Αυτό γίνεται με έλεγχο
από τις ηγεσίες, αλλά και ευσυ-
νειδησία των υπαλλήλων του
οποιουδήποτε οργανισμού. Πρέ-
πει όλοι να κάνουν σωστά τη
δουλειά τους. Στη συγκεκριμένη
περίπτωση, δυστυχώς, η κυπρια-
κή κοινωνία δείχνει τον ρατσισμό
που τη διακατέχει δεδομένου ότι
τα ελλείποντα πρόσωπα δεν ήταν
Κύπριοι αλλά αλλοδαποί.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ

«Δεν έπρεπε ο ΠτΔ να
αποδεχθεί την παραίτηση»

ΚΡΙΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ

«Σίγουρα υπάρχει
ολιγωρία»

ΑΝΤΩΝΗΣ ΓΛΥΚΗΣ

«Παρεξηγημένο θέμα 
η ευθιξία στην Κύπρο»
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«Ναι, μπορεί να 
υπήρχε κάποια αμέλεια
και συγχρονισμός από
πλευράς Αστυνομίας».
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«Ενδεχομένως 
η αντιπολίτευση να 
μην ήταν τόσο σκληρή,
εάν δεν είχαμε εκλογές».
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«Οι ευθύνες στην 
Αστυνομία, τόσο στη
βάση όσο και στην ηγε-
σία είναι ξεκάθαρες». 

Από τη στιγμή που δεν ανάλαβε πολιτική ευθύνη ο υπουργός, δεν υπάρχει
πολιτική ευθύνη και για τον αρχηγό, λέει ο Ανδρέας Αγγελίδης.

Θα βγει ένα αποτέλεσμα, το θέμα είναι τι γίνεται μετά. Θα ξεχαστεί και θα
έχουμε πάλι τα ίδια, σημειώνει ο νομικός Κρις Τριανταφυλλίδης,

Η κυπριακή κοινωνία δείχνει τον ρατσισμό που τη διακατέχει δεδομένου
ότι τα ελλείποντα πρόσωπα ήταν αλλοδαποί, τονίζει ο Αντώνης Γλυκής.



Σε σχέση με τη Γραμματεία και την
κ. Λουτ, μάλλον ο κ. Μαυρογιάννης
δεν θα επιστρέψει στην Κύπρο με
καθαρή εικόνα για την επόμενη κί-
νηση της συμβούλου του γ.γ. Η
Τουρκία προφανώς απέρριψε και
τη διαδικαστική φόρμουλα για να
βρεθούν ατύπως οι συμμετέχοντες
στη διάσκεψη για την Κύπρο και
να δουν αν υπάρχει βάση για το
πως θα προχωρήσουν. Έτσι, καθώς
στην ενημέρωση του Σ.Α. δεν έγινε
κάποια αναφορά από τον αξιωμα-
τούχο της Γραμματείας για άλλου
είδους προσπάθειες, τα μέλη του
Σ.Α. μέσω της δήλωσης του προ-
εδρεύοντα επανέλαβαν την προ-
τροπή προς τις πλευρές «να συμ-
φωνήσουν όρους αναφοράς ως βάση
για ουσιαστικές και προσανατολι-
σμένες σε αποτελέσματα διαπραγ-
ματεύσεις».

Πάντως, αναφορικά με την τουρ-
κική στάση, εκτιμάται ότι στη φάση
αυτή και μετά την ήττα του στις

μεγάλες πόλεις, ο Ταγίπ Ερντογάν
δεν έχει καμιά διάθεση να εμπλακεί
σε διαπραγματεύσεις. Κι ίσως μά-
λιστα να στέλνει και το «Fatih» για
έρευνες με σκοπό να προκαλέσει
ένταση, η οποία να μην επιτρέπει
επανάληψη των διαπραγματεύσεων,
ακόμη και για διαδικαστικής υφής
ζητήματα ή για ΜΟΕ.

Σε σχέση με τη Γραμματεία, οι
προσδοκίες εμφανίζονται αρκετά

χαμηλές, χωρίς, ωστόσο, να υπάρχει
και διάθεση να εγκαταλειφθεί η
προσπάθεια. Ο τομεάρχης Εξωτε-
ρικών της ΝΔ Γιώργος Κουμουτσά-
κος, που είχε συνάντηση την Τε-
τάρτη με τη βοηθό γ.γ. του ΟΗΕ
Ροσμαρί Ντι Κάρλο, συμμερίζεται
αυτή την εκτίμηση, ενώ παράλληλα
φαίνεται ότι στη Γραμματεία δεν
συνηγορούν με βιαστικές ενέργειες
οι οποίες θα οδηγήσουν σε αποτυ-
χία. Από την άλλη, αξιωματούχοι
της Γραμματείας λαμβάνουν μηνύ-
ματα απογοήτευσης από μέλη του
Σ.Α. για την παράταση του αδιεξό-
δου. Διπλωματικές πηγές εκτιμούν
ότι η κ. Λουτ θα ξεκινήσει σε πρώτη
φάση τις διερευνητικές επαφές με
τα εμπλεκόμενα μέρη –αρχικά μέσω
τηλεφωνικών επικοινωνιών– και
στη συνέχεια θα επιχειρήσει ακόμη
μία επίσκεψη στη Λευκωσία, ίσως
προ των ευρωεκλογών, για να δει
αν μπορεί να βρεθεί βάση επανά-
ληψης των διαπραγματεύσεων.

Στον βαθμό που δεν υπάρξουν θε-
τικές εξελίξεις μέχρι τα μέσα Ιου-
νίου, όλη η προσοχή θα στραφεί
στην έκθεση του γ.γ. για την ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ και στο τι θα εισηγείται στο
κομμάτι των Καλών Υπηρεσιών και
στη συνέχεια το πώς θα αντιδράσει
το Σ.Α. Οπωσδήποτε οι αμερικανοί
αναμένεται να διατηρήσουν τη
σκληρή στάση, επικαλούμενοι θέ-
ματα αρχών. Στη Μόνιμη Αντιπρο-
σωπεία των ΗΠΑ προωθείται για
μόνιμη αντιπρόσωπος η σημερινή
πρέσβειρα στον Καναδά, Κέλι Νάιτ-
Κραφτ, ενώ ο αναπληρωτής μόνιμος
αντιπρόσωπος Τζόναθαν Κόεν, που
γνωρίζει το Κυπριακό και κατόρ-
θωνε παρά τη γνωστή αμερικανική
στάση να διατηρεί τα θετικά στοι-
χεία στα ψηφίσματα για την ανα-
νέωση της θητείας της ΟΥΝΦΙΚΥΠ,
αναμένεται να διοριστεί πρέσβης
των ΗΠΑ στην Αίγυπτο. Η αποχώ-
ρηση του κ. Κόεν οπωσδήποτε δεν
θεωρείται θετική εξέλιξη.
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Νέα Υόρκη - Ανάλυση 
του ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Η ενημέρωση των μελών του Συμ-
βουλίου Ασφαλείας (Σ.Α.)για την
έκθεση καλών υπηρεσιών του γε-
νικού γραμματέα και η νέα έκφρα-
ση υποστήριξης του σώματος προς
την απόφαση του Αντόνιο Γκου-
τιέρες να ζητήσει από την Τζέιν
Χολ Λουτ να συνεχίσει στις δια-
βουλεύσεις με τα εμπλεκόμενα μέ-
ρη, μάλλον ελάχιστα διαφωτίζουν
όσους αναρωτούνται για την επό-
μενη κίνηση της Αμερικανίδας
συμβούλου του γ.γ. Η μεν κ. Λουτ

δεν εμφανίστηκε για μια ακόμη
φορά στο Σ.Α. Λέγεται μάλιστα ότι
από τη στιγμή που δεν έχει διο-
ριστεί σ’ αυτή τη θέση, κάποια
από τα μόνιμα μέλη του Συμβου-
λίου δεν επιθυμούν καν να παρου-
σιαστεί ενώπιόν τους.

Η ενημέρωση έγινε από τον
αναπληρωτή γενικό γραμματέα
του ΟΗΕ για Πολιτικές Υποθέσεις,
Μίροσλαβ Γιέντσα, χωρίς ιδιαίτερες
εκπλήξεις. Όλα τα μέλη του Σ.Α.
υποστήριξαν τις προσπάθειες του
γ.γ. και της κ. Λουτ, κάποια εξέ-
φρασαν απογοήτευση γιατί από
τον Ιούλιο του 2017 το αδιέξοδο
παραμένει και οι πλευρές έχουν
αποτύχει να βρουν τη βάση για

την επανάληψη των διαπραγμα-
τεύσεων. Οι Αμερικανοί επανέλα-
βαν –κοσμίως κατά την έκφραση
διπλωμάτη– ότι δεν θα πρέπει να
θεωρείται δεδομένη η παραμονή
της ειρηνευτικής δύναμης στην
Κύπρο υπό τη σημερινή της μορφή,
ενώ άλλα τόνισαν την ανάγκη της
παραμονής της. Ωστόσο, όλοι δεί-
χνουν για την ώρα να καλύπτονται
από τη συνέχιση της προσπάθειας,
καθώς ούτε ο γ.γ. ούτε τα μέλη
του Σ.Α., έχουν να προτείνουν κά-
ποια άλλη πορεία αυτή τη στιγμή.
Προ των διαβουλεύσεων του Σ.Α.
ήλθε στη Νέα Υόρκη για συναν-
τήσεις με όλα τα μέλη του Σώματος,
αξιωματούχους της Γραμματείας
και την Τζέιν Χολ Λουτ, ο διαπραγ-
ματευτής της ελληνοκυπριακής
πλευράς πρέσβης Ανδρέας Μαυ-
ρογιάννης. Σε σχέση με το Σ.Α.,
εκ του αποτελέσματος, όπως εκ-
φράστηκε με τη δήλωση του Ιν-
δονήσιου προεδρεύοντα, οι επαφές
ήταν παραγωγικές. 

Με αφορμή τις τουρκικές κι-
νήσεις για έναρξη ερευνητικών
γεωτρήσεων στην κυπριακή ΑΟΖ
από το τουρκικό σκάφος «Fatih»,
η ελληνοκυπριακή πλευρά κατόρ-
θωσε να συμπεριληφθεί στην προ-
εδρική δήλωση αναφορά «στην
ανάγκη αποφυγής δραστηριοτή-
των που προκαλούν ζημιά στις πι-
θανότητες επιτυχίας» των δια-
πραγματεύσεων. Στην προεδρική
δήλωση, ωστόσο, εμφανής είναι
και η επιρροή των «σκεπτικιστών»,
που βιάζονται για αποτελέσματα
και επέλεξαν με τη δήλωση να
υπενθυμίσουν στους ηγέτες να
έχουν κατά νου το φυσικό παρά-
θυρο ευκαιρίας που παρουσιάζει
ο παρών εκλογικός κύκλος». Υπο-
νοώντας και τις ψευδοεκλογές στα
Κατεχόμενα, αλλά και τις βουλευ-
τικές εκλογές στην Ελλάδα.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Εξελίξεις που θα αλλάξουν τα υφι-
στάμενα δεδομένα στο Κυπριακό
αναμένει η Άγκυρα τους επόμενους
μήνες, καθώς ολοκληρώνει τις προ-
ετοιμασίες της για γεωτρήσεις στα
ανοιχτά της Κύπρου, ενώ βολιδο-
σκοπεί τις προθέσεις ξένων παρα-
γόντων και φυσικά της Ρωσίας. Τώ-
ρα για την Άγκυρα προτεραιότητα
έχει η Συρία και οι S-400 και στο
εσωτερικό το μέλλον της τουρκικής
οικονομίας, με το ενδεχόμενο των
επαναληπτικών δημοτικών εκλογών
στον μητροπολιτικό δήμο της Κων-
σταντινούπολης, να μην αποκλεί-
εται. Στο Κυπριακό σύμφωνα με
την Άγκυρα που επικαλείται κύ-
κλους του ΟΗΕ, ο ξένος παράγοντας
προβληματίζεται για την επόμενη
ημέρα της επίσημης απόσυρσης
της ομοσπονδιακής λύσης από το
τραπέζι των διαπραγματεύσεων.
Τούρκοι αξιωματούχοι, δίχως να
παραβλέπουν την επιμονή του γ.γ.
του ΟΗΕ στη διζωνική, δικοινοτική
ομοσπονδία (ΔΔΟ), ως τη μοναδική
φόρμουλα λύσης, εκτιμούν ότι οι
εξελίξεις οδηγούν τις εμπλεκόμενες
πλευρές σε αντίθετο συμπέρασμα,
και αυτό για σειρά σημαντικών λό-
γων: 1) όλες οι πλευρές γνωρίζουν
ότι στην παρούσα συγκυρία συμ-
φωνία πάνω ΔΔΟ δεν είναι εφικτή,
αφού οι δύο κοινότητες διαφωνούν
ως προς σημαντικές πτυχές της,
κυρίως στην εσωτερική διακυβέρ-
νηση και την κατανομή εξουσιών.
2) Οι τρεις εγγυήτριες δυνάμεις
έχουν σήμερα πολύ διαφορετικές

προτεραιότητες. Η Αθήνα τις επι-
κείμενες εκλογές, το Λονδίνο το
Brexit, η Άγκυρα, την οικονομία,
τη Συρία κ.ά. 3) Τόσο στη Λευκωσία
όσο και σε ξένες πρωτεύουσες έχει
ξεκινήσει προ πολλού συζήτηση
για εναλλακτικές φόρμουλες. 

Τι είπε ο πρόεδρος στα Η.Ε. 
Τουρκικές πηγές επιμένουν ότι

πρόσφατα, σε συνομιλίες με τον
ΟΗΕ, ο πρόεδρος Αναστασιάδης
επέλεξε να αναβάλει –δίχως, ωστόσο,
να απορρίψει– τη συζήτηση της
ιδέα της συνομοσπονδίας, με το
σκεπτικό ότι αυτό θα μπορούσε να
γίνει όταν ωριμάσουν οι συνθήκες.
Το σκεπτικό Αναστασιάδη, σύμφωνα
πάντα με την Άγκυρα, είναι ότι η
ε/κ πλευρά είναι έτοιμη να συζητήσει
κάθε είδους εποικοδομητική πρό-
ταση, αρκεί οι συνθήκες να επιτρέ-
πουν την υλοποίησή της. 

Οι ίδιοι οι κύκλοι του ΟΗΕ και οι
ξένες πρωτεύουσες, που επιβεβαι-
ώνουν κατά την Άγκυρα τις πλη-
ροφορίες, δεν κρύβουν τον προ-
βληματισμό τους έναντι στο ενδε-
χόμενο οριστικής κατάρρευσης της
προσπάθειας λύσης. Εξέλιξη που
παραδέχονται ότι θα έφερνε την
Κύπρο αντιμέτωπη με κίνδυνο δι-
χοτόμησης και σταδιακής προσάρ-
τησης του βορείου τμήματος στην
Τουρκία. Είναι γι’ αυτούς τους λόγους
που στον ΟΗΕ συζητείται η ιδέα
νέας τριμερούς συνάντησης κατά
την οποία οι δύο πλευρές θα βρεθούν
απέναντι στις υφιστάμενες πραγ-
ματικότητες.  Συναφώς. στον άξονα
Τουρκίας-Κύπρου, αλλά και άλλων

πρωτευουσών, την παρούσα πε-
ρίοδο λαμβάνουν χώρα διερευνη-
τικού χαρακτήρα συζητήσεις γύρω
από το μοντέλο Ομοσπονδίας τύπου
Βελγίου. Συγκεκριμένα, οι πληρο-
φορίες μας θέλουν Τούρκους και
ξένους αξιωματούχους να συζητούν

τη δημιουργία δύο αυτόνομων ζω-
νών στην Κύπρο, οι οποίες θα συ-
νεργάζονται διά μέσου μιας τρίτης,
κεντρικής δομής, η οποία φυσικά
θα εκπροσωπεί το νησί στη διεθνή
κοινότητα. Οι δύο αυτόνομες δομές
θα συμμετάσχουν στην κεντρική
διοίκηση με βάση την αρχή της
πολιτικής ισότητας, ιδέα που ικα-
νοποιεί τον Μουσταφά Ακιντζί από
τη μία και την Άγκυρα από την άλ-
λη, αφού το βελγικό μοντέλο θα
ανοίξει τον δρόμο για παραμονή
της Τουρκίας ως εγγυήτριας δύνα-
μης στο βόρειο αυτόνομο κράτος. 

Πίεση στην Αθήνα
Οι προπαρασκευαστικού χαρα-

κτήρα συζητήσεις και βολιδοσκο-
πήσεις πραγματοποιούνται καθόσον
οι προετοιμασίες της Τουρκίας για

υποθαλάσσιες γεωτρήσεις εισέρ-
χονται σε τελικό στάδιο. Το όλο
θέμα συζητήθηκε κατά τις πρόσφα-
τες επαφές του «ΥΠΕΞ» Κουντρέτ
Όζερσαϊ με την Άγκυρα. Το τουρ-
κικό σχέδιο προβλέπει τη σταδιακή
κορύφωση των εργασιών και γεω-
τρήσεων στα «οικόπεδα» που έχει
ανακοινώσει προηγουμένως η
«ΤΔΒΚ». Ο αριθμός των γεωτρήσεων
θα αυξηθεί με την πάροδο του χρό-
νου, αναλόγως με την τροπή των
εξελίξεων στο Κυπριακό και φυσικά
στην ευρύτερη περιοχή. Παράλλη-
λα, Τουρκία και τ/κ πλευρά θα ξε-
κινήσουν προετοιμασίες για νέα
συμφωνία που θα αφορά τις περιο-
χές και τα οικόπεδα που αφήνει
ακάλυπτα η συμφωνία Έρογλου –
Ερντογάν. Το τουρκικό Πολεμικό
Ναυτικό θα αναλάβει πρωταγωνι-

στικό ρόλο για την υλοποίηση των
νέων σχεδίων διαδραματίζοντας
διπλό ρόλο. Από τη μία, θα διατη-
ρήσει απασχολημένο το ελληνικό
ναυτικό στο Αιγαίο και από την
άλλη θα κάνει πιο αισθητή την πα-
ρουσία τους σε όλες τις περιοχές
της Κύπρου. Σύμφωνα με τις ίδιες
τουρκικές πηγές, με αυτό τον τρόπο
θα ασκηθεί πίεση ώστε να επιχει-
ρηθεί να οδηγηθεί η ελληνική πλευ-
ρά στο τραπέζι των συνομιλιών για
την εξεύρεση συμβιβαστικών λύ-
σεων στην ΑΟΖ και στο ζήτημα
των χωρικών υδάτων. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι οι κύκλοι
του τουρκικού Υπουργείου Άμυνας
επιμένουν στη σημασία δύο προ-
ϋποθέσεων για την τελική υλοποί-
ηση των τουρκικών σχεδίων στην
περιοχή: 1) Πρώτη, η αναβάθμιση
των ικανοτήτων του τουρκικού
στρατού μέσα από τα νέα προγράμ-
ματα εξοπλισμού θα πρέπει να συ-
νεχίσει να αποτελεί προτεραιότητα
της Άγκυρας, και αυτό παρά τις με-
γάλες οικονομικές δυσκολίες και
τα διπλωματικής υφής εμπόδια,
θέση με την οποία συμφωνεί απο-
λύτως και ο κ. Ερντογάν. 2) Δεύτερη,
η ιδέα δημιουργίας μεγάλης ναυτι-
κής βάσης στο βόρειο τμήμα της
Κύπρου θα πρέπει να εξεταστεί διε-
ξοδικά. Η βάση θα πρέπει να είναι
κυρίαρχη, να αποτελεί έδαφος της
Τουρκίας και να παρέχει στο τουρ-
κικό ναυτικό τη δυνατότητα να πα-
ρεμβαίνει σε όλες τις εξελίξεις σε
μια περιοχή που απλώνεται από τα
τουρκικά παράλια μέχρι τα βόρεια
παράλια της Αφρικής. 
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Στη Γραμματεία 
του ΟΗΕ οι προσδοκίες
εμφανίζονται αρκετά 
χαμηλές, ενώ παράλλη-
λα φαίνεται ότι δεν συνη-
γορούν με βιαστικές 
ενέργειες οι οποίες θα 
οδηγήσουν σε αποτυχία.
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Οι ισορροπίες στην 
προεδρική δήλωση 
τηρήθηκαν με αναφορά
στην ανάγκη αποφυγής
δραστηριοτήτων που
προκαλούν ζημιά στις
πιθανότητες επιτυχίας
των διαπραγματεύσεων.

Tο Σ.Α. επαναφέρει τους όρους αναφοράς

Η Τουρκία
απέρριψε 
άτυπη 
διάσκεψη
Αβεβαιότητα για άρση του αδιεξόδου

Οι Αμερικανοί επανέλαβαν κοσμίως ότι δεν θα πρέπει να θεωρείται δεδομένη η παραμονή της Ειρηνευτικής Δύναμης υπό τη σημερινή της μορφή. Στη φωτο-
γραφία η Καναδή ειδική αντιπρόσωπος του γ.γ. , Ελίζαμπεθ Σπέχαρ, με τη διοικήτρια της Ειρηνευτικής Δύναμης στο νησί Αυστραλή υποστράτηγο Cheryl Pearce. 

Λύση βελγικού μοντέλου με κυρίαρχη τουρκική βάση
Οι άμεσοι σχεδιασμοί της Aγκυρας στη βάση φόρμουλων που διατείνεται ότι συζητάει και ο πρόεδρος Αναστασιάδης 

�������

Το σκεπτικό Αναστασιά-
δη, σύμφωνα με την
Aγκυρα, είναι ότι η ε/κ
πλευρά είναι έτοιμη να
συζητήσει κάθε εποικο-
δομητική πρόταση, αρκεί
οι συνθήκες να επιτρέ-
πουν την υλοποίησή της. 

Διά του τουρκικού Πολεμικού Ναυτικού θα ασκηθεί πίεση,  ώστε να επιχειρηθεί να οδηγηθεί η ελληνική πλευρά στο
τραπέζι των συνομιλιών για την εξεύρεση συμβιβαστικών λύσεων στην ΑΟΖ και στο ζήτημα των χωρικών υδάτων.
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ
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Η «Γαλάζια πατρίδα»
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Τουρκική
σφήνα μεταξύ
Ελλάδας
και Κύπρου
Θερμό καλοκαίρι ετοιμάζει η Αγκυρα

Αποσκοπεί στην 
ακύρωση των θέσεων 
Αθήνας και Λευκωσίας 
περί εφαπτόμενων 
ορίων υφαλοκρηπίδας 
των δύο χωρών.

Η Τουρκία απαιτεί όπως 
δίχως την εμπλοκή 
καμίας άλλης δύναμης, 
αναλάβει την επιτήρηση 
και την ασφάλεια της 
σχεδιαζόμενης ζώνης.
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ
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Διπλωματία 
των «γαμπρών»

Αγκυρα και Ουάσιγκτον σφίγγουν τη ζώνη στη βόρεια Συρία
Η Τουρκία θέλει μόνη να έχει τον έλεγχο στην περιοχή, αλλά οι Κούρδοι και οι Αμερικάνοι βλέπουν συμβιβασμό

Στο σημείο -

-

-

Θα αναζητήσουν τελικό συμβιβασμό

Τσαβούσογλου -
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Εκτός πλάνου
συγχώνευση
ΔΗΚΟ και
Αλληλεγγύης 
Η Πολιτεία εξέθρεψε το ΕΛΑΜ, διότι το 
χρειάζεται, αναφέρει η Ελένη Θεοχάρους 

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Ούτε ‘το κόμμα του Κέντρου’ έχει
πρόθεση να μας αφομοιώσει, ούτε
εμείς έχουμε πρόθεση να ενταχ-
θούμε στο ΔΗΚΟ, αλλά ούτε και
είναι δυνατόν να υπάρξει συγχώ-
νευση των δύο κομμάτων. Διατη-
ρούμε την αυτοτέλεια και την αυ-
τονομία μας και προχωράμε προς
τον ίδιο στόχο, την απελευθέρωση
της πατρίδας μας», αναφέρει στη
συνέντευξή της στην «Κ» η πρό-
εδρος της Αλληλεγγύης Ελένη Θε-
οχάρους. Μιλάει, επίσης, και για
την άνοδο του ΕΛΑΜ, σημειώνοντας
πως η Πολιτεία εξέθρεψε το ΕΛΑΜ,
διότι το χρειάζεται, είτε ως μπαμ-
πούλα, είτε ως παρακαταθήκη ψή-
φων. Όπως σημειώνει, ο ΔΗΣΥ «ήθε-
λε έναν πολιτικό χώρο για να διο-
χετεύει τους διαφωνούντες “πα-
τριώτες” και μια δεξαμενή ψηφο-
φόρων για τις προεδρικές εκλογές».
Αφήνει ανοικτό το σε ποια ομάδα
θα συμμετάσχει στο ενδεχόμενο
εκλογής της και αποκαλύπτει πως
όνειρό της είναι η κατασκευή μη-
τροπολιτικού μετρό στην Κύπρο. 
–Οι ευρωεκλογές θεωρούνται μία
μάχη αδιάφορη και οι Βρυξέλλες
ένα οικοδόμημα τεχνοκρατών,
που επιβάλλουν πολιτικές λιτό-
τητας, αν λάβουμε υπόψη και τα
όσα αποφασίστηκαν το 2013. Για
ποιο λόγο συνεπώς ο πολίτης να
προσέλθει στην κάλπη;

–Οι Βρυξέλλες καθορίζουν με τις
αποφάσεις τους τη ζωή μας και τη
βελτιώνουν, αλλά ο Κύπριος πολίτης
δεν το γνωρίζει ή δεν το γνωρίζει
τόσο καλά, ως όφειλε. Βεβαίως, η
Ε.Ε. βαρύνεται και με αρνητικές
συμπεριφορές απέναντι στον κυ-
πριακό λαό, μόνο που για τούτο δεν
έχει την αποκλειστική ευθύνη. Φταί-
νε και οι κυβερνήσεις μας. Η Ε.Ε.
θα μπορούσε να είχε συμπαρασταθεί
στον κυπριακό λαό και να είχε επι-
δείξει αλληλεγγύη στους ανθρώπους
μας κατά την οικονομική κρίση, για
την οποία ευθύνεται και η κυπριακή
πολιτεία. Η Ε.Ε. θα μπορούσε να
είχε καταλυτικό ρόλο στην επίλυση
του Κυπριακού, με λύση που να δια-
σφαλίζει και να κατοχυρώνει τα αν-
θρώπινα δικαιώματα όλων των Κυ-
πρίων πολιτών, σε κάθε σημείο του
νησιού. Χωρίς διακρίσεις. Δυστυχώς,

οι κυβερνήσεις μας και οι εκπρό-
σωποί τους στην Ε.Ε., δεν κατάλαβαν
ή δεν θέλησαν ποτέ να εκμεταλ-
λευθούν τα νομικά όπλα που μας
παρέχει το γεγονός ότι είμαστε κρά-
τος μέλος, ισότιμο με τα υπόλοιπα
27. Ποτέ δεν διεκδίκησαν, ποτέ δεν
πρόβαλαν αντιστάσεις ή ενστάσεις
στις απαιτήσεις της Τουρκίας και
τις συγκατανεύσεις των Βρυξελλών
και παραπλάνησαν εσκεμμένα τις
Βρυξέλλες. Τις άφησαν εκτός δια-
δικασιών. Έπεισαν την Ε.Ε. ότι η
ηττοπαθής πολιτική της ΔΔΟ είναι

και δικαίωση για τον λαό μας. Ότι
είμαστε έτοιμοι για «έντιμο» συμ-
βιβασμό και ότι όποιος αντιστέκεται
στον ολοκληρωτισμό και στο άδικο
είναι ακραίος και αντιτίθεται σε
«λύση». Οι πολίτες «φορτώνουν»
στην Ε.Ε. αυτή την ευθύνη για αυτή
τη στάση. Είναι απογοητευμένοι ή
δεν γνωρίζουν. Ούτε για τον ρόλο
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, ούτε
για τη δραστηριότητα των έξι Κυ-
πρίων ευρωβουλευτών –που είναι
σημαντική– ούτε για τα αποτελέ-
σματα αυτής της δραστηριοποίησης,
τα οποία στις πλείστες των περι-
πτώσεων εξουδετερώνονται από
την αδράνεια και την παθητικότητα
της κυβέρνησης. Η ευθύνη για τη
μη πληροφόρηση του κόσμου βα-
ραίνει πολλούς. Την υστάτη ώρα
δόθηκαν πολλά λεφτά στα ΜΜΕ για
την προβολή των Ευρωεκλογών.
Αλλά είναι ήδη αργά. Όταν για
πέντε χρόνια ο πολίτης ελάχιστα
μαθαίνει για τους ευρωβουλευτές
του –συνήθως για κάποιες ατυχείς

στιγμές στο ΕΚ– γιατί να εκτιμήσει
το έργο τους και το όργανο στο
οποίο δουλεύουν; 
–Ένας από τους κύριους κινδύ-
νους της επικείμενης εκλογικής
μάχης είναι η ενίσχυση της Ακρο-
δεξιάς και κατ’ επέκταση η κα-
τάληψη της έδρας από το ΕΛΑΜ.
Η Πολιτεία υποτίμησε τη δύναμη
του ΕΛΑΜ;

–Η πολιτεία εξέθρεψε το ΕΛΑΜ.
Το χρειάζεται. Είτε ως μπαμπούλα,
είτε ως παρακαταθήκη ψήφων. Το
κυβερνών κόμμα ήθελε έναν πολι-
τικό χώρο για να διοχετεύει τους

διαφωνούντες «πατριώτες» και μια
δεξαμενή ψηφοφόρων για τις προ-
εδρικές εκλογές. Οι κυβερνήσεις με
τις πολιτικές τους, με την αδιαφορία
τους για τον πολίτη, με την αναπο-
τελεσματική αντιμετώπιση της φτώ-
χειας, με τη στέρηση της παιδείας
από τους νέους, με την καταστροφή
των μηχανισμών περίθαλψης των
ασθενών, με την εξίσου καταστρο-
φική πορεία στο εθνικό θέμα, με
την έκπτωση του φρονήματος των
πολιτών και τον διασυρμό του ορά-
ματος και των ιδανικών που έχει
κάθε νέος, βοήθησαν το ΕΛΑΜ να

μεγαλώσει. Διότι προσφέρει το κάλ-
πικο «ιδανικό» του εθνικισμού ως
δέλεαρ στους νέους, που με αγνό-
τητα πολλές φορές θέλουν να πι-
στέψουν και να αγωνίζονται για τις
ιδέες τους. Στην Κύπρο υπάρχει με-
γάλη δυσαρέσκεια για τη διαφθορά
και οι ακροδεξιοί εμφανίζονται ως
φρουροί της ηθικής. Όπου δεν υπάρ-
χει σωστή παιδεία, καλλιέργεια,
μόρφωση, πληροφόρηση, τούτο
δουλεύει, προσελκύει αφελείς και
ανώριμους νέους. Κι ακόμη, όταν
στην κοινωνία παραμένουν ατιμώ-
ρητα σκάνδαλα, στα οποία εμπλέ-
κονται κρατικοί αξιωματούχοι, και
τα οποία διαδέχονται το ένα το άλλο,
είναι εύκολο να παρασυρθούν οι
νέοι. Η μη σωστή αντιμετώπιση του
μεταναστευτικού προβλήματος και
η ανάπτυξη ξενοφοβικών, ρατσι-
στικών συνδρόμων, έδωσε την ώθη-
ση στα κόμματα του ολοκληρωτι-
σμού να εκτοξευθούν σε υψηλά πο-
σοστά σε όλη την Ε.Ε. 
–Η υποψηφιότητά σας με το ΔΗ-
ΚΟ προκάλεσε την αίσθηση πως
η Αλληλεγγύη βρίσκεται ένα βήμα
πριν από τη συγχώνευσή της με
το κόμμα του Κέντρου. Ισχύει; 

–Πάντα οι δημοσιογράφοι εν-
δύουν με μια αχλή καχυποψίας τις
συμμαχίες κομμάτων. Ωστόσο, η
απάντηση είναι κατηγορηματικά
όχι. Είναι γεγονός ότι πολλοί είναι
αυτοί που δεν σκέφτονται τίποτε
άλλο από το πώς να διαλύσουν την
Αλληλεγγύη. Σας διαβεβαιώ ότι ούτε
«το κόμμα του Κέντρου» έχει πρό-
θεση να μας αφομοιώσει, ούτε εμείς
έχουμε πρόθεση να ενταχθούμε
στο ΔΗΚΟ, αλλά ούτε και είναι δυ-
νατόν να υπάρξει συγχώνευση των
δύο κομμάτων. Διατηρούμε την αυ-
τοτέλεια και την αυτονομία μας και

προχωράμε προς τον ίδιο στόχο,
την απελευθέρωση της πατρίδας
μας. Άλλωστε, πιστεύω πως αργά
ή γρήγορα όλα τα κόμματα και κι-
νήματα του δημοκρατικού πατριω-
τικού χώρου θα ενωθούν.
–Πού εδράζεται η συνεργασία
ΔΗΚΟ-Αλληλεγγύης; Ποια είναι
τα επόμενα βήματα αυτής της
συνεργασίας; 

–Στη συνέχιση του αγώνα για
τη δικαίωση του λαού μας και της
πατρίδας μας. Δεν πρόκειται για
απλή συμπερίληψή μου στο ψηφο-
δέλτιο του ΔΗΚΟ, αλλά για συνερ-
γασία των δύο κομμάτων. Πρόκειται
για την έντιμη συνέχεια της συνερ-
γασίας μας στις προεδρικές εκλογές
με υποψήφιο για την προεδρία τον
Νικόλα Παπαδόπουλο. Ποια άλλη
πολιτική ερμηνεία μπορεί να υπάρξει
από την κοινή συμπόρευση για την
επίτευξη της εκλογής αρίστων εκ-
προσώπων της Κυπριακής Δημο-
κρατίας στο Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο; Όταν στηρίξαμε τον Νικόλα
και το Πρόγραμμά του, δεν είχαν
αναφυεί τέτοια ζητήματα, κανείς
δεν ζητούσε πολιτικές ερμηνείες.
Διότι τότε είχαμε συμπτύξει ένα μέ-
τωπο για εθνική σωτηρία και ήμα-
σταν για όλους τους άλλους, συλ-
λογικά «οι μη αποδεχόμενοι τη λύ-
ση» που βρισκόταν προ των πυλών.
Τώρα που ο πρόεδρος φαίνεται πως
έχει υιοθετήσει πολλές από τις θέσεις
μας στο Κυπριακό, ψάχνουν να
βρουν συναλλαγές στη συνεργασία
μας. Μάταια. Έχουμε διαφορετικές
προσεγγίσεις με το ΔΗΚΟ σε ορι-
σμένα ζητήματα, αλλά αυτό δεν
μπορεί να παρεμποδίσει την αγαστή
συνεργασία μας. Τώρα μπροστά
μας είναι οι ευρωεκλογές: Μαζί πο-
ρευόμαστε.

–Για κάποιους η εκλογή σας θε-
ωρείται δύσκολη, δεδομένου ότι
συμμετέχετε στο ψηφοδέλτιο
ενός άλλου κόμματος… Πρόκειται
όντως για μία δύσκολη μάχη;

–Κάθε εκλογική διαδικασία είναι
δύσκολη. Όταν κάποιος λαμβάνει
μέρος σε μια εκλογική μάχη το πι-
θανότερο είναι να τη χάσει παρά
να την κερδίσει. Εντούτοις, δίνοντας
και αυτή τη μάχη αισθάνομαι ότι
πολλοί Κύπριοι πολίτες, όχι μόνο
από το ΔΗΚΟ, αλλά απ’ όλη την
κομματική διαστρωμάτωση, με θε-
ωρούν «τον δικό τους άνθρωπο».
Αυτό μου δίνει δύναμη να αντιμε-
τωπίζω γαλήνια και τα δύο ενδε-
χόμενα: Να εκλεγώ και να μην εκλε-
γώ. Μην ξεχνάτε βεβαίως ότι ο πό-
λεμος που έχω υποστεί τα τελευταία
επτά τουλάχιστον χρόνια είναι άνευ
προηγουμένου. Μερικές φιλοκυ-
βερνητικές εφημερίδες και κάποια
ΜΜΕ προσπάθησαν να με δολο-
φονήσουν ηθικά, να διαγράψουν
τη δράση μου εκτός Κοινοβουλίων,
την κοινωνική και πνευματική μου
δραστηριότητα, να σπιλώσουν την
εντιμότητά μου, να πλήξουν την

πολιτική ηθική και κοινωνική ον-
τότητα και συνεισφορά μου στον
τόπο. Όλα αυτά έχουν φέρει απο-
τέλεσμα, κακά τα ψέματα. Οι κομ-
ματικοί παρακεντέδες ακολουθούν
πιστά τα φερέφωνα. Δεν κατανοούν
ότι δίνω λογαριασμό μόνο στη συ-
νείδησή μου και δεν εκχωρώ σε κα-
νέναν το δικαίωμά μου να σκέφτο-

μαι και να μιλάω ελεύθερα. Οι ενέρ-
γειές μου ποτέ δεν έχουν κίνητρο
το προσωπικό συμφέρον, αλλά τη
δικαίωση αυτού που πιστεύω, της
προσωπικής μου αλήθειας. Και η
αλλαγή της έπαλξης από την οποία
μάχεται ένας πολιτικός δεν είναι
μεμπτή, αν ο πολιτικός όντως είναι
μαχητής και αν για τη μετακίνησή
του από τη μία πολεμίστρα στην
άλλη δεν έχει ως κίνητρο τα προ-
σωπικά ανταλλάγματα. Κι εγώ δεν
έχω πάρει κανένα αντάλλαγμα ποτέ,
δεν έχω διοριστεί πουθενά. Τώρα
γνωρίζω καλύτερα πώς να αντιμε-
τωπίζω τους πολιτικούς βανδαλι-
σμούς εκείνων που κακοποιούν την
ιδεολογία μου και αμαυρώνουν την
εικόνα μου. Πιστέψτε με, σήμερα
τους βλέπω με οίκτο να περιφέρουν
τη μιζέρια τους και την ηττοπάθειά
τους στη θλιβερή καθημερινότητά
μας, γερασμένους όπως πάντα.
–Στο ενδεχόμενο εκλογής σας θα
συμμετέχετε στην ομάδα των Σο-
σιαλιστών, στο οποίο ανήκει το
ΔΗΚΟ; 

–Αυτό το έχουμε ξεκαθαρίσει ευ-
θύς εξ αρχής. Ωστόσο, όπως έχω

ξαναπεί, στο Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο δεν εκπροσωπώ κάποιο κόμμα,
αλλά τον λαό μας στο σύνολό του,
την Κυπριακή Δημοκρατία. Το ΔΗΚΟ
στο παρελθόν ανήκε στους Φιλε-
λεύθερους, στη συνέχεια εντάχθηκε
στους Δημοκράτες –όχι στους Σο-
σιαλιστές. Το ίδιο κι εγώ, κάποτε
ήμουν ευρωβουλευτής στο ΕΛΚ,
τώρα είμαι στοECR. Ειλικρινά ουδείς
γνωρίζει ποια θα είναι η εικόνα μετά
τις επόμενες ευρωεκλογές και το
Brexit. Είμαι σίγουρη πως κάποιοι
πολιτικοί σχηματισμοί θα διαλυθούν,
άλλοι θα διασπαστούν, άλλοι θα
αποδυναμωθούν και τα ακροδεξιά
κόμματα θα ισχυροποιηθούν, εκ-
φράζοντας τον αντιευρωπαϊσμό
που ανέρχεται ραγδαία στην Ε.Ε.,
την ξενοφοβία και την αντίδραση
στην αδυναμία της Ένωσης για μία
πιο συνεκτική πολιτική. Στο Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο δεν υπάρχουν
ούτε ιδεολογικά ούτε κομματικά
στεγανά, και σε πολλά κόμματα
μπορείς να ψηφίζεις κατά συνείδηση
και όχι ακολουθώντας εντολές. Σας
διαβεβαιώ ότι σε όποια ομάδα και
να ενταχθώ –αν βεβαίως εκλεγώ–

θα είμαι αφοσιωμένη στην Κύπρο!
–Το τελευταίο διάστημα παρα-
τηρείται σύμπλευσή σας με τις
θέσεις του προέδρου της Δημο-
κρατίας στο Κυπριακό. Άλλαξε
στάση και πλεύση ο Νίκος Ανα-
στασιάδης; 

–Δεν υπάρχει σύμπλευση ούτε
με τον πρόεδρο ούτε με κανέναν

που υποστηρίζει την αναγνώριση
των δεδομένων της τουρκικής ει-
σβολής, του εθνικού ξεκαθαρίσματος
της κατεχόμενης πατρίδας μας, της
λύσης αποστέρησης των ανθρωπί-
νων, πολιτικών, περιουσιακών δι-
καιωμάτων των πολιτών. Ούτε απο-
δεχόμαστε την όποια παραλλαγή
των λύσεων «ΔΔΟ» από τις χιλιάδες
που κυκλοφορούν. Θεωρούμε ότι
εσχάτως ο πρόεδρος αντιδρά στις
ιταμές προκλήσεις της Τουρκίας με
πιο ισχυρό λόγο από ό,τι στο πα-
ρελθόν. Αυτό το εκλαμβάνουμε ότι
μπορεί να αποτελεί αλλαγή πολιτικής,
διεκδίκηση, αποστροφή στην ητ-
τοπαθή συμπεριφορά που ακολου-
θούσαν οι κυβερνήσεις μέχρι τώρα.
Άλλωστε, δηλώνει ότι έχει ισχυρό
σύμμαχο το Ισραήλ, που δεν θέλει
με τίποτε την ΔΔΟ, την πολιτική
ισότητα και την επικυριαρχία της
Τουρκίας στον χερσαίο και θαλάσσιο
χώρο της Κυπριακής Δημοκρατίας.
Θα συνεχίσουμε την κριτική μας
προς την κυβέρνηση, γιατί πιστεύου-
με ότι η κριτική δεν είναι μικροκομ-
ματική συμπεριφορά, αλλά μια υπεύ-
θυνη και ενδεικνυόμενη στάση.

Στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο εκπροσωπώ τον λαό και όχι κάποιο κόμμα

Αισθάνομαι ότι πολλοί
πολίτες από όλη την 
κομματική διαστρωμάτω-
ση, με θεωρούν «τον δικό
τους άνθρωπο». Αυτό μου
δίνει δύναμη να αντιμετω-
πίζω γαλήνια και τα δύο
ενδεχόμενα: Να εκλεγώ
και να μην εκλεγώ.

ΤΟ ΕΛΑΜ προσφέρει 
το κάλπικο «ιδανικό» 
τού εθνικισμού 
ως δέλεαρ στους νέους,
που με αγνότητα πολλές
φορές θέλουν να πιστέ-
ψουν και να αγωνίζονται
για τις ιδέες τους.

Ο πρόεδρος δηλώνει 
ότι έχει ισχυρό σύμμαχο
το Ισραήλ, που δεν 
θέλει με τίποτε τη ΔΔΟ,
την πολιτική ισότητα και
την επικυριαρχία της
Τουρκίας στον χερσαίο
και θαλάσσιο χώρο της
Κυπριακής Δημοκρατίας.

Oνειρο η κατασκευή μητροπολιτικού μετρό
–Έχετε διανύσει δύο θητείες στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Τι να αναμένουμε
σε μία ενδεχόμενη τρίτη θητεία; 
–Μετά από δύο ιδιαίτερα παραγωγικές θητείες κατά τη διάρκεια των
οποίων δύο φορές περιλήφθηκα στους τρεις καλύτερους ευρωβου-
λευτές της Επιτροπής για την Ανάπτυξη, έχω την εμπειρία, τη γνώση,
και την αυτοπεποίθηση να κερδίζω τις μάχες. Όλοι οι συνάδελφοι με
γνωρίζουν με το μικρό μου όνομα και ξέρουν ότι είμαι σκληρή στη στά-
ση μου στο Κυπριακό και για τα δίκαια του λαού μας, ενώ παράλληλα
αγωνίζομαι μαχητικά κατά της παγκόσμιας φτώχιας, των διακρίσεων,
των ανισοτήτων. Θα εργαστώ με ζήλο και πάθος για την Κύπρο, θα συ-
νεχίσω την ενημέρωση των ευρωβουλευτών για το Κυπριακό, και την
υποχρέωσή τους να διασφαλίσουν και για τους Κύπριους τα δικαιώμα-
τα που απολαμβάνουν οι υπόλοιποι Ευρωπαίοι σε συνθήκες ειρήνης
και ασφάλειας. Θα διεκδικήσω τη συνέχιση της συγχρηματοδότησης
των ευρωπαϊκών προγραμμάτων με μεγαλύτερη συμμετοχή από την
Ε.Ε., την προσέλκυση και άλλων κονδυλίων για αναπτυξιακά έργα και
μικρές επιχειρήσεις. Όνειρό μου είναι να αγωνιστώ σε συνεργασία με
την τοπική αυτοδιοίκηση και την Επιτροπή Περιφερειακής Ανάπτυξης
για την κατασκευή μητροπολιτικού μετρό στην Κύπρο. Θα παλέψω για
να τεθεί σε εφαρμογή άμεσα η οδηγία για τη διασυνοριακή περίθαλ-
ψη, θα βοηθήσω τους νέους να εκμεταλλευθούν τα προγράμματα για
τη νεολαία, για τις σπουδές και απασχόληση σε όλη την Ε.Ε. και για το
πρόγραμμα νέων Ευρωπαίων εθελοντών. Θα εργαστώ στην Επιτροπή
Γεωργίας για προσέλκυση κονδυλίων στήριξης της γεωργικής παρα-
γωγής και της κτηνοτροφίας.

Oλοι οι συνάδελφοι με γνωρίζουν με το μικρό μου όνομα και ξέρουν ότι είμαι σκληρή στη στάση μου στο Κυπριακό, λέει στη συνέντευξή της στην «Κ» η Ελένη
Θεοχάρους, σημειώνοντας πως στο ενδεχόμενο επανεκλογής της θα συνεχίσει να αγωνίζεται για τα δίκαια της Κύπρου.
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ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ / Του ΡΙΚΚΟΥ ΜΑΠΠΟΥΡΙΔΗ

Οργή λαού!

Ο πολιτικά εκτεθειμένος ηγέτης
οφείλει να διαμορφώνει και
όχι να διαμορφώνεται από

το λαϊκό αισθητήριο. Είναι η προ-
ορατική αυτή ικανότητα, χάρισμα
κατά κάποιους, που διαχωρίζει τον
οραματιστή από τον απλό διαχει-
ριστή της πολιτικής εξουσίας που
υπό συγκεκριμένες συνθήκες του
ανατέθηκε. Αν η ανάθεση είναι το
αποτέλεσμα λαϊκής εντολής, τότε
η δυσαρμονία με το λαϊκό αίσθημα,
ως φαινόμενου που προσλαμβάνει
συλλογική διάσταση,  δεν εκφρά-
ζεται ως συζήτηση για το ποιος
έχει ή όχι δίκαιο αλλά απλά, αφού
ο φορέας δεν πέτυχε να πείσει για
την ορθότητα της δικής του στάσης,
απλώς αποχωρεί. Πολύ περισσό-
τερο, όταν ο φορέας έλκει την εξου-
σία του από διορισμό, οπότε η δυ-
σαρμονία αντανακλά απευθείας
στον διορίσαντα, ο πολιτικός πρέ-
πει, είτε αισθάνεται αδικημένος
είτε όχι, να αποδέχεται τη διά βοής
εκφρασθείσα συλλογική ετυμηγο-
ρία και να απέρχεται.

Το ερώτημα που μου τίθεται
επανειλημμένα τις μέρες αυτές
είναι γιατί ο υπουργός Δικαιοσύνης
και ο αρχηγός Αστυνομίας δεν πα-
ραιτήθηκαν ακόμα; Δεν ζήτησε κα-
νένας τη γνώμη μου αν όντως θα
έπρεπε να παραιτηθούν και αν μια
τέτοια ενέργεια ήταν ή όχι δικαιο-
λογημένη. Το λαϊκό αίσθημα ακο-
λουθούσε ένα αισθητήριο που διέ-
τρεχε με αόριστο, μάλλον ακαθό-

ριστο τρόπο, την ατμόσφαιρα που
θεωρούσε ως δεδομένη  την ανάγ-
κη παραίτησης. Τότε ήταν που θυ-
μήθηκα το: «ώστ’ αν τις βο ληται
ν μον καινόν τιθ ναι, εν βρ χω
τον τρ χηλον έχων νομοθετεί και
εάν μεν δόξη καλός και χρήσιμος
είναι ο νόμος, ζη ο τιθείς και απ ρχε-
ται, ει δε μη, τ θνηκεν επι-
σπασθ ντος του βρ χου» (Δημο-
σθένης, «Κατά Τιμοκράτους Δημ.»
24.139–143).

Επίκεντρο της πολιτικής αντί-
ληψης είναι στην περίπτωση μας
το «δόξει». Σε ποιούς να «δόξει»
και γιατί; Γιατί βέβαια, είναι ου-
σιαστική προϋπόθεση μιας εναρ-
γούς «αίσθησης δικαιοσύνης», η
ύπαρξη της ευρισκόμενης στον αν-
τίποδα αίσθησης του «αδίκου» και
η σύμπτωση των αισθήσεων αυτών
στις ενσυνείδητες εκτιμήσεις των
ανθρώπων ως ελλόγων και πολιτι-
κών όντων, κοινωνών ενός δημο-
κρατικού πολιτεύματος, είναι που
διαμορφώνει το «δόξει». Η νοητική

αυτή συλλογική διεργασία, έλλογη
ή μη, δεν θα τολμούσα να πω «ορθή
ή εσφαλμένη», είναι που διαμορ-
φώνει το «δόξει» ως συλλογική αν-
τίληψη ενός πεπραγμένου. 

Η πολιτική ευθύνη συνίσταται
στο να δύναται ο πολιτικός στη δε-
δομένη στιγμή να πείσει το κοινό,
ότι συμμερίζεται την επιδοκιμασία
ή την αποδοκιμασία που αυτό εκ-

φράζει για συγκεκριμένο θέμα. Δεν
είπε κανένας, και ούτε άλλωστε θα
μπορούσε να υποστηριχθεί σοβαρά
ότι ο υπουργός ή ο αρχηγός είχαν
οποιαδήποτε ευθύνη για τα δια-
δραματισθέντα.

Ούτε το λαϊκό αίσθημα απαίτησε
την παραίτηση του υπουργού Δι-
καιοσύνης ή του αρχηγού Αστυ-
νομίας στην περίπτωση της Oxana
Rantseva όταν η Κυπριακή Δημο-
κρατία καταδικάστηκε γιατί δεν
έλαβε προστατευτικά μέτρα για να
παρεμποδίσει εγκληματική ενέρ-
γεια τρίτου εναντίον της. Οι κυ-
πριακές αρχές στην υπόθεση εκείνη
καταδικάστηκαν επειδή παρέλει-
ψαν να λάβουν μέτρα για να την
προστατεύσουν από εμπορία και
να διερευνήσουν κατά πόσο αυτή
ήταν θύμα εμπορίας προσώπων.
Το λαϊκό αισθητήριο δεν συνέδραμε
ώστε το λαϊκό αίσθημα να θιγεί τό-
τε, ούτε όταν η κοπέλα πέθανε,
ούτε ακόμα και όταν το Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιω-
μάτων εξέδωσε την καταδικαστική
του απόφαση.

Από την εκ πρώτης όψεως αυτή
αντίφαση, εύλογα ανακύπτει το
ερώτημα: Είναι άραγε έλλογο το
«κοινό αίσθημα δικαίου»; Στην πε-
ρίπτωση της πολιτικής ανάλυσης,
σε αντίθεση με τη νομική, ο πολι-
τικός δεν έχει περιθώρια μη συμ-
μόρφωσης προς το κοινό αυτό αί-
σθημα, έλλογο ή όχι, αφού η εξου-
σία του από αυτό εκπορεύεται και

από την άσκηση του εκ του αισθή-
ματος αυτού διεπόμενου δημοκρα-
τικού δικαιώματος της ψήφου πη-
γάζει. Αντίθετα στον νόμο, ένα δι-
καστήριο, όχι σπάνια, συγκρούεται
με το κοινό αίσθημα δικαίου, αθωώ-
νοντας εμπόρους ναρκωτικών για
παράδειγμα, επειδή τυχαία ή όχι,
κάηκαν τα τεκμήρια εντός δικα-
στικού κτηρίου. Ο πολιτικός, επο-
μένως, οφείλει να προβλέψει την
τροπή και την ενδεχόμενη εκτροπή
του λαϊκού αισθήματος και να το
ανατρέψει ή τουλάχιστον να το εν-
στερνισθεί, καθιστάμενος κοινωνός
του, αφού υπό τις περιστάσεις στε-
ρείται της ικανότητας να το δια-
μορφώσει.

Αν εν τέλει, επανερχόμενοι στα
καθ’ ημάς, η παραίτηση προτεινό-
ταν μόλις προέκυψε η υποψία ότι
η Αστυνομία παρέλειψε να διερευ-
νήσει κάποιες πτυχές της εξαφά-
νισης γυναικών, θα ήταν συμβατή
με την επικρατούσα άποψη και ο
παραιτούμενος πολιτικός θα απο-
λάμβανε τη δικαίωση που πιστώ-
θηκε σε ανάλογη περίοδο ο Κύπρος
Χρυσοστομίδης. Εκ των υστέρων,
η εντύπωση ότι η παραίτηση είναι
το αποτέλεσμα της πίεσης της κοι-
νής γνώμης, αναιρεί τη σημασία
που ο παραιτούμενος επιδιώκει να
προσδώσει και αναπόφευκτα οδηγεί
στο πολιτικό «τέθνηκεν επισπα-
σθέντος του βρόγχου».

Ο κ. Ρίκκος Μαππουρίδης είναι νομικός.

������

Ο πολιτικός, επομένως,
οφείλει να προβλέψει
την τροπή και την ενδε-
χόμενη εκτροπή του λαϊ-
κού αισθήματος και να το
ανατρέψει ή τουλάχιστον
να το ενστερνισθεί.

Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

Δεν ξέρουμε τι ήταν στο μυαλό του
Κύπριου ίλαρχου Ν. Μεταξά όταν
δολοφονούσε αλλοδαπές γυναίκες,
γνωρίζουμε όμως τι, πιθανώς, αι-
σθανόταν. «Όταν τη σκότωνα ένιω-
θα ωραία», φέρεται να είπε στον
ανακριτή. Γιατί προτιμούσε τις Φι-
λιππινέζες; «Μου άρεσαν», είπε.
Ένας ψυχίατρος έσπευσε να συ-
νεισφέρει επιστημονικοφανή γνω-
μάτευση για τον σαδιστή δολοφόνο:
αναζητούσε Φιλιππινέζες, έγραψε
ο κ. Ασκητής, διότι «εκ γενετής, οι
πλείστες κουβαλούν μαζί τους αυτό
το χαρακτηριστικό, της υποταγής
και της υπηρεσίας»! Ο κρυπτορα-
τσισμός έχει διάφορα πρόσωπα –
από καφενειακό μέχρι «επιστημο-
νικό». Ακραία ψυχοπαθολογικές
περιπτώσεις όπως αυτή του ΝΜ
χρήζουν ιδιαίτερης μελέτης. Το
φαινόμενο, όμως, δεν έχει μόνο
εγκληματολογικό-ψυχιατρικό εν-
διαφέρον, αλλά και διοικητικό-πο-
λιτικό. Θα εστιάσω σε αυτό.

Αστυνομική ολιγωρία
Το πρώτο θύμα του Μεταξά ήταν

η Ρουμάνα Λίβια Μπουνέα και η
οκτάχρονη κόρη της. Από μαρτυ-
ρίες φίλων της γνωρίζουμε ότι,
όταν εξαφανίστηκε το 2016, χωρίς
να δίνει σημεία ζωής, την αναζή-
τησαν πολλοί. Φίλες της Λίβια, η
δημοσιογράφος Γωγώ Αλεξανδρι-
νού, καθώς και η σύζυγος του προ-
έδρου του ΔΗΚΟ, ανέφεραν την
εξαφάνιση στην Αστυνομία, ζη-
τώντας επιμόνως να διερευνηθεί.
Ήταν ανεξήγητο: η Λίβια δεν είχε
κανένα λόγο να εξαφανισθεί με
ένα άρρωστο παιδί. Η Αστυνομία,
περιέργως, δεν ζήτησε κατάθεση
από τις φίλες της Λίβιας, δεν έψαξε
το σπίτι της, ενώ συνέστησε στην
κ. Αλεξανδρινού να πάψει να «στο-
χοποιεί» τη Λίβια και την κόρη της!
«Έχουμε πληροφορίες ότι έχει φύ-
γει στα κατεχόμενα», ισχυρίστηκαν
αξιωματικοί της. 

Τα ίδια είπαν το 2018 όταν Φι-
λιππινέζες φίλες της, καθώς και ο
πρόεδρος του Παγκύπριου Συνδέ-
σμου Οικιακών Βοηθών κ. Κου-
τρουκίδης, ανέφεραν την εξαφά-
νιση της Μαίρη Ρόουζ και της εξά-
χρονης κόρης της στην Αστυνομία.
Συνάντησαν αδιαφορία. «Ιντα χο-
λοσκάς για μια Φιλιππινέζα;» είπε,
σύμφωνα με τον κ. Κουτρουκίδη,
ο αστυνομικός στον οποίο ανέφερε
την εξαφάνιση. «Έφυγε από τα κα-

τεχόμενα, μη χάνεις την καλή σου
υγεία». Σε άρθρο του στον «Πολίτη»,
ήδη από τον Αύγουστο 2018, ο κ.
Κουτρουκίδης είχε καταγγείλει την
αδιαφορία της Αστυνομίας, καλών-
τας τον υπουργό Δικαιοσύνης να
παρέμβει. Δεν έκανε τίποτε. 

Γραφειοκρατική αδιαφορία
Γιατί αδιαφόρησε η Αστυνομία;

Τρεις παράγοντες συνέβαλαν. Πρώ-
τον, πρόκειται για έναν οργανισμό
με χρόνια προβλήματα, τα οποία,
πιθανότατα, έχουν δημιουργήσει
μια παθητική κουλτούρα χαμηλών
επιδόσεων. Την ύπαρξη διαφθοράς
στην Αστυνομία (π.χ. τράφικινγκ)
παραδέχθηκε πέρυσι ο Αρχηγός της.
Μέχρι σχετικά πρόσφατα δεν υπήρχε
υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου. Οι
κρίσεις και μεταθέσεις γίνονται συ-
χνά αντικείμενο κομματικής αντι-
δικίας, με εκατέρωθεν εγκλήσεις
για μεροληψία. Η αξιοκρατία δεν

θεωρείται αυτονόητη. Ο αμιγής επαγ-
γελματισμός δεν συνιστά εμπεδω-
μένη αξία. Μια τέτοια κουλτούρα
ευνοεί την εσωστρεφή μετριότητα
και αποθαρρύνει την αυτενέργεια. 

Η ευθυνόφοβη αδιαφορία έχει
συστημικά χαρακτηριστικά. Η επί-
σημη έρευνα για τη φονική έκρηξη
στο Μαρί το 2011 ανέδειξε την τυ-
πολατρική ανευθυνότητα, την ανα-
βλητικότητα και την αδιαφορία που
μαστίζουν το κυπριακό Δημόσιο.
Μετά την απόδραση ισοβίτη από
νοσοκομείο της Λευκωσίας το 2010,
οι δεσμοφύλακες δήλωσαν ότι κάθε
φορά που ανέφεραν στους προϊστα-
μένους τους τα «προνόμια» που
απολάμβανε ο ισοβίτης στο νοσο-
κομείο, εισέπρατταν την ίδια απάν-
τηση: «κρύψετε να περάσουμε»
(δηλ. «σιωπήστε να κυλήσει ο χρό-
νος»)! Η πρόεδρος της οργάνωσης
Cyprus Stop Trafficking κ. Χριστο-
φίδου-Ενρίκες παραιτήθηκε πέρυσι,

καταγγέλλοντας την αδιαφορία που
συνάντησε από το αρμόδιο Γραφείο
Ευημερίας. Όταν ανέφερε τις άθλιες
συνθήκες διαβίωσης γυναικών, της
απάντησαν: «έχει και στη χώρα της
νερό και ρεύμα;». Δεύτερον, ενώ
η κρατική γραφειοκρατία εμφανί-
ζεται ορθολογική, οι πρακτικές της
αντλούν από αντιλήψεις του κοι-
νωνικού περιβάλλοντος. Όπως έδει-
ξε ο ανθρωπολόγος Μάικλ Χέρζ-
φελντ στην κλασική μελέτη του «Η
κοινωνική παραγωγή της αδιαφο-
ρίας», εστιάζοντας στην ελληνική
γραφειοκρατία, οι ρίζες της γραφει-
οκρατίας είναι συμβολικές: αίμα,
φυλή και συγγένεια μετράνε. Η γρα-
φειοκρατία είναι αδιάφορη έως εχ-
θρική έναντι όσων δεν θεωρούνται
«δικοί μας». 

Οι Φιλιππινέζες οικιακές βοηθοί
στην Κύπρο είναι κακοπληρωμένες,
μόνες, προσωρινές, με περιορισμέ-
να δικαιώματα, «εκ γενετής» υπη-

ρέτριες. Γίνονται στερεότυπα αν-
τιληπτές ως ολιγόνοες, υποτακτικές,
και, πιθανώς, ιδιοτελείς – τοποθε-
τούνται χαμηλά στην κοινωνική
ιεραρχία, είναι ευάλωτες και εκμε-
ταλλεύσιμες –μία οικιακή βοηθός
έχει υπερδιπλάσιες πιθανότητες
να τύχει εργασιακής ή σεξουαλικής
εκμετάλλευσης. Σε συνθήκες ερ-
γασιακής πίεσης, περιορισμένων
πόρων, νοοτροπίας χαμηλών επι-
δόσεων, και οργανωσιακής εσω-
στρέφειας, η προσοχή του γραφει-
οκράτη αστυνομικού είναι στραμ-
μένη πρωτίστως στους «δικούς
μας». Η Λίβια, η Μαίρη και η Μά-
ρικαρ είναι «ξένες», απαξιωμένες,
μυστηριώδεις –δεν είναι συγκε-
κριμένα πρόσωπα, αλλά γραφει-
οκρατικές κατηγορίες, ρομποτικές
υπάρξεις με προδιαγεγραμμένα
καιροσκοπική συμπεριφορά. «Έφυ-
γαν στα Κατεχόμενα. Έτσι κάμνουν
ετούτες». Γιατί να «χολοσκάμε»; Η

άλλη όψη της κοινωνίας των «κουμ-
πάρων» είναι η κοινωνία της αδια-
φορίας προς όσους είναι «εκτός». 

Τρίτον, η λογοδοσία πάσχει ου-
σιωδώς στην Κυπριακή Δημοκρα-
τία. Οι πολιτικάντηδες παιδαγωγούν
συστηματικά την κοινωνία στην
ανευθυνότητα. Όταν η επιτροπή
που διόρισε ο πρόεδρος Χριστόφιας
του απέδωσε «προσωπικές» ευθύ-
νες για το Μαρί, αυτός κατήγγειλε
«πολιτικό πραξικόπημα». Θυμωμένα
απορριπτική ήταν και η αντίδραση
του προέδρου Αναστασιάδη στο
πρόσφατο πόρισμα για την κατάρ-
ρευση της Συνεργατικής Τράπεζας,
το οποίο αποδίδει «προσωπικές»
ευθύνες στον υπουργό Οικονομι-
κών. Οι κυβερνήτες υιοθετούν μόνο
τα πορίσματα που οι ίδιοι συγγρά-
φουν! Αν, όμως, δεν αναλαμβάνουν
αυτοί τις ευθύνες που αρμοδίως
τους αποδίδονται, γιατί να αυτε-
νεργήσουν οι λοιποί αρμόδιοι; Η
παθητική συμπεριφορά είναι η
συμφέρουσα στρατηγική. «Κρύψετε
να περάσουμε». 

Κυβερνητικά στελέχη και κρα-

τικοί αξιωματούχοι συνιστούν «νη-
φαλιότητα». Το αντίθετο χρειάζεται
– έλλογος θυμός να τους ταρακου-
νήσει. Αν διέθετε στοιχειώδη εν-
συναίσθηση ο πρόεδρος Αναστα-
σιάδης θα ζητούσε ειλικρινή συγ-
γνώμη από τις οικογένειες των θυ-
μάτων, όπως έκανε η Νεοζηλανδή
πρωθυπουργός κ. Αρντερν, όταν
δολοφονήθηκε νεαρή βρετανίδα
τουρίστρια στο Οκλαντ πέρυσι.
«Ζητώ συγγνώμη από την οικογέ-
νεια της Γκρέις», είπε. «Η κόρη σας
θα έπρεπε να είναι ασφαλής στη
χώρα μας, και δεν ήταν. Νιώθω μια
συγκλονιστική αίσθηση ντροπής
ότι αυτό συνέβη στη χώρα μας [...]». 

Δεν θυμάμαι πότε ο πρόεδρος
Αναστασιάδης ένιωσε ντροπή για
κάτι…

Ο κ. Χαρίδημος Κ. Τσούκας είναι καθηγη-
τής στα Πανεπιστήμια Κύπρου και War-
wick. www.htsoukas.com

«Ιντα χολοσκάς για μια Φιλιππινέζα;»
Το φαινόμενο περιπτώσεων όπως του ίλαρχου ΝΜ δεν έχει μόνο εγκληματολογικό-ψυχιατρικό ενδιαφέρον, αλλά και διοικητικό-πολιτικό

Οι Φιλιππινέζες οικιακές βοηθοί στην Κύπρο γίνονται στερεότυπα αντιληπτές ως ολιγόνοες, υποτακτικές και, πιθανώς, ιδιοτελείς – τοποθετούνται χαμηλά στην
κοινωνική ιεραρχία, είναι ευάλωτες και εκμεταλλεύσιμες. 

������

Οι Φιλιππινέζες οικιακές
βοηθοί στην Κύπρο είναι
κακοπληρωμένες, μόνες,
προσωρινές, με περιορι-
σμένα δικαιώματα,
«εκ γενετής» υπηρέτριες.

Ο Ιωνάς Νικολάου εξερχόμενος από το Προεδρικό, μετά την παραίτηση που
υπέβαλε στον πρόεδρο της Δημοκρατίας.

Φ
ΙΛ

ΙΠ
Π

Ο
Σ 

ΧΡ
Η

ΣΤ
ΟΥ



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     11Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ ΗΚυριακή 5 Μαΐου 2019

Ο δρόμος του Μεταξά
Ο Νίκαρος ξεκίνησε με ένα τεράστιο εν-
θουσιασμό να πάει στον δρόμο του μεταξιού
τη Μεγάλη Εβδομάδα, που ο πολύς κινέζος
κομμουνιστής πρόεδρος έστησε φιέστα και
τον κάλεσε. Ήταν μια καλή ευκαιρία να δει
πολύ καλούς φίλους, όπως ο Πούτιν, αλλά
και ο Αντωνάκης ο Γκουτιέρες. Ήταν ευκαι-
ρία να σκοράρει και κανένα τρίποντο κατά
του Άντρου, αλλά και τον Συναγερμικών που
είναι υπέρ της όποια λύσης και θα θέσει την
ατζέντα των ημερών. Έλα όμως που όταν οι
άνθρωποι κάνουν σχέδια ο Θεός γελά! Πριν
καν δοκιμάσει κανένα από εκείνα τα σπου-
δαία πιάτα που φτιάχνουν οι χρυσοί σκού-
φοι του Πεκίνου ήρθαν τα κακά μαντάτα.
Δύο πτώματα σε φρεάτιο στο Μιτσερό. Ρε
Πρόδρομε, τι γίνεται κάτω; Πιάσε τον Ιωνά
να μας πει; Ο Ιωνάς τους είπε ότι η κατάστα-
ση είναι σοβαρή, αλλά είναι υπό έλεγχο…
πρώτες ώρες γαρ. 

••••
Το BBC
Το πρωί ο Νίκαρος ξυπνά και πρώτα από
όλα βάζει το BBC World Service. Κι ακούει
στις πρώτες ειδήσεις να λέει για Mitsero
(Μιτσέρο). Όσα τασάκια, πιατάκια και βαζά-
κια βρήκε στη σουίτα τα έκανε λίμπα. Μάζε-
ψε τη συνοδεία του κι άρχισε διαβουλεύ-
σεις (έτσι λέγονται οι πρωινές βρισιές στη
διπλωματική γλώσσα). Τον καθησύχασαν οι
συνοδοί του ότι κάτω στη Λευκωσία όλα
ήταν υπό έλεγχο, του έβαλαν κι ένα δυνατό
τσάι και τον ηρέμησαν. 

••••
Οι εφτά 
Πήγε στον δρόμο του μεταξιού κι συναντή-
θηκε με σπουδαίου ηγέτες, αλλά όχι όσους
ήθελε. «Γκαντεμιά κι εδώ κάποιος με μάτια-
σε» σκέφτηκε. Την άλλη μέρα το κινητό του
κουδούνισε παράξενα. Το σήκωσε ο αρμό-
διος κουστωδός και έγινε το έλα να δεις. Ο
Μεταξάς ομολόγησε ότι σκότωσε συνολικά
εφτά μεταξύ των οποίων και δύο κοριτσά-
κια. Η Κύπρος βίωνε Μεγάλη Βδομάδα στην
κυριολεξία κι αυτός καθόταν στην Κίνα κι
άκουγε BBC που το θεωρούσε πιο έγκυρο
από τον Ιωνά και τον Ζαχαρία. Μέχρι και το
BBC έδειχνε Τράγκολα, λες κι ο συμπαθής
Μάρκος ήταν ο αρχηγός αστυνομίας. Σήκω-
σε το τηλέφωνο: Ρε Ιωνά, έλειψα πέντε μέ-
ρες τζιαι εκάμετε την Κύπρο κοιμητήριο ρε.
Πού εβρέθηκε Κόκκινη Λίμνη στην Κύπρο
ρε; Έχουμε στο Μιτσερό, πρόεδρε, απάντη-
σε ο Ιωνάς με τρεμάμενη φωνή. Εν νάρτω
τζιαι να σας πνίξω ούλλους μέσα στην Κότσι-
νη Λίμνη ρε. Τζιαι δεν θα επιτρέψω σε κανέ-

να να σας φκάλει, ούτε με βαλίτσες ούτε με
γερανούς» αγρίεψε ο Νίκαρος. 

••••
Ο καβγάς 
Ο πιο πάνω ήταν ο πρώτος καβγάς, ο τηλε-
φωνικός που έκανε ο Νίκαρος. Ο δεύτερος
έγινε την Παρασκευή, όταν συναντήθηκαν
στο γραφείο του στο προεδρικό ο ήδη πα-
ραιτηθείς Ιωνάς και ο αρχηγός Ζαχαρίας, ο
οποίος δεν παραιτήθηκε, αλλά περίμενε να
τον παύσει ο πρόεδρος. Τα κανάλια είπανε
ότι με τον τρόπο αυτό θα διασφάλιζε αυτά
που προνοούνται στο συμβόλαιο του και
πως από Δευτέρας θα αρχίσει να παίρνει
σύνταξη. Έτσι για να μην ανησυχεί κι ο φί-
λος μου ο Πανίκος που μαράζωνε ότι ο Ζα-
χαρίας από αρχηγός αστυνομίας θα καταντή-
σει σεκιουριτάς. Ο καβγάς λοιπόν Ζαχαρία-
Ιωνά είχε αφορμή τις δηλώσεις του υπουρ-
γού την προηγουμένη που επέρριπτε σαφέ-
στατα τις ευθύνες στον αρχηγό. Τα γκαρσό-
νια του προεδρικού είχαν φροντίσει να μην
υπάρχουν τασάκια τριγύρω. Δεν μεταδίδω
άλλο…

••••

Κουλίν και κουρίν 
Για τρεις συγκεκριμένες περιπτώσεις ελ-
λειπόντων προσώπων, στις οποίες αναφέ-
ρεται το δημοσίευμα, του «Πολίτη», σημει-
ώνεται σε ανακοίνωση της Νομικής Υπηρε-
σίας την Παρασκευή, η Υπηρεσία τονίζει ότι
δεν ετίθετο θέμα να δοθούν ενδιάμεσες
οδηγίες, εφόσον δεν της ζητήθηκε κάτι τέ-
τοιο, ούτε και είναι ο ρόλος της να καθοδη-
γεί το ανακριτικό έργο. Με λίγα λόγια είχε
πάρει και η Εισαγγελία τρεις σχετικούς με το
κατά συρροή έγκλημα φακέλους αλλά… Αλ-
λά τι; Δεν αντελήφθη κανείς οτιδήποτε ή
όπως οι αστυνομικοί που χειρίζονταν εκεί-

νες τις υποθέσεις είπαν και στη Νομική Υπη-
ρεσία, «πώς κάμνετε για θκυο-τρεις Φιλιππι-
νεζούες», έκλεισαν τους φακέλους τζιαι
εκόψαν τζι έναν κουρίν. Όπως στην περί-
πτωση του Master Chef στην Ελλάδα που γί-
ναμε βούκινο με τον «εν κουλίν» του Χαρά-
λαμπου, τώρα θα γίνουμε διεθνώς ρεζίλι με
το «εν κουρίν» του Κωστάκη; 

••••
Ο Οδυσσεβάχ 
Και ενώ γινόταν χαμός με τις παραιτήσεις
του υπουργού Δικαιοσύνης και του Αρχηγού
Αστυνομίας, αλλά και τις υποβολές των υπο-
ψηφιοτήτων για τις ευρωεκλογές την Παρα-
σκευή, ξάφνου το κινητό μου «φωνάζει» για
ένα τουίτερ. Ήταν ο Οδυσσεβάχ που επετά-
χτηκεν μέσα στη μέση όπως το πορτομανίτα-
ρο, να πει στην κοινή γνώμη πόσο στενή
ήταν η συνεργασία του με τον αρχηγό Αστυ-
νομίας, ο οποίος είναι εξαιρετικός επαγγελ-
ματίας. Οκέι ρε Ανεξέλεγκτε, τιμητή των
πάντων, στην περίπτωση αυτή δεν υπήρξε
θεσμική αδιαφορία; Κάποιος δεν αστόχησε
στη διαχείριση της υπηρεσίας του; Αν δεν
ήταν έτσι, πώς και του διέφυγαν κυριολεκτι-
κά μέσα από τα χέρια εφτά δολοφονίες; Άτε

γιατί επήρες φόρα και δεν ξέρεις πού πατάς
και πού πηγαίνεις… 

••••
Είδατε το Sonar;
Μια βδομάδα ολόκληρη ακούγαμε για τον
μηχανισμό SONAR που θα έρθει από το εξω-
τερικό την Παρασκευή και θα σκανάρει την
«Κόκκινη Λίμνη» ώστε να εντοπιστούν οι άλ-
λες δύο μακάβριες βαλίτσες. Την Παρασκευή,
λοιπόν, μας βγήκε από την εξωτερική ο βου-
λευτής του ΔΗΚΟ, Χρίστος Ορφανίδης και με
είπε ότι έχουν στην Κύπρο κατάδικο μας μηχα-
νισμό SONAR ολοκαίνουργιο και παραπεταμέ-
νο σε κάποια αποθήκη. Στη συνέχεια σε σχετι-
κή ανακοίνωση που εξέδωσε ο εκ Λάρνακος
βουλευτής πληροφορούμαστε ότι το μηχάνη-
μα ηχοεντοπιστικού συστήματος SONAR (so-
und navigation and ranging), βρίσκεται στις
αποθήκες του Ωκεανογραφικού Κέντρου του
Πανεπιστημίου Κύπρου. Και το ερώτημα πα-
ραμένει αμείλικτο: Πότε θα υπάρξει λογοδο-
σία σε αυτή την κατά τα άλλα ευρωπαϊκή χώ-
ρα; Ή δεν βαριέσαι αδελφέ γύρε στον καναπέ
να κόψουμε κανέναν κουρίν, που μας περνά; 

Πώς θα βγει η Κύπρος από την Κόκκινη Λίμνη; 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Χωρίς λόγια

Ποιος θα βγάλει τη χώρα μας από την Κόκκινη Λίμνη της διεθνούς ντροπής που την έχουν απορρίψει ανεύθυνοι δημόσιοι λειτουργοί τούτου του κράτους; Και ποιος θα πει συγγνώμη και πώς
στις οικογένειες των τραγικών θυμάτων του κατά παραδοχή κατά συρροή εγκληματία; 

Του τηλεφώνησε για το παιδί, τον
πρωτότοκο. Ψάχνει για δουλειά.
Eχει ανάγκη από δουλειά! Στην οι-
κογένειά τους έχουν πέντε παιδιά –
ζωή να ’χουν–, το γνωρίζει αυτό ο
βουλευτής, τον ψηφίζουν χρόνια,
γι’ αυτό και τώρα η μητέρα κατα-
φεύγει σ’ εκείνον για να βρει δου-
λειά στον μεγάλο. Ξέρετε πώς
εκτοξεύονται τα έξοδα στο ταβάνι
όσο μεγαλώνουν τα παιδιά. Με πέν-
τε παιδιά, λοιπόν, και ένα μισθό εί-
ναι πολύ δύσκολα τα πράγματα, ο
μεγάλος πρέπει να δουλέψει. Δεν
έχει τίποτε αξιόλογες σπουδές, το
σχολείο τελείωσε, ξεμπέρδεψε και
με το στρατιωτικό του. Oμως θέλει
να βρει δουλειά και το προσπαθεί.
Μάλιστα, όπως είπε τόσο γλαφυρά
η μητέρα του, προκειμένου το παιδί
να βρει δουλειά αναγκάστηκε (sic)
να πάρει επαγγελματικό δίπλωμα
οδηγού γ΄ κατηγορίας. (Μιλούμε,
δηλαδή, για τέτοιες θυσίες! Γιατί το
δίπλωμα οδήγησης δεν το κατεβά-
ζεις από το Iντερνετ και το τυπώ-
νεις. Πρέπει να πας αυτοπροσώπως
εκεί όπου σου ορίζουν και να δώ-
σεις εξετάσεις. Είναι μπελάς, εν
ολίγοις...)

Ο βουλευτής τα έβαλε κάτω και
ύστερα από λίγο τηλεφώνησε σε
ένα φίλο του επιχειρηματία – σημει-
ωτέον, επιτυχημένο επιχειρηματία
και άξιο άνθρωπο, που δουλεύει
ακατάπαυστα και έχει ξεχάσει τι ση-
μαίνει διακοπές. Ανέλπιστη τύχη,
διότι συνέβη ο επιχειρηματίας να
ψάχνει για προσωπικό οδηγό και
αφού το συγκεκριμένο παιδί το συ-
στήνει ο φίλος του, τον οποίον τόσο
πολύ εκτιμά και υπολήπτεται, γιατί
να μην το δει; Ευχαρίστως να περά-
σει από το γραφείο στις 7 το βράδυ,
όταν χαλαρώνει κάπως η ένταση
της μέρας. (Ξέχασα να σας έχω πει

ότι αυτά όλα συμβαίνουν νωρίς το
μεσημέρι της Παρασκευής.) Αμέ-
σως ο βουλευτής, πασίχαρος, καλεί
στο τηλέφωνο τη μητέρα του παιδι-
ού να της πει τα καλά νέα, ώστε
εκείνη να ειδοποιήσει τον γιο της.
Το ραντεβού είναι για τις 7 το ίδιο
βράδυ και, αν όλα πάνε καλά, από
Δευτέρα πιάνει δουλειά.

Δεν πήγαν όλα καλά, όμως. Ο νεα-
ρός είχε φύγει για τριήμερο σε γει-
τονική πόλη με ωραίες παραλίες.
Είναι δύο ώρες δρόμος με το αυτο-
κίνητο, αν πάρεις τον καινούργιο
δρόμο. Αλλά δύο να πας κι άλλες

δύο να γυρίσεις, δεν γίνεται να το
κάνουμε από Δευτέρα; Αυτά είπε
στη μητέρα του κι εκείνη τα είπε
στον βουλευτή. Ο τελευταίος νόμι-
σε προς στιγμήν ότι τον δουλεύουν:
«Μα καλά», διαμαρτυρήθηκε, «δεν
μπορεί να τον πάρει ο πατέρας του
και να του πει να τσακιστεί να γυρί-
σει πίσω αμέσως;». Και η μαμά,
πάντα με απεριόριστη κατανόηση
για το σπλάχνο της: «Ε, ξέρετε τώρα
πώς είναι τα παιδιά...». Και το τε-
λευταίο που ξέχασα να σας πω: το
παιδί για το οποίο έγινε όλη η φα-
σαρία είναι 27 ετών. Ζωή να ’χει.
Ελπίζω μόνο να μην κάνει τίποτε

σχέδια για γάμο, οικογένεια και τα
συναφή – είναι πολύ μικρός ακόμη
για τέτοια.

Τέλος, για να κλείσω την εξιστόρη-
ση με μια θετική νότα, όπως το συ-
νηθίζω, να επισημάνω ότι τουλάχι-
στον ο άνεργος νέος της ιστορίας
μας δεν χαραμίζει τον χρόνο του
στα καφενεία. Προτιμά τις εκδρο-
μές, που οπωσδήποτε έχουν ευερ-
γετική επίδραση στον οργανισμό,
καθώς η αλλαγή παραστάσεων πάν-
τα ανανεώνει τη σκέψη και ελα-
φραίνει την ψυχή. Επίσης –και ας
μην το υποτιμάμε καθόλου αυτό,

παρακαλώ– πηγαίνοντας εκδρομές,
το παιδί αξιοποιεί το προσόν του
(επαγγελματικό δίπλωμα γ΄ κατη-
γορίας), βελτιώνει τη δεξιότητά του
στην οδήγηση και έτσι ενισχύει τις
πιθανότητές του για επαγγελματική
αποκατάσταση.

Δεν τα έβγαλα από τον νου μου αυ-
τά παραπάνω, ούτε καν τα εμπλού-
τισα με λεπτομέρειες που επινόησα
για να «βοηθήσω» την αλήθεια να
προβάλει ευκολότερα. Τα μετέφε-
ρα όπως ακριβώς μου τα είπε ο άν-
θρωπος που τα έζησε. Εκρινα ότι
άξιζε τον κόπο, γιατί το περιστατικό

φωτίζει την αθέατη πλευρά του
«brain drain» που τόσο μας απα-
σχολεί. Ξέρουμε ποιοι φεύγουν
από την Ελλάδα: οι καλύτεροι, οι
πιο τολμηροί και δημιουργικοί. Οχι
ότι όσοι μένουν πίσω είναι σαν το
καλόπαιδο της ιστορίας – θα ήταν
πολύ άδικο να το ισχυριστούμε. 

Ομως, μια κοινωνία της οποίας οι
άριστοι την κοπανάνε («από μακριά
και αγαπημένοι») στερείται εκείνη
την κρίσιμη μάζα των ικανών και
τολμηρών ανθρώπων που φτιά-
χνουν το μέλλον. Αυτός είναι ένας
από τους κυριότερους λόγους για
τους οποίους θα πρέπει να απαλλα-
γούμε οριστικά από την κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ. Διότι κάτω από την επιφά-
νεια της συμμόρφωσης με τους κα-
νόνες και τους όρους της Ευρώπης,
ο ΣΥΡΙΖΑ με τις πολιτικές του στο
εσωτερικό δημιουργεί τις βάσεις
για μια κοινωνία στην οποία θα κυ-
ριαρχεί ο τύπος του άχρηστου, αυ-
τός που κάποτε τον φορτωνόταν το
Δημόσιο. (Θυμίζω το αποδιδόμενο
στον Γεώργιο Σουφλιά ιδιόχειρο ση-
μείωμα, που κατά τον θρύλο συνό-
δευε το αίτημα για διορισμό ψηφο-
φόρου του στο Δημόσιο: «Δεν κάνει
για τίποτε, βολέψτε τον κάπου»...)

Αυτοί είναι, ας πούμε, οι «Ινδιά-
νοι», οι απαραίτητοι για να έχει
ρεύμα ο Τσαβισμός, που ως γνω-
στόν είναι η μόνη ελπίδα για τον σο-
σιαλισμό. Είναι παράδοξο, βέβαια,
ότι ο σύγχρονος δρόμος για τον σο-
σιαλισμό πρέπει να περνάει από
την υπανάπτυξη και την καθυστέρη-
ση, αλλά αυτός είναι ο σοσιαλισμός:
μια ξεπερασμένη θρησκεία, όπως
το Ισλάμ και οι υπόλοιπες... 

Αχθος αρούρης
Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ
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Δημοκρατία είναι η πρώτη από-
πειρα των ανθρώπων να βρουν
τρόπους να αυτοκυβερνηθούν
και να λαμβάνουν οι ίδιοι απο-
φάσεις για τις ζωές τους και αυτά
που τους αφορούν σε ένα αρχαίο

κόσμο που κυριαρχούσαν οι βασιλιάδες και
οι αυτοκράτορες. Η δημοκρατία έτσι παίρνει
το βάρος της ευθύνης από έναν άνθρωπο ή
λίγους ανθρώπους και το μεταθέτει στους
δημότες της πόλης, τους πολίτες, οι οποίοι
πλέον έχουν την ευθύνη να αποφασίζουν
αυτοί για την πόλη τους. Η δημοκρατία ως
εκ τούτου, πρώτα και κύρια σε φορτώνει με
ευθύνες και υποχρεώσεις και ακολούθως με
δικαιώματα όπως αυτό της ψηφοφορίας, το
οποίο είναι δευτερεύον. Η πιο βασική υπο-
χρέωση που έχει ένας άνθρωπος ως πολίτης
σε μια δημοκρατία είναι να μπορεί να είναι
σε θέση να λαμβάνει μέρος στις αποφάσεις,
δηλαδή να μπορεί να τεκμηριώνει και με επι-
χειρήματα αυτά που θεωρεί ότι πρέπει να γί-
νουν ή δεν πρέπει να γίνουν. Η αυθαίρετη
άποψη που δεν βασίζεται κάπου αλλά υπάρχει
μόνο μέσα στο μυαλό των ανθρώπων είναι
ίδιον χαρακτηριστικό ανθρώπων που δεν εν-
στερνίζονται τη δημοκρατία, αλλά απλά
θέλουν τα λόγια τους να μην έχουν κανένα
βάρος και καμιά σημασία αφού γνωρίζουν
ότι στην πραγματικότητα αυτά είναι έπεα
πτερόεντα. Πολίτης σε μια δημοκρατία είναι
αυτός που είναι έτοιμος να κυβερνηθεί, αλλά
και να κυβερνήσει όπως ο Αριστοτέλης πολύ
εύστοχα το έθεσε. Η πραγματικότητα, όπως
εγώ την αντιλήφθηκα κυρίως τα τελευταία
χρόνια με όλες αυτές τις ριζικές αλλαγές που
επήλθαν στην ζωή μας, με το «κούρεμα», την
κατάρρευση και το κλείσιμο της Λαικής, του
ξεπουλήματος του Συνεργατισμού, τα δισε-
κατομμύρια που δόθηκαν από τις τσέπες των
φορολογουμένων για να πεταχτούν στον
λάκκο χωρίς πάτο των τραπεζών, οι οποίες
συνεχίζουν να συμπεριφέρονται ωσαν να
μην άλλαξε τίποτα, είναι ότι, δυστυχώς χωρίς
κάποιος να είναι σε θέση να λάβει μέρος στις
αποφάσεις απλά θα ρίχνει αβγά στους τοίχους
και θα λέει λόγια που ισούνται με έπεα πτε-
ρόεντα. Προσωπικά θέλω να γίνω επί της ου-
σίας πολίτης και να αρχίσω να λαμβάνω επί
της ουσίας μέρος στις αποφάσεις που αφορούν
την ζωή μου την οικογένεια μου και την κοι-
νωνία στην οποία ζω. Αυτό δεν γίνεται ούτε
με ευχολόγια ούτε και με ευσεβείς πόθους
ότι θα γίνει κάτι μαγικό, ή όπως έγραψε ο
Βάρναλης: «Άιντε θύμα, άιντε ψώνιο, άιντε
σύμβολο αιώνιο αν ξυπνήσεις μονομιάς θα
’ρθει ανάποδα ο ντουνιάς, θα ’ρθει ανάποδα
ο ντουνιάς».

Ο ντουνιάς δεν φαίνεται ότι θα ξυπνήσει
μονομιάς και προφανώς και ως εκ τούτου δεν
θα έρθει ανάποδα ο ντουνιάς. Ο καθένας είναι
υπεύθυνος για τις πράξεις του ή τις παραλεί-
ψεις και αυτά που έκανε, κάνει ή δεν έκανε
και δεν κάνει. Η συνειδητή αυτή επιλογή μου
να συμμετέχω σε μια διαδικασία τόσο ξένη
για μένα όπως η εκλογική, ως ανεξάρτητος
υποψήφιος, είναι σαν να πέφτω στον λάκκο
με τους λέοντες, αφού σίγουρα οι κακοπρο-
αίρετοι και κακόπιστοι άνθρωποι έχουν ήδη
πάρει θέση βολής και κτυπάνε και θα συνε-
χίσουν να κτυπάνε όπως έγινε και στο πα-
ρελθόν. Ο καθένας κρίνεται από τις πράξεις
του και όχι μόνο από τα όσα λέει. Η προσωπική
μου πορεία και ιστορία είναι δημόσια κατα-
γεγραμμένη παντού σε όλο το διαδίκτυο και
σε ΜΜΕ και όλοι μπορούν να δουν τι έλεγα
και κυρίως τι έπραττα με το πάτημα ενός
κουμπιου, είτε από το κινητό τους είτε από
τον υπολογιστή τους. Τίποτα δεν χαρίζεται,
όλα κερδίζονται μόνο όταν τα διεκδικούμε
και τα θέλουμε αληθινά.

Ο κ. Μιχάλης Παρασκευά είναι δικηγόρος.

Επί της ουσίας
πολίτης

ΑΡΘΡΟ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑ

Η ανευθυνότητά μας φέρει βαρύ ιστορικό. Οι πρώτες δια-
φωνίες επί του Συντάγματος θα μπορούσαν να είχαν
επιλυθεί μέσα από τον διάλογο, αλλά και διαμέσου των

θεσμικά προβλεπόμενων διαδικασιών. Δεν επιλύθηκαν, με
αποτέλεσμα να οδηγηθούμε σε δικοινοτικές συγκρούσεις.
Κανείς δεν απολογήθηκε ποτέ και σε κανέναν. Οι ένοπλες δι-
κοινοτικές συγκρούσεις που ακολούθησαν θα μπορούσαν να
είχαν τεθεί σύντομα υπό έλεγχο, αν η δημοκρατικά εκλεγμένη
κυβέρνηση εφάρμοζε τις ελάχιστες υποχρεώσεις της για την
προστασία των πολιτών. Ως γνωστό, δεν συνελήφθησαν οι
τρομοκράτες. Τουναντίον η ίδια η κυβέρνηση υπό τον Μακάριο
επέτεινε με τα κρατικά όργανα ασφαλείας και διάφορες πα-
ραστρατιωτικές ομάδες το σκηνικό βίας. Αποτέλεσμα, χιλιάδες
Τουρκοκύπριοι πρόσφυγες, δεκάδες νεκροί και τραυματίες.
Κανείς δεν απολογήθηκε ποτέ και σε κανέναν. Περνάμε στην
επόμενη τραγωδία, όπου λίγοι σκληροπυρηνικοί ξεπερνούν
τα όρια της γραφικότητας και των αλυτρωτικών τάσεων της
υπόλοιπης κοινωνίας και αποφασίζουν να ανατρέψουν τη
νόμιμη κυβέρνηση του κράτους. Η ιστορία είναι γνωστή κι
οι λίγοι γραφικοί που μας κόστισαν 200 χιλιάδες πρόσφυγες,
χιλιάδες νεκρούς και το 37% της χώρας, κυκλοφορούν ανε-
νόχλητοι ανάμεσά μας. Κάποιοι εξ αυτών, χαράζουν ακόμα
πολιτικές ή/και συνειδήσεις. Κανείς δεν τιμωρήθηκε. Κι έτσι
τα χρόνια κύλησαν, με τον πολιτικό αμοραλισμό και την υπο-
κρισία να εδραιώνονται παντού, πέραν του εθνικού ζητήματος.
Η ανομία εντοπίζεται πλέον διάχυτη στην κοινωνία και στην
οικονομική ζωή του τόπου. Ενδεικτικό υπήρξε το σκάνδαλο
του χρηματιστηρίου όπου οι εποπτικοί μηχανισμοί ανύπαρκτοι
κι ανεπαρκείς ως ήταν, δεν απέτρεψαν την απώλεια εκατομ-
μυρίων αποταμιεύσεων για ανυποψίαστους πολίτες. Αντί να
προχωρήσουμε σε άμεση διορθωτική δράση, αυστηρές νο-
μοθεσίες και μηχανισμούς επίβλεψης, συνεχίσαμε την πορεία
μας ωσάν να μη συνέβη ποτέ τίποτα. Το κανονιστικό πλέγμα
που εισήχθη λόγω ένταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν
φάνηκε να μας πτοεί ώστε να πάψουμε να καταστρατηγήσουμε
κάθε κώδικα δεοντολογίας ή έστω να εγκαταλείψουμε τις πο-
λιτικές της αρπαχτής. Κανείς δεν τιμωρήθηκε.

Ως τραγικό διάλειμμα από τα οικονομικά σκάνδαλα, πλη-
ρώσαμε στο Μαρί με αίμα το πελατειακό κι ανάλγητο κράτος.
Η αβουλία και η ευθύνη του τότε προέδρου είναι δεδομένη
τουλάχιστον σε πολιτικό επίπεδο. Αυτή όμως, δεν ήταν αρκετή
ώστε να κρύψει τη γύμνια του κρατικού μηχανισμού και των
σωμάτων ασφαλείας την ώρα της κρίσης. Ούτε τότε αδράξαμε
την ευκαιρία να αλλάξουμε τις διαδικασίες λειτουργείας τους,
να θεσπίσουμε κριτήρια πρόσληψης, αξιολόγησης και πρόσ-
ληψης. Να ορίσουμε την εκπαίδευση και κατάρτιση ως προ-
ϋπόθεση. Κανείς δεν απολογήθηκε.

Ακολούθησαν οι φούσκες των ακινήτων και ο αλόγιστος
δανεισμός από τα πιστωτικά ιδρύματα. Το υψηλό ιδιωτικό
χρέος συμπαρέσυρε και το Δημόσιο, με αποτέλεσμα να
φτάσουμε στην πτώχευση του 2013. Κανένας ανεξάρτητος
θεσμός δεν παρενέβη, ούτε προνοητικά ούτε διορθωτικά. Δεν
προχωρήσαμε στη δημιουργία ασφαλιστικών δικλίδων, ενώ
χρειαστήκαμε την επιβολή μνημονίων για να το πράξουμε,
με βαριά καρδιά. Μερικά χρόνια αργότερα, αφού κλείσαμε τη
Λαϊκή Τράπεζα και κουρέψαμε την Κύπρου, αθετήσαμε τις
δεσμεύσεις μας για την πλήρη αναδιάρθρωση και εξυγίανση
της Συνεργατικής. Της βάλαμε λουκέτο, με τη συνολική ζημιά
να εκτιμάται πέραν των 5 δισ. για τα δημόσια ταμεία. Καμία
απολογία, κανείς δεν απολογήθηκε ποτέ και σε κανέναν.

Κι αφού χάσαμε κάθε προηγούμενη ευκαιρία να διορθώσουμε
τα κακώς κείμενα, σήμερα γινόμαστε μάρτυρες ενός ακόμα
αποτρόπαιου εγκλήματος. Μετράμε ήδη επτά νεκρές μετα-
νάστριες, δύο εκ των οποίων ανήλικες, γιατί κανείς αρμόδιος
δεν διερεύνησε ως όφειλε, την εξαφάνιση του πρώτου θύματος
τουλάχιστον. Αποτέλεσμα; Για κάθε δολοφονία που ακολούθησε,
οι αρχές –καθ’ υπερβολή– ασφαλείας, μοιράζονται καθαρά
την ευθύνη με τον δολοφόνο. 

Όταν ανάμεσα στους πολίτες κυριαρχεί το αίσθημα ανα-
σφάλειας, ποτέ και καμία παραίτηση δεν είναι αρκετή. Καμία
απολογία δεν θα προστατέψει το δικαίωμα στη ζωή. Πόσες
ακόμα ευκαιρίες άραγε θα χάσουμε για να πάρουμε τα δέοντα
μέτρα; Αν κυβέρνηση και αντιπολίτευση επιθυμούν να ανα-
κόψουν την αυτοκαταστροφική πορεία της χώρας, αν θέλουν
να αποτρέψουν την επόμενη τραγωδία, έχουν χρέος να σταθούν
τίμια απέναντί στους πολίτες με στέρεες προτάσεις, με πλάνο
ξηλώματος τους πελατειακού κράτους, με μηχανισμούς λο-
γοδοσίας. Έχουν χρέος να επαναφέρουν άμεσα την υπευθυ-
νότητα και την ευνομία στην καθημερινότητα όλων μας. Οτι-
δήποτε άλλο είναι ασκήσεις πολιτικής επικοινωνίας κι εμείς
κομπάρσοι σε παιχνίδια εξουσίας.

Ο κ. Πάνος Λοΐζου Παρράς είναι οικονομολόγος.

Συσσωρευμένη
ανευθυνότητα

ΑΡΘΡΟ / Tου ΠΑΝΟΥ ΛΟΪΖΟΥ ΠΑΡΡΑ

Ισραηλινοί στρατιώτες συλλαμβάνουν ακτιβιστές, που διαμαρτύρονται για την κατεδάφιση παλαιστινιακών
κατοικιών νότια της Χεβρώνας.

Ο Υπουργός Δικαιοσύνης μετά
από δύο σχεδόν εβδομάδες
και ένα πιεστικό κύμα αντι-
δράσεων αποφάσισε να πα-
ραιτηθεί. Ή πιέστηκε να πα-
ραιτηθεί. Δεν έχει και τόση

σημασία τί από τα δύο συνέβηκε. Εκείνο
που έχει σημασία είναι πως ο ίδιος, όπως
διαφάνηκε, εξακολουθεί να μην κατανοεί
την έννοια της “πολιτική ευθυξία” αλλά
ούτε και την χρησιμότητα της.

Αυτό βέβαια δεν θάπρεπε να αποτελεί
έκπληξη δεδομένης της προιστορίας του
εν λόγω Υπουργού, όπου κατα την διάρκεια
της θητείας του συνέβηκαν τα σημεία και
τα τέρατα και αυτός παρέμενε γατζωμένος
στην καρέκλα του. Άρα θα ήταν τουλάχι-
στον αφελές να πιστεύει κάποιος ότι από
την μια μέρα στην άλλη η φτιαξιά του κ.
Νικολάου θα άλλαζε και θα αποκτούσε το
ανάστημα πολιτικού που γνωρίζει και ανα-

γνωρίζει την σημασία της πολιτικής ευ-
θιξίας. Η παραίτηση του ήταν αναπόφευκτη
όχι για λόγους που αφορούν στην ουσία
αλλά για λόγους που αφορούν στο πολιτικό
κόστος της Κυβέρνησης και του κυβερ-
νώντος κόμματος.

Η κατακραυγή και ο θυμός των πολιτών
ανησυχησαν τους κυβερνώντες όχι βέβαια
σε ένα επίπεδο ουσίας αλλά στο γνωστό
επίπεδο του μετρήματος των ποσοστών
και των κουκιών τους. 

Γι’αυτό τους πήρε άλλωστε τόσες μέρες
και τόσες παρασκηνιακές διαβουλεύσεις
για να αποφασίσουν πως έπρεπε να θυ-
σιαστεί ο “πολύτιμος συνεργάτης του Προ-
έδρου”, ο οποίος παρότι τον διέκρινε το
πολιτικό ήθος, σύμφωνα πάντα με τον
Πρόεδρο, εντούτοις δεν είχε την ικανότητα
να αντιδράσει όπως ένας πολιτικός με πο-
λιτικό ήθος.

Από την άλλη η αντιπολίτευση άρπαξε

την ευκαιρία να μας το παίξει προστάτης
του πολιτικού ήθους, με την ίδια φαιδρή
πεποίθηση πως θα μας έπειθε ότι εκείνο
που πρωτίστως την ενδιαφέρει είναι η
ανάληψη της πολιτικής ευθύνης και όχι
η χρησιμοποίηση των γεγονότων προς
όφελως των δικών τους κουκιών.

Λες και η δική τους διαδρομή δεν απέ-
δειξε πολλάκις την δική τους ανεπάρκεια
αντίληψης του όρου πολιτική ευθυξία. Με
πιο απλά λόγια όλο αυτό το τραγικό  “πο-
λιτικό τσίρκο” το οποίο εκτυλίσσεται για
να κατευνάσει τάχα μου τον συγκλονισμό
μας δεν εκπορεύεται από καμμία ουσία,
αλλά από την προσπάθεια να καμουφλά-
ρουν ακόμη μια φορά την αβάσταχτη ελα-
φρότητα της πολιτικής τους επάρκειας.
Άρα άς μην κάνουμε το τραγικό λάθος να
εξαρτήσουμε την ουσία από τους δικούς
τους χειρισμούς, διότι η ουσία είναι αυτή
η οποία γίνεται τώρα πρωτοσέλιδο στα

διεθνή μέσα ενημέρωσης υποδεικνύοντας
τα χειρότερα χαρακτηριστικά της κοινωνίας
μας και την σάπια νοοτροπία που κουβα-
λάμε.

Το ήθος των πρωταγωνιστών της πο-
λιτικής σκηνής είναι ήδη γνωστό πως
απουσιάζει εδώ και χρόνια. Τί γίνεται όμως
με το δικό μας ήθος; Ποιοί καταντήσαμε
να είμαστε; Κι’αν αυτό που είμαστε είναι
που τελικά επιτρέπει στον όποιο ζαπτιέ
να θεωρεί ότι κάποιοι ανθρώποι είναι υπο-
δυέστεροι λόγω της καταγωγής τους. Αν
θέλουμε να ανασύρουμε μια ουσία από
όλο αυτή την φρίκη, τότε επιβάλλεται να
κοιταχτούμε στον καθρέφτη.

Και να παραδεχτούμε πως μέσα μας
υφέρπει αυτή η ρατσιστική νοοτροπία που
μας “επιτρέπει” να θεωρούμε στα πλαίσια
της στενομυαλοσύνης μας και του αρχον-
τοχωριατισμού μας, αυτούς τους ανθρώ-
πους δούλους μας και όχι εργοδοτούμενους

μας. Αυτούς που ξεσκατίζουν τους πατε-
ράδες μας και τα παιδιά μας και που έρ-
χονται εδώ για να μπορέσουν να ταίσουν
τα δικά τους παιδιά, εμείς δεν τους θέλουμε
καν να κάθονται στο ίδιο τραπέζι μαζί μας
για να φάνε κι’αυτό είναι το λιγότερο από
τις απαράδεκτες συμπεριφορές μας. Ας
μην είμαστε λοιπόν υποκριτές κι’αν είναι
να συγκλονιστούμε άς το πράξουμε επί
της ουσίας.

Δεν αρκεί να βγαίνουμε σε διαμαρτυρίες
ή να ποστάρουμε στα σόσιαλ μήντια τον
θυμό μας, αλλά ούτε και να περιμένουμε
από τον όποιο Ιωνά να αντιληφθεί την ου-
σία. Εκείνο που επιβάλλεται είναι να αλ-
λάξουμε μυαλά, αλλά για να το κάνουμε
πρέπει πρώτα να παραδεχτούμε πως έχουμε
καταντήσει μια κοινωνία αφόρητα μικρό-
ψυχη και επιδερμική.  

Με το δικό μας ήθος πότε θα λογαριαστούμε;
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Η πρωτοβουλία των δύο Αμερικανών κοινο-
βουλευτικών να καταθέσουν νομοσχέδιο
για άρση του εμπάργκο προμήθειας αμερι-

κανικού αμυντικού υλικού στην Κυπριακή Δημο-
κρατία δημιούργησε, όπως ήταν φυσικό, ικανο-
ποίηση. Αν τελικά το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο,
θα τερματιστεί μια απαράδεκτη πολιτική των ΗΠΑ,
η οποία για 45 χρόνια τιμωρεί το θύμα, αντί τον
θύτη. Που τον τελευταίο προμηθεύει αφειδώς άφθο-
νο στρατιωτικό υλικό, μεγάλο μέρος του οποίου
χρησιμοποιείται για συντήρηση της στρατιωτικής
κατοχής της Κύπρου. Ωστόσο, στο ίδιο νομοσχέδιο
περιέχονται διατάξεις, άκρως αρνητικές για την
Κύπρο. Την οποία εντάσσουν σε μια ψυχροπολεμική
αντιπαλότητα προς τη Ρωσική Ομοσπονδία. Μπορεί
να υπάρχει δικαιολογημένη δυσφορία και ανησυχία
για τα ρωσικά ανοίγματα προς την Τουρκία με τους
S-400, τον πυρηνικό σταθμό στο Άκουγιου και τις
συνεχείς συναντήσεις Ερντογάν – Πούτιν. Είναι
όμως αυτά λόγος για να περάσει η Κύπρος σε μια
λογική αντιπαλότητας με τη Ρωσική Ομοσπονδία;
Τη στιγμή που η Ρωσία εξακολουθεί να υποστηρίζει
θέσεις αρχών στο Κυπριακό; Και ο εδώ πρέσβης
της Ρωσικής Ομοσπονδίας δηλώνει ότι στο γνωστό
θέμα της ΟΥΝΦΙΚΥΠ, η χώρα του δεν συνδέει τη
διατήρησή της στην Κύπρο με την πρόοδο στο
Κυπριακό; Ενώ οι Αμερικανοί πρωταγωνιστούν
στη θέση ότι η Ειρηνευτική Δύναμη θα πρέπει να
αποχωρήσει από την Κύπρο, αν δεν σημειωθούν
θετικές εξελίξεις προς τη λύση. Επειδή «όλβιος
όστις της Ιστορίας έσχεν μάθησιν» και επειδή ούτε
αμνήμονες ούτε αγνώμονες έχουμε δικαίωμα να
είμαστε, ας ανατρέξουμε εν ολίγοις στη διαχρονική
στάση τόσο της Σοβιετικής Ένωσης, όσο και της
Ρωσικής Ομοσπονδίας έναντι της Κύπρου. Αδιαμ-
φισβήτητα γεγονότα και καταγεγραμμένη ιστορική
αλήθεια από την εποχή εγκαθίδρυσης της ανεξαρ-
τησίας. Τη δεκαετία του 1960 όταν η Τουρκία με
τη συνενοχή των Αμερικανοβρετανών στοχοποί-
ησαν την Κυπριακή Δημοκρατία, επιχειρώντας
την κατάλυσή της, η τότε Σοβιετική Ένωση αντέ-
δρασε τόσο σε πολιτικό όσο και σε αμυντικό επίπεδο.
Στο Συμβούλιο Ασφαλείας πρωταγωνίστησε στην
υιοθέτηση του ψηφίσματος 186 του 1964 το οποίο
ματαίωσε τη δόλια τουρκική προσπάθεια να αμ-
φισβητηθεί η νόμιμη κυπριακή κυβέρνηση και να
θεωρηθεί ως μη εκπροσωπούσα το σύνολο του
πληθυσμού και ολόκληρης της γεωγραφικής επι-
κράτειας του νησιού. Ταυτόχρονα προσφέρθηκε
να προμηθεύσει με πυραυλικά συστήματα την
Κύπρο για αντιμετώπιση τουρκικών αεροπορικών
επιδρομών. Πυραυλικά συστήματα που ουδέποτε
έφθασαν στην Κύπρο, αφού οι γνωστοί «άσπονδοι
φίλοι μας» παρενέβησαν για να τα παρεμποδίσουν

και να καταλήξουν τελικά στην Αίγυπτο. Η συνεπής
και στη βάση αρχών συμπαράσταση της τότε Σο-
βιετικής Ένωσης συνεχίστηκε με την πολύμορφη
στήριξη στο πολιτικό, διπλωματικό και στο οικο-
νομικό πεδίο. Μερικοί εντός Κύπρου ασκούν κριτική
στη Ρωσία ότι δεν παρενέβη το 1974 για να αποτρέψει
την τουρκική εισβολή. Παρουσιαζόμενοι ως δήθεν
αμνήμονες του γεγονότος ότι το προδοτικό πρα-
ξικόπημα της 15ης Ιουλίου εγκατέστησε στην
Κύπρο μια κυβέρνηση ανδρεικέλων της ελλαδικής
χούντας. Χωρίς να κατανοούν, ότι η αμερικανο-
νατοϊκή συνωμοσία είχε σχεδιαστεί με τέτοιο
τρόπο, ώστε να ήταν απολύτως βέβαιο ότι δεν
επρόκειτο να παρέμβει η τότε Σοβιετική Ένωση
για να διασώσει δύο καθεστώτα, στην Κύπρο και
την Ελλάδα, που εκτελούσαν διατεταγμένες υπη-
ρεσίες εκείνων που πρωταγωνιστούσαν στον ψυχρό
πόλεμο κατά της Ρωσίας.

Με την αποκατάσταση της δημοκρατίας στην
Κύπρο και την Ελλάδα, η Σοβιετική Ένωση και αρ-
γότερα η Ρωσική Ομοσπονδία στήριξε όλα τα θετικά
για την Κύπρο ψηφίσματα του ΟΗΕ, ενώ το 2004
με προβολή απειλής άσκησης βέτο, ματαίωσε προ-
σπάθεια να υιοθετηθεί το Σχέδιο Ανάν, ως απόφαση
του Συμβουλίου Ασφαλείας. Όμως και στον τομέα
της αμυντικής θωράκισης της Κύπρου η Ρωσική
Ομοσπονδία στάθηκε έμπρακτα δίπλα στην Κύπρο.
ΗΠΑ και όλες οι χώρες μέλη της Ε.Ε., –πλην βέβαια
της Ελλάδας, αλλά και της τιμητικής εξαίρεσης της
Γαλλίας, έθεσαν και συνεχίζουν μέχρι σήμερα να
έχουν την Κυπριακή Δημοκρατία σε καθεστώς εμ-
πάργκο, σε ό,τι αφορά την προμήθεια παντός είδους
αμυντικού υλικού. Η Ρωσική Ομοσπονδία, παρά
τις λυσσώδεις αντιδράσεις, ακόμα και απειλές της
Τουρκίας, προμήθευσε την Κυπριακή Δημοκρατία
με υπερσύγχρονο αμυντικό υλικό. Μάλιστα, το
1998 όταν η Τουρκία διατύπωνε απειλές για στρα-
τιωτική επίθεση εναντίον της Κύπρου σε περίπτωση
εισαγωγής και εγκατάστασης του ρωσικού πυραυ-
λικού συστήματος S-300, η Ρωσία προσφέρθηκε
να αναλάβει την άμυνα της Κύπρου.

Ορθό και λογικό, λοιπόν, να αξιοποιούμε τα συμ-
φέροντα τρίτων στην περιοχή προς όφελος των
δικών μας εθνικών συμφερόντων. Όπως και την
αδήλου καταλήξεως κρίση, στις αμερικανοτουρκικές
σχέσεις.

Θα ήταν όμως άσοφο, αλόγιστο, ασυλλόγιστο
και απερίσκεπτο να στραφούμε εναντίον διαχρο-
νικών φίλων της Κύπρου, εμπλεκόμενοι σε μια ψυ-
χροπολεμική λογική με οφθαλμοφανείς κινδύνους.

Θα πρόκειται περί ασύγγνωστης πλάνης.

Ο κ. Γιαννάκης Λ. Ομήρου είναι τέως πρόεδρος της Βου-
λής των Αντιπροσώπων.

ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ / Tου ΓΙΑΝΝΑΚΗ Λ. ΟΜΗΡΟΥ

Όχι απερισκεψία
στην εξωτερική πολιτική
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Σήμερα το Συμβούλιο
της Ευρώπης, ο πα-
λαιότερος ευρωπαϊ-
κός πολιτικός οργα-
νισμός, γιορτάζει τα
70 χρόνια από την

ίδρυσή του. Η ημέρα είναι σημαν-
τική όχι μόνο για τον θεσμό που
θέτει ως βασικό στόχο την προ-
στασία των ανθρωπίνων δικαιω-
μάτων, της κοινοβουλευτικής δη-
μοκρατίας και του κράτους δικαίου,
αλλά και για την Ελλάδα, που είναι
μέλος του για σχεδόν 70 χρόνια.
Σήμερα, για πρώτη φορά, Ελληνας
δικαστής, ο Λίνος-Αλέξανδρος Σι-
σιλιάνος, αναλαμβάνει την προ-
εδρία του Ευρωπαϊκού Δικαστη-
ρίου Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων,
το οποίο, διασφαλίζοντας την εφαρ-
μογή της Ευρωπαϊκής Σύμβασης
των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων
(του 1950) από τις χώρες-μέλη,
έχει διαδραματίσει κορυφαίο ρόλο
στην εξέλιξη της Ευρώπης ως χώ-
ρου Δικαιοσύνης και ειρήνης.
Ασφαλώς, δεν είναι όλα ρόδινα
στη Γηραιά Ηπειρο σε αυτή τη
ρευστή εποχή, αλλά το Συμβούλιο
είναι η έμπρακτη προσπάθεια 47
χωρών-μελών με πληθυσμό πάνω
από 830 εκατ. να αφήσουν πίσω

τους εφιάλτες που κορυφώθηκαν
με τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο και
να εξασφαλίσουν την ασφάλεια,
τα δικαιώματα και την ευημερία
των πολιτών τους. Το εγχείρημα
δεν αφορά μόνο τις σχέσεις μεταξύ
των χωρών της αιματοβαμμένης
ηπείρου αλλά και τις σχέσεις κρά-
τους-πολίτη, δίνοντας φωνή στον
καθένα και ελπίδα σε όποιον αι-
σθάνεται αδικημένος.

Η περίπτωση της Ελλάδας είναι
ενδεικτική. Η χώρα μας έγινε το
11ο μέλος του Συμβουλίου τον Αύ-
γουστο του 1949, τρεις μήνες μετά
την ίδρυσή του. Τον Δεκέμβριο
του 1969, η χούντα αναγκάστηκε
να αποσυρθεί από το Συμβούλιο
για να αποφύγει την αποπομπή
της λόγω της καταπάτησης των
αρχών του Συμβουλίου και των δι-
καιωμάτων των Ελλήνων πολιτών.
Αυτό ήταν το πρώτο μεγάλο πλήγ-
μα στη δικτατορία. Ηταν και ήττα
για τις ΗΠΑ, που επιχείρησαν μα-
ταίως να στηρίξουν τη δικτατορία
με παρεμβάσεις στο Συμβούλιο.
Η εξέλιξη αυτή ενθάρρυνε την αν-
τίσταση εναντίον της χούντας.
Με την αποκατάσταση της Δημο-
κρατίας το 1974, το Συμβούλιο κά-
λεσε την Ελλάδα να επιστρέψει.

Εκτοτε, Ελληνες πολίτες και με-
τανάστες στρέφονται συχνά στο
Δικαστήριο στο Στρασβούργο για
να βρουν το δίκιο τους όταν τα έν-
δικα μέσα στην Ελλάδα έχουν
εξαντληθεί. Το 2018, το Δικαστήριο
εξέτασε 408 αιτήματα που αφο-
ρούσαν την Ελλάδα. Απ’ αυτά,
απέρριψε 370, ενώ σε 30 περιπτώ-
σεις βρήκε ότι τουλάχιστον μία
αρχή της Σύμβασης Ανθρωπίνων
Δικαιωμάτων είχε παραβιαστεί.
Τον Ιανουάριο του 2019, εκκρε-
μούσαν 737 υποθέσεις που σχε-
τίζονται με την Ελλάδα. Ο συνο-
λικός αριθμός υποθέσεων (διακρα-
τικών αλλά και ατομικών προσφυ-
γών) είναι εντυπωσιακός: το 2017
κατατέθηκαν 63.350 προσφυγές,
ενώ εκκρεμούσαν 56.250.

Από την ένταξη της χώρας μας
στην Ευρωπαϊκή Ενωση, το Συμ-
βούλιο της Ευρώπης δεν δεσπόζει
στην καθημερινότητά μας όσο οι
θεσμοί της Ε.Ε. Ο παλιότερος ορ-
γανισμός, όμως, συμβάλλει συνε-
χώς στην προσπάθεια να ξεπερά-
σουμε (και όχι μόνο εμείς) και τα
προβλήματα που χρονίζουν και
όσα εμφανίζονται τώρα. Η Κοινο-
βουλευτική Συνέλευση (όπου συμ-
μετέχουν επτά Ελληνες βουλευτές

και επτά αναπληρωτές) και διά-
φορες επιτροπές του Συμβουλίου
επιτηρούν τις εξελίξεις σε κάθε
χώρα-μέλος. Μεταξύ αυτών είναι
η μάχη κατά των βασανιστηρίων,
του ρατσισμού, της διαφθοράς,
του ξεπλύματος «μαύρου» χρήμα-
τος, της εμπορίας ανθρώπων, κα-
θώς και η προστασία των δικαιω-
μάτων των μειονοτήτων, του κρά-
τους δικαίου και των κοινωνικών
δικαιωμάτων. Περυσινή επίσκεψη
της επιτρόπου για τα Ανθρώπινα
Δικαιώματα, Ντούνια Μιγιάτοβιτς,
στην Ελλάδα, εντόπισε, μεταξύ
άλλων, ανησυχητικά φαινόμενα
στη διαχείριση μεταναστών και
προσφύγων αλλά και ότι η οικο-
νομική κρίση είχε σημαντικές αρ-
νητικές επιπτώσεις για την ψυχική
υγεία πολλών πολιτών.

Από την αρχή, η σχέση της Ελ-
λάδας με το Συμβούλιο της Ευρώ-
πης και τους θεσμούς του ήταν
ουσιαστική. Οπως, εξάλλου, και
στην περίπτωση πολλών άλλων
χωρών. Το Συμβούλιο είναι ακρο-
γωνιαίος λίθος για την Ευρώπη
που γνωρίσαμε, μια Ευρώπη αρχών
που οφείλουμε να γνωρίζουμε για
να μπορούμε να τη διαφυλάξου-
με.

Το Συμβούλιο της Ευρώπης
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Εις μνήμην...
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Με αδιαφορία και ανία
αντιμετωπίζει το
εκλογικό σώμα την
πορεία προς τις ευ-
ρωεκλογές, που ανα-
μένεται να πραγμα-

τοποιηθούν σε τρεις εβδομάδες από
σήμερα. Δικαίως από μιαν άποψη.
Διότι, εκτός από ελαχίστους μεμυη-
μένους στα ευρωπαϊκά, ουδείς αν-
τιλαμβάνεται ποία η χρησιμότης
ενός θεσμού εξόχως πολυδάπανου. 

Δημοκρατική νομιμοποίηση δεν
παρέχει επί της ουσίας η Ευρωβουλή,
καθώς η ενωμένη ούτως ειπείν Ευ-
ρώπη τελεί υπό τη σιδηρά κυριαρχία
της γραφειοκρατίας των Βρυξελλών,
της πανισχύρου Επιτροπής και του

ατύπου, πλην όμως δυναστικού
ελέγχου που ασκεί στη ζώνη του
ευρώ, το εξ ολοκληρία ελεγχόμενο
από το Βερολίνο Eurogroup, όργανο
μη θεσμικό, παρεμπιπτόντως.

Καλώς ή κακώς, τα μέλη του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου αντιμετω-
πίζονται από τους πολίτες ως μία
προνομιούχος ομάς, υψηλότατα
αμειβόμενη, τελούσα σε διακοπές
επί μία πενταετία. Ο τύπος και τα
ηλεκτρονικά ΜΜΕ δεν ασχολούνται
με τις εκεί δραστηριότητές τους.

Γνώση ακριβή των θεμάτων δεν
έχουν πλην ελαχίστων οι ευρωβου-
λευτές, λόγω του ιδιαιτέρως τεχνο-
κρατικού χαρακτήρος των προς ψή-
φιση οδηγιών και αποφάσεων των
Συμβουλίων ή της Επιτροπής. Το-
ποθετούνται για ένα τρίλεπτο και
ψηφίζουν σύμφωνα με τις θέσεις

που διαμόρφωσαν ομάδες τεχνο-
κρατών για λογαριασμό του Λαϊκού
Κόμματος, των Σοσιαλιστών και
κάποιων άλλων μικροτέρων ομάδων. 

Το ευρύτερο ενδιαφέρον στις
εκλογές της 26ης Μαΐου εστιάζεται
κυρίως στο ποσοστό που θα εξα-
σφαλίσουν τα ευρωσκεπτικιστικά
κόμματα της εθνικιστικής ή «άκρας
Δεξιάς», όπως τα αποκαλούν. Αλλά
ακόμη και εάν οι προβλέψεις επα-
ληθευθούν, και αναδειχθεί μία ομά-
δα σημαντική σε αριθμό, θα είναι
απλώς εξόχως θορυβώδης, που θα
διαταράξει την κρατούσα «ευπρέ-
πεια» των αιθουσών συνεδριάσεως
των Βρυξελλών και του Στρασβούρ-
γου.  Ας μη λησμονούμε ότι οι πλέον
απολαυστικές και ταυτοχρόνως δη-
κτικότερες παρεμβάσεις στην απερ-
χόμενη Ευρωβουλή έγιναν από τον
Βρετανό ευρωσκεπτικιστή Νάιτζελ
Φάρατζ, που θα μετάσχει των εκλο-
γών ως επικεφαλής του Κόμματος
Brexit. Θα υπάρξουν και άλλοι πλέον,
αλλά ασφαλώς όχι εξίσου πνευμα-
τώδεις, διότι απλούστατα δεν θα
είναι Βρετανοί.

Στην Ελλάδα οι ευρωεκλογές
έχουν αποκλειστικώς τοπικό χαρα-
κτήρα. Είναι μία πρώτη αναμέτρηση
μεταξύ των ηγετών των δύο μεγά-
λων κομμάτων, Ν.Δ. και ΣΥΡΙΖΑ,
και άλλων μικροτέρων, που θα επι-
χειρήσουν να σταθμίσουν την επιρ-
ροή τους, όχι με βάση αναγωγές
των δημοσκόπων, αλλά στην κάλπη.
Εξ ου και το πολιτικό τους νόημα.
Αυτό θα είχε μεγαλυτέρα σημασία
εάν ο κ. Αλέξης Τσίπρας ήταν ένας
πολιτικός όπως οι άλλοι. Μόνον που
δεν είναι, διότι κινείται εκτός των
ισχυουσών συμβάσεων. 

Κάποτε η κατάρτιση της λίστας
και οι εκλόγιμες θέσεις των βου-
λευτών ενέπιπτε στην αποκλειστική
αρμοδιότητα του ηγέτη ενός κόμ-
ματος. Ηταν προνόμιο και μπελάς.
Με τον σταυρό προτιμήσεως και
τον διπλασιασμό των υποψηφίων,
οι ηγέτες απηλλάγησαν από ένα
πρόβλημα. Ας τρέξουν οι υποψήφιοι
μήπως και μειωθεί το ποσοστό της
αποχής. Κάτι είναι και αυτό.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Εγγύτατες πλέον οι Ευρωεκλογές
και ο προεκλογικός λόγος (εκφρα-
στική και θεματικές) παιδαριώδης
– τόσο ασήμαντος, που τρομάζει.
Τα ελλαδικά πολιτικά κόμματα και
οι χρισμένοι από τα κόμματα υπο-
ψήφιοι ευρωβουλευτές διαστρέφουν
ακόμα και τις Ευρωεκλογές σε φτηνή
αντιμαχία εγχώριας μικρογυφτιάς
– θυσιάζουν τα πάντα για το βίτσιο
της εξουσιομανίας. Ποια ανθρώπινη
ποιότητα πολιτικού προσωπικού
στέλνουμε στη διακεκαυμένη ζώνη
της ευρωπαϊκής σήμερα ασυναρ-
τησίας; Τι έχει να κομίσει η Ελλάδα
ως αντιπρόταση στην ευρωπαϊκή
σύγχυση και ανημπόρια;

Ο Paul Tyson, καθηγητής στο
Πανεπιστήμιο του Brisbane, στο
Queensland της Αυστραλίας, πολύ
μακρινός αλλά οξυωπέστατος, μας
θυμίζει τον αποκαλυπτικό ρόλο που
έπαιξε η Ελλάδα το 2015: «Η απο-
φασιστική νίκη του Οχι επί του Ναι
στο ελληνικό δημοψήφισμα φανέ-
ρωσε τη δριμύτατη διαφορά ανά-
μεσα στις πρακτικές της διεθνούς
οικονομοκρατίας και στην κρατικά
θεσμοποιημένη πολιτική ελευθερία,
στον νεωτερικό κόσμο…

…Σε αυτό το δημοψήφισμα ο
ελληνικός λαός στάθηκε στο πλευρό
της (τότε) κυβέρνησης επιμένοντας
ότι η επιβολή μέτρων βαθιάς λιτό-
τητας στο κράτος του θα ήταν μια
οικονομικά εξοντωτική πράξη απρο-
σμέτρητης ωμότητας. Ωστόσο, μο-
λονότι ο λαός συνέτρεξε την κυ-
βέρνηση, η κυβέρνηση δεν έκανε
το ίδιο για τον λαό μετά το δημο-
ψήφισμα. Προφανώς για να απο-
τρέψει την αποπομπή της Ελλάδας
από την Ευρωζώνη, ο πρωθυπουρ-
γός Τσίπρας ενέδωσε πλήρως στον

εκβιασμό της ευρωπαϊκής χρημα-
τοοικονομικής εξουσίας πηγαίνον-
τας ενάντια στην εκπεφρασμένη
πολιτική βούληση του λαού, τον
οποίο εκλέχθηκε να εκπροσωπεί».

Τον καθηγητή Tyson δεν τον εν-
διαφέρει η εξωμοσία Τσίπρα (χυ-
δαιότατη), το ξεπούλημα της δη-
μοψηφισματικής εντολής που του
είχε δώσει ο λαός. Τον ενδιαφέρει
το γεγονός ότι οι δομές και λειτουρ-
γίες της Ε.Ε. «κατέλυσαν θεσμικά
την πολιτική ελευθερία στην Ευ-
ρώπη», εξαναγκάζοντας έναν λαό
να αρνηθεί την ετυμηγορία του.
Και όχι για να διασώσει κάποια οι-
κονομικά οφέλη, το αντίθετο: «Η
αλλαξοπιστία Τσίπρα είχε ως απο-
τέλεσμα ένα ακόμα μεγαλύτερο
χρέος για την Ελλάδα, μια ακόμα
μεγαλύτερη λιτότητα για τους φτω-
χούς, την πλήρη εξόντωση του ηθι-
κού και τον εξευτελισμό της πολι-
τικής αυτονομίας του ελληνικού
λαού».

Οποιαδήποτε εκ των υστέρων
επιφύλαξη για την «ορθότητα» της
δημοψηφισματικής ετυμηγορίας
του ελληνικού λαού απηχεί απερί-
φραστα τη λογική κάθε δικτατορίας:
«κάποιοι» (εν προκειμένω ο Τσίπρας,
όπως άλλοτε ο Παττακός ή ο Πάγ-
καλος) σκέπτονται «ορθότερα» από
τον λαό, γι’ αυτό και έχουν δικαίωμα
να βιάζουν τη θέλησή του. Ευτυχώς
η Αυστραλία είναι αρκετά μακριά,
και είναι δύσκολο να καταλογίσει
κανείς στον Paul Tyson ιδιοτελή
υπονόμευση της πολιτικής σταδιο-
δρομίας του Α. Τσίπρα.

Η απροσχημάτιστη προδοσία
της ετυμηγορίας του 2015 ενδια-
φέρει ζωτικά τις ευρωπαϊκές κοι-
νωνίες, ως ένδειξη προκλητική του

φαινομένου «αποπολιτικοποίησης
της εξουσίας» (ο όρος είναι του Τσέ-
χου φιλοσόφου Michael Hauser):
«Στα φιλελεύθερα δημοκρατικά
κράτη της Ε.Ε. η πολιτική εξουσία,
χρηματοοικονομική και τεχνοκρα-
τική, ορίζει πλέον τις υλικές (και
όχι μόνο) συνθήκες της ζωής των
πολιτών αυτονομημένη προκλητικά
από τις ανθρώπινες ανάγκες και τις
λειτουργίες της δημοκρατίας».

Ο Τσίπρας αμείφθηκε πλουσιο-
πάροχα για τον μακάβριο ρόλο του
Εφιάλτη στο δημοψήφισμα της 5ης
Ιουλίου 2015 – απόλαυσε τετραετή
πρωθυπουργία. Η διεθνοποιημένη
εξουσία Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας,
Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου
απέδειξε πόσο εύκολα μπορεί να
χειραγωγήσει την ψήφο των πολι-
τών σε κοινωνίες έγκαιρα διαβρω-
μένες από τη μεθοδική απαιδευσία
και τον τηλεοπτικό πρωτογονισμό.
Καθόλου τυχαία, στην προεκλογική
τώρα περίοδο, κανένα ελλαδικό
«κόμμα εξουσίας» δεν τολμάει να
ψελλίσει, έστω υπόμνηση του κιν-
δύνου ολοκληρωτικής υποταγής
της πολιτικής στην απανθρωπία
της εξουσίας των «Αγορών».

Μια άλλη, σπουδαία ευρωπαϊκή
φωνή, με δυναμική απήχηση και
στον αμερικανικό χώρο, ο Paul Vir-
ilio, επίσης φιλόσοφος, επισήμανε
καίρια την έκλειψη-εξαφάνιση, στην
περίπτωση της Ευρώπης, των προ-
ϋποθέσεων και παραγόντων και
επέτρεπαν ως τώρα να λαμβάνονται
συλλογικές αποφάσεις για τα κοινά,
σε όποιο ρεαλιστικό χρόνο απαιτεί
η λήψη ανθρώπινων αποφάσεων.
Σήμερα, η απίστευτη ταχύτητα συγ-
κέντρωσης των αυτοματοποιημένων

πληροφοριών από τις χρηματιστη-
ριακές αγορές και η αλγοριθμικά
προκαθορισμένη αξιοποίησή τους
(η συναγωγή «απαντήσεων») ορίζουν
τη λειτουργία της διεθνούς οικονο-
μίας. Η ταχύτητα που αναπτύσσει
η ίδια η λειτουργία της ολότητας
του συστήματος, την καθιστά ανυ-
πότακτη στον ανθρώπινο έλεγχο.

Η δικτατορία της Τρόικας τα τε-
λευταία τέσσερα χρόνια, με θλιβερή
ορντινάντσα όχι μια οποιαδήποτε
«Αριστερά» αλλά τη «ριζοσπαστική»
(!), δεν αφύπνισε αντανακλαστικά
παραμικρής «αντίστασης» των Ελ-
λήνων στην έσχατη φτωχοποίηση
και στον διεθνή διασυρμό τους.
Μόνο, από καιρό σε καιρό, η γαρ-
γάρα της τυποποιημένης συνθη-
ματολογίας του ΚΚΕ ή κάποιων γρα-
φικών, ενός συγκινησιακού, πολι-
τικά άσαρκου πατριωτισμού.

Οταν, τυπικά, σταμάτησαν οι
πρόδηλες «αυτοψίες» της Τρόικας
και η «ριζοσπαστική» ορντινάντσα
γλεντοκόπησε χυδαία την προσχη-
ματική «απελευθέρωση» (έστω με
υποθηκευμένα όλα τα «ασημικά»
της χώρας), ήρθε πάλι η ώρα για
«Ευρωεκλογές». Για να ξεγυμνωθεί
άλλη μια φορά ξεδιάντροπα η δια-
νοητική καθυστέρηση και ηθική
ευτέλεια του κομματικού μας κου-
κλοθέατρου: Κανένα, μα ούτε ένα
κόμμα δεν φιλοδόξησε να συγκρο-
τήσει ψηφοδέλτιο με κριτήριο την
ανθρώπινη ποιότητα, την ικανή να
αντιπαλαίψει το εξόφθαλμο αδιέξοδο
της Ε.Ε. Κριτήριο όλων, μα όλων
των κομμάτων, το πώς θα κερδη-
θούν οι εντυπώσεις.

Πώς να ερμηνευθεί λογικά τέτοια
υστερία αυτεξευτελισμού και αυ-
τοκαταστροφής;

Ευρωεκλογές απολιτικές

Σημασίαδεν έχει ούτε
να θυμώνουμε ούτε
να βρίζουμε κάθε φο-
ρά τους πολιτικούς
μας έπειτα από μία
μεγάλη κρίση. Σημα-

σία έχει να κάθονται κάποιοι έμπειροι
άνθρωποι με κρύα καρδιά και καθαρό
μυαλό, οι οποίοι θα αναλύουν τι
πήγε στραβά και θα καταρτίζουν
ένα σοβαρό σχέδιο το οποίο θα διορ-
θώνει τα προβλήματα και θα δια-
σφαλίζει ότι δεν θα επαναληφθούν.
Το ελληνικό κράτος έχει ένα μεγάλο
πρόβλημα. Δεν βασίζεται σε διαδι-
κασίες και θεσμούς, αλλά στο φιλό-
τιμο κάποιων και σε «γιούρια». Το

ζήσαμε στα Ιμια, στις φωτιές του
2007, στο Μάτι και –αν δεν αλλά-
ξουμε μυαλά– θα το ξαναζήσουμε.
Εύχομαι όχι σε κάποια κρίση που
θα θυσιάσει ανθρώπινες ζωές πάλι
ή θα αφορά την εθνική μας κυριαρ-
χία. Ενα κράτος για να λειτουργεί
αποτελεσματικά πρέπει να βασίζεται
στον επαγγελματισμό, στην αυστηρή
αξιολόγηση, στις συνεχείς ασκήσεις
ετοιμότητας και στον λεπτομερή
σχεδιασμό. Η αξιολόγηση σπανίζει
από καιρό και όχι μόνο τα τελευταία
χρόνια. Επικρατούν κριτήρια συν-
δικαλιστικά και συντεχνιακά. Εχει
κυριαρχήσει μια κουλτούρα κάλυψης
των μετρίων και των ανεπαρκών.
Ενίοτε μεταφράζεται και σε κυνήγι
των πολύ ικανών που ξεχωρίζουν...
Ο επαγγελματισμός και η μεθοδική
προετοιμασία απουσιάζουν γιατί,
συχνά, κομμάτια των Ενόπλων Δυ-
νάμεων και των σωμάτων ασφαλείας

λειτουργούν με όρους ΔΕΚΟ, με ό,τι
αυτό συνεπάγεται. Οι πολιτικοί γνω-
ρίζουν συνήθως το πρόβλημα. Ο Νί-
κος Τόσκας είχε δηλώσει από το βή-
μα της Βουλής πως η Πυροσβεστική
είναι το πιο στρεβλό κομμάτι του
ελληνικού κράτους. Του την «έπε-
σαν» άπαντες, δεν άλλαξε αρκετά
και η συνέχεια είναι γνωστή. Είναι,
άλλωστε, σπάνιες οι περιπτώσεις
που κάποιος υπουργός θέλει να
«σπάσει αυγά». Βρίσκεται αντιμέ-
τωπος με τους συνδικαλιστές του
κόμματός του και οικουμενικές αν-
τιδράσεις. Συνειδητοποιεί ότι για
να αλλάξει την κατάσταση θα απαι-
τηθεί χρόνος. Οι σύμβουλοί του τον
προειδοποιούν πως στο μεσοδιά-
στημα μπορεί να συμβεί μια «στρα-
βή», ενώ το όφελος των όποιων το-
μών θα το εισπράξει ο επόμενος.
Εχουν υπάρξει εξαιρέσεις, αλλά είναι
λίγες και δεν έχουν διάρκεια, γιατί
ένας κακός υπουργός μπορεί να χα-
λαρώσει και στη συνέχεια να κατα-
στρέψει ό,τι σωστό έχει γίνει στη
διάρκεια μιας παρένθεσης. Η Ελλάδα
είναι αντιμέτωπη με πολλές προ-
κλήσεις, εντός και εκτός συνόρων.
Δεν θα αντέξει να τα βγάλει πέρα
με το αναιμικό, μη αξιοκρατικά στε-
λεχωμένο κράτος που διαθέτει σή-
μερα. Εύκολη υπόθεση σίγουρα δεν
είναι. Στο DNA όλων των κομμάτων
εξουσίας παραμονεύουν η αρρώστια
του μικροκομματισμού και το σαράκι
των μικρών διαπλοκών που ροκα-
νίζουν τα θεμέλια ενός στέρεου και
στιβαρού κράτους. Τα ρουσφέτια
φέρνουν ψήφους, όπως και οι τα-
κτοποιήσεις ημετέρων. Τα πληρώ-
νεις, όμως, ακριβά όταν ξεσπά μια
κρίση και πρέπει να βασιστείς σε
ανεπαρκείς χειριστές και ανύπαρκτα
σχέδια και μηχανισμούς. Το λιγότερο
που μπορούμε, λοιπόν, όλοι μας να
κάνουμε για τη μνήμη των νεκρών
στο Μάτι είναι να απαιτήσουμε από
τους πολιτικούς μας να σοβαρευθούν
και να εμπιστευθούν όχι κολλητούς
και ημετέρους, αλλά εκείνους που
μπορούν να κάνουν καλά τη δουλειά
τους.

Προς ευρωεκλογές
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Να απαιτήσουμε από
τους πολιτικούς μας να
εμπιστευθούν όχι κολ-
λητούς και ημετέρους,
αλλά εκείνους που μπο-
ρούν να κάνουν καλά τη
δουλειά τους. 

�������

Το ευρύτερο ενδιαφέρον
εστιάζεται κυρίως στο
ποσοστό που θα εξα-
σφαλίσουν τα ευρωσκε-
πτικιστικά κόμματα της
εθνικιστικής ή «άκρας
Δεξιάς», όπως τα απο-
καλούν.
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Σ το Μον Πελεράν τα πράγματα
έγιναν σαφή: Μόλις ο Μ. Ακιν-
τζί παρουσίασε χάρτη για το

εδαφικό, ο Ν. Αναστασιάδης το
έβαλε στα πόδια. Αντελήφθη ότι ο
Τ/κ ηγέτης σοβαρολογούσε. Στο
Κραν Μοντάνα έγιναν ακόμα πιο
σαφή: μόλις ο γ.γ. του ΟΗΕ παρου-
σίασε πλαίσιο από έξι σημεία, ο Ν.
Αναστασιάδης το εξουδετέρωσε.
Αντελήφθη ότι ο Α. Γκουτιέρες σο-
βαρολογούσε. Θεωρώ ότι η πολιτική
Αναστασιάδη στο Κυπριακό συνιστά
τον ορισμό του τυχοδιωκτισμού.
Έχει επιλέξει τον δρόμο που οδηγεί
στη μακρόσυρτη διχοτόμηση, σκορ-
πώντας στον αέρα το πολιτικό κε-
φάλαιο που έχει κατακτηθεί με τη
συμμετοχή μας στην Ε.Ε. Αντί να
αξιοποιήσουμε τα χαρτιά που μας
προσφέρει, αρμενίζουμε στα τυφλά
με «καθοδηγητή» τον Νετανιάχου. 

Μια ολόκληρη γενιά από πολι-
τευτές σπούδασε στη «σχολή» του
’60. Το κύριο μάθημα αυτής της
«σχολής» ήταν άλλα να σκέφτονταν,
άλλα να κάνουν, να παίζουν σε δύο
ή τρία ταμπλό και να νομίζουν ότι
όλοι οι άλλοι είναι κουτόφραγκοι.
Αδύναμοι να αντιμετωπίσουν τις
εξελίξεις, δημιουργούσαν στην κοινή
γνώμη εξάρσεις από φαντασιακές
νίκες για να «αντισταθμίσουν» τα
δεδομένα που δημιουργούσε η γύρω
μας σκληρή πραγματικότητα. 

Πολλοί θέτουν το ερώτημα: τι
πρέπει να γίνει; Θεωρώ ότι η λύση
στο Κυπριακό είναι απολύτως εφι-
κτή. Το ευρωπαϊκό πλαίσιο διαθέτει
όλα εκείνα τα στοιχεία που καθι-
στούν την επίλυση βιώσιμη και λει-
τουργική. Εμείς χρειάζεται να ερ-
γαστούμε, να επεξεργαστούμε προ-
τάσεις, να δείξουμε τη θέλησή μας
ότι σκεφτόμαστε τόσο το Κυπριακό,
όσο και το κοινοτικό συμφέρον. Το
κλειδί βρίσκεται στη λέξη αξιοπιστία.
Ότι αναζητάμε για να αλλάξει η κα-
τάσταση στο Κυπριακό, το έχει ήδη
επεξεργαστεί η Ε.Ε. Ό,τι είναι και-
νούργιο μπορεί να το υποστηρίξει,
αν έχουμε ετοιμάσει την κατάλληλη,
και σύμφωνα με τις ευρωπαϊκές
πρακτικές, πρόταση. Παραδείγματα:
Συμμετοχή της Ε.Ε. στην οικοδό-
μηση ενός νέου συστήματος ασφα-
λείας που να ανταποκρίνεται στην
ιδιότητα του κράτους μέλους. 

Αξιοποίηση της ρήτρας «αμοι-
βαίας συνδρομής», όπως προβλέπει
η Συνθήκη της Λισσαβόνας. Επε-
ξεργασία πρόνοιας για επιβολή κυ-
ρώσεων από την πλευρά του Ευρω-
παϊκού Συμβουλίου σε όποιο μέρος
παραβιάσει τη συμφωνία επίλυσης.

Υλοποίηση έργων υποδομής με έν-
ταξή τους σε κοινοτικά προγράμ-
ματα, διαρθρωτικά ταμεία, περιφε-
ρειακά έργα υποδομής, συγχρημα-
τοδοτούμενα έργα. Ένταξη του σχε-
δίου ανοικοδόμησης της πόλης της
Αμμοχώστου στον κοινοτικό προ-
ϋπολογισμό. Πρόγραμμα σταθερο-
ποίησης της οικονομίας με συμμε-
τοχή του Ευρωπαϊκού Μηχανισμού
Σταθερότητας. Προγράμματα για
στήριξη των περιοχών μετεγκατά-
στασης και ανοικοδόμησης. Προ-
γράμματα συντήρησης των μνη-
μείων της πολιτιστικής κληρονομιάς,
κάτι που συντελείται με επιτυχία
από την Τεχνική Επιτροπή. Σε με-
ρικά από τα πιο πάνω, μπορεί να
συμφωνηθούν εξαιρέσεις από το
κεκτημένο, με βάση ένα χρονοδιά-
γραμμα τερματισμού τους. Θέλω
να υπογραμμίσω κάτι που συστη-
ματικά παραβλέπουμε. Η κεμαλική
Τουρκία και ο Ρ. Ντενκτάς θεωρού-
σαν ότι το Κυπριακό λύθηκε το 1974.
Συζητούσαν μια διευθέτηση, σχέσεις
«καλής γειτονίας» ανάμεσα σε δύο
«κράτη» δίπλα-δίπλα. Η πολιτική
αυτή άλλαξε επί Ερντογάν-Γκιουλ.
Η Τουρκία, από το 2002 και μετά,
διαπραγματεύεται με βάση τα κεί-
μενα του ΟΗΕ, όπως έκανε το 2004,
το 2010, ή το 2017. Η αγνόηση αυτής
της αλλαγής μάς οδηγεί σε λάθος

εκτιμήσεις και συχνά σε χειρισμούς
συνοικιακού επιπέδου. 

Ποιο είναι το κύριο «μάθημα»
από τις πολιτικές που εφαρμόστηκαν
πριν από την ένταξη της Κύπρου
στην Ε.Ε.; Ότι η πρόοδος προέκυπτε
σε συνάρτηση με την πρόοδο στις
ευρωτουρκικές σχέσεις, 1995, 1999,
2002. Το ίδιο ισχύει και σήμερα, με
βάση, βεβαίως, τις νέες συνθήκες.
Πιο αδύναμες, πιο πολύπλοκες σε
σχέση με προηγούμενες, αλλά ισχυ-
ρές για το μέγεθος του κυπριακού
προβλήματος. Μόνο με αποφάσεις
που οικοδομούν ευρύτερα συμφέ-
ροντα στην περιοχή, μπορούμε να
αλλάξουμε τα πράγματα, όπως βε-
βαιώνει το παράδειγμα της Συμφω-
νίας στο Ελσίνκι το 1999. Η Κύπρος
έχει κάθε συμφέρον να υποστηρίζει
με ειλικρίνεια και συστηματικότητα
την πρόοδο στις ευρωτουρκικές
σχέσεις.

Υποστήριξη με όρους και προ-
ϋποθέσεις, όπως τις καταγράφει η
Επιτροπή στην ετήσια Έκθεση Προ-
όδου της τουρκικής υποψηφιότητας.
1) Επίλυση έναντι ξεπαγώματος των
ενταξιακών της Κεφαλαίων. 2) Επί-
λυση έναντι στήριξης της αναθεω-
ρημένης Τελωνειακής Ένωσης
Τουρκίας-Ε.Ε.  Το ευρωπαϊκό πλαίσιο
συνιστά ένα κοινό σχέδιο ειρήνης
και συνεργασίας ανάμεσα στους

Ε/κ και τους Τ/κ, ένα πλαίσιο που
θωρακίζει τις θεμελιώδεις ελευθερίες,
ένα πλαίσιο που υπογραμμίζει την
κοσμικότητα και τον σεβασμό στη
διαφορετικότητα. 

Παρακολουθώ τις παρεμβάσεις
των υποψηφίων που έχουν επιλέξει
οι πολιτικές ομάδες στο Ευρωκοι-
νοβούλιο για τη θέση του προέδρου
της Επιτροπής. Θεωρώ ότι οι απόψεις
του υποψηφίου που προτείνει το
ΕΛΚ, Μ. Βέμπερ, σχετικά με την
υποψηφιότητα της Τουρκίας, βρί-
σκονται στον αντίποδα των συμ-
φερόντων της Κύπρου. Η πολιτική
ηγεμονία χάνεται, η πολιτική ηγε-
μονία κερδίζεται. Σήμερα, με τη
στήριξη της πλειοψηφίας των ΜΜΕ,
η ηγεμονία δείχνει να είναι με το
μέρος της οπισθοδρομικής κομπα-
νίας. Σε αυτό συμβάλλει η σιωπή
στελεχών του ΔΗΣΥ, που κατανοούν
τι ακριβώς γίνεται, αλλά δημοσίως
λένε τα αντίθετα. 

Μπορεί να αλλάξουν τα πράγ-
ματα; Λέω, μπορεί. Η μεγάλη πλει-
οψηφία ενστερνίζεται τις αξίες της
ελευθερίας, της δικαιοσύνης, της
συνεργασίας, της αλληλεγγύης. Η
ηγεμονία κερδίζεται. Με σχέδιο,
συνέργειες, κοινωνική και επικοι-
νωνιακή κινητοποίηση. 

www.larkoslarkou.org.cy

Ομοσπονδιακή λύση και ευρωπαϊκές προεκτάσεις
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Τ ην περασμένη Πέμπτη συζητή-
θηκε και υιοθετήθηκε από το
Συμβούλιο ασφαλείας η έκθεση

του γ.γ. για το Κυπριακό. Η προσπά-
θεια των Βρετανών για δήλωση, η
οποία να συνδέει άμεσα την πορεία
του Κυπριακού με την ανανέωση
της παραμονής της ειρηνευτικής δύ-
ναμης δεν τελεσφόρησε. Σίγουρα,
το τελευταίο ταξίδι του προέδρου
στο Πεκίνο και οι επαφές που είχε
με τους ομολόγους του της Ρωσίας
και Κίνας απέδωσαν καρπούς.

«Το Κυπριακό και το θέμα διατή-
ρησης του ρόλου και της αποστολής
της ΟΥΝΦΙΚΥΠ ήταν ανάμεσα στα
βασικά θέματα που έθεσε ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας κατά τις επαφές
που είχε στο Πεκίνο», δήλωσε ο κυ-
βερνητικός εκπρόσωπος Πρόδρομος
Προδρόμου μετά την ολοκλήρωση
της επίσκεψης του προέδρου στο
Πεκίνο.

Δύο πλέον τα εθνικά θέματα. Το
Κυπριακό και η ΟΥΝΦΙΚΥΠ. Παλιά
το θέμα των κυανοκράνων ήταν μια
παράμετρος του Κυπριακού προβλή-
ματος και τώρα κατέληξε ζήτημα
από μόνο του. Στην ουσία το Κυ-
πριακό είναι μία εκ των παραμέτρων
του θέματος της ΟΥΝΦΙΚΥΠ.

Όπως συμβαίνει πάντα με τις εκ-
θέσεις του γ.γ. προς το Συμβούλιο
Ασφαλείας, έτσι και τώρα, μία έκθεση
υπέβαλε εμείς λάβαμε δύο. Δυστυχώς,
αντί να κατανοήσουμε τα πραγματικά
μηνύματα ερμηνεύουμε την έκθεση
με κριτήριο την εσωτερική κατανά-
λωση. Τη μεταφράζουμε πρώτα από
την αγγλική στην ελληνική και ακο-
λούθως από την ελληνική στη δική
μας ελληνική, αυτή της αλά καρτ ερ-
μηνείας. 

Σύμφωνα με τη δική μας πλευρά
η έκθεση του γ.γ. είναι σε γενικές
γραμμές θετική. 

«Είδαμε πριν μια αναλαμπή ελ-
πίδας, συμπεριλαμβανομένης της
Κοινής Διακήρυξης της 11ης Φε-
βρουαρίου 2014 και της προθυμίας
των μερών να έρθουν στο Κραν Μον-
τάνα το 2017. Παρομοίως, όμως, εί-
δαμε τις ελπίδες μας να καταστρέ-
φονται», αναφέρει ο γ.γ. Τώρα το
πόσο θετικό είναι το ότι οι αναλαμπές
ελπίδας έχουν καταστραφεί είναι
πραγματικά άξιον απορίας.

Ο γ.γ. επιμένει στο πλαίσιό του,
αυτό της 30ής Ιουνίου και όχι σε
αυτό της 4ης Ιουλίου. Και πάλι όμως
σφυρίζουμε αδιάφορα. Τελικά, οι μό-
νοι που μιλούν για έγγραφο 4ης Ιου-
λίου είμαστε εμείς. Ούτε πρακτικά
ούτε διευκρινήσεις. Ο καθ’ ύλην αρ-
μόδιος ξεκαθάρισε και πάλι αυτό το

θέμα. Ακόμα κάνει λόγο για υπανα-
χώρηση από συγκλίσεις και από τις
δύο πλευρές. «Ενώ οι πλευρές εξέ-
φρασαν τη δέσμευσή τους σε προ-
ηγούμενες συγκλίσεις και την επι-
θυμία να διατηρήσουν την πρόοδο
που μας έφερε πριν από σχεδόν δύο
χρόνια στο Κραν Μοντάνα, οι προ-
σπάθειες για τη διαμόρφωση αυτών
των δεσμεύσεων και επιθυμιών σε
όρους αναφοράς που θα χρησίμευαν
ως βάση για την επανάληψη των
οριστικών διαπραγματεύσεων δεν
έχουν ακόμη επιτευχθεί».

Όλα τα άλλα τα περί μη συνερ-
γασίας των Τούρκων και τα περί
αδιαλλαξίας των Τ/κ, δυστυχώς για
ορισμένους, δεν υιοθετούνται από
τον γ.γ. Αποδεικνύονται λόγια του
αέρα που δυστυχώς τα λέμε εμείς,
τα ακούμε εμείς και στο τέλος οι πιο
πολλοί τα πιστεύουν. Βέβαια υπάρχει
η άμεση εξήγηση. Αυτή που για δε-
καετίες ακούμε. Τα Η.Ε. κρατούν
ίσες αποστάσεις και αποφεύγουν να
καταλογίσουν ευθύνες. Αυτή η θε-
ωρία μπορεί ορισμένες φορές να
αποδείχθηκε σωστή. Τώρα όμως
ίσως να είναι ευτύχημα για μας η
τακτική των ίσων αποστάσεων.

Δεν υπάρχει καμία αμφιβολία ότι
η έκθεση του γ.γ. προμηνύει το τέλος.
Μπορεί να μιλάει για αμυδρή ελπίδα,
αλλά όλοι όσοι ασχολούνται με το
Κυπριακό έχουν ήδη προεξοφλήσει
το τραγικό τέλος. Η επόμενη μέρα
είναι μπροστά μας. Το μεγάλο ερώ-
τημα παραμένει. Πώς από το «η λύση
είναι θέμα μηνών» του 2016 καταν-
τήσαμε με μικρό παράθυρο ελπίδας
όχι για λύση, όχι για συνομιλίες, αλλά
για συμφωνία επί της προετοιμασίας. 

Είναι καιρός να σταματήσουμε
να στρουθοκαμηλίζουμε και να δια-
κηρύττουμε το πάθος μας για λύση
χθες. Ο κυριότερος λόγος που θεω-
ρούμε γενικά θετική την έκθεση
είναι το ότι δεν τερματίζει τη διαδι-
κασία. Δεν ασχολούμαστε με τις σα-
φείς αιχμές και προειδοποιήσεις.
Δεν τα βλέπουμε αυτά. Το μόνο που
βλέπουμε είναι η επόμενη ανανέωση
της ΟΥΝΦΙΚΥΠ. Αντί στρατηγικής
για λύση έχουμε στρατηγική για ανα-
νέωση της παρουσίας των κυανο-
κράνων. Πολιτική των εξαμήνων.
Από εξάμηνο σε εξάμηνο. Ρίχνουμε
νέες ιδέες και παλινδρομούμε με
στόχο να υπάρχει εν εξελίξει διαδι-
κασία στο επόμενο ψήφισμα για ανα-
νέωση της ειρηνευτικής δύναμης.

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι
ειδικός προγραμμάτων ηλεκτρονικών
υπολογιστών. 

Η πολιτική των εξαμήνων
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

ΗΚύπρος και κατ’ επέκταση ο
λαός μας ζει και βιώνει τα τε-
λευταία χρόνια έναν άνευ προ-

ηγουμένου αποκλεισμό απ’ όλο τον
κόσμο, γεγονός που ταλαιπωρεί
αφάνταστα και επηρεάζει ασφαλώς
όλες τις πτυχές της ζωής μας. Η εμ-
πορική και οικονομική ζωή του τό-
που, ο τουρισμός, οι φοιτητές, οι
εργαζόμενοι, αναγκαστικά βιώνουν
ένα πρωτοφανές μαρτύριο, τόσο
για την εξασφάλιση εισιτηρίου σε
λογικές τιμές, όσο και μείωσης της
ταλαιπωρίας μέχρι να φτάσουν στον
προορισμό τους. Ειδικά την περίοδο
εορτών ή άλλων αργιών, όπως και
το καλοκαίρι, οπότε και οι τιμές των
εισιτηρίων απογειώνονται. Μεγα-
λύτερο είναι το πρόβλημα, όταν
στον τελικό προορισμό που έχεις
να ταξιδέψεις, υποχρεώνεσαι να κά-
νεις έναν και δύο σταθμούς, πολλές
φορές να ξεπερνά και τις 5-6 ώρες
με ό,τι συνεπάγεται αυτό σε ταλαι-
πωρία, χρόνο και κόστος.

Σίγουρα ο πολίτης χρειάζεται να
προσαρμοστεί στα σύγχρονα δεδο-
μένα της αγοράς. Να λαμβάνει δη-
λαδή υπόψη το πόσο έγκαιρα αγο-
ράζει το εισιτήριό του, την περίοδο
που θα ταξιδέψει, καθώς και εταιρείες
χαμηλότερου κόστους. Είναι αλήθεια,
όμως, ότι η αεροπορική σύνδεση
της Κύπρου με άλλους προορισμούς
στην Ευρώπη και τον κόσμο ολό-
κληρο αντιμετωπίζει σοβαρά προ-
βλήματα. Η ίδια η ζωή απέδειξε ότι
χώρα που δεν διαθέτει δικό της κρα-
τικό αερομεταφορέα είναι φυσικό

να βρίσκεται σε απομόνωση και
πολλές φορές να γίνεται αιχμάλωτη
των πολιτικών που εφαρμόζουν οι
ξένες αεροπορικές εταιρείες, οι οποί-
ες τιμολογούν με στόχο τη μεγιστο-
ποίηση των κερδών τους. Οι σημε-
ρινοί κρατούντες όταν ξεπούλησαν
τις Κυπριακές Αερογραμμές έταζαν
λαγούς με πετραχήλια στον κόσμο.
Ούτε λίγο, ούτε πολύ διαφήμιζαν
ότι ο κόσμος θα ταξιδεύει περίπου
δωρεάν. Βλέπετε ότι και εδώ έπρεπε
να εφαρμοστούν οι πολιτικές του
λιγότερου κράτους, των ιδιωτικο-
ποιήσεων, της ικανοποίησης στην
προκείμενη περίπτωση των συμ-
φερόντων των ιδιωτικών αεροπο-
ρικών εταιρειών.

Η ελεύθερη οικονομία, η πολιτική
των ανοιχτών αιθέρων αποδεικνύον-
ται στην πράξη φούμαρα για τον
κυπριακό λαό. Παραδόθηκαν χωρίς
καμιά προστασία και κατοχύρωση
στις επιθυμίες και τις ορέξεις των
αεροπορικών εταιρειών με ό,τι συ-
νεπάγεται αυτό σε εκμετάλλευση.
Άνθρακας ο θησαυρός τα φθηνά ει-
σιτήρια και η αεροπορική συνδεσι-
μότητα της Κύπρου με όλο τον κό-
σμο. Στον τομέα, επίσης, της αντα-
γωνιστικότητας η Κύπρος ακόμα
πληρώνει ζημιές από την πτώχευση
εταιρειών. Ούτε λήφθηκαν έγκαιρα
αποφάσεις που στοχεύουν στην αύ-
ξηση του ανταγωνισμού μέσα από
την ενίσχυση της αεροπορικής συν-
δεσιμότητας της Κύπρου με το εξω-
τερικό με κύριο στόχο την μείωση
των τιμών των αεροπορικών εισι-

τηρίων. Θεωρώ πολύ σημαντικό στο
πλαίσιο των διμερών – τριμερών
συμφωνιών που συνάπτει η Κύπρος
να λαμβάνεται υπόψη πολύ σοβαρά
και να επιδιώκονται συμφωνίες με
χώρες κράτη, στα θέματα αεροπο-
ρικής σύνδεσης της Κύπρου με το
εξωτερικό, καθώς και τις τιμές των
κρατικών εταιρειών. Τέλος, πιστεύω
ακράδαντα πως ήρθε ο καιρός η Κυ-
πριακή Δημοκρατία να αρχίσει να
μελετά σιγά-σιγά τη δημιουργία δι-
κού της αερομεταφορέα. Είμαστε
η μόνη χώρα της Ευρώπης που δεν
διαθέτει δική της κρατική αεροπο-
ρική εταιρεία. Ακόμα και τα μικρό-
τερα κράτη διαθέτουν δική τους
κρατική αεροπορική εταιρεία με
τον άλφα ή βήτα τρόπο. Τα οφέλη
θα είναι τεράστια και πολλαπλάσια
και πολιτικά, γιατί η Κύπρος θα τα-
ξιδεύει στην Ευρώπη και τον κόσμο
και οικονομικά και εμπορικά οι πο-
λίτες θα εξυπηρετούνται ομαλά και
απρόσκοπτα. Αναφέρω ότι το ψευ-
δοκράτος διαθέτει δική του αερο-
πορική εταιρεία και ο νοών νοείτω!
Η κυβέρνηση Ν. Αναστασιάδη και
ο ΔΗΣΥ ελέγχονται σοβαρά γι’ αυτό
οφείλουν να εργαστούν για αποκα-
τάσταση των εθνικών συμφερόντων
της Κύπρου και του λαού μας, δια-
φορετικά και σ’ αυτό τον τομέα θα
έχουν βαρύτατες και ασήκωτες ευ-
θύνες.

Ο κ. Γιώργος Τ. Γεωργίου είναι βουλευ-
τής και μέλος του Πολιτικού Γραφείου
του ΑΚΕΛ.

Άνθρακας ο θησαυρός τα φθηνά εισιτήρια
και η αεροπορική συνδεσιμότητα

Του ΓΙΩΡΓΟΥ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ 

Τ ο χαρμόσυνο μήνυμα της Ανά-
στασης επισκιάσθηκε φέτος
από τα φρικιαστικά εγκλήματα

με θύματα γυναίκες και παιδιά. Οι
πολίτες παρακολουθούν με αγωνία
τα θλιβερά αυτά γεγονότα, τα οποία
επαναφέρουν στην επιφάνεια τα
σοβαρά προβλήματα που αντιμε-
τωπίζουν νευραλγικές υπηρεσίες
του κράτους, με πρώτο εκείνο της
αναποτελεσματικότητας. Η παραί-
τηση του αρμόδιου υπουργού Δι-
καιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για
λόγους πολιτικής ευθιξίας ήταν εκ
των ων ουκ άνευ. Υψίστη προτε-
ραιότητα είναι τώρα η αποκατάστα-
ση της αξιοπιστίας του κύρους της
Αστυνομίας, της εμπιστοσύνης των
πολιτών, καθώς και η εμπέδωση
του αισθήματος ασφάλειας. Διάχυτη
είναι στην κοινή γνώμη η αίσθηση
ότι η λειτουργία του κράτους και
της εκτελεστικής εξουσίας είναι χα-
μηλότερη των προσδοκιών των πο-
λιτών παρά τις επανειλημμένες υπο-
σχέσεις και εξαγγελίες. Πέραν τούτου
δεν μπορούμε να αγνοήσουμε ότι
υπάρχει μια κατακερματισμένη κοι-
νωνία με πολλαπλά προβλήματα.
Λαμβάνοντας επίσης υπ’ όψιν την
απαξίωση και την απογοήτευση για
το πολιτικό σύστημα, οι πολίτες
πλέον δεν πιστεύουν σε συλλογικές
προσπάθειες για την προώθηση κοι-
νών στόχων. Η κατάσταση αυτή
εκτρέφει, επίσης, την αδιαφορία
και την απάθεια. Όλα αυτά τα στοι-
χεία είναι ανησυχητικά. 

Είναι κάτω από αυτά τα θλιβερά

δεδομένα που θα πρέπει να αποτι-
μήσουμε τις σημερινές πραγματι-
κότητες 15 χρόνια μετά την ένταξη
στην Ε.Ε. Υπήρχαν μεγάλες προσ-
δοκίες τόσο για το Κυπριακό όσο
και για την κοινωνικο-οικονομική
μας πορεία, οι περισσότερες από
τις οποίες δεν πραγματοποιήθηκαν.
Έχει ήδη αξιολογηθεί πώς οδηγή-
θηκε η Κύπρος στη μεγάλη οικονο-
μική κρίση, τις συνέπειες της οποίας
εξακολουθούμε να βιώνουμε μέχρι
σήμερα. Προφανώς γι’ αυτό υπάρ-
χουν τόσο ενδογενείς όσο και εξω-
γενείς αιτίες. Διαφαίνεται ότι ακόμα
και σήμερα δεν έχει κατανοηθεί
πλήρως το περιβάλλον στο οποίο
λειτουργούμε. Ούτε και γίνεται η
καλύτερη αξιοποίηση των δυνατο-
τήτων που προσφέρει η ιδιότητα
του κράτους μέλους της Ε.Ε. Το ζη-
τούμενο είναι η σοβαρότητα, η αξιο-
πιστία, η αποτελεσματικότητα καθώς
και η δημιουργία ενός κράτους, το
οποίο να είναι πρότυπο. Η κοινω-
νικο-οικονομική και πολιτική κρίση
είναι συνδεδεμένη με τη βαθειά
αξιακή κρίση που βιώνουμε εδώ και
χρόνια. Επίσης, υπάρχει σύγχυση
και σε θέματα ταυτότητας.

Ενώ θα πρέπει να διαφυλάξουμε
την εθνική μας ταυτότητα είναι ση-
μαντικό να υπάρχει σεβασμός στη
διαφορετικότητα. Μέσα από την
παράδοσή μας αναδεικνύονται αξίες
που εάν επιστρατευθούν μπορούν
να μας οδηγήσουν σε ένα καλύτερο
αύριο. Σε αυτές συμπεριλαμβάνονται
το φιλότιμο, η αλληλεγγύη και ο σε-

βασμός στον άγραφο νόμο. Το πο-
λιτικό σύστημα έχει σοβαρές ευθύνες
για την κατάρρευση της οικονομίας,
τη διαπλοκή και τη διαφθορά. Το
ζητούμενο είναι πώς αντιμετωπίζεται
αυτή η κατάσταση. Η προσπάθεια
για επανάκτηση της εμπιστοσύνης
και της αξιοπιστίας του κράτους,
των θεσμών και του πολιτικού συ-
στήματος είναι μονόδρομος. Για τον
σκοπό αυτό απαιτούνται δράσεις
σε διάφορα επίπεδα καθώς και η
συμμετοχή της ίδιας της κοινωνίας
στην υλοποίηση των αναγκαίων αλ-
λαγών. 

Η αξιοπιστία, η εμπιστοσύνη, η
υπευθυνότητα, η λογοδοσία και η
αποδοτικότητα είναι αλληλένδετες
έννοιες. Και εν πολλοίς οι πολίτες
κρίνουν το κράτος, τις κυβερνήσεις,
τους θεσμούς και το πολιτικό σύ-
στημα γενικότερα από τα αποτελέ-
σματα. Στη σημερινή συγκυρία είναι
καθοριστικής σημασίας να υπάρξει
μια ολοκληρωμένη πολιτική που να
πείθει ότι θα αντιμετωπίσει αποτε-
λεσματικά τα προβλήματα της χώρας
και των πολιτών. Επιπρόσθετα, είναι
σημαντική η αναβάθμιση της παι-
δείας και της κριτικής σκέψης και
ο παραμερισμός του πελατειακού
κράτους. Παράλληλα απαιτείται η
ανανέωση του πολιτικού συστήμα-
τος τόσο σε επίπεδο ιδεών όσο και
ανθρώπινου δυναμικού.

Ο κ. Ανδρέας Θεοφάνους είναι καθηγη-
τής Διεθνών Υποθέσεων του Πανεπι-
στημίου Λευκωσίας.

Ζητούμενο η αποκατάσταση
του κύρους του κράτους

Του ΑΝΔΡΕΑ ΘΕΟΦΑΝΟΥΣ

Προετοιμασίες για τον εορτασμό του Ραμαζανιού στο Πακιστάν.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Οι συνέπειες είναι ήδη εμφανείς
από την επανεκλογή του Νίκου
Αναστασιάδη, αναφέρει στη συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο υποψήφιος
ευρωβουλευτής του ΑΚΕΛ Άθως
Γεωργίου, σημειώνοντας πως στην
πρώτη εκλογική μάχη μετά την
επανεκλογή του θα πρέπει να στα-
λεί το μήνυμα πως φτάνει πια. Ο
κ. Γεωργίου παραδέχεται πως το
ΑΚΕΛ δεν κατάφερε να κεφαλαι-
οποιήσει την κυβερνητική φθορά. 

–Αριστερά και Ε.Ε. θεωρείται
από πολλούς πως είναι δύο ασύμ-
βατες έννοιες, καθώς οι Βρυξέλ-
λες εφαρμόζουν μόνο πολιτικές
λιτότητας. Ισχύει; 

–Ενώ έχουμε κριτική στάση απέ-
ναντι στην Ε.Ε., δεν παύει να είναι
ένα δεδομένο στη ζωή μας. Υπάρχει,
όμως, τεράστια απόσταση από τις
αρχές και αξίες πάνω στις οποίες
διακηρύττει ότι στηρίζεται η Ε.Ε.
από την πραγματικότητα την οποία
βιώνουν οι Ευρωπαίοι πολίτες. Η
πρώτη δεδηλωμένη αξία της Ε.Ε.
είναι η ανθρώπινη αξιοπρέπεια,
που σημαίνει ελευθερία, δημοκρα-
τία, ασφάλεια, σεβασμός κτλ. Άραγε
πόση αξιοπρέπεια έχουν αφήσει οι
νεοφιλελεύθερες πολιτικές της Ε.Ε.;
Εμείς θέλουμε μια Ευρώπη της ει-
ρήνης, της ελευθερίας, των δικαιω-
μάτων και της αλληλεγγύης, που
να προασπίζει τις δημοκρατικές
ελευθερίες, όπως τα συνδικαλιστικά
δικαιώματα, τα ατομικά, πολιτικά
και κοινωνικά δικαιώματα. Έχουμε
υποχρέωση να υπερασπιστούμε
τις ευάλωτες ομάδες συνανθρώπων
μας και να προτάξουμε το δικό μας
διαφορετικό όραμα για την κοινωνία
σε τοπικό, αλλά και σε ευρωπαϊκό
επίπεδο. 

–Δεν αποτέλεσε ποτέ εύκολη
μάχη για το ΑΚΕΛ η συγκεκρι-
μένη εκλογική μάχη, σε αντίθεση
με τον ΔΗΣΥ. Για ποιο λόγο συ-
νεπώς να οδηγηθεί το ΑΚΕΛικό
ακροατήριο στην κάλπη;

–Είναι οι πρώτες εκλογές μετά
την επανεκλογή του Νίκου Αναστα-
σιάδη στην Προεδρία της Δημοκρα-
τίας. Οι συνέπειες είναι ήδη εμφανείς.
Εξυπηρέτηση φίλων, συγγενών, έλ-
λειψη διαφάνειας, αυταρχικότητα,
θεσμικός ρατσισμός, επανεμφάνιση
και ενίσχυση της ακροδεξιάς στην
Κύπρο, καταρράκωση του κοινωνι-
κού κράτους, διάλυση του συνερ-
γατισμού, υγεία στον αναπνευστήρα
και το Κυπριακό και η προοπτική
λύσης στον καταψύκτη. Είναι, λοι-
πόν, η ώρα να μετατρέψουμε τις
εκλογές αυτές σε ένα ηχηρό μήνυμα
ότι «φτάνει πια», κουραστήκαμε,
ορθώνουμε ανάστημα απέναντι στις
νεοφιλελεύθερες πολιτικές, την
ακροδεξιά και τον φασισμό. Διεκ-
δικούμε δημοκρατική, προοδευτική
παιδεία, θέλουμε ποιοτική υγεία για
όλους, στέγαση για τα νέα παιδιά,
αξιοπρέπεια στους ηλικιωμένους,
ένα κοινωνικό κράτος στην πράξη
και όχι στα λόγια. Είναι η ώρα που
ο καθένας μας μπορεί να δώσει δύ-
ναμη και φωνή στην ψήφο του, στέλ-
νοντας τρανταχτό μήνυμα για το τι
επιθυμεί και τι δεν θέλει.

–Για ποιο λόγο να σας ψηφίσουν
και πού σκοπεύετε να επικεν-

τρωθείτε στο ενδεχόμενο εκλο-
γής σας; 

–Τη στιγμή αυτή της γενικότε-
ρης ισοπέδωσης και απαξίωσης
επέλεξα συνειδητά να διεκδικήσω
το αξίωμα του ευρωβουλευτή, στέλ-
νοντας το μήνυμα ότι τα πράγματα
μπορούν να αλλάξουν και ότι μας
αξίζει μια καλύτερη κοινωνία. Πρώ-
τιστος στόχος θα πρέπει να είναι
για όλους μας η επίλυση του Κυ-
πριακού και η επανένωση του τό-
που και του λαού μας. Εξίσου ση-
μαντική είναι η προώθηση των θε-
μάτων κοινωνικής πρόνοιας και
προστασίας των πολιτών. Να ερ-
γαστούμε για μια κοινωνία όπου
το δικαίωμα της υγείας δεν θα είναι
κούφια λόγια. Θα διεκδικήσουμε
ασφάλεια στον χώρο εργασίας,
προστασία των συλλογικών συμ-
βάσεων, πρόληψη των εξαρτήσεων
και προώθηση υγιούς τρόπου και
στάσης ζωής των παιδιών μας. Θα
διεκδικήσουμε μια κοινωνία όπου
τα ζώα θα προστατεύονται, ένα πε-
ριβάλλον όπου τα εργοστάσια χρυ-
σού δεν θα είναι σε κατοικημένες
περιοχές και ο θαλάσσιος πλούτος

μας δεν θα τυγχάνει εκμετάλλευσης.
Θα παλέψουμε για ένα περιβάλλον
όπου τα παιδιά μας δεν θα μεγα-
λώνουν πλησίον πυρηνικών σταθ-
μών, κοντά σε χημικά απόβλητα,
πλησίον στρατιωτικών ζωνών. 

–Η κυβέρνηση παρουσιάζει ιδι-
αίτερη φθορά το τελευταίο διά-
στημα, ωστόσο, το ΑΚΕΛ φαί-
νεται πως δεν την κεφαλαιοποιεί.
Πού οφείλεται; 

–Δεν κεφαλαιοποιεί στον βαθμό
που θα έπρεπε. Πρέπει να αλλά-
ξουμε ένα συνδυασμό παραγόντων
που οδηγούν στην αποχή, όπως
ότι η Ευρώπη είναι μακριά και δεν
μας αφορά, την επικρατούσα γενική
ισοπέδωση και απαξίωση σχετικά
με την πολιτική ζωή, το γεγονός
ότι οι πολίτες δεν πιστεύουν ότι
μετρά πραγματικά η άποψή τους
και δεν είναι ικανοποιημένοι από
τη δημοκρατία στην Ε.Ε. και στη
χώρα μας. Όσοι οργίζονται και αγα-
νακτούν για τις συνέπειες του οι-
κονομικού και πολιτικού συστή-
ματος, για τις πολιτικές της δεξιάς
στην Ευρώπη και στην Κύπρο πρέ-
πει να κάνουν την οργή τους και
την κριτική τους δύναμη αλλαγής
και ανατροπής. Η αποχή θα δώσει
χώρο στην ακροδεξιά και τους νε-
οφασίστες με ό,τι αυτό σημαίνει
για τις οικονομικές και κοινωνικές
πολιτικές, για τις ελευθερίες και
τα δικαιώματα των πολιτών, για
τον αξιακό προσανατολισμό του
κάθε κράτους μέλους και της Ευ-
ρώπης συνολικά. Όλοι καλούνται
να πάρουν θέση και να στηρίξουν
τη δύναμη εκείνη που οραματίζεται
και αγωνίζεται για ένα καλύτερο
κόσμο γι’ αυτούς. Ψήφος στο ΑΚΕΛ
σημαίνει ενδυνάμωση της φωνής
τους στην Ευρώπη.

Άθως Γεωργίου, υποψήφιος ευρωβουλευτής του ΑΚΕΛ 

Να πούμε «φτάνει πια»
στις πολιτικές Αναστασιάδη
Ορθώνουμε ανάστημα απέναντι στον νεοφιλελευθερισμό και την ακροδεξιά

Ζητάμε ένα περιβάλλον
όπου τα εργοστάσια
χρυσού δεν θα είναι σε
κατοικημένες περιοχές
και ο θαλάσσιος πλούτος
μας δεν θα τυγχάνει
εκμετάλλευσης.

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Ο πολιτικός κόσμος άργησε να αν-
τιληφθεί τι σημαίνει Ακροδεξιά,
λέει σε συνέντευξή του στην «Κ»
ο υποψήφιος ευρωβουλευτής Χα-
ράλαμπος Θεοπέμπτου, σημει-
ώνοντας πως οι Οικολόγοι προει-
δοποιούσαν για το ΕΛΑΜ από το
2009. Αναφέρει δε πως η απάν-
τηση στην Ακροδεξιά είναι η δη-
μοκρατική και οικολογική πολι-
τική. Αποκαλύπτει πως εδώ και
έναν χρόνο τα πράσινα κόμματα
βρίσκονται σε συντονισμό για τη
διαμόρφωση μιας κοινής πολιτικής
στην Ε.Ε. την επόμενη πενταετία.
Πολιτική που στόχο έχει, μεταξύ
άλλων, τον τερματισμό της πα-
ραγωγής ενέργειας από κάρβουνο
μέχρι το 2030, την προώθηση των
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας
και της συμφωνίας του Παρισιού. 

–Οι ευρωεκλογές θεωρούνται
μία αδιάφορη εκλογική μάχη
και οι Βρυξέλλες ένα οικοδό-
μημα από τεχνοκράτες που
εφαρμόζουν πολιτικές λιτότη-
τας. Για ποιο λόγο συνεπώς να
προσέλθουν οι πολίτες στην
κάλπη;

–Υπάρχει μεγάλη έλλειψη πλη-
ροφόρησης ανάμεσα στο κυπριακό
κοινό για τα ευρωπαϊκά θέματα
που δυστυχώς δεν προβάλλονται
όσο θα έπρεπε από τα ΜΜΕ. Όταν
αλλάξει αυτό, θα αυξηθεί αυτόματα
και το ενδιαφέρον των πολιτών,
οι οποίοι, φυσικά, όταν έχουν πρό-
βλημα, στρέφονται προς την Ε.Ε.
για λύση ή καθοδήγηση. Η Ε.Ε.
προσφέρει βοήθεια, πληροφορίες
και ειδικούς στα θέματα που δεν
ρυθμίζει, αλλά έχει και τα πιο υψη-
λά επίπεδα παγκοσμίως όσον αφο-
ρά τα θέματα ασφάλειας, υγείας,
της νεολαίας, της κοινωνίας, της
προστασίας του περιβάλλοντος
και πολλά άλλα. Γι’ αυτό είναι ση-
μαντικό οι πολίτες να πάνε στις
κάλπες και να ψηφίσουν ανθρώ-
πους που πέραν από το εθνικό ζή-
τημα, που είμαι σίγουρος ότι όλοι
έχουμε σαν κύριο θέμα, θα μπο-
ρούν να προωθήσουν τις σωστές
λύσεις για το κοινό καλό.

–Ποιες θα είναι οι προτεραι-
ότητές σας στο ενδεχόμενο
εκλογής σας;

–Εδώ και έναν χρόνο περίπου
τα πράσινα κόμματα της Ε.Ε. εί-
χαμε συναντήσεις και ανταλλαγές
για να διαμορφώσουμε το τελικό
πρόγραμμα στόχων και επιδιώξε-
ων για τη νέα πενταετία. Ένα μι-
κρό δείγμα είναι τα εξής: Ο τερ-
ματισμός της παραγωγής ενέρ-
γειας από κάρβουνο μέχρι το 2030.
Η προώθηση των ανανεώσιμων
πηγών ενέργειας και της συμφω-
νίας του Παρισιού. Η προώθηση
της εγγύησης στους νέους για
δουλειά, εκπαίδευση ή εισόδημα
και καλύτερο αρχικό μισθό. Με-
γαλύτερες ανταλλαγές φοιτητών
και προγράμματα για μη πανεπι-
στημιακούς φοιτητές. Προστασία
του περιβάλλοντος, αλλά και της
τροφής μας από τα χημικά και τα
πλαστικά. Απαγόρευση κυκλοφο-
ρίας επικίνδυνων χημικών, βελ-
τίωση της ποιότητας του αέρα,
των υδάτων και των ωκεανών.
Προώθηση σχεδίου για επενδύσεις
στην πράσινη οικονομία, στην
έρευνα και στην καινοτομία και
προώθηση της κυκλικής οικονο-
μίας. Εγγύηση ενός ελάχιστου ει-
σοδήματος σε όλες τις χώρες της

Ε.Ε., καταπολέμηση της φτώχειας
και γονική άδεια. Εγγύηση για
την ισότητα των φύλων, ίδιο μισθό
για ίδια εργασία ανδρών και γυ-
ναικών και καταπολέμηση της έμ-
φυλης βίας.

–Η συνεργασία Συμμαχίας-Οι-
κολόγων προκάλεσε σε πολλούς
έκπληξη, δεδομένου ότι έναν
χρόνο προηγουμένως επιλέγατε
να συνεργαστείτε με άλλες πο-
λιτικές δυνάμεις του Κέντρου
και όχι με τον κ. Λιλλήκα. Τι
μεσολάβησε;

–Στη ζωή τα πράγματα δεν έρ-
χονται πάντα όπως τα σχεδιάζεις.
Στις προεδρικές εκλογές –στις
οποίες κάνετε αναφορά– άλλοι
ήταν οι σχεδιασμοί μας, και αλλού
καταλήξαμε, με ευθύνη άλλων.
Θέλαμε να στηρίξουν όλα τα κόμ-
ματα του Κέντρου –όπως τα απο-
καλείτε, μια υποψηφιότητα που
να μην προέρχεται από την ηγεσία
ενός από τα πέντε κόμματα. Αυτό
δεν έγινε κατορθωτό με τα γνωστά
αποτελέσματα. Στις ευρωεκλογές
προτείναμε περίπου το ίδιο σχέδιο,
δηλαδή τη συνεργασία όλων των
μικρότερων κομμάτων του Κέν-
τρου πάνω σε ισότιμη βάση. Μια
τέτοια συνεργασία, που θα έμοιαζε

με εφαρμογή της οριζόντιας ψη-
φοφορίας, την οποία εμείς πάντα
υποστηρίζουμε, θα ήταν σίγουρα
επιτυχής και αποτελεσματική. Δυ-
στυχώς, το σχέδιο αυτό απορρί-
φθηκε.

–Πού εδράζεται η εν λόγω συ-
νεργασία; Επειδή κάποιοι τη
βλέπουν ως συγκυριακή παρά
συνεργασία ουσίας. Υπάρχει
το ενδεχόμενο συγχώνευσης
των δύο πολιτικών χώρων;

–Η αλήθεια είναι ότι τα τελευ-
ταία χρόνια, που η Συμμαχία Πο-
λιτών εκπροσωπείται στη Βουλή,
σημειώνεται σύγκλιση τοποθετή-
σεων σε πάρα πολλά θέματα. Θυ-
μίζω για παράδειγμα τα θέματα
των τραπεζών και της υπεράσπισης
των δανειοληπτών, του εθνικού
κατώτατου μισθού, του Συνεργα-
τισμού, της οριζόντιας ψηφοφορίας
κ.ο.κ. Το ενδεχόμενο της συγχώ-
νευσης δεν το έχουμε συζητήσει
ακόμα. Πρώτα προηγείται η υπό-
θεση των ευρωεκλογών.

–Οι Οικολόγοι δέχονται από
μερίδα της κυπριακής κοινω-
νίας επικρίσεις για το ότι δίνει
ιδιαίτερη έμφαση στο Κυπριακό
και όχι στην οικολογική πολι-
τική που θα έπρεπε να είναι ο
πρώτιστος στόχος τους... Ίσως
είναι καιρός να αναθεωρήσετε
τις προτεραιότητές σας;

–Εγώ θεωρώ ότι είναι ήδη προ-
τεραιότητά μας το περιβάλλον. Εί-
μαι άνθρωπος που στηρίζω τις θέ-
σεις μας σε γεγονότα, όπως για πα-
ράδειγμα το γεγονός ότι το 95%
των θεμάτων που εγγράφονται
στη Βουλή και των προτάσεων νό-
μου ή τροπολογιών που έχουν σχέ-
ση με την προστασία του περιβάλ-
λοντος, τη φύση και τα ζώα, προ-
έρχονται από τους βουλευτές των
Οικολόγων. Αυτό και μόνο το γε-
γονός αποτελεί ένα επαρκές στοι-
χείο που αποδεικνύει ότι το περι-
βάλλον είναι για το Κίνημα Οικο-
λόγων η πρώτη προτεραιότητα. 

Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, υποψήφιος ευρωβουλευτής Συμμαχίας Πολιτών και Κινήματος Οικολόγων 

Η οικολογική πολιτική
απάντηση στην Ακροδεξιά 
Δεν έχουμε συζητήσει συγχώνευση, προτεραιότητά μας είναι οι ευρωεκλογές 

Η απάντηση στην Ακροδεξιά δεν είναι μία επιλογή από τα ίδια, αλλά μία
νέα πολιτική, δημοκρατική και οικολογική, λέει στη συνέντευξή του στην
«Κ» ο υποψήφιος ευρωβουλευτής Χαράλαμπος Θεοπέμπτου.

Το 95% των θεμάτων που
εγγράφονται στη Βουλή
και των προτάσεων νό-
μου ή τροπολογιών που
έχουν σχέση με την προ-
στασία του περιβάλλον-
τος και τα ζώα, προέρ-
χονται από τους βουλευ-
τές των Οικολόγων.

–Το ΑΚΕΛ είναι το πρώτο κόμμα που
επέμενε στο μονοασφαλιστικό. Υπάρ-
χουν, βεβαίως, πρόσωπα και από ια-
τρικούς και από πολιτικούς κύκλους
που εκφράζουν τη θέση πως αυτό
θα καταρρεύσει. Σας ανησυχεί; 
–Ως μάχιμος χειρουργός θεωρώ
την υγεία ως το κοινωνικό αγαθό
που ένα κράτος έχει υποχρέωση
να παρέχει στους πολίτες του. Η
Κύπρος είναι η μόνη χώρα της
Ε.Ε. χωρίς Γενικό Σχέδιο Υγείας.
Οι δαπάνες για την υγεία μειώθη-
καν και υστερούν κατά 30% του

ευρωπαϊκού μέσου όρου, ενώ ως
Κύπρος έχουμε τις μεγαλύτερες
κοινωνικές ανισότητες στην
Υγεία, με τη βαθμολογία της κυ-
βέρνησης να παραμένει αρνητι-
κή. Υπάρχει στασιμότητα στο ζή-
τημα της αυτονόμησης, ενώ οι
αντιδράσεις για το ΓΕΣΥ είναι έν-
τονες, αφού η κυβέρνηση διαχει-
ρίστηκε την υγεία με συνεχείς
παλινδρομήσεις και επέτρεψε να
διαμορφωθεί αμφισβήτηση τόσο
για την ποιότητα όσο και για τη
βιωσιμότητα του ΓΕΣΥ. Εμείς δώ-

σαμε τα εργαλεία στην κυβέρνη-
ση μέσω των νομοσχεδίων. Θεω-
ρώ, όμως, ότι παρά τις δυσκολίες
το ΓΕΣΥ θα πρέπει να προχωρή-
σει και την ευθύνη για την εφαρ-
μογή του ή την αποτυχία του την
έχει αποκλειστικά η εκτελεστική
εξουσία. Η κοινωνία, οι πολίτες
απαιτούν σύστημα υγείας και η
Αριστερά έχει ευθύνη και υπο-
χρέωση να αντισταθεί στις πολι-
τικές που μετατρέπουν το δι-
καίωμα στην υγεία και στη ζωή
σε προνόμιο. 

Αρνητικό το πρόσημο της κυβέρνησης στην υγεία

–Δίνετε μάχη απέναντι στην Ακρο-
δεξιά που διεκδικεί με αξιώσεις την
έκτη έδρα. Υποτίμησε η Πολιτεία
τη δυναμική του ΕΛΑΜ;
–Θεωρώ ότι άργησε η πολιτική και
ο πολιτικός κόσμος να αντιληφθεί
την απειλή ενός ακροδεξιού λαϊκί-
στικου κινήματος μέσα σε συνθή-
κες απαξίωσης των θεσμών και οι-

κονομικής κρίσης. Εμείς προειδο-
ποιούσαμε από το 2009. Διεκδι-
κούμε την έδρα στο Ευρωκοινο-
βούλιο απέναντι στην ακροδεξιά,
αλλά και απέναντι από το κομματι-
κό κατεστημένο που αποδείχθηκε
–το βλέπουμε να συμβαίνει σε Κύ-
προ, Ελλάδα και Ευρώπη– ότι δεν
μπορεί να αντιμετωπίσει τον εθνι-

κό φανατισμό και τον λαϊκισμό. Η
απάντηση στην Ακροδεξιά δεν εί-
ναι μία επιλογή από τα ίδια, αλλά
μία νέα πολιτική, δημοκρατική και
οικολογική. Εμείς –οι υποψήφιοι
της Συνεργασίας Συμμαχία Οικο-
λόγοι– αντιπροσωπεύουμε αυτή
την επιλογή. Διεκδικούμε και μπο-
ρούμε να κερδίσουμε. 

Παρά τις δυσκολίες το ΓΕΣΥ θα πρέπει να προχωρήσει και την ευθύνη για την
εφαρμογή του ή την αποτυχία του την έχει αποκλειστικά η εκτελεστική εξου-
σία, αναφέρει ο υποψήφιος ευρωβουλευτής του ΑΚΕΛ Άθως Γεωργίου.

Προειδοποιούσαμε από το 2009 για το ΕΛΑΜ
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Κάποιοι με λεωφορείο, άλλοι με πλή-
θος υποστηρικτών και μερικοί με
υψηλές προσδοκίες για τα ποσοστά,
που θα λάβουν στις ευρωεκλογές,
εισήλθαν στο Συνεδριακό για να
υποβάλουν την υποψηφιότητά τους.
Συνολικά 17 συνδυασμοί, αποτε-
λούμενοι από 72 πρόσωπα έθεσαν
υποψηφιότητα για την 26η Μαΐου.

Ο ΔΗΣΥ έστρεψε τα πυρά σε ΑΚΕΛ
και ΕΛΑΜ, χαρακτηρίζοντάς τους
ως απειλή για το ευρωπαϊκό οικο-
δόμημα, ενώ ΑΚΕΛ και ΔΗΚΟ έστει-
λαν το μήνυμα πως ψήφος στο κόμ-
μα τους αποτελεί μήνυμα κατά της
αλαζονείας που καταδεικνύει η κυ-
βέρνηση. Η Δημοκρατική Παράταξη
έκανε την πρώτη επίσημη εμφάνισή
της με τον Μάριο Καρογιάν να δέ-
χεται θερμό χειροκρότημα από το
πλήθος φίλων και μελών του κόμ-

ματος, ενώ η Συμμαχία Οικολόγων
ξεκαθάρισε πως στοχεύει στην κα-
τάληψη της έκτης έδρας. Αίσθηση
προκάλεσε ο αριθμός των νέων
σχηματισμών, με κάποιους από αυ-
τούς να ακολουθούν εν μέρει το
αφήγημα και να στοχεύουν στο
ακροατήριο του ΕΛΑΜ. 

Η «καλύτερη ομάδα»
Πρώτος προσήλθε στο Συνεδρια-

κό ο ΔΗΣΥ, με τον Αβέρωφ Νεοφύ-
του να εξέρχεται μαζί με τους υπο-
ψηφίους του από το γνωστό συνα-
γερμικό λεωφορείο που διακινεί
τους υποψηφίους σε όλες τις επαρ-
χίες κατά την προεκλογική εκστρα-
τεία. Η μετακίνηση μέσω λεωφο-
ρείου με τα πρόσωπα των υποψη-
φίων είχε ξεκινήσει με την πρώτη
εκλογική μάχη των ευρωεκλογών
το 2004. Όπως και τότε, έτσι και
τώρα, ο Αβέρωφ Νεοφύτου έδωσε
έμφαση στην «καλύτερη ομάδα»
που έχει ο ΔΗΣΥ. Η «καλύτερη ομά-
δα» ήταν άλλωστε το προεκλογικό
σύνθημα του κόμματος το 2004 και
σε αυτό δίδει βάση και σήμερα. 

Αίσθηση προκάλεσαν και οι προ-
τείνοντες και υποστηρίζοντες, με
τον Αλέκο Μαρκίδη και τον Τάσο
Τρύφωνος να επιλέγουν την Τζώρ-
τζια Κωνσταντίνου, την Καίτη Κλη-
ρίδου να προτείνει τους Νίκο Τορ-
ναρίτη και Παναγιώτη Σεντώνα και
τον Κωνσταντίνο Χαραλαμπίδη τον
κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του
ΔΗΣΥ, Νίκο Τορναρίτη. 

Επίσημα 
στη μάχη
των εκλογών
οι υποψήφιοι 
Υπέβαλαν υποψηφιότητα 72 πρόσωπα, 
στέλνοντας το δικό τους μήνυμα 

Το ΕΛΑΜ και 
ο ενισχυμένος 
εθνικιστικός λόγος 
Την έκτη έδρα διεκδικούν με
αξιώσεις η ΕΔΕΚ, το ΕΛΑΜ και η
Συμμαχία Οικολόγων. Στο μήνυ-
μά του ο Μαρίνος Σιζόπουλος
έδωσε βάση στην ανάγκη εκ-
προσώπησης της Κύπρου στην
ομάδα των Σοσιαλιστών και συ-
νεπώς της συνέχισης της παρου-
σίας της ΕΔΕΚ. Το ΕΛΑΜ από την
πλευρά του υποσχέθηκε ενισχυ-
μένους τους Εθνικιστές εντός
της Ευρώπης από τις 26 Μαΐου.
Αίσθηση προκάλεσε η άρνηση
των υποψηφίων του ΕΛΑΜ να
φωτογραφηθούν στην επίσημη
φωτογραφία του κοινοβουλίου
που έχει και τουρκικές λέξεις.
Όμως το ΕΛΑΜ δεν είναι το μόνο
κόμμα με ακροδεξιές θέσεις.
Την εμφάνισή του έκανε και το
Εθνικιστικό Απελευθερωτικό
Κόμμα, που αποτελείται από
πρώην στελέχη του ΕΛΑΜ, όπως
ο υποψήφιος για την προεδρία
με το ΕΛΑΜ Λουκάς Σταύρου και
η πρώην υποψήφια βουλευτής
Μαρία Καλογέρη. Το Εθνικιστικό
Απελευθερωτικό Κόμμα επέκρι-
νε το γεγονός ότι στις εκλογές
κατέρχονται και Τ/κ, λέγοντας
ότι οι Τ/κ συνεργάζονται με τις
τουρκικές κατοχικές δυνάμεις
και σφετερίζονται την επικρά-
τεια της Κυπριακής Δημοκρατίας
και τις περιουσίες των προσφύ-
γων μας, συμμετέχοντας στο κα-
τοχικό μόρφωμα τους και την
ίδια ώρα τους δίδεται το δικαίω-
μα να είναι και πολίτες του νόμι-
μου κράτους της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας. Την πρώτη του εμφά-
νιση ως αρχηγός του Πατριωτι-
κού Κινήματος έκανε το πρώην
στέλεχος του ΔΗΣΥ Χρίστος Ρό-
τσας. Όπως είπε «θέλουμε μια
Ευρώπη, η οποία να συνεχίσει
να είναι χριστιανική και να βασί-
ζεται πάνω στον πολιτισμό τον
ρωμαϊκό και τον ελληνικό. Θέ-
λουμε μια Ευρώπη όχι μαρμελά-
δα, αλλά μια Ευρώπη με ταυτό-
τητα». Ο ίδιος εξαπέλυσε και
δριμεία επίθεση στη διακυβέρ-
νηση Νίκου Αναστασιάδη, επι-
κρίνοντάς τον ιδιαίτερα και για
τη μεταναστευτική πολιτική. 

�������

Πολλοί οι νέοι σχηματι-
σμοί που δίνουν το πα-
ρών τους στις επικείμε-
νες εκλογές με ΕΔΕΚ,
ΕΛΑΜ και Συμμαχία 
Οικολόγων βάσει δημο-
σκοπήσεων να διεκδι-
κούν την έκτη έδρα.

Μπορεί οι Αβέρωφ Νεοφύτου και
Άντρος Κυπριανού να χαιρετίστηκαν
θερμά, όταν συναντήθηκαν στο
Προεδρικό, ωστόσο, στις ομιλίες
τους δεν έλειψαν τα πυρά και οι ευ-
θείες βολές. Ο Αβέρωφ Νεοφύτου
κάλεσε τους πολίτες να στηρίξουν
τον ΔΗΣΥ, αν θέλουν δυνατή Ευ-
ρώπη, καθώς, όπως είπε, «το σημε-
ρινό δίλημμα της συντηρητικής Αρι-
στεράς και της Ακροδεξιάς απειλεί
το ευρωπαϊκό οικοδόμημα».Θύμισε,
μάλιστα, πως το ΑΚΕΛ μιλούσε για
επιστροφή στη λίρα κατά την πε-
ρίοδο του κουρέματος, καταδει-
κνύοντας πως οι εποχές συμπόρευ-
σης των δύο μεγάλων έχει παρέλθει.
Στο ίδιο πλαίσιο βεβαίως κινήθηκε
και ο Άντρος Κυπριανού, υπογραμ-
μίζοντας πως ψήφος στο ΑΚΕΛ απο-
τελεί μήνυμα στους κακούς χειρι-
σμούς της διακυβέρνησης Αναστα-
σιάδη. Το ΑΚΕΛ απάντησε στις επι-
κρίσεις Νεοφύτου, σημειώνοντας
πως η Ευρώπη κινδυνεύει από τα
«ομογάλακτα κόμματα του ΔΗΣΥ,
που συνεργάζονται και συστεγά-
ζονται σε ακροδεξιές κυβερνήσεις».

Έμφαση στη δράση 
Το ΑΚΕΛ αντιλαμβάνεται πως οι

ευρωεκλογές δεν αποτελούν δια-
χρονικά και την ευκολότερη εκλο-

γική μάχη για το κόμμα, καθώς το
ακροατήριό του τη βλέπει με αδια-
φορία. Το ζήτημα είναι ότι αυτή τη
φορά επιδιώκει να δώσει και διακύ-
βευμα και μήνυμα σε αυτές τις εκλο-
γές. Καθόλου τυχαίο το γεγονός ότι
μετέτρεψε την ψήφο στο ΑΚΕΛ σε
ψήφο δυσαρέσκειας κατά της δια-
κυβέρνησης Αναστασιάδη. Όμως
δεν περιορίστηκε μόνο στο εσωτε-
ρικό. Κατά τη διάρκεια της υποβολής
των υποψηφιοτήτων, ο Άντρος Κυ-
πριανού έδωσε έμφαση στη δρα-
στηριότητα των ευρωβουλευτών
του ΑΚΕΛ, βάσει και της σειράς κα-
τάταξης της δραστηριότητας των
ευρωβουλευτών στην ιστοσελίδα
του Ευρωκοινοβουλίου. Υπογράμμισε
πως στόχος είναι μία πιο ανθρώπινη
Ευρώπη και η ανάγκη ανατροπής
των σημερινών συσχετισμών δυ-
νάμεων. Συζητήθηκαν και οι προ-
τείνοντες και υποστηρίζοντες τους
υποψηφίους του ΑΚΕΛ. Τον Νιαζί
Κιζίλγιουρεκ προτείνει ο Σταύρος
Μαλάς, ο πρώην δήμαρχος Λεμεσού
Ανδρέας Χρίστου και η Στέλλα Μι-
σιαούλη. Τον Άθω Γεωργίου η κόρη
του πρώην προέδρου της Δημοκρα-
τίας, Μαριάννα Χριστόφια, τον Γιώρ-
γο Γεωργίου η γνωστή ηθοποιός και
πρώην υποψήφια του ΑΚΕΛ στις ευ-
ρωεκλογές Δέσποινα Μπεμπεδέλη

και ο Γιάννος Σωκράτους της ΟΕΛ-
ΜΕΚ. Η Μαρίνα Νικολάου επέλεξε
να την προτείνουν και να την υπο-
στηρίξουν γυναίκες στελέχη της
Αριστεράς, τον Γιώργο Κουκουμά ο
πρώην υπουργός Κίκης Καζαμίας,
ο ηθοποιός Προκόπης Αγαθοκλέους
και το γνωστό στέλεχος του ΑΚΕΛ
Γιαννάκης Κολοκασίδης. 

ΔΗΚΟ σε ρόλο ρυθμιστή 
Το Δημοκρατικό Κόμμα και Αλ-

ληλεγγύη εισήλθαν μαζί στο Συνε-
δριακό, καταδεικνύοντας πως αυτή

είναι μία μάχη που δίνουν μαζί τα
δύο κόμματα. Ο Νικόλας Παπαδό-
πουλος έδωσε ιδιαίτερη έμφαση
στον ρυθμιστικό ρόλο που θα έχει
το ΔΗΚΟ, αν βγει ενισχυμένο από
αυτή την εκλογική μάχη. Μία το-
ποθέτηση που δεν είναι καθόλου
τυχαία, αν λάβει κανείς υπόψη πως
διεκδικεί με αξιώσεις ποσοστά «σάρ-
κα από τη σάρκα» του ΔΗΚΟ στις
επικείμενες εκλογές. Αίσθηση προ-
κάλεσε και το γεγονός ότι ο ΔΗΚΟϊ-
κός πρόεδρος έδωσε για πρώτη φορά
έμφαση αποκλειστικά στην αλαζο-

νεία της κυβέρνησης, λέγοντας πως
ψήφος στο ΔΗΚΟ αποτελεί μήνυμα
κατά των χειρισμών Αναστασιάδη.
Από την τοποθέτησή του αποφεύχ-
θηκε κάθεαναφορά στο ΑΚΕΛ, όπως
άλλωστε έκανε κατά τη διάρκεια
των προεδρικών εκλογών. 

Μετά βαΐων ο Καρογιάν 
Μετά βαΐων και κλάδων υποδέ-

χτηκαν τα μέλη και φίλοι της Δη-
μοκρατικής Παράταξης τον Μάριο
Καρογιάν, αλλά και την εξάδα των
ευρωεκλογών στο Συνεδριακό. Η

ΔΗΠΑ εμφανίστηκε λίγο μετά την
υποβολή των υποψηφιοτήτων του
ΔΗΚΟ και έτσι οι Νικόλας Παπαδό-
πουλος και Μάριος Καρογιάν δεν
χρειάστηκε ούτε να συναντηθούν
ούτε να χαιρετιστούν. Ο πρόεδρος
της ΔΗΠΑ ξεκαθάρισε πως ψήφος
στη ΔΗΠΑ αποτελεί ψήφο σε ένα
ισχυρό Κέντρο. Ανάμεσα στους υπο-
στηρικτές και ο πρώην ε/κ εκπρό-
σωπος της Διερευνητικής Επιτροπής
Αγνοουμένων Νέστορας Νέστορος,
ο οποίος στήριξε την υποψηφιότητα
της Αντιγόνης Παπαδοπούλου.

Ο πόλεμος των αιωνίων επιστρέφει και τερματίζεται η όποια συμπόρευση

Θυμίζοντας τις ευρωεκλογές του 2004, ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου προσήλθε στο Συνεδριακό με το λε-
ωφορείο του κόμματος και με τους έξι υποψηφίους.

Ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ άνοιξε πόλεμο με το ΑΚΕΛ, χαρακτηρίζοντάς τους κίν-
δυνο για το ευρωπαϊκό οικοδόμημα. Το κόμμα της Αριστεράς ανταπαντά, βά-
ζοντας έτσι τέλος στην όποια παλαιότερη συμπόρευση.

Με Τουρκοκύπριους ακτιβιστές, δημοσιογράφους, παλαιότερα στελέχη της Αριστεράς και νέα πρόσωπα, κατήλθε
σύσσωμο το ΑΚΕΛ στο Συνεδριακό.

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος υπογράμμισε την ανάγκη ενός ρυθμιστικού ΔΗΚΟ.
Αίσθηση προκάλεσε και το γεγονός ότι ο ΔΗΚΟϊκός πρόεδρος έδωσε για πρώ-
τη φορά έμφαση αποκλειστικά στην αλαζονεία της κυβέρνησης.

Την πιο ενθουσιώδη ομάδα είχε η Δημοκρατική Παράταξη, με πρώην στελέχη
του ΔΗΚΟ, καθώς και άλλα πρόσωπα να πλαισιώνουν τους υποψηφίους.

Το κίνημα Γιασεμί, με επικεφαλής τον Σενέρ Λεβέντ, διεκδικεί έδρα στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο, θέτοντας ως πρώτιστο στόχο την επιστροφή της Αμμοχώστου.

Αίσθηση προκάλεσε η άρνηση των υποψηφίων του ΕΛΑΜ να φωτογραφηθούν
στην επίσημη φωτογραφία του κοινοβουλίου που έχει και τουρκικές λέξεις. 
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Παροχές και σκάνδαλα 
το «σωσίβιο» Τσίπρα

Καθίζηση ΣΥΡΙΖΑ 
και «γαλάζιοι» εμφύλιοι 
στις 13 περιφέρειες 

Με «δώρα» περίπου 1,2 δισ. μπαίνει στην τελική ευθεία των ευρωεκλογών

Τι δείχνουν οι τελευταίες δημοσκοπήσεις

Κυβερνητικά στελέχη 
προεξοφλούν πως όσα 
θα ανακοινωθούν έχουν 
το άτυπο πράσινο φως 
των θεσμών.

Μάχη να περάσουν 
στον β΄ γύρο δίνουν 
σε πολλές περιπτώσεις 
οι υποψήφιοι περιφε-
ρειάρχες του κυβερνώ-
ντος κόμματος.
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Η κυβέρνηση θέλει να 
πάρει από τα νοικοκυριά 
και τις επιχειρήσεις 
ένα πρόσθετο ποσό 12-15 
δισ. από όσο απαιτούν 
οι κρατικές δαπάνες 
και το χρέος.

Α Ν Α ΛΥ Σ Η

Πώς θα χάσουμε (ακόμη) 30 δισ. σε μία επταετία
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Του ΠΑΥΛΟΥ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Βρισκόμαστε  -

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

Ισχύει η εκτίμηση ότι στις 
ΗΠΑ, στη Βρετανία, στη Γερ-
μανία, στην Ιταλία αλλά και 
στην Ελλάδα τα τελευταία χρό-
νια οι δημοσκοπήσεις υποεκτι-
μούν τη λεγόμενη «αντισυστη-
μική ψήφο»;

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
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Δεν σας προβληματίζουν οι δι-
αφορές μεταξύ δημοσκοπήσε-
ων διαφορετικών εταιρειών;

-
-
-

-
-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-

Οι δημοσκοπήσεις στην Ελ-
λάδα γίνονται με βάση την 
απογραφή του 2011. Από τό-
τε όμως, λόγω της κρίσης, έχει 
επιταχυνθεί η μεταβολή των 
δημογραφικών (εισοδηματι-
κών, επαγγελματικών κ.ά.) 

δεδομένων, με αποτέλεσμα η 
«ακτινογραφία» του πληθυ-
σμού του 2011 ανά εισοδημα-
τική και επαγγελματική κατα-
νομή να απέχει αισθητά από 
τη σημερινή κοινωνική πραγ-
ματικότητα.
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Οι δημοσκοπήσεις χειροτερεύ-
ουν χρόνο με τον χρόνο; Πα-
λαιότερα τα κατάφερναν κα-
λύτερα; Τουλάχιστον, αυτή η 
αίσθηση υπάρχει. 
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-
-

-
-

-
-
-

-
-

-

Πόσο επηρεάζουν σήμερα οι 
αναποφάσιστοι που αποφασί-
ζουν τελευταία στιγμή και πό-
σο αυτοί που συστηματικά δεν 
αποκαλύπτουν την ψήφο τους; 
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-
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-

-

Την τελευταία δεκαετία έχει 
αυξηθεί σημαντικά και στην 
Ελλάδα το ποσοστό πολιτών 
που δεν διαθέτουν σταθερό 
τηλέφωνο ή που αρνούνται να 
απαντήσουν στους ερευνητές 
γιατί θεωρούν τις δημοσκοπή-
σεις εισβολή του «συστήματος» 
στον ιδιωτικό βίο. Τι κάνουν 
οι εταιρείες προκειμένου να 
αποκρυπτογραφούν και να συ-
νυπολογίζουν στο τελικό δείγ-
μα το σύνολο του πληθυσμού;
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Πόσο επηρεάζει η αποχή; Ηδη, 
από τις εθνικές εκλογές του 
2007 μειώνεται σταθερά η συμ-
μετοχή. Στις εκλογές του Σε-
πτεμβρίου 2015 άγγιξε το χα-
μηλότερο ιστορικά ποσοστό 
(55%). Σε σχέση με τις εκλο-
γές Ιανουαρίου 2015, τον Σε-
πτέμβριο του ίδιου έτους ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ ψηφίστηκε από 200.000 
πολίτες λιγότερους και η Ν.Δ. 
από 300.000 λιγότερους. Επί-
σης, στις ευρωεκλογές, ακό-
μα και σε εποχές πόλωσης, οι 
πολίτες συνηθίζουν να επιλέ-
γουν σε σημαντικό βαθμό μι-
κρά κόμματα. Ποιες είναι οι 
εκτιμήσεις σας;
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-

-

-

-
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-
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-

Επειδή αναφερθήκατε στην 
πρόσφατη δημοσκόπησή σας, 
σε ποιες δημογραφικές κατη-
γορίες (επαγγελματικές, ηλικι-
ακές, εισοδηματικές, γεωγρα-
φικές) είναι ισχυρός ο ΣΥΡΙΖΑ 
και σε ποιες η Ν.Δ.;  
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Σε ποιο βαθμό το αποτέλεσμα 
των ευρωεκλογών μπορεί να 
«κλειδώσει» το αποτέλεσμα των 
εθνικών εκλογών;
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-
-

-

-
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Το αποτέλεσμα των ευρωεκλογών και ο δρόμος προς τις εθνικές κάλπες

Οι δημοσκοπήσεις στο μικροσκόπιο
Η «Κ» έθεσε στον γενικό διευθυντή της Pulse δέκα ερωτήματα για τις δυνατότητες ενός «παρεξηγημένου» επιστημονικού εργαλείου

«Οι προκλήσεις  
που αντιμετωπίζουμε 
είναι πολλές  
και ο περιορισμός 
των σφαλμάτων, 
ένας δύσκολος και 
κινούμενος στόχος».

«Το μέσο επίπεδο 
σφάλματος στις 
δημοσκοπήσεις 
έχει παραμείνει 
αξιοσημείωτα σταθερό 
με την πάροδο  
του χρόνου».

Πού υπερτερεί ο Αλέξης Τσίπρας και πού ο Κυριάκος 
Μητσοτάκης;

-

-

-

-
-

-

Η μάχη των δύο αρχηγών

Στις ευρωεκλογές 
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Από τη στιγμή 
-
-

-
-

-

-

-
-

-

- -

-

-
-
-

Ψυχολογικός πόλεμος
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Π.Γ.Π.

Την ώρα 
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Το κρίσιμο ερώτημα
-
-
-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

Η δεύτερη εκδοχή
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Αγριεύει 
το παιχνίδι 
κατασκόπων 
στο Καράκας
Νέο αποτυχημένο διάβημα από τον Γκουαϊδό

To σκοτεινό παρασκήνιο 
πίσω από την απόπειρα 
της αντιπολίτευσης  
να ανατρέψει  
την κυβέρνηση. 

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Ασφαλώς, 

-
-
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-

-

Σε ασφυκτικό κλοιό και ο Μαδούρο

Μέχρι πού θα φτάσει ο Τραμπ

Ενώπιον σοβαρών 
διλημμάτων  
η Ουάσιγκτον  
για τη στάση  
που θα τηρήσει  
στην «πίσω αυλή» της. 

«Εδώ 

Είναι 
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Ναρκωτικά, λεφτά και Χεζμπολάχ

Η σκοτεινή περίπτωση 
του σκληροπυρηνικού 
στενού συνεργάτη  
του Μαδούρο και 
υπουργού Βιομηχανίας 
της χώρας.
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Του NICHOLAS CASEY 
THE NEW YORK TIMES
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Της CATHERINE PRICE 
THE NEW YORK TIMES

Αν είστε 
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Τρόποι απαλλαγήςΤο κινητό προκαλεί
πολύ σοβαρά
προβλήματα υγείας

Η διαρκής ενασχόληση 
με τη συσκευή μπορεί 
να οδηγήσει σε  κατά-
θλιψη, παχυσαρκία,  
σακχαρώδη διαβήτη  
τύπου 2, υπέρταση, 
άνοια και εγκεφαλικό.

Είναι 

Δημιουργεί χρόνια αύξηση της κορτιζόλης

Η Ελλάδα -
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

Η μείωση των ροών
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REUTERS

Η πιο ταραχώδης πενταετία 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής

Οι ισπανικές κάλπες
έβγαλαν Σοσιαλιστές
και... σταυρόλεξο

Απολογισμός από τον Γιούνκερ, με την Ελλάδα σε πρωταγωνιστικό ρόλο Ο γρίφος του σχηματισμού κυβέρνησης 

Η αποτροπή της εξό-
δου της χώρας από  
την Ευρωζώνη και  
η διαχείριση του μετα-
ναστευτικού, ανάμεσα  
στα επιτεύγματα.

Το Podemos,  
οι Ciudadanos, οι Βάσκοι, 
οι Καταλανοί αυτονομι-
στές και τα σενάρια  
που εξετάζονται.

H θητεία -
-

EP
A 

/ 
O

LI
VI

ER
 H

O
SL

ET

Της ανταποκρίτριάς μας  
στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ  
ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ

Η συμφωνία -

-
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-

-

Τα Σκόπια και οι επενδύσεις
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Ο Πέδρο Σάντσεθ



Δ Ι Ε Θ Ν Η Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η 23Κυριακή 5 Μαΐου 2019

Του ΝΙΚΟΥ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ
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«Πόλεμος» με κερδισμένο τον Τραμπ
Η δημόσια διαμάχη του ειδικού εισαγγελέα Μιούλερ με τον υπουργό Δικαιοσύνης Μπαρ και τα ποσοστά του προέδρου

Δημοσιεύθηκε  
η 448 σελίδων έκθεση 
για τις προεκλογικές 
επαφές του προέδρου  
με τη Ρωσία  
και την παρεμπόδιση 
της Δικαιοσύνης.  
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Την -
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Eλεγχος και ευθύνες
Πολύς λόγος τις τελευταίες εβδομάδες
για την ανάγκη ελέγχου στην Ανόρθω-
ση, σε σχέση με την οικονομική διαχεί-
ριση της διοίκησης Ανδρέα Παντελή.
Ήταν άλλωστε ένας από τους όρους στο
υπόμνημα του κυρίου Πουλλαΐδη, προ-
κειμένου να εμπλακεί ξανά στα διοικη-
τικά της εταιρίας. Τον έλεγχο κανείς δεν
τον απορρίπτει, ενώ το ενδεχόμενο κα-
κοδιαχείρισης είναι το πιο πιθανό, ως
αποτέλεσμα του ελέγχου αυτού, με βά-
ση τα στοιχεία που έχουν ήδη δει το
φως της δημοσιότητας. Αυτό που μένει
να διαφανεί, είναι η αποφασιστικότητα
της τωρινής διοίκησης να αποδοθούν
ευθύνες εάν και εφόσον υπάρχουν και
να… πληρώσουν κάποιοι ακόμη και σε
επίπεδο ποινικής ευθύνης. Ανάλογο
σκηνικό υπήρξε και στο παρελθόν, χω-
ρίς να διαφανεί, τότε, η πρέπουσα απο-
φασιστικότητα από κάποιους…

* * * * *  

Οι «αποκλεισμένοι» 
Θα το ζήσουμε και αυτό στο κυπριακό
ποδόσφαιρο. Οπαδοί του ΑΠΟΕΛ στο πιο
σημαντικό ματς της χρονιάς θα πάνε ΓΣΠ
αλλά δεν θα μπουν μέσα λόγω κάρτας
φιλάθλου. Μάλιστα, τα ΜΜΕ θα προβά-
λουν πολύ περισσότερο όσους θα είναι
έξω από αυτούς που θα είναι μέσα. Η

αλήθεια είναι πως επί του θέματος οι
οργανωμένοι επέδειξαν μεγάλες αντο-
χές και αυτό «ζαλίζει» τα προεκλογικά
επιτελεία των κομμάτων και ειδικότερα
αυτό του κυβερνώντος κόμματος. Ας μην
κρυβόμαστε, ο ΔΗΣΥ έχει δεχθεί την πιο
δριμεία κριτική από τους οργανωμένους
οπαδούς και τα πυρά συγκεντρώθηκαν
προς το πρόσωπο του υπουργού Δικαιο-
σύνης Ιωνά Νικολάου, που ήταν και ο εμ-
πνευστής του σχετικού νομοσχεδίου.
Πλέον ο κ. Νικολάου παραιτήθηκε, για
λόγο εντελώς άσχετο με το θέμα βέ-
βαια, και ίσως αυτό αλλάζει τα δεδομένα
και για το αθλητικό νομοσχέδιο. Εξελί-

ξεις προσεχώς που λέμε, αλλά δύσκολο
να προλάβουν για φέτος. Έχουν άλλα
θέματα να λύσουν πολύ πιο σοβαρά.

* * * * *  

Καρδιακά προβλήματα
Σε κάθε περιστατικό, με θέμα υγείας
και ειδικότερα καρδιακών προβλημά-
των για έναν επαγγελματία αθλητή,  πέ-
ραν της έκπληξης ή του σοκ, προκύπτει
πάντα το εύλογο ερώτημα. Πώς είναι
δυνατό, επαγγελματίας αθλητής να αν-
τιμετωπίζει πρόβλημα με την καρδιά
του; Κάτι ανάλογο και τώρα, με το πρό-

σφατο πρόβλημα του Ίκερ Κασίγιας. Σε
κάθε περίπτωση ίδιες οι απαντήσεις.
Από τη μία αυτές των ειδικών, γιατρών
και γενικότερα επιστημόνων, πως με
κανένα έλεγχο δεν μπορείς να είσαι
απόλυτα σίγουρος για την καρδιακή λει-
τουργία και από την άλλη των «ειδι-
κών», των γιατρών της κερκίδας, του
καναπέ και του facebook, πως φταίνε οι
διάφορες ουσίες που λαμβάνει ένας
αθλητής, μαζί με τη σιγουριά, πως οι
ουσίες που ευθύνονται για τα διάφορα
προβλήματα είναι και απαγορευμένες!

* * * * *  

ΟΥΕΦΑ – μάνατζερ 
Ένας από τους λόγους που αναγκάζει
πια η ΟΥΕΦΑ τις ομάδες να δημοσιοποι-
ούν τα οικονομικά δεδομένα τους είναι
και ακριβώς για να γνωρίζει πόσα λε-
φτά διοχετεύουν στους μάνατζερ. Η Ευ-
ρωπαϊκή Ομοσπονδία θέλει με κάθε
τρόπο να καταπολεμήσει τη διαφθορά
που υπάρχει μεταξύ ισχυρών μάνατζερ
και σωματείων… 

* * * * *  

ΟΥΕΦΑ- μάνατζερ (2)
Στην Κύπρο πάντως σε καμία περίπτω-
ση δεν αποσαφηνίζεται μέσω των οικο-
νομικών δεδομένων που δημοσιοποι-
ήθηκαν τι ποσά παίρνουν οι μάνατζερ
από τις ομάδες. Τσαπατσουλιά ή προ-
σπάθεια απόκρυψης πληροφοριών;

Ευτυχώς... 
ο Πουλλαΐδης 

ΑΠΟΨΕΙΣ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Οι Ανορθωσιάτες χαίρονται δι-
καίως που το διοικητικό αδιέξοδο
της ομάδας τους τελείωσε. Κα-
τανοητό. Όχι τον Γολγοθά, τα
Ιμαλάια  ανεβοκατέβηκαν δύο-
τρεις φορές από τον καιρό του
Ουζόχο και έπειτα… αξίζει σ’
όλους εκεί στο σωματείο να
βρουν την γαλήνη και ν’ ανοί-
ξουν μια καινούργια σελίδα στην
ιστορία τους. 

Αξίζει όμως και στο κυπριακό ποδόσφαιρο,
άτομα όπως ο Πουλλαΐδης να ασχολούνται μ’ αυτό.
Δεν τον γνωρίζω προσωπικά ούτε και χρειάζεται,
αλλά, αν μη τι άλλο, ο συγκεκριμένος βγάζει μια
εικόνα ατόμου που μπορεί να εκπροσωπήσει ένα
μεγάλο σωματείο, όπως η Ανόρθωση. 

Πετυχημένος επιχειρηματίας με μεγάλο κύκλο
εργασιών σε χώρες της Αραβικής Χερσονήσου,
με καταγωγή κιόλας από την επαρχία της Αμμο-
χώστου, χαμηλών τόνων, δεν είναι ο κλασικός πια
κύπριος παράγοντας που τον βλέπεις και ψάχνεις
στην κωλότσεπη για να τσεκάρεις το στοιχηματικό
κουπόνι που έπαιξες. 

Θέλω να σου πω εν ολίγοις, ότι καιρός είναι πια
για το κυπριακό ποδόσφαιρο να εμπλακούν άτομα
που διαθέτουν ένα κύρος. Να λες πρόεδρος της
Ανόρθωσης, της Ομόνοιας ή του ΑΠΟΕΛ και όντως
ν’ ανταποκρίνεται στη σημασία της θέσης του. 

Τα τελευταία χρόνια έχουν εμφανιστεί κάτι
τύποι στο ποδόσφαιρο και γενικότερα στον αθλη-
τισμό που αναρωτιέσαι δηλαδή, πώς είναι δυνατό.
Άγνωστο πού δουλεύουν, ούτε και ξέρεις πώς προ-
έκυψε ο πλουτισμός τους και έχουν και άποψη για
το άθλημα οι αθεόφοβοι.  

Τρελά πράγματα. Είναι λες και στον χώρο του
κυπριακού ποδοσφαίρου υπάρχει μια τρύπα στην
οποία εισχωρούν νυφίτσες και όλων των ειδών τα
τρωκτικά. 

Μπαίνουν στον χώρο και μεταμορφώνονται σε
πρόεδροι, μάνατζερ, δημοσιοσχεσίτες και ό,τι
σκεφτεί ο νους του καθενός… αν μη τι άλλο ο κ.
Πουλλαΐδης είναι επιχειρηματίας, θα τσοντάρει
λεφτά και θα τα βάλει με κάθε λογής νυφίτσες και
τρωκτικά.

Φυσιολογικά η προσοχή επικεν-
τρώθηκε στα στοιχεία των οικο-
νομικών καταστάσεων της πο-
δοσφαιρικής εταιρίας του ΑΠΟΕΛ,
το θέμα, ωστόσο, δεν πρέπει να
περιορίζεται στη γαλαζοκίτρινη
οικονομική «τρύπα». Ακόμη και
σε ομάδες με θετικό πρόσημο,
στη σύγκριση εσόδων και εξόδων,
οι υπερβολικοί αριθμοί σε μισθο-
λόγιο και προϋπολογισμούς γε-

νικότερα παραμένουν, όπως παραμένει το μεγάλο
ρίσκο, στο άμεσο μέλλον, από την υπερβολική και
σχεδόν απόλυτη εξάρτηση, μιας συμμετοχής σε
όμιλο ευρωπαϊκής διοργάνωσης και σε σχέση με
τη βιωσιμότητα ενός σωματείου ή μιας ποδοσφαι-
ρικής εταιρίας.

Το θέμα δεν είναι τωρινό και ούτε αφορά μόνο
στο 2018 και την πρόσφατη δημοσιοποίηση των
οικονομικών καταστάσεων των ομάδων της πρώτης
κατηγορίας. Και ούτε η πρώτη φορά που γίνεται
συζήτηση, για τους προϋπολογισμούς των μεγάλων
(κυρίως) δυνάμεων του κυπριακού ποδοσφαίρου.
Συζήτηση που πολλές φορές τα τελευταία χρόνια,
έγινε υπό το βάρος ελλειμματικών προϋπολογισμών
και ανάγκης για συμφωνίες διακανονισμών, προ-
κειμένου να μην υπάρξουν κυρώσεις σε ελέγχους
κριτηρίων. Ακόμη και στις περιπτώσεις που ο προ-
ϋπολογισμός μιας χρονιάς ήταν οριακά ισοζυγι-
σμένος, ακόμη και στις περιπτώσεις που προέκυπτε
πλεόνασμα για κάποιες ομάδες, μάλλον καθολική
ήταν η εκτίμηση πως υπάρχει υπερβολή, σε επι-
κίνδυνο βαθμό, σε σχέση με τον τρόπο λειτουργίας
και γενικότερα τα έξοδα μιας ποδοσφαιρικής ομάδας. 

Τρανό παράδειγμα η περίπτωση ΑΠΟΕΛ, της
ομάδας με τις περισσότερες συμμετοχές τα τελευταία
χρόνια, με τα περισσότερα έσοδα από τις ευρωπαϊκές
πορείες των τελευταίων χρόνων. Αρκούσε ένας και
μόνο (διπλός) αποκλεισμός, απουσία μιας χρονιάς
από ευρωπαϊκό όμιλο, για «τρύπα» πέντε εκατομ-
μυρίων και σε μια χρονιά, μάλιστα, με σημαντικά
έσοδα από πωλήσεις ποδοσφαιριστών. Εύκολα
μπορεί να εκτιμήσει κάποιος, ποια θα ήταν σήμερα
η διαφορά στις οικονομικές καταστάσεις του Απόλ-
λωνα, όταν μετά από την καλύτερη παρουσία στο
Europa League, σε βαθμούς και έσοδα, το κέρδος
περιορίστηκε στις εξακόσιες μόλις χιλιάδες…

Καταγράφει επιτυχίες τα τελευταία χρόνια το
κυπριακό ποδόσφαιρο, σε επίπεδο συλλόγων, εξα-
κολουθούμε, ωστόσο, να κτίζουμε παλάτια στην
άμμο. Εκτίμηση που δεν αλλάζει ούτε και για τις
ομάδες με αριθμό εσόδων μεγαλύτερο από τον αν-
τίστοιχο των εξόδων, στα πρόσφατα στοιχεία.
Απλώς, γιατί ξεκάθαρη είναι η… προέλευση του
πλεονάσματος. Απλώς γιατί ποτέ, καμία κυπριακή
ομάδα, δεν μπορεί να αισθάνεται σίγουρη για την
παρουσία της σε ευρωπαϊκό όμιλο, κάθε χρόνο…

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Ο Λαφράνς
Ουδείς αμφισβητεί την ποιότητα του Κέβιν
Λαφράνς στην παρουσία του στην ΑΕΛ την
τελευταία τριετία, με τον διεθνή Αϊτινό να
έχει ανεβάσει σημαντικά τις μετοχές του με
όσα έδειξε στο γήπεδο. Αυτή την υπεραξία,
ο ίδιος είναι θεμιτό να θέλει να την καρπω-
θεί και στο νέο συμβόλαιο που θα κάνει,
αφού στα 29 είναι και το μεγαλύτερο της
καριέρας του. Ετοιμάζεται να παίξει και στο
Gold Cup το καλοκαίρι, κάτι που επίσης του
ανεβάζει τη χρηματιστηριακή αξία. Στην
ΑΕΛ η πρόταση που του έγινε είναι κοντά στο ταβάνι που δίνει η ομάδα, αλλά
για να αγγίξει τις απαιτήσεις του θα έπρεπε να το «τρυπήσει» και τέτοια διά-
θεση δεν υπάρχει για κανέναν. Λέγεται πως έχει συμφωνήσει με άλλη κυ-
πριακή ομάδα, αν και από το περιβάλλον του μέχρι πρόσφατα έβγαινε πως
δεν έχει υπογράψει πουθενά. Ο χρόνος θα δείξει, αλλά αξίζει να πει κανείς
πως όποτε έπαιξε έδειξε επαγγελματισμό.

Παλάτια 
στην άμμο!

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Ο Λιονέλ Μέσι είναι για εκατομμύρια πο-
δοσφαιρόφιλους σε όλον τον κόσμο ο
καλύτερος ποδοσφαιριστής όλων των
εποχών. Το ίδιο πιστεύω και εγώ… Για
πολλούς ειδικούς του αθλήματος είναι
απλώς ένας υπερφυσικός παίκτης! Ανα-
δείχθηκε πέντε φορές ως ο κορυφαίος
ποδοσφαιριστής του πλανήτη και διεκ-
δικεί με πολύ μεγάλες αξιώσεις τη «Χρυ-
σή Μπάλα» για 6η φορά στην καριέρα
του. Ελάχιστες είναι οι πιθανότητες να
μην τα καταφέρει, αφού έχει βαλθεί να
καταρρίψει τα πάντα σε αυτήν τη σεζόν. 

Από παιδάκι έδειχνε ποδοσφαιρικά
προικισμένος. Γεννήθηκε σε μια εποχή
όπου η πατρίδα του η Αργεντινή είχε
για θεό της τον Ντιέγκο Μαραντόνα.
Πολλοί υποστηρίζουν ότι κατάφερε να
ξεπεράσει σε λάμψη τον… έκπτωτο και
επιρρεπή σε κάθε είδους καταχρήσεις
Μαραντόνα.    

Αν και Αργεντινός, ο Λέο έχει γα-
λουχηθεί ποδοσφαιρικά,  ευρωπαϊκά.
Η ποδοσφαιρική του πορεία ουσιαστικά
ξεκινάει από τη Μασία και τις ακαδημίες
της Μπαρτσελόνα για να εξελιχθεί μπρο-
στά του και μπροστά μας μια ποδοσφαι-
ρική ιστορία που εύκολα την αποκαλείς
πανδαισία.

Mε συνέπεια στην κορυφή
Ο Μέσι στα 32 του χρόνια πλέον (γεν-

νήθηκε στις 24 Ιουνίου 1987), έχει κα-
ταφέρει πολύ σπουδαία πράγματα. Έχει
αποκτήσει πολλά, έχει δώσει πολλά και
σκοπεύει να συνεχίσει να φιγουράρει
στην κορυφή. Στο επίπεδο δηλαδή για
το οποίο γεννήθηκε να βρίσκεται. Εκεί
που βρίσκεται για περισσότερο από 13
χρόνια. 

Το παρατσούκλι του Μέσι είναι «La
Pulga» που θα πει «ψύλλος». Το ψευ-
δώνυμο αυτό προήλθε από το ύψος του
(1,69) αλλά και την εκρηκτικότητα που
διαθέτει σαν αθλητής. Η απόδοσή του
από το 2004 κι έπειτα είναι μόνο ανοδική.
Ο Μέσι κάνει το πολύπλοκο να φαίνεται
απλό. Όμως το εντυπωσιακό είναι ότι
το πράττει όλο αυτό με απόλυτη συνέ-
πεια εδώ και 13-14 χρόνια. 

Ο Λιονέλ Μέσι φέτος αποφάσισε να
μας συστηθεί ξανά. Υπήρξαν χρονιές,
όπως εκείνη του 2014 και του 2017, που
ο Λέο δεν ήταν τόσο εντυπωσιακός όσο
τις χρονιές 2009 και 2011 επί Γκουαρ-
διόλα. Από το 2018 όμως ο «Αργεντινός
μάγος» δείχνει ότι έχει βρει κίνητρο για
να μη σβήσει τις μηχανές του. Αποφά-
σισε να αποδείξει ότι μπορεί να κουβα-
λήσει στους ώμους του τη φετινή Μπαρ-
τσελόνα και μέχρι στιγμής τα καταφέρνει
περίφημα. Μοναδικές εμφανίσεις, από-
λυτα κυρίαρχος στο παιχνίδι της ομάδας,
ορεξάτος και ένας Μέσι που μας παρα-
πέμπει στην καλύτερη φάση της σπου-
δαίας καριέρας του. 

Άλλαξε τις ισορροπίες 
Μία μέρα πριν από το δικό μας Πάσχα,

η Μπαρτσελόνα κατέκτησε το 26ο πρω-
τάθλημα στην ιστορία της με τον Λιονέλ

Μέσι να πετυχαίνει το γκολ που χάρισε
τη νίκη επί της Λεβάντε και εξασφάλισε
μαθηματικά τον τίτλο.

Ο Αργεντινός σταρ έδωσε συνέχεια
στη δική του χρυσή εποχή. Επί των
ημερών του η «Μπάρτσα» έχει κατα-
κτήσει 24 τίτλους, ενώ η μεγάλη αντί-
παλος της ομάδας του, η Ρεάλ, μόλις
10! Μάλιστα, η επίδραση του «Λέο» έχει
αλλάξει και τις ιστορικές ισορροπίες
ανάμεσα στα δύο μεγαθήρια, καθώς οι
Καταλανοί μετρούν πλέον 95 κούπες
και οι Μαδριλένοι 92.

Η Ρεάλ παραμένει πρώτη σε πρωτα-
θλήματα με 33 και η Μπαρτσελόνα με-
τράει 26, ωστόσο η «βασίλισσα» που

πριν από την έλευση του Μέσι κατα-
κτούσε το 40% των πρωταθλημάτων
πλέον σηκώνει μόλις το 26%. Η δε
«Μπάρτσα» που πριν από την εποχή
του «Λέο» κατακτούσε το 22% των πρω-
ταθλημάτων, πλέον σηκώνει το 66%.

Συνολικά, ο Μέσι μετρά πλέον 10
πρωταθλήματα. Σε 449 ματς της La Liga
έχει 337 νίκες, 73 ισοπαλίες και 39 ήττες.
Σε αυτούς τους αγώνες έχει σκοράρει
415 γκολ, τα 52 με πέναλτι και άλλα 14
με εκτελέσεις φάουλ. Τα 339 τέρματά
του ήρθαν με το αριστερό πόδι, τα 61
με το δεξί και 14 με κεφαλιά. Τα εντυ-
πωσιακά του στατιστικά συμπληρώνουν
οι 162 ασίστ του, ενώ 85 φορές έχει πε-
τύχει από δύο γκολ σε έναν αγώνα, 33
φορές χατ-τρικ και τέσσερις καρέ.

600 τέρματα!
Αισίως το κοντέρ σκοραρίσματος

του γράφει 600 γκολ με τη φανέλα της
Μπαρτσελόνα. Εκπληκτικό κατόρθωμα
πραγματικά! Στα 600 τέρματα έφτασε
και ο «απόλυτος εκτελεστής» Κριστιάνο
Ρονάλντο, ο κατά πολλούς «κορυφαίος
παίκτης στον κόσμο», αφού «ο Μέσι
είναι από άλλον πλανήτη»!

Ο Λέο έβαλε 48 γκολ μέχρι εδώ, ενώ
μέχρι το τέλος της σεζόν θα παίξει σε
5 ακόμα αγώνες συν εκτός απροόπτου
τον τελικό του Champions League. Ο
μέσος όρος καριέρας του Αργεντινού
είναι 0.98 γκολ ανά 90΄, ενώ του Ρο-
νάλντο είναι 0,83. Ο Μέσι έχει ένα γκολ
κάθε 92 (!) λεπτά, ο Ρονάλντο σκοράρει
κάθε 108 λεπτά. Ο Ρονάλντο έπιασε τα
600 γκολ σε ηλικία 34 χρόνων και τριών
μηνών, ενώ ο Μέσι σχεδόν δύο μήνες

πριν κλείσει τα 32. Ακόμα πιο σημαντικός
είναι ο αριθμός των αγώνων, ο χρόνος
που έχουν περάσει στο χορτάρι. Αμφό-
τεροι μετρούν αυτή τη στιγμή 600 γκολ,
όμως ο Ρονάλντο έχει παίξει 9.862 λεπτά
περισσότερα. Σχεδόν 110 γεμάτα 90λε-
πτα περισσότερα από τον Μέσι! 

Το εκπληκτικό στη σύγκριση των
δύο σούπερ σταρ είναι ότι ο Μέσι δεν
έχει καταφέρει μόνο να έχει τον ίδιο
αριθμό γκολ σε πολύ λιγότερους αγώνες.
Έχει καταφέρει να έχει τα ίδια γκολ,
χωρίς ποτέ να χρειαστεί να θυσιάσει
άλλα στοιχεία του παιχνιδιού του. Οι
ντρίμπλες του παραμένουν στα ύψη:
4,6 είχε το 2010, 4,5 έχει φέτος, εννέα(!)
έκανε απέναντι στη Λίβερπουλ.

Το τρομερό είναι πως ο Μέσι διατηρεί
πολύ υψηλά επίπεδα σκοραρίσματος,
παρότι έγινε πιο δημιουργικός φέτος
υποδέχεται κατά μέσο όρο την μπάλα
πιο χαμηλά από ποτέ στο γήπεδο. Εντός
περιοχής εκτελεί λιγότερο από ποτέ: οι
2,4 τελικές ανά 90΄ μέσα στο κουτί είναι
η μικρότερη απειλή που είχε από το κα-
λοκαίρι του 2009 που έχουμε διαθέσιμα
στοιχεία. Φέτος φτιάχνει κατά μέσο όρο
σε πρωτάθλημα και Champions League
3,1 ευκαιρίες για τους συμπαίκτες του.
Αυτός ο μέσος όρος είναι ο υψηλότερος
της καριέρας του από το 2009. Στο Ch-
ampions League έχει 12 τέρματα σε
μόλις 747 λεπτά. Σκοράρει κάθε 62
λεπτά. 

Όλα αυτά δικαιώνουν όσους πι-
στεύουν ότι ο Μέσι έχει ξεφύγει στην
«κούρσα» του ανταγωνισμού με τον Ρο-
νάλτο για τον τίτλο του κορυφαίου πο-
δοσφαιριστή στον κόσμο.

Οι τρομεροί άθλοι του Μέσι
Ο Αργεντινός «μάγος» προχωρεί ακάθεκτος στη δημιουργία εξωπραγματικών επιδόσεων

Φέτος βλέπουμε έναν Μέσι που μας παραπέμπει στην καλύτερη φάση της σπουδαίας καριέρας του. 

Με την εκπληκτική εκτέλεση φάουλ
κόντρα στη Λίβερπουλ έφτασε τα 600
γκολ με τη φανέλα της Μπαρτσελόνα.
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Υπάρχουν εκτενείς αναφορές στην
Κύπρο στον ξένο Τύπο εξαιτίας της
αποκάλυψης των δολοφονιών ξένων
γυναικών. Η τραγωδία της ύπαρξης
κατά συρροή δολοφόνου δεν είναι
άγνωστη στις ξένες χώρες. Εκείνο
που καλύπτεται, όμως, εκτενώς
είναι η αντιμετώπιση των ξένων
γυναικών που εργάζονται στην Κύ-
προ και οι κατηγορίες για αναπο-
τελεσματικότητα και ρατσισμό της
Αστυνομίας. Η εικόνα που αποκο-
μίζει, όμως, κάποιος διαβάζοντας
τον ξένο Τύπο είναι ότι σε ορισμένα
ζητήματα είμαστε μία πολύ οπι-
σθοδρομική χώρα. Ίσως να υπάρχει
το στοιχείο της υπερβολής σε ορι-
σμένα δημοσιεύματα, η βάση όμως
της κριτικής τους αληθεύει. Η χώρα
μας σε πολλά σημεία προσομοιάζει

με μια σύγχρονη δημοκρατία και
μια αναπτυγμένη οικονομία. Υπάρ-
χουν, ωστόσο, εκτεταμένα φαινό-
μενα εκμετάλλευσης ξένων εργα-
ζομένων στην Κύπρο. Υπάρχουν,
επίσης, ευρέως διαδομένες ρατσι-
στικές απόψεις. Το πρόβλημα είναι
ότι οι αντιλήψεις αυτές μετατρέ-
πονται σε θεσμικό ρατσισμό, όταν
επηρεάζουν τη λειτουργία κρατικών
υπηρεσιών. Στη συγκεκριμένη πε-
ρίπτωση εκείνο που θα διαφανεί
είναι το κατά πόσο ο θεσμικός αυτός
ρατσισμός έπαιξε ρόλο στην απο-
τυχία της Αστυνομίας να εξετάσει
με προσοχή και επιμέλεια τις κα-
ταγγελίες για παράδοξες εξαφανίσεις
ξένων γυναικών. Παλαιότερα η Κύ-
προς βρισκόταν δικαίως στο στό-
χαστρο του ξένου Τύπου και διε-

θνών οργανισμών για σωματεμπο-
ρία, η οποία είχε πάρει τεράστιες
διαστάσεις. Η αλήθεια είναι ότι το
στίγμα της σωματεμπορίας αντι-
μετωπίστηκε όταν ο τότε υπουργός
Εσωτερικών αποφάσισε να πάρει
μέτρα. Γενικά, όμως, σήμερα ο μέσος
πολίτης θεωρεί ότι οι θεσμοί στην
Κύπρο δεν λειτουργούν καλά. Πριν
από λίγο καιρό ο πολίτης αυτός πα-
ρακολούθησε έκπληκτος τις κα-
ταγγελίες για διαφθορά στον χώρο
της δικαιοσύνης. Τώρα ακούει πολύ
αρνητικά πράγματα για τον τρόπο
που αντιμετωπίζει η Αστυνομία ή
εν πάση περιπτώσει ορισμένοι αστυ-
νομικοί τους ξένους εργαζόμενους,
που δεν είναι λευκοί και πλούσιοι.

Είναι φανερό ότι με τέτοιες αγ-
κυλώσεις και  ανεπάρκειες η χώρα

μας δεν θα πάει μπροστά. Θα είναι
πολύ δύσκολο να υπάρξει διατη-
ρήσιμη οικονομική ευμάρεια και
οι πολίτες θα νιώθουν όλο και πιο
πολύ ανασφαλείς. Χρειάζονται δρα-
ματικές μεταρρυθμίσεις. Κάθε κυ-
βέρνηση που εκλέγεται σε μια χώρα
έχει καθήκον να κάνει μεταρρυθ-
μίσεις για να διορθώνει υφιστάμενες
αδυναμίες και να βελτιώνει προ-
οπτικές. Συνήθως υπάρχει αντί-
δραση στις αλλαγές και η πολιτική
υποστήριξη από τα κόμματα είναι
χαλαρή ή ανύπαρκτη, όταν υπάρ-
χουν επηρεαζόμενοι. Οφείλει, όμως,
μια κυβέρνηση να προσπαθεί. Η
σημερινή κυβέρνηση βρίσκεται
στην εξουσία πέντε χρόνια. Για κά-
ποια θέματα όπως τη λειτουργία
Εθνικού Συστήματος Υγείας μπορεί

να πιστωθεί με την υιοθέτηση και
εφαρμογή μιας μεταρρυθμιστικής
στρατηγικής. Όμως, για τα ζητή-
ματα που εγείρονται τώρα στα ξένα
μέσα ενημέρωσης, αλλά πολύ πε-
ρισσότερο από τους πολίτες της
χώρας έχει να δώσει εξηγήσεις για
το τι έκανε, τι δεν έκανε και τι πρό-
κειται να κάνει. Και άλλες χώρες
αντιμετώπισαν φαινόμενα διαφθο-
ράς, ανικανότητας, στερεότυπων
αντιλήψεων ή φυλετικών διακρί-
σεων στις αστυνομίες τους. Ορι-
σμένες τουλάχιστον κατάφεραν να
περιορίσουν δραστικά αυτά τα φαι-
νόμενα. Χρειάστηκε, όμως, πρό-
γραμμα με στόχους, μεθοδικότητα
και προπαντός διάθεση να συγ-
κρουστούν με νοοτροπίες και συμ-
φέροντα. 

Με μεταρρυθμίσεις μπορεί να ανακοπεί η οπισθοδρόμηση

ΗΠΑ

Τεράστιο
το χάσμα
στις αμοιβές
CEO και
υπαλλήλων

Σελ. 9

Ακίνητα σε προσιτές τιμές, προ-
κειμένου να μεταστεγάσει υπουρ-
γεία και υπηρεσίες αναζητάει η
κυβέρνηση και πρός τούτο στρέ-
φεται σε κτήρια, τα οποία πέρασαν
στα χαρτοφυλάκια των τραπεζών
έναντι ανταλλαγής χρεών και σε
ακίνητα της πρώην Συνεργατικής

τράπεζας. Ηδη έχουν εντοπισθεί
κάποια κτήρια για μεταστέγαση
των Υπουργείων Εσωτερικών και
Εργασίας, καθώς και του Υφυ-
πουργείου Ναυτιλίας. Σύμφωνα
με πληροφορίες της «Κ» το Υπουρ-
γείο Εργασίας έχει εκδηλώσει εν-
διαφέρον για το παλαιό κτήριο

της Λαϊκής Τράπεζας στα φώτα
του «Καλησπέρα» στην είσοδο
της Λευκωσίας και μάλλον φαί-
νεται να κλειδώνει σε αυτό. Το
Υπουργείο Εσωτερικών, που στε-
γάζεται στο κτήριο της Αρχιγραμ-
ματείας, το οποίο είχε κριθεί ακα-
τάλληλο λόγω στατικών προβλη-

μάτων, διάβρωσης, υγρασίας και
φθοράς, θα μεταστεγαστεί στο
παλιό κτήριο της FBME, κοντά
στο Hilton στη λεωφόρο Μακα-
ρίου στη Λευκωσία. Το Υφυπουρ-
γείο Ναυτιλίας το οποίο στεγά-
στηκε προσωρινά στις εγκατα-
στάσεις του Τμήματος Εμπορικής

Ναυτιλίας, μετακομίζει τελικά σε
ακίνητο στην οδό Γλάδστωνος
στη Λεμεσό. Το κτήριο εντάσσεται
στο σύμπλεγμα κτηρίων OASIS
στο οποίο στεγαζόταν κατάστημα
της Συνεργατικής Τράπεζας και
πλέον χρησιμοποιείται από την
Ελληνική Τράπεζα. Σελ. 3

Τον κώδωνα του κινδύνου κρούει ο ΟΟΣΑ, απευθύνοντας έκκληση στις κυβερνήσεις των κρατών-μελών του να κινηθούν τάχιστα και να
επιμορφώσουν τους εργαζομένους τους, ώστε να προσαρμοστούν στα νέα δεδομένα της απασχόλησης, όπως είναι η τεχνητή νοημοσύνη και η
περαιτέρω αυτοματοποίηση. Οι αλλαγές στην αγορά εργασίας είναι ήδη τεκτονικές, ενώ η ταχύτατη εξέλιξη και η γήρανση του εργατικού
δυναμικού θα τις επιταχύνουν, κάτι που θα οδηγήσει σε διεύρυνση των ανισοτήτων. Σελ. 10

Τα ρομπότ απειλούν τις θέσεις εργασίας Πλώρη για
τη μαρίνα
Πάφου βάζει
το Τουρισμού
Προς νέο διαγωνισμό
Πλώρη για την προκήρυξη νέου
διαγωνισμού για τη μαρίνα Πά-
φου έβαλε το Υφυπ. Τουρισμού.
Επί του παρόντος βρίσκεται στη
φάση διαμόρφωσης όρων για
λήψη υπηρεσιών εξειδικευμένων
συμβούλων, ώστε να αποφευχ-
θούν λάθη του παρελθόντος. Ελ-
πίδες ότι η κατασκευή της μα-
ρίνας θα αρχίσει μέσα στο 2020»,
εκφράζει ο Φ. Φαίδωνος. Σελ. 5

Θα πάρει καιρό
να λειτουργήσει
ομαλά το ΓεΣΥ
Συνέντευξη Δ. Λαμπριανίδη
Την εκτίμηση ότι θα χρειαστεί
καιρός έως ότου λειτουργήσει
ομαλά το ΓεΣΥ, λόγω κάποιων
αντιδράσεων, διατυπώνει ο εκ-
πρόσωπος Τύπου της Παγκύ-
πριας Ομοσπονδίας Συνδέσμων
Πασχόντων και Φίλων και πρό-
εδρος της ΟΠΑΚ Δημ. Λαμπρια-
νίδης. Επισημαίνει ότι θα έπρεπε
τα νοσοκομεία να είχαν εφαρ-
μόσει τις μεταρρυθμίσεις πριν
από καιρό για να λειτουργούν
αυτόνομα και αποδοτικά. Σελ. 4

Αλλαγή στέγης για τρία Υπουργεία
Σε κτήρια των ΜΕΔ και της πρώην ΣΚΤ μετακομίζουν το Εσωτερικών, το Εργασίας και το Υφυπ. Ναυτιλίας 

ΓΕΣΥ

Αύριο η εγγραφή παιδιών
και η επιλογή παιδιάτρων
Περισσότεροι από 150.000 πολίτες έχουν
ολοκληρώσει την εγγραφή τους στο ΓεΣΥ
και επέλεξαν τον προσωπικό τους ιατρό.
Μέχρι την Παρασκευή στον κατάλογο είχαν
εγγραφεί  310 γιατροί για ενήλικες. Αύριο
θα ξεκινήσει η εγγραφή των παιδιών στο
Σύστημα και σε κατάλογο παιδιάτρων. Σελ. 4

ΕΛΛΑΔΑ

Η Airbnb δίνει πνοή
στο ιστορικό κέντρο
Σε νέο «hotspot» των βραχυχρόνιων μι-
σθώσεων εξελίσσεται η γειτονιά του Ψυρ-
ρή, η οποία είχε περιέλθει σε μαρασμό τα
τελευταία χρόνια. Πρόσφατα, έγιναν γνω-
στές τρεις νέες επενδύσεις για μετατροπή
ακινήτων σε μικρά ξενοδοχεία ή διαμερί-
σματα για βραχυχρόνιες μισθώσεις. Σελ. 12
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Ανάπτυξη και πλεονάσματα
Τα θετικά δημοσιονομικά χαρακτηριστικά της
Κύπρου πρόβαλε ο υπουργός Οικονομικών Χά-
ρης Γεωργιάδης σε διεθνές φόρουμ του περιοδι-
κού Economist στη Νέα Υόρκη. Ιδιαίτερα το γεγο-
νός ότι η κυπριακή οικονομία θα παρουσιάζει
αξιόλογους ρυθμούς ανάπτυξης, αλλά και σημαν-
τικά πλεονάσματα μέχρι το 2022, κυρίως λόγω
των πωλήσεων στοιχείων ενεργητικού του παλαι-
ού Συνεργατισμού που κατέχει το κράτος. Αυτά
βεβαίως θα πρέπει να αντιπαραβάλλονται με τον
υψηλό δανεισμό που έχει η Δημοκρατία σε σχέ-
ση με τους εταίρους της, καθώς και το ότι το πλε-
όνασμα δεν οφείλεται σε οποιασδήποτε διαθρω-
τικές μεταρρυθμίσεις που έχουν προσθέσει αξία
και έσοδα στο κράτος. 

••••
Θεσμική ανεπάρκεια
Για ακόμη μία φορά ο Οδυσσέας Μιχαηλίδης δεί-
χνει είτε να μην καταλαβαίνει βασικές λογιστικές
πρακτικές είτε να προβαίνει στις γνωστές δηλώ-
σεις εντυπωσιασμού. Το τραγικό είναι πως η
Ελεγκτική Υπηρεσία είναι που διασύρεται από τις
βαρύγδουπες δηλώσεις του. Αιτία για τις νέες δη-
λώσεις στάθηκε αυτή τη φορά το κέρδος που πα-
ρουσίασε η Ελληνική Τράπεζα ως αποτέλεσμα
της αρνητικής υπεραξίας από την εξαγορά της Συ-
νεργατικής που φθάνει συνολικά τα 319 εκατ.
Ωστόσο, κέρδος 290 εκατ. προέκυψε ουσιαστικά
από την αναβάθμιση του αξιόχρεου της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας από τους οίκους αξιολόγησης
λόγω της σημαντικής μείωσης των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων που έφυγαν από το τραπεζικό
σύστημα. Και αυτό προέκυψε μετά την εξαγορά.
Ως αποτέλεσμα, λοιπόν, αυτής της εξέλιξης τα κυ-
πριακά ομόλογα παρουσίασαν υπεραξία την
οποία και η Ελληνική Τράπεζα επωφελήθηκε. Εί-
ναι, όμως, σημαντικό να αναφερθεί ότι η πραγμα-
τική έκπτωση που παραχωρήθηκε στην Ελληνική
από την απορρόφηση περιουσιακών στοιχείων
πέραν των 10 δισ. στη πραγματικότητα φθάνει μό-
λις το 1,3%, ενώ στη περίπτωση της απορρόφη-
σης αντίστοιχων στοιχείων από την Τράπεζα Πει-
ραιώς το 2013 η έκπτωση ξεπερνούσε το 30%. 

••••
Τα συστήματα Sonar
και οι γερανοί
Ρομποτική κάμερα, συστήματα Sonar. Κυπριακή
κοινωνία, αλλά και αστυνομία συστήνονται με νέ-
ους όρους και υπερσύγχρονους μηχανισμούς στο
πλαίσιο της προσπάθειας εξιχνίασης της φρικια-
στικής υπόθεσης. Αν και στην περίπτωση του So-
nar οι συστάσεις φαίνεται ότι έγιναν ξανά στο πα-
ρελθόν, όταν δηλαδή αγοράστηκε στο πλαίσιο
του χωροταξικού σχεδιασμού με τη συμμετοχή
του τότε Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας. «Δεν
ήξεραν αυτοί που έφεραν το μηχάνημα στην Κύ-
προ ότι είναι ξεχασμένο στις αποθήκες μας;»,

διερωτήθηκε ο βουλευτής του ΔΗΚΟ Χρίστος Ορ-
φανίδης. Από τη στιγμή που είναι απαραίτητη η
συνδρομή γερανών ιδιωτικών εταιρειών πώς να
σκεφτεί κανείς ότι θα μπορούσε να έχουμε συ-
στήματα ανίχνευσης, και παρακολούθησης υπο-
βρύχιων σκαφών και αντικειμένων;

••••
Στον δρόμο της J&P
και του Pittas
Στα πρόθυρα οικονομικής κατάρρευσης βρί-
σκονται τους τελευταίους μήνες τα βιβλιοπω-

λεία Μαυρομμάτης. Η ιστορία των 45 χρόνων
της επιχείρησης δεν φαίνεται, ωστόσο, αρκετή
να ανταγωνιστεί τα μεγάλα οικονομικά προβλή-
ματα της επιχείρησης, καθώς και τις δικαστικές
διαδικασίες που είναι σε εξέλιξη για τα οφειλό-
μενα της στις κοινωνικές ασφαλίσεις. Όπως ενη-
μερώνεται η στήλη, η εταιρεία δεν έχει καταβά-
λει ενοίκια εδώ και δέκα μήνες, ενώ τα χρέη της
έφτασαν στα τρία εκατομμύρια ευρώ. Νεότερα
για το μέλλον της επιχείρησης αναμένονται τον
Ιούνιο, οπότε έχει προγραμματιστεί νέα δικαστι-
κή διαδικασία. Πρόκειται για ακόμη μία ιστορική
κυπριακή εταιρεία που φαίνεται ότι δεν μπορεί
να αντεπεξέλθει οικονομικά. Αναφέρουμε χα-
ρακτηριστικά τα παραδείγματα της J&P Overseas
και του Pittas Dairy Industries που έβαλαν πρό-
σφατα λουκέτο, χωρίς φυσικά να προδικάζουμε
ότι οι εξελίξεις στην προκειμένη περίπτωση θα
είναι οι ίδιες.

••••
Πήραν τα πάνω τους 
τα κρυπτονομίσματα
Σε υψηλό εξαμήνου έφτασε την Παρασκευή η
τιμή του Bitcoin, που ενισχύθηκε κατά 6 ποσοστι-
αίες μονάδες, ξεπερνώντας για λίγο το επίπεδο
των 5.700 δολαρίων, το υψηλότερο από τις 14
Νοεμβρίου. Ανοδικά κινήθηκαν και άλλα μεγάλα
κρυπτονομίσματα, όπως το ethereum και το XRP
της Ripple. Οικονομικοί αναλυτές δεν παύουν να
επισημαίνουν τα αδύναμα σημεία και τους κινδύ-
νους που ελλοχεύει η αδιαφάνεια και η έλλειψη
κεντρικού ελέγχου των κρυπτονομισμάτων,
ωστόσο, φαίνεται ότι τα ψηφιακά νομίσματα κα-
ταφέρνουν να κερδίζουν έδαφος στους ιδιώτες
επενδυτές.

A Π Ο Ψ Η  Του ΚΩΣΤΑ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΥ*

Exit Brexit

A Π Ο Ψ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Η Βρετανία βρίσκεται σε μια ιστο-
ρική συγκυρία συγκρίσιμη με αυ-
τήν κατά το ξεκίνημα του Β΄ Παγ-
κόσμιου Πολέμου. Οχι με την έν-
νοια των ουσιαστικών επιλογών
που το βρετανικό έθνος αντιμε-
τωπίζει, αλλά με την έννοια της
αδυναμίας της κυβέρνησης να δη-
μιουργήσει την αναγκαία συμπό-
ρευση προς μία κατεύθυνση. Το
1940, η δημιουργία κυβέρνησης
ευρείας αποδοχής υπό τον Ουίν-
στον Τσώρτσιλ μετατόπισε την
ατζέντα από την εξεύρεση πολι-
τικής λύσης στην πολεμική αντι-
παράθεση με τη Γερμανία. Σήμερα,
η αδυναμία σύνθεσης μιας πολι-
τικής ευρείας αποδοχής για τον
τρόπο εξόδου από την Ευρωπαϊκή
Ενωση έχει οδηγήσει σε κρίση τη
Βρετανία. Στη διάρκεια των δύο
τελευταίων ετών, η βρετανική κυ-
βέρνηση διαπραγματεύθηκε με
τον εαυτό της και με το Συντηρη-
τικό Κόμμα, αντιπαρατέθηκε με

το Εργατικό Κόμμα και συζήτησε
με την Ευρώπη. 

Δυστυχώς κανένα από τα δύο
κύρια κόμματα δεν διέγνωσε ότι
η διαφορά μεταξύ exit και remain
στην βρετανική κοινωνία αντα-
νακλά την απόσταση μεταξύ της
μητροπολιτικής κουλτούρας των
μεγάλων πόλεων και των απομο-
νωτιστικών αντιλήψεων της επαρ-
χίας. Αυτή η τομή αποδείχθηκε
απολύτως κάθετη με την ιδεολο-
γική βάση και την οργάνωση των
κομμάτων και οδήγησε συστημα-
τικά στην αδυναμία λήψης απο-
φάσεων και στην αποδυνάμωση
της εκτελεστικής εξουσίας.

Η παρατεταμένη αντιπαράθεση
των κομμάτων σε ακατάληπτες
διαφορές επέτεινε το ρήγμα της
οριζόντιας διάστασης μεταξύ επαρ-
χιωτισμού και μητροπολιτισμού.
Ο παραδοσιακός, και ορθός, σε-
βασμός προς τους θεσμούς της
αστικής δημοκρατίας δεν επέτρε-
ψε ούτε επανερμηνείες του δη-
μοψηφίσματος, όπως στην Ελλάδα,
ούτε την ανίχνευση εναλλακτικών
επιλογών. Ετσι, ο συνδυασμός
μιας εξαιρετικά αδύναμης κυβέρ-
νησης, της τετραπλής τμηματο-
ποίησης του Κοινοβουλίου και της
κοινωνίας, του σεβασμού στις θε-

σμικές διαδικασίες και της απου-
σίας διακομματικής συνεννόησης
οδήγησε σε πολιτικό αδιέξοδο.

Είναι σαφές σε όλους, και είναι
ήδη φανερό στα στοιχεία, ότι το
Brexit θα έχει αρνητικές οικονο-
μικές επιπτώσεις στη Βρετανία,
η οποία θέτοντας εαυτόν εκτός
της Ευρωπαϊκής Ενωσης είναι σαν
να του επιβάλλει κυρώσεις χωρίς
προφανή οικονομικό λόγο. Θα έχει
και αρνητική επίπτωση στη διεθνή
της παρουσία, η οποία θα σμι-
κρυνθεί, καθώς η χώρα θα απο-
μονωθεί από τον ευρωπαϊκό πο-
λιτικό πυρήνα. Το Brexit έθεσε
έμμεσα και το θέμα της συνύπαρ-
ξης της βρετανικής τετραεθνίας
σε ένα ενιαίο κράτος. Με ισχυρό
τρόπο Βορειοϊρλανδοί και Σκω-
τσέζοι έχουν ταχθεί υπέρ της Ευ-
ρωπαϊκής Ενωσης, και η υλοποί-
ηση του Brexit μπορεί να οδηγήσει
σε δημοψηφίσματα αυτοδιάθεσης.
Η Βρετανία, απεμπολώντας την
ευρωπαϊκή παρουσία της, θα υπο-
στεί οικονομική βλάβη, θα έχει
μικρότερο έλεγχο πάνω στη μελ-
λοντική της πορεία, μικρότερη
επιρροή στη διαχείριση των συγ-
κυριών και θα κινδυνεύει να δια-
λυθεί.

Αυτήν τη στιγμή, η πολιτική
δυναμική δεν επιτρέπει αισιοδοξία
ότι θα γίνει το Brexit μέσα στις
προθεσμίες. Η ίδια δυναμική δεν
συγχωρεί και την άτακτη έξοδο.
Η μακρά παράταση αποτελεί τον
μόνο μηχανισμό μείωσης της πο-
λιτικής πίεσης και δημιουργίας
χρόνου για σύνθεση εναλλακτι-
κών πολιτικών. Το κρίσιμο στοι-
χείο για τον αποτελεσματικό χει-
ρισμό της κατάστασης είναι η
καθαρότητα με την οποία θα τεθεί
ξανά έμμεσα, μέσω του Κοινο-
βουλίου, ή άμεσα, μέσω δημοψη-
φίσματος, το θέμα του Brexit στον
βρετανικό λαό.

Η αναγνώριση της ουσιαστικής
αδυναμίας λήψης μιας επιχειρη-
σιακά εφαρμοστέας απόφασης
από τους βρετανικούς θεσμούς
αναδεικνύει, δεδομένων και των
συσσωρευμένων οικονομικών και
πολιτειακών κινδύνων, μόνο μία
επιλογή. Αμεση αίτηση μη ενερ-
γοποίησης του άρθρου 50 ώστε
να φύγει το άγχος του χρόνου και
να αναπτυχθεί μια βαθύτερη πο-
λιτισμική συζήτηση για το τι είναι
η σύγχρονη Βρετανία. Η σημερινή
δυναμική δεν ευνοεί το Brexit,
αλλά ούτε θα φέρει τη Βρετανία
πίσω στην Ευρώπη, εκτός αν οι
Βρετανοί συμφιλιωθούν σε όλη
την επικράτεια με την πολιτισμι-
κότητα και το άνοιγμα της κοινω-
νίας.

* Ο Κώστας Σ. Μητρόπουλος είναι εντε-
ταλμένος σύμβουλος της PwC Ελλάδας.
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Κατά Κεφαλήν Εισόδημα

Με τον όρο κατά κεφαλήν
εισόδημα εννοούμε το μέ-
σο όρο του εισοδήματος
των κατοίκων μιας χώρας.
Το κατά κεφαλήν εισόδη-
μα προκύπτει αφού διαι-
ρέσουμε το συνολικό ακα-

θάριστο εγχώριο εισόδημα μιας χώρας με
το σύνολο του πληθυσμού της, και αποτε-
λεί βασικότατο παράγοντα προσδιορι-
σμού του βιοτικού επιπέδου της χώρας. 

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus Bu-
siness School

Δουλειές υπάρχουν, λεφτά όμως; Τα στοιχεία στην Ευρωζώνη δείχνουν ότι η ανεργία υποχωρεί,
ωστόσο, η εισοδηματική ανισότητα παραμένει.

Οι αλλαγές στο πρόγραμμα επενδύσεων

������

Η αδυναμία σύνθεσης
μιας πολιτικής ευρείας
αποδοχής για τον τρό-
πο εξόδου από την Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση έχει
οδηγήσει σε κρίση τη
Βρετανία.

Από τονπερασμένο Φλεβάρη πέρασαν
οι αλλαγές στο Κυπριακό Επενδυτικό
Πρόγραμμα μέσω του οποίου ξένοι
υπήκοοι μπορούν να αιτηθούν την
απόκτηση της Κυπριακής Ιθαγένειας.
Κάποιες πρόνοιες μπαίνουν σε ισχύ
από τις 15 Μαΐου και καλό είναι να
τις περάσουμε έτσι στα γρήγορα για
να τις θυμηθούμε.

Η πρώτη προσθήκη αφορά στην
υποχρεωτική δωρεά ύψους €75.000
στο Ίδρυμα Έρευνας και Καινοτομίας
για προώθηση της δημιουργίας ενός
οικοσυστήματος επιχειρηματικής
καινοτομίας. Η υποχρέωση αυτή
είναι δυνατό να αρθεί αν ο αιτών
πραγματοποιήσει επένδυση τουλά-
χιστον €75.000 σε πιστοποιημένη
καινοτόμο επιχείρηση ή σε πιστο-
ποιημένη κοινωνική εταιρεία. Επι-
πρόσθετα, η συγκεκριμένη υποχρέ-
ωση αίρεται σε περίπτωση που ο αι-
τών έχει πραγματοποιήσει επένδυση
στο πλαίσιο του κριτηρίου «Αγορά
ή Σύσταση ή Συμμετοχή σε Κυπρια-
κές Επιχειρήσεις και Εταιρείες», συ-
νολικού ύψους ισόποσου με τουλά-
χιστον το 20% του απαιτούμενου
κόστους επένδυσης του αναφερό-
μενου κριτηρίου (δηλαδή €400.000)
σε εταιρεία, η οποία δραστηριοποι-
είται στον πρωτογενή τομέα της οι-
κονομίας ή στον δευτερογενή τομέα
της οικονομίας, ή σε έναν από τους
τομείς της έρευνας και τεχνολογίας,
εκπαίδευσης, υγείας, και ανανεώσι-
μων πηγών ενέργειας.

Η δεύτερη προσθήκη αφορά στην
υποχρεωτική δωρεά ύψους €75.000
στον Κυπριακό Οργανισμό Ανάπτυ-
ξης Γης, με στόχο τη συμβολή του
Προγράμματος στην ολοκληρωμένη
στεγαστική πολιτική, και συγκεκρι-
μένα για σκοπούς υλοποίησης σχε-
δίων προσιτής κατοικίας, αλλά και
υλοποίηση άλλων στεγαστικών σχε-
δίων/ μέτρων.

Η τρίτη προσθήκη αφορά στη

συμπερίληψη επενδύσεων στον το-
μέα της ναυτιλίας στις επιλέξιμες
επενδύσεις, στη βάση συγκεκριμένων
μετρήσιμων κριτηρίων που θα αφο-
ρούν στη συνεισφορά στην οικονο-
μία, τα οποία θα καθοριστούν από
κοινού από το Υπουργείο Οικονομι-
κών και το Υφυπουργείο Ναυτιλίας.

Η τέταρτη προσθήκη αφορά στη
συμπερίληψη επενδύσεων σε Κα-
ταχωρημένους Οργανισμούς Εναλ-
λακτικών Επενδύσεων (ΚΟΕΕ) στις
επιλέξιμες επενδύσεις, πέραν των
επενδύσεων σε Οργανισμούς Εναλ-
λακτικών Επενδύσεων (ΟΕΕ), καθώς
και δυνατότητα οι Οργανισμοί αυτοί
να επενδύουν μέχρι €200.000 σε
χρηματιστηριακές αξίες της δευτε-
ρογενούς αγοράς του ΧΑΚ. Καλές
όλες οι πιο πάνω προσθήκες επειδή
χαρίζουν μια ευρύτητα στο όφελος
πέραν από έναν και μόνο τομέα.

Η πέμπτη προσθήκη αφορά στις
περιπτώσεις οικιστικών μονάδων
που έχουν ήδη χρησιμοποιηθεί για
σκοπούς του Κυπριακού Επενδυτικού
Προγράμματος και θα επαναχρησι-
μοποιηθούν στα πλαίσια του ίδιου
Προγράμματος. Προστέθηκε η πρό-
νοια η οποία προβλέπει ότι σε περί-
πτωση που ο αιτών έχει προβεί σε
επενδύσεις σε οικιστική/ές μονάδα/ες
στη βάση του κριτηρίου «Επενδύσεις
σε Ακίνητα, Αναπτύξεις και Έργα
Υποδομής», δεν απαιτείται να προβεί
σε αγορά άλλης μόνιμης ιδιόκτητης
κατοικίας στην Κυπριακή Δημοκρα-
τία, εάν τουλάχιστον μία από αυτές
τις οικιστικές μονάδες είναι αξίας
τουλάχιστον €500.000, νοουμένου
ότι οι συνολικές επενδύσεις, περι-
λαμβανομένης της ιδιόκτητης κα-
τοικίας, ανέρχονται τουλάχιστον
στα €2,5 εκατ. Η έκτη προσθήκη
αφορά στην αύξηση της περιόδου
διατήρησης των επενδύσεων από
τρία σε πέντε χρόνια από την ημε-
ρομηνία πολιτογράφησης. Καλό μέ-

τρο καθώς δεσμεύει τον επενδυτή
για μεγαλύτερη περίοδο και μειώνει
κάπως τις περιπτώσεις εκμετάλλευ-
σης του μέτρου.

Η έβδομη προσθήκη δίνει το δι-
καίωμα στο άτομο που αιτείται πο-
λιτογράφησης να αντικαταστήσει
την επένδυση που έχει πραγματο-
ποιήσει εντός της περιόδου των
πέντε ετών, νοουμένου ότι θα εξα-
σφαλίσει εκ των προτέρων έγκριση
από το Υπουργείο Οικονομικών. Καλό
μέτρο επειδή μπορεί να υπάρξουν
διάφοροι λόγοι γιατί να θέλει να πρά-
ξει κάτι τέτοιο. Η έβδομη τροποποί-
ηση αφορά στην πλήρη κατάργηση
της επένδυσης σε κρατικά ομόλογα
ως αποδεκτής επένδυσης στα πλαίσια
του Κυπριακού Επενδυτικού Προ-
γράμματος. Το μέτρο ήταν ενδεχο-
μένως αναγκαίο όταν ακόμα ήμασταν
εκτός αγορών. Τώρα δεν υπάρχει
αυτή η ανάγκη. Επιπλέον των πιο
πάνω, προτάθηκε η εισαγωγή των
ακόλουθων μέτρων έτσι ώστε να
υπάρχει καλύτερη λειτουργία, δια-
φάνεια και ασφάλεια του προγράμ-
ματος: Πρώτον, στις περιπτώσεις
που η επένδυση αφορά στην αγορά
ακινήτου ή ακινήτων όπως επίσης
και στις περιπτώσεις της μόνιμης
ιδιόκτητης κατοικίας θα απαιτείται: 

Πολεοδομική άδεια, στις περιπτώ-
σεις που προνοείται από τον Περί
Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο.

Πιστοποιητικό ολοκλήρωσης έρ-
γου υπογεγραμμένο από τον αρχι-
τέκτονα του έργου. Σε περίπτωση
υπό ανέγερση ακινήτου απαιτείται
η διατήρηση ποσού αντίστοιχο με
το 5% της αξίας σε ειδικό λογαριασμό
ή η έκδοση ισόποσης τραπεζικής εγ-
γύησης από τον πωλητή του ακινήτου
προς τον αγοραστή (Performance
BankGuarantee). Βεβαίωση από τον
ενυπόθηκο δανειστή προς όφελος
του οποίου το εν λόγω ακίνητο δυ-
νατόν να είναι υποθηκευμένο ότι

αναλαμβάνει να προβεί σε πλήρη
άρση της αντίστοιχης υποθήκης νο-
ουμένου ότι ο επενδυτής ή ο πωλητής
θα καταβάλουν στον δανειστή το
ποσό το οποίο θα αναγράφεται στην
εν λόγω βεβαίωση (bank waiver). 

Δεύτερο, ο αιτητής θα πρέπει να
είναι κάτοχος θεώρησης Schengen,
η οποία να είναι σε ισχύ, για να μπορεί
να υποβάλει αίτηση πολιτογράφησης. 

Τρίτο, αν ο αιτητής έχει υποβάλει
αίτηση για απόκτηση υπηκοότητας
σε οποιονδήποτε άλλο κράτος-μέλος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και έχει
απορριφθεί, δεν θα δικαιούται να
αποκτήσει την κυπριακή υπηκοότητα
στα πλαίσια του Κυπριακού Επεν-
δυτικού Προγράμματος. 

Τέταρτον, ο αιτητής θα πρέπει
να είναι κάτοχος άδειας παραμονής
στην Κυπριακή Δημοκρατία για πε-
ρίοδο έξι (6)μηνών τουλάχιστον, πριν
την πολιτογράφηση ως Κύπριος πο-
λίτης. Πέμπτο, για σκοπούς διαφά-
νειας και σωστής πληροφόρησης,
θα ετοιμάζεται Ετήσια Έκθεση Εφαρ-
μογή η οποία θα περιλαμβάνει τον
αριθμό των πολιτογραφήσεων, την
εθνικότητα των αιτητών και τον το-
μέα στον οποίο έγιναν οι επενδύσεις.
Τέλος, επαναβεβαιώθηκε η απαγό-
ρευση της διαφήμισης του Κυπριακού
Επενδυτικού Προγράμματος σε δη-
μόσιους χώρους και στο διαδίκτυο,
με ιδιαίτερη αυστηρότητα σε ό,τι
αφορά στην προβολή εικόνας του
κυπριακού διαβατηρίου και των συμ-
βόλων της Δημοκρατίας και της Ε.Ε.
Όπως πρέπει να είναι φανερό, όλα
τα σημεία αποτελούν βελτιώσεις σε
σχέση με προηγουμένως. Αν μπο-
ρούσα να κάνω μια παρατήρηση, θα
πρόσθετα τις βασικές αρχές των δι-
καιωμάτων των επενδυτών –και εν
δυνάμει υπηκόων– στις περιπτώσεις
που ο πωλητής αδυνατεί για τον
άλφα ή βήτα λόγο να τους παραδώσει
αυτά που αγόρασαν.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Ψάχνει ευκαιρίες και σε καλές τιμές
για να λύσει το στεγαστικό της πρό-
βλημα η κυβέρνηση, ώστε να μετα-
στεγάσει σε νέες εγκαταστάσεις
υπουργεία και υπηρεσίες. Η αναζή-
τηση γίνεται είτε μέσω των κτηρίων
τα οποία πέρασαν στα χαρτοφυλάκια
των τραπεζών έναντι ανταλλαγής
χρεών, είτε διεκδικώντας ακίνητα
της πρώην Συνεργατικής Τράπεζας.
Για την περίπτωση των ακινήτων
της πρώην Συνεργατικής, το θέμα

χειρίζεται τριμελής τεχνική επιτροπή,
η οποία στις 6 Μαΐου θα δώσει τις
τελικές εισηγήσεις της για το πώς
αυτά θα διατεθούν ενώπιον του
Υπουργικού Συμβουλίου. Έχει προ-
ηγηθεί η συλλογή των αιτημάτων
τόσο από Υπηρεσίες και Οργανι-
σμούς του ευρύτερου δημόσιου το-
μέα, ενώ πέραν των 170 αιτημάτων
από Δήμους και Κοινότητες υπο-
βλήθηκαν στο Υπουργείο Εσωτερι-
κών. Ανάμεσα στα αιτήματα ξεχω-
ρίζει αυτό του Υφυπουργείου Ναυ-
τιλίας, το οποίο φαίνεται να παίρνει
και τη συγκατάθεση της επιτροπής
και να μετακομίζει στην οδό Γλάδ-
στωνος στη Λεμεσό. Στο μεταξύ το
Υπουργείο Εσωτερικών με τα κτη-
ριακά προβλήματα που αντιμετω-
πίζει, έκλεισε το μάτι στο πρώην
κτήριο της FBME στη λεωφόρο Μα-

καρίου, ενώ το Υπουργείο Εργασίας
μετακινείται, σύμφωνα με πληρο-
φορίες, στο κτήριο της πρώην Λαϊκής
στην είσοδο της Λευκωσίας. Πρό-
κειται ουσιαστικά για ένα δούναι
και λαβείν κυβέρνησης και τραπεζών,
αφού ουσιαστικά η κυβέρνηση λύνει
το στεγαστικό της πρόβλημα και
από την άλλη οι τράπεζες ξεφορτώ-
νονται ακίνητα, τα οποία δεν κατά-
φερναν να πείσουν επίδοξους αγο-
ραστές να τα αγοράσουν.

Υπουργείο Εργασίας
Οι πληροφορίες της «Κ» αναφέ-

ρουν ότι το Υπουργείο Εργασίας
έχει εκδηλώσει ενδιαφέρον για το
παλαιό κτήριο της Λαϊκής Τράπεζας
στα φώτα του «Καλησπέρα» στην
είσοδο της Λευκωσίας και μάλλον
φαίνεται να κλειδώνει σε αυτό. Εν-

διαφέρον έχει εκφραστεί και για
άλλα κτήρια αναφέρει ο γενικός
διευθυντής του Υπουργείου Εργα-
σίας Χρίστος Μαληκκίδης, με το
Υπουργείο να βρίσκεται σε στάση
αναμονής για την απόφαση διά-
θεσης των κτηρίων. Εξάλλου, θε-
ωρείται λογική εξέλιξη η αναζήτηση
νέας στέγης για το Υπουργείο Ερ-
γασίας. Οι υφιστάμενες εγκατα-
στάσεις βρίσκονται επί της Λόρδου
Βύρωνος στη Λευκωσία, με το κτή-
ριο να είναι παλαιάς κατασκευής.
Συγκεκριμένα δεν διαθέτει αντι-
σεισμικό σχεδιασμό, ενώ στον υπό-
γειο χώρο του έχουν καταγραφεί
σοβαρά θέματα υγρασίας. Επιπλέον
είναι δεδομένο το πρόβλημα χώρου
που υπάρχει, επισημαίνει ο κ. Μα-
ληκκίδης και τονίζει ότι χρειάζεται
καλύτερος συντονισμός ώστε οι

υπηρεσίες του Υπουργείου να στε-
γάζονται καλύτερα. Στο μεταξύ μέ-
χρι την ανακοίνωση της απόφασης
και τη μεταστέγασή του, το επόμενο
διάστημα εντός Μαΐου και Ιουνίου,
προκηρύσσονται προσφορές για
επιδιορθώσεις και συντηρήσεις
που απαιτούνται να γίνουν στους
προβληματικούς χώρους του
Υπουργείου. 

Υφυπουργείο Ναυτιλίας
Με την ίδρυσή του το Υφυπουρ-

γείο Ναυτιλίας είχε στεγαστεί στις
εγκαταστάσεις του Τμήματος Εμ-
πορικής Ναυτιλίας, αν και ήταν
σαφές ότι ήταν προσωρινή λύση
μέχρι να βρεθεί το ακίνητο, το
οποίο θα ήταν καταλληλότερο για
τη λειτουργία ενός Υφυπουργείου.
Το ακίνητο βρέθηκε τελικά στην

οδό Γλάδστωνος στη Λεμεσό. Πρό-
κειται για κεντρικό σημείο της πό-
λης, η οποία θεωρείται ιδανική για
να εξυπηρετήσει τις ανάγκες του
Υφυπουργείου. Το κτήριο εντάσ-
σεται στο σύμπλεγμα κτηρίων OA-
SIS στο οποίο στεγαζόταν κατά-
στημα της συνεργατικής τράπεζας
και πλέον χρησιμοποιείται από την
Ελληνική Τράπεζα. 

Το σχετικό αίτημα είχε υποβλη-
θεί από τον Μάρτιο στην επιτροπή.
Η υφυπουργός Ναυτιλίας Νατάσα
Πηλείδου επισημαίνει ότι σε πε-
ρίπτωση που το αίτημά τους λάβει
το πράσινο φως, τότε θα ακολου-
θήσει διαδικασία αλλαγών και διαρ-
ρύθμισης στο κτήριο ώστε να μπο-
ρεί να ανταποκριθεί στις ανάγκες
του συνόλου του προσωπικού του
Υφυπουργείου. Αυτή την στιγμή,

το προσωπικό ανέρχεται στα 160
άτομα, ενώ προβλέπεται ότι ο αριθ-
μός αυτός θα αυξηθεί, αφού ήδη
έχει αποπαγοποιηθεί αριθμός θέ-
σεων, έτσι θεωρείται δεδομένο ότι
μελλοντικά το Υφυπουργείο θα
πρέπει να τύχει νέας ανάπτυξη. Ο
στόχος είναι μέχρι τέλος του 2019
να ολοκληρωθεί η μεταφορά, ανα-
φέρει σχετικά η κα Πηλείδου. 

Σε κτήριο της FBME το ΥΠΕΣ
Στη μεταστέγαση εγκαταστά-

σεων υπουργείων συγκαταλέγεται
και το Υπουργείο Εσωτερικών, αν
και δεν εντάσσεται στη διαδικασία
διάθεσης των ακινήτων της πρώην
Συνεργατικής. Είναι γνωστό ότι το
κτήριο της Αρχιγραμματείας, στο
οποίο στεγάζεται το Υπουργείο,
είχε κριθεί ακατάλληλο λόγω στα-
τικών προβλημάτων, διάβρωσης,
υγρασίας και φθοράς, ως εκ τούτου
η μεταστέγασή του ήταν επιβε-
βλημένη. Σύμφωνα με πληροφορίες
της «Κ» το Υπουργείο Εσωτερικών
μεταφέρεται στο παλιό κτήριο της
FBME, κοντά στο Hlilton στη λε-
ωφόρο Μακαρίου στη Λευκωσία.
Μετά τη μεταστέγαση του Υπουρ-
γείου, θα γίνει πλήρης αποκατά-
σταση του κτηρίου της Αρχιγραμ-
ματείας –πρόκειται για ένα ιστορικό
κτήριο της αγγλοκρατίας. Στόχος
είναι η αναπαλαίωσή του να ολο-
κληρωθεί μέχρι το 2021. Αυτή τη
στιγμή το Τμήμα Δημοσίων Έργων
αξιολογεί τις ανάγκες του κρατικού
αρχείου, ενώ θα ακολουθήσουν
μελέτες, προσφορές και διαδικασία
εκτέλεσης. Πληροφορίες αναφέ-
ρουν ότι και το Τμήμα Πολεοδομίας
μεταφέρεται στο πρώην εμπορικό
κέντρο Ορφανίδη στον Στρόβολο,
το οποίο έχει περάσει στο χαρτο-
φυλάκιο της Τράπεζας Κύπρου στο
πλαίσιο ανταλλαγής χρέους έναντι
ακινήτου.

Νέες Θέσεις Επαρχιακών Διευθυντών  

Για πλήρη απασχόληση: Λεμεσό, Πάφο

Περιγραφή θέσης εργασίας:

Θα έχει ως κύρια ευθύνη το συντονισμό και την επίβλεψη της ομαλής λειτουργίας του
επαρχιακού γραφείου, την εποπτεία του διοικητικού και γραφειακού προσωπικού, της
εύρυθμης λειτουργία του τομέα εκδηλώσεων οικονομικής ενίσχυσης (Fundraising),
εξεύρεσης πόρων και δημοσίων σχέσεων. Θα είναι επίσης υπεύθυνος/η για τη διατήρηση
της σωστής εικόνας του Συνδέσμου και τη χρηστή διοίκηση των οικονομικών πόρων της
Επαρχίας του/της.  

Απαραίτητα προσόντα και δεξιότητες:

• Πτυχίο αναγνωρισμένου πανεπιστήμιου στη Διοίκηση Επιχειρήσεων ή Κοινωνικών
Σπουδών ή Μάρκετινγκ ή/και Δημοσίων Σχέσεων ή άλλου συναφή κλάδου

• Άριστη γνώση της Ελληνικής και της Αγγλικής γλώσσας
• Άριστη γνώση Η/Υ (Microsoft Office) από αναγνωρισμένο φορέα
• Ηγετικές και Οργανωτικές ικανότητες 
• Άριστες επικοινωνιακές ικανότητες και διαπροσωπικές σχέσεις 
• Ανάληψη πρωτοβουλιών και δυνατότητα λήψης αποφάσεων
• Ικανότητες σε θέματα προβολής, δημοσίων σχέσεων, εξεύρεσης πόρων (fundraising)

και οργάνωσης εκδηλώσεων
• Γνώση σε θέματα οργάνωσης εθελοντών
• Τουλάχιστον πέντε χρόνια (5) εμπειρίας σε εποπτική θέση 
• Εμπειρία σε Μη-Κερδοσκοπικό Οργανισμό θα θεωρηθεί ως επιπρόσθετο προσόν

Μπορείτε να στείλετε το βιογραφικό σας μέχρι τις 17 Μαΐου 2019, με αντίγραφα των
πιστοποιητικών των ακαδημαϊκών και άλλων συναφών προσόντων στην ηλεκτρονική
διεύθυνση jobs@pasykaf.org, διευκρινίζοντας την επαρχία για την οποία ενδιαφέρεστε.

Κατόπιν λήξης της προθεσμίας, οι υποψήφιοι ενδέχεται να κληθούν σε εξέταση
(Reasoning Test) από το ‘Cyprus Examination Center’

Όλες οι αιτήσεις θα  θεωρηθούν άκρως εμπιστευτικές.

Η Κύπρος δεν θα μείνει ανεπηρέαστη από το πώς η Τεχνολογία
διαμορφώνει τις Τραπεζικές και Χρηματοοικονομικές Υπηρεσίες

Η τεχνολογία, δια μέσου της καινοτομίας, έχει την
δύναμη να εξελίξει και να αναδιοργανώσει τον τομέα των
χρηματοοικονομικών υπηρεσιών και η Κύπρος, όπως και
κάθε άλλη χώρα, δεν μπορεί να μείνει ανεπηρέαστη απ’
αυτές τις εξελίξεις. Στο σημείο λοιπόν όπου συναντιούνται
η οικονομία με την τεχνολογία δημιουργείται το φαινόμενο
Fintech, το οποίο επιταχύνει τον ρυθμό της αλλαγής με
αξιοσημείωτο τρόπο και αναδιαμορφώνει το status quo
της βιομηχανίας. Το FinTech είναι ένα σύνθετο οικοσύστημα
που αποτελείται από ρυθμιστικές αρχές και κυβερνήσεις,
επενδυτές, καταναλωτές και χρήστες, καθώς και ανα-
δυόμενες τεχνολογίες και εργαλεία.

Το επίκεντρο της διαταραχής
Οι νέες ψηφιακές τεχνολογίες προσθέτουν αξία στα

υφιστάμενα χρηματοπιστωτικά προϊόντα και στις υπηρεσίες.
Η τραπεζική εξυπηρέτηση των καταναλωτών και οι πλη-
ρωμές, που έχουν ήδη αρχίσει να επηρεάζονται από τις
εξελίξεις, θα είναι οι πιο εκτεθειμένες στο εγγύς μέλλον,
ακολουθούμενες από τις ασφάλειες και τη διαχείριση
των περιουσιακών στοιχείων.

Οι τράπεζες επιζητούν μια νέα ψηφιακή εμπειρία για
τους πελάτες τους και έχουν ήδη αρχίσει να εφαρμόζουν
ψηφιακές λύσεις, ενώ παράλληλα αναπτύσσουν νέες με-
θόδους για την προσέγγιση, την εμπλοκή και τη διατήρηση
των πελατών τους. Επιπρόσθετα, υιοθετούν νέες λύσεις
για να βελτιώσουν και να απλοποιήσουν τις λειτουργίες
τους, ώστε να επικεντρωθούν στην ανάπτυξη μιας βελ-
τιστοποιημένης πελατειακής εμπειρίας, συμπεριλαμβα-
νομένων όλων των καναλιών όπως η κινητή τηλεφωνία,
το διαδίκτυο κλπ.

Η μεταφορά των κεφαλαίων και οι πληρωμές πρέπει
να  έχουν σαν προτεραιότητά τους την ασφάλεια και την
ευκολία πληρωμής. Η ταχύτητα, η ασφάλεια και η ψη-
φιοποίηση θα είναι οι αυξανόμενες τάσεις για το οικοσύστημα
των πληρωμών. Η υιοθέτηση του κινητού smartphone
είναι ένας από τους παράγοντες για την αλλαγή των προ-
τύπων πληρωμής. Οι τελικοί χρήστες αναμένουν μια ολο-
κληρωμένη εμπειρία στον τραπεζικό τομέα και στον τομέα
των πληρωμών, καθιστώντας τα ψηφιακά πορτοφόλια το
“κλειδί” για την εμπειρία των χρηστών.

Οι ασφαλιστές αξιοποιούν τα δεδομένα και τα αναλυτικά
στοιχεία για να προσφέρουν εξατομικευμένες προτάσεις,
ενώ παράλληλα διαχειρίζονται προληπτικά τους κινδύνους.
Ο ασφαλιστικός τομέας χρησιμοποιεί μοντέλα κινδύνου
βάσει της χρήσης, αλλά και νέες μεθόδους για τη συλλογή
δεδομένων που σχετίζονται με τον κίνδυνο. Για παράδειγμα,
νέες προσεγγίσεις αναδύονται στην αγορά ασφάλισης

ζωής όπου η χρήση φορητών αντικειμένων για την πα-
ρακολούθηση του υγιεινού τρόπου ζωής μπορεί να
επιφέρει ανταμοιβές ή / και εκπτώσεις στους χρήστες.

Blockchain: μια τεχνολογία που έγινε ευρέως γνωστή
στον χώρο των ψηφιακών νομισμάτων (όπως το Bitcoin)
έχει την δυνατότητα να ξαναγράψει το βιβλίο των κανόνων
για τις χρηματοοικονομικές υπηρεσίες. Το Blockchain,
του οποίου το ιστορικό δεν είναι δυνατόν να τροποποιηθεί,
αντιπροσωπεύει το επόμενο εξελικτικό άλμα στην τε-
χνολογία βελτιστοποίησης των επιχειρησιακών διαδικασιών,
επιτρέποντας την ανταλλαγή δεδομένων μεταξύ των επι-
χειρήσεων που έχουν διαφορετικούς ή ανταγωνιστικούς
οικονομικούς στόχους. Η τεχνολογία Blockchain ενδε-
χομένως να επιφέρει σημαντικά οφέλη για τον χρημα-
τοοικονομικό τομέα, όπως τεράστια εξοικονόμηση κόστους
μέσω της χρήσης του σε λειτουργίες back-office. Επιπλέον,
θα επιφέρει μεγάλα οφέλη και στη διαφάνεια μεταξύ
των διαδικασιών και των συναλλαγών.

Υιοθέτηση προσέγγισης “πρώτα το κινητό”. Σύμφωνα
με τον Bill Gates, μέχρι το 2030, δύο  δισεκατομμύρια
νέοι πελάτες θα χρησιμοποιήσουν τα κινητά τους τηλέφωνα
για να αποθηκεύσουν, να δανείσουν και να κάνουν πλη-
ρωμές. Η υιοθέτηση μιας προσέγγισης όπου το κινητό
τηλέφωνο έρχεται πρώτο είναι το κλειδί για τη βελτίστο-
ποίηση της πελατειακής εμπειρίας. Οι παραδοσιακοί
πάροχοι υιοθετούν ολοένα και περισσότερο μια τέτοια
προσέγγιση για να προσελκύσουν τους καταναλωτές, π.χ.
σχεδιάζοντας τα προϊόντα και τις υπηρεσίες τους με στόχο
την ενίσχυση της εμπλοκής των πελατών μέσω κινητού
τηλεφώνου.

Συμπεράσματα
Η αναδιαμόρφωση του χρηματοοικονομικού κλάδου

είναι πλέον γεγονός και το FinTech πρωτοστατεί. Αναδια-
μορφώνει τον τρόπο με τον οποίο οι επιχειρήσεις και οι
καταναλωτές λειτουργούν, αλλάζοντας, το πόσο, πότε και
που παρέχονται τα χρηματοοικονομικά προϊόντα. Η επιτυχία
οφείλεται στη δυνατότητα βελτίστοποίησης της πελατειακής
εξατομικευμένης εμπειρίας και παράλληλα της ικανοποίησης
των μεταβαλλόμενων αναγκών των πελατών.

Δρ. Σωτήρης Προκοπίου
Διευθυντής
Συμβουλευτικές Υπηρεσίες Τεχνολογίας
και Ψηφιακής Μεταρρύθμισης PwC Κύπρου

Ψάχνει φθηνά ακίνητα η κυβέρνηση
Τα κτήρια των Μη Εξυπηρετούμενων Δανείων και του Συνεργατισμού λύνουν το στεγαστικό πρόβλημα κρατικών κτηρίων 

Στη Στροβόλου 
το ΥΠΑΜ
Τον προηγούμενο μήνα, και συγ-
κεκριμένα στις 19 Απριλίου, ολο-
κληρώθηκε και η μεταστέγαση
του Υπουργείου Άμυνας σε νέο
κτήριο επί της λεωφόρου Στρο-
βόλου και συστεγάζεται με το Γε-
νικό Επιτελείο της Εθνικής Φρου-
ράς. Η συστέγαση Υπουργείου
Άμυνας και ΓΕΕΦ αναμένεται ότι
θα έχει ως αποτέλεσμα τη μεί-
ωση της γραφειοκρατίας, του δι-
οικητικού κόστους και θα επιτρέ-
ψει τον καλύτερο συντονισμό
των υπηρεσιών και θα οδηγήσει
στη βελτίωση της διαδικασίας λή-
ψης αποφάσεων. Σημειώνεται
ότι το δε κτήριο στο οποίο στεγα-
ζόταν το ΓΕΕΦ αναμένεται ότι θα
αξιοποιηθεί για τις ανάγκες στέ-
γασης της Αστυνομίας.Στην οδό Γλάδστωνος στη Λεμεσό μετακομίζει το Υφυπουργείο Ναυτιλίας το οποίο στεγάζεται προσωρινά στις εγκα-

ταστάσεις του πρώην Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας.

������

Οι τελικές εισηγήσεις
για το πώς θα διατεθούν
τα ακίνητα της πρώην
Συνεργατικής τίθενται
ενώπιον του Υπουργι-
κού Συμβουλίου.
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Συνέντευξη στον ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ

Η καθυστέρηση εφαρμογήςτου συ-
στήματος υγείας επέτρεψε στον
τομέα να αναπτύξει κακές νοοτρο-
πίες εις βάρος της υγείας των πο-
λιτών, λέει στη συνέντευξή του
στην «Κ» ο εκπρόσωπος Τύπου της
Παγκύπριας Ομοσπονδίας Συνδέ-
σμων Πασχόντων και Φίλων
(ΠΟΣΠΦ) και πρόεδρος της Οργά-
νωσης Παραπληγικών Κύπρου
(ΟΠΑΚ) Δημήτρης Λαμπριανίδης.
Ο κ. Λαμπριανίδης αναφέρει, με-
ταξύ άλλων, ότι δεν έχει πεισθεί
πως είναι ικανοποιητικός ο αριθμός
των δωρεάν επισκέψεων που δι-
καιούται ο κάθε δικαιούχος στον
προσωπικό του ιατρό, ενώ παράλ-
ληλα σημειώνει πως δεν έχουν δει
πώς βασίστηκε επιστημονικά αυτή
η αλλαγή. 
–Βρισκόμαστε μια ανάσα πριν
από την εφαρμογή του ΓεΣΥ.
Ποια η ανάγκη η Κύπρος να απο-
κτήσει το δικό της Σύστημα
Υγείας;

–Αυτή η ανάγκη υπάρχει για να
εξυπηρετηθεί το ανθρώπινο δι-
καίωμα όλων των πολιτών για εύ-
κολη και άμεση πρόσβαση σε υπη-
ρεσίες υγείας ανεξαρτήτως οικο-
νομικής κατάστασης. Για να στα-
ματήσουμε να βλέπουμε συναν-
θρώπους μας να κάνουν εράνους
για να διαχειριστούν σοβαρά προ-
βλήματα υγείας. Και για να δοθεί
η δυνατότητα σε κάθε πολίτη να
έχει τον προσωπικό του ιατρό με
στόχο την πρόληψη μέσω της σχέ-
σης που θα υπάρχει μεταξύ ασθε-
νή-ιατρού και της άμεσης πρόσβα-
σης. Η προσφορά στους πολίτες
καλύτερης ποιότητας υπηρεσιών
υγείας θα αναβαθμίσει το βιοτικό
επίπεδο όλων των πολιτών και θα
συμβάλει στην πρόοδο της χώρας
μας σε κοινωνικό και οικονομικό
επίπεδο. Είμαστε η μόνη χώρα στην
Ε.Ε. χωρίς σύστημα υγείας.

–Θεωρείτε πως οι υπηρεσίες
του Συστήματος θα ανταποκρι-
θούν στις μεγάλες προσδοκίες
που υπάρχουν από τους Κύπρι-
ους ασθενείς;

–Ναι, όμως, θα χρειαστεί καιρός
μέχρι το σύστημα να λειτουργήσει
ομαλά λόγω της αντίδρασης από
διάφορους κύκλους εναντίον του,
κυρίως για οικονομικούς λόγους.
Θεωρώ ότι η καθυστέρηση στην
εφαρμογή συστήματος υγείας επέ-
τρεψε στον τομέα να αναπτύξει
κακές νοοτροπίες εις βάρος της
υγείας των πολιτών. Οι αντιδράσεις
από τη νυν ηγεσία του Παγκύπριου

Ιατρικού Συλλόγου έχει επηρεάσει
αρνητικά την ομαλή έναρξη της
υλοποίησης του Συστήματος, αφού
πολλοί ιατροί είναι διστακτικοί να
συμβληθούν με τοΓεΣΥ. Είναι, όμως,
ξεκάθαρο ότι οι περισσότεροι ιατροί
που θέλουν να προσφέρουν τις
υπηρεσίες τους σε όλους τους πο-
λίτες και να αναβαθμίσουν τις υπη-
ρεσίες υγείας στη χώρα μας θα συμ-
βληθούν σταδιακά. Επίσης, η δια-
χείριση από τους αρμόδιους των
προβλημάτων που θα παρουσια-
στούν θα καθορίσει και το βαθμό
ικανοποίησης των ασθενών.
–Είναι σε επαρκή ετοιμότητα
τα δημόσια νοσηλευτήρια να
ανταποκριθούν στις ανάγκες
που θα προκύψουν στο ΓεΣΥ; 

–Όχι στον επιθυμητό βαθμό,
όμως, ακόμη μία φορά φαίνεται ότι
σε αυτή τη χώρα πρέπει να αναγ-
καστούμε να υλοποιήσουμε κάτι
για να ξεκινήσει η υλοποίηση. Θα

έπρεπε τα νοσοκομεία μας να είχαν
εφαρμόσει τις απαραίτητες μεταρ-
ρυθμίσεις πριν από καιρό για να
λειτουργούν αυτόνομα και πιο απο-
δοτικά. Θεωρούμε σημαντικό οι ερ-
γαζόμενοι στα νοσοκομεία μας να
συνεργαστούν υπεύθυνα για την
αυτονόμηση των νοσοκομείων μας,
αλλά και την πιο αποδοτική λει-
τουργία τους. Διατηρούμε νοσοκο-
μεία που εργάζονται κυρίως μισή
μέρα, υπολειτουργούν σε μεγάλο
βαθμό, ενώ θα μπορούσαν να προ-
σφέρουν πολύ μεγαλύτερο όγκο
υπηρεσιών και να προσφέρουν δου-
λειά σε περισσότερους επαγγελμα-
τίες. Είναι πολύ σημαντικό ότι η
διοίκηση των νοσοκομείων μας
έχει ανατεθεί σε επαγγελματίες κά-
τω από τον Οργανισμό Κρατικών
Υπηρεσιών Υγείας (ΟΚΥπΥ). Ένα
βήμα που έπρεπε να γίνει πριν από
πολλά χρόνια, αφού ήταν λάθος να
αναμένουμε ένα Υπουργείο να μπο-
ρεί να κάνει διοίκηση νοσοκομείων.
Τώρα υπάρχει η ευκαιρία τα νοσο-
κομεία μας να εργαστούν πολύ πιο
αποδοτικά, αξιοποιώντας καλύτερα
το εργατικό δυναμικό και τις υπο-
δομές. Σε αυτό θα συμβάλει και η
ανακοίνωση του προέδρου της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας για επιπρό-
σθετο προϋπολογισμό φέτος για
αναβαθμίσεις σε εξοπλισμό.
–Προ εβδομάδων ο ΟΑΥ ανα-
κοίνωσε αναθεωρημένες προ-
τάσεις για τους προσωπικούς
ιατρούς. Πιστεύετε πως ο αριθ-
μός δωρεάν επισκέψεων των
ασθενών στους Π.Ι. που έθεσε
ο Οργανισμός ως «ταβάνι» είναι
ικανοποιητικός; 

–Όχι, δεν έχω πεισθεί ότι είναι
ικανοποιητικός, αφού δεν έχουμε
δει πού έχουν βασιστεί επιστημο-
νικά. Κατανοούμε, όμως, ότι αυτό
είναι κομμάτι της προσπάθειας να
ικανοποιήσουν τις ανησυχίες των
ιατρών από την κατάχρηση που
ίσως υπάρξει σε ένα σύστημα υγείας

που δεν θα υπάρχει κάποιος έλεγχος
στο όριο επισκέψεων και συμφω-
νούμε ότι πρέπει να υπάρχει προ-
στασία από την κατάχρηση. Το θέ-
μα είναι να προστατέψουμε τους
ασθενείς που θα χρειαστεί να επι-
σκεφτούν πολλές φορές τον ιατρό
τους δικαιολογημένα.
–Πώς αξιολογείτε το γεγονός
ότι πλέον ο Κύπριος πολίτης θα
μπορεί να προμηθεύεται τα φάρ-
μακά του από το φαρμακείο της
γειτονιάς με μόνο ένα ευρώ;

–Μια εξαιρετικά σημαντική εξέ-
λιξη που θα προσφέρει εύκολη και
φθηνή πρόσβαση στα φάρμακα σε
όλους τους πολίτες και θα εμπλέξει
με καλύτερο τρόπο τα φαρμακεία
της γειτονιάς στο δίκτυο υπηρεσιών
του συστήματος υγείας της χώρας.

Πρέπει να τονίσουμε ότι δεν πρέπει
να ανησυχούν οι πολίτες για τη
διάθεση γενόσημων φαρμάκων
αντί των πρωτοτύπων, αφού αυτά
έχουν ακριβώς τα ίδια συστατικά
με το πρωτότυπο φάρμακο και χρη-
σιμοποιούνται παγκόσμια μόλις
λήξει η πατέντα ενός πρωτότυπου
φαρμάκου. Αξίζει να αναφέρουμε
ότι στην Αμερική 9 στις 10 συνταγές
φαρμάκων περιέχουν γενόσημα
φάρμακα. Επίσης, πρέπει να ανα-
φέρουμε ότι το κίνημα ασθενών
έχει ιδιαίτερη έγνοια στα καινοτόμα
φάρμακα που πρέπει να διασφα-
λίσουμε και για αυτά εύκολη πρό-
σβαση σε όσους τα χρειάζονται.
–Διαπιστώνεταινα υπάρχει ένας
αρνητισμός κάθε φορά που κά-
ποιος πάροχος υγείας εκφράζει

πως τάσσεται υπέρ ενός πολυα-
σφαλιστικού Συστήματος Υγείας,
γιατί συμβαίνει αυτό; 

Αρχικά πρέπει να τονίσουμε ότι
οι εμπειρογνώμονες που ετοίμασαν
την έρευνα για εφαρμογή συστή-
ματος υγείας στη χώρα μας κατέ-
ληξαν στο συμπέρασμα ότι στην
Κύπρο το καλύτερο πλαίσιο είναι
το μονοασφαλιστικό. Οι αντιδρά-
σεις νιώθουμε ότι εξυπηρετούν πε-
ρισσότερο οικονομικά συμφέροντα
παρά την υγεία των πολιτών. Επί-
σης, είναι προκλητικό κάποιοι πά-
ροχοι υγείας να αρνούνται να συμ-
μορφωθούν με τη νομοθεσία που
ψηφίστηκε και να απαιτούν τρο-
ποποίησή της για να ικανοποιηθεί
η επιθυμία τους. Εμείς ανησυχούμε
ότι το πολυασφαλιστικό θα δημι-
ουργήσει ασθενείς δύο ταχυτήτων
και διακρίσεις μεταξύ ασθενών Γε-
ΣΥ και ιδιωτικών ασφαλειών. Χρει-
αζόμαστε ΓεΣΥπου θα εξυπηρετή-
σει την υγεία όλων των πολιτών
και την αξιοπρέπειά της χώρας συ-
νολικά. Με λιγότερα έσοδα μπο-
ρούμε να ζήσουμε σχεδόν όλοι μας,
ενώ με χαμηλού επιπέδου υπηρε-
σίες υγείας πολλοί συνάνθρωποι
μας θα χαθούν. Μεγάλο μερίδιο
ευθύνης βέβαια έχει το κράτος που
διαχρονικά καθυστέρησε να εφαρ-
μόσει σύστημα υγείας και επέτρεψε
να δημιουργηθούν στρεβλώσεις
στην αγορά υπηρεσιών υγείας.

Του ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ

Με εντατικούς ρυθμούς τρέχουν οι
διεργασίες για την εφαρμογή του
ΓεΣΥ την 1η Ιουνίου του 2019. Σε
τέσσερις εβδομάδες από σήμερα οι
δικαιούχοι θα έχουν πρόσβαση στην
πρωτοβάθμια φροντίδα υγείας του
Συστήματος και θα λαμβάνουν υπη-
ρεσίες από τον προσωπικό τους
ιατρό (Π.Ι.), από ειδικούς ιατρούς
(Ε.Ι.), από κλινικά εργαστήρια, από
διαγνωστικά κέντρα και από φαρ-
μακεία. Το άνοιγμα των καταλόγων

εγγραφής για τους ενήλικες δικαιού-
χους τη Μεγάλη Τετάρτη 24 Απριλίου
σηματοδότησε την έναρξη της με-
ταρρύθμισης, αφού πλέον οι πολίτες
άρχισαν να ενημερώνονται για το
πλαίσιο λειτουργίας του ΓεΣΥ και
τις υπηρεσίες που θα προσφέρονται.
Μέχρι στιγμής πέραν των 150.000
πολιτών έχουν ολοκληρώσει την εγ-
γραφή τους Σύστημα και επέλεξαν
τον προσωπικό τους ιατρό, ο οποίος
θα είναι ο πλοηγός του κάθε δικαιού-
χου στο ΓεΣΥ. Παράλληλα, ο αριθμός
των συμβεβλημένων Π.Ι. για ενήλικες
άρχισε να αυξάνεται κατακόρυφα

την τελευταία εβδομάδα, με τον Ορ-
γανισμό Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ)
να ανανεώνει διαρκώς τον κατάλογο
των Π.Ι. που έχουν ολοκληρώσει
την εγγραφή τους. Σύμφωνα με πλη-
ροφορίες της «Κ», μέχρι την Παρα-
σκευή (3 Μαΐου) είχαν ολοκληρώσει
την εγγραφή τους πέραν των 310
Π.Ι. για ενήλικες. Από εκεί και πέρα,
τη Δευτέρα 6 Μαΐου θα ξεκινήσει η
εγγραφή των παιδιών στο Σύστημα
και σε κατάλογο Π.Ι. με ειδικότητα
παιδίατρου. Νωρίς το πρωί της Δευ-
τέρας, λοιπόν, μέσω του καταλόγου
που θα αναρτηθεί στην ιστοσελίδα
του ΓεΣΥ (www.gesy.org.cy), οι γο-
νείς θα μπορούν να επιλέξουν τον
παιδίατρο επιλογής τους ανάμεσα
σε 65 Π.Ι. για παιδιά. Όπως είναι σε
θέση να γνωρίζει η «Κ», μέχρι στιγ-
μής έχουν ολοκληρώσει την εγγραφή
τους στο ΓεΣΥ περίπου 30 ιδιώτες
παιδίατροι, ενώ την περασμένη Πα-
ρασκευή έγιναν εντατικές προσπά-
θειες να ενταχθούν στο Σύστημα
και οι 35 παιδίατροι του Δημοσίου.
Όπως συμβαίνει και στην περίπτωση
των Π.Ι. για ενήλικες έτσι και στην
περίπτωση των Π.Ι. παιδιά, ο κατά-
λογος κάθε μέρα θα ανανεώνεται
και θα προστίθενται οι παιδίατροι
που ολοκληρώνουν τη διαδικασία
εγγραφής τους στο ΓεΣΥ. Σημειώνε-
ται δε, πως σε περίπτωση που ο γο-
νέας δεν είναι ευχαριστημένος για
οποιοδήποτε λόγο με τον παιδίατρο
που επέλεξε για το παιδί του έχει
τη δυνατότητα να τον αλλάζει κάθε
έξι μήνες. Ωστόσο, για τα παιδιά
που είναι ηλικίας μέχρι δύο ετών,

αυτό δεν ισχύσει, αφού οι γονείς θα
μπορούν να αλλάζουν των Π.Ι. των
παιδιών τους ανά πάσα στιγμή. 

Εγγραφή Παιδιών 
Διευκρινίζεταιπως όποιος πολίτης

είναι δικαιούχος του ΓεΣΥ τότε αυ-
τομάτως και το παιδί του θεωρείται
δικαιούχος, χωρίς να πρέπει να κα-
ταβάλλεται κάποια εισφορά για τη
συμμετοχή του όπως συμβαίνει με
τους ενήλικες εργαζόμενους και αυ-
τοεργοδοτούμενους. Σε Π.Ι. για παι-
διά θα πρέπει να εγγραφούν υπο-
χρεωτικά τα παιδιά που είναι κάτω
των 15 ετών, ενώ αυτά που είναι
από 15 μέχρι 18 ετών, έχουν τη δυ-
νατότητα να επιλέξουν αν θα εγ-
γραφούν σε Π.Ι. για παιδιά ή σε Π.Ι.
για ενήλικες. Η εγγραφή του παιδιού

στο ΓεΣΥ θα γίνεται με δύο τρόπους.
Είτε ο γονέας θα έχει τη δυνατότητα
να εγγράψει το παιδί στον παιδίατρο
ηλεκτρονικά μέσω της Πύλης Δι-
καιούχων στην ιστοσελίδα του ΟΑΥ,
είτε ο γονέας να επισκεφθεί τον
συμβεβλημένο παιδίατρο της επι-
λογής του και εκείνος να εγγράψει
το παιδί στον κατάλογο του.

Επίσκεψη στον παιδίατρο 
Η επίσκεψη στον παιδίατρο θα

γίνεται στο πλαίσιο των ωρών λει-
τουργίας που θα καθορίσει ο κάθε
γιατρός. Ο παιδίατρος θα ενημερώσει
όλους τους γονείς των παιδιών που
έχουν εγγραφεί σε αυτό για το ωρά-
ριο λειτουργίας του ιατρείου του,
ενώ το ωράριο θα είναι αναρτημένο
και στην ιστοσελίδα του ΓεΣΥ. Η

επίσκεψη του παιδιού στον Π.Ι. θα
γίνεταιδωρεάν μέχρι συγκεκριμένου
αριθμού επισκέψεων. Δηλαδή, ο γο-
νέας θα καλείται να καταβάλει το
ποσό των 15 ευρώ για κάθε επιπλέον
επίσκεψη στον Π.Ι., όταν θα υπερβεί
το όριο δωρεάν επισκέψεων που
έχει καθορίσει ο ΟΑΥ για κάθε ηλι-
κιακή ομάδα πολιτών. Το όριο δω-
ρεάν επισκέψεων στον Π.Ι. για κάθε
ηλικιακή ομάδα έχει καθοριστεί ως
εξής:

• 0 – 1 ετών – 10 επισκέψεις 
• 1 – 3 ετών – 8 επισκέψεις 
• 3 – 5 ετών – 7 επισκέψεις 
• 6 – 10 ετών – 4 επισκέψεις 
• 11 – 18 ετών – 3 επισκέψεις 
Σημειώνεται δε, πως σε ώρες που

δεν θα λειτουργεί το ιατρείο του ο
παιδίατρος, ο γονιός θα μπορεί να
παίρνει το παιδί του σε κέντρα εφη-
μερίας που θα στελεχώνονται από
παιδιάτρους. Εναλλακτικά, μεταξύ
8 μ.μ. και 8 π.μ. τις καθημερινές και
οποιαδήποτε ώρα τα Σαββατοκύ-
ριακα και τις δημόσιες αργίες, το
παιδί θα μπορεί να επισκεφθεί τον
δικό του Π.Ι. καταβάλλοντας, ωστό-
σο, το ποσό των 25 ευρώ, μετά από
συνεννόηση του γονέα με τον παι-
δίατρο. Σε αυτό το σημείο πρέπει
να ξεκαθαριστεί πως κάθε γονιός
θα έχει άμεση και πλήρη πρόσβαση
στα προσωπικά και ιατρικά δεδομένα
του παιδιού του μέσω του λογαρια-
σμού του στην Πύλη Δικαιούχων.

Προσφερόμενες υπηρεσίες
Ο παιδίατρος στο πλαίσιο του

ΓεΣΥ θα είναι αυτός που θα χορηγεί

στο παιδί όλα του τα εμβόλια σύμ-
φωνα με το Πρόγραμμα Εμβολια-
σμού που ισχύει, χωρίς πρόσθετη
χρέωση. Στις περιπτώσεις, όμως,
όπου χορηγείται εμβόλιο που δεν
περιλαμβάνεται στο Εθνικό Εμβο-
λιαστικό Σχήμα, ο παιδίατρος θα
χρεώνει κατά την κρίση του, όπως
γίνεται και σήμερα.

Επίσης, θα συνταγογραφεί όλα
τα απαραίτητα φάρμακα για τη θε-
ραπεία του παιδιού, τα οποία ο γο-
νέας θα μπορεί να προμηθεύεται
από οποιοδήποτε συμβεβλημένο
φαρμακείο. Στην περίπτωση που
ο παιδίατρος κρίνει ότι το παιδί
χρειάζεται ειδική εξέταση θα μπορεί
μέσω έκδοσης παραπεμπτικού να
παραπέμπει το παιδί σε ειδικό ιατρό
της επιλογής του γονέα (π.χ. δερ-
ματολόγο, ορθοπεδικό, οφθαλμία-
τρο). 

Κατά την επίσκεψη του παιδιού
στον ειδικό γιατρό ο γονέας θα
πρέπει να καταβάλει το ποσό των
6 ευρώ ως συμπληρωμή. Αν ο παι-
δίατρος παραπέμψει το παιδί για
διαγνωστική εξέταση σε ακτινολόγο
για MRI, αξονικό τομογράφο και
ακτινογραφία, τότε ο γονιός θα
πρέπει να καταβάλει 10 ευρώ συμ-
πληρωμή γι’ αυτές τις υπηρεσίες.
Όσον αφορά τις εργαστηριακές
εξετάσεις, ο γονιός θα πρέπει να
καταβάλει 1 ευρώ ανά εργαστη-
ριακή εξέταση ή για ομάδα εργα-
στηριακών εξετάσεων (η συνολική
μέγιστη δυνατή χρέωση ανά κα-
τηγορία εργαστηριακών εξετάσεων
είναι 10 ευρώ).

Από Δευτέρα και τα παιδιά στον xορό του ΓεΣΥ
Ανάμεσα σε 65 παιδιάτρους του ιδιωτικού και του δημόσιου τομέα θα έχουν τη δυνατότητα να επιλέξουν σε πρώτη φάση οι γονείς 

Σε Π.Ι. με ειδικότητα παιδίατρου θα πρέπει να εγγραφούν υποχρεωτικά τα
παιδιά κάτω των 15 ετών, ενώ από 15 μέχρι 18 ετών έχουν τη δυνατότητα να
επιλέξουν αν θα εγγραφούν σε Π.Ι. για παιδιά ή σε Π.Ι. για ενήλικες. 
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Ο γονιός θα καταβάλει
25 ευρώ για κάθε επί-
σκεψη στον παιδίατρο
κατά τα Σαββατοκύριακα
και τις αργίες.

Χρειαζόμαστε ΓεΣΥ
που να εξυπηρετεί
όλους τους πολίτες 
Θα χρειαστεί καιρός μέχρι το σύστημα να λειτουργήσει
ομαλά, λέει στη συνέντευξή του στην «Κ» ο Δ. Λαμπριανίδης

Θα έπρεπε τα νοσοκομεία μας να είχαν εφαρμόσει τις απαραίτητες μεταρρυθμίσεις πριν καιρό για να λειτουργούν
αυτόνομα και πιο αποδοτικά, τονίζει στη συνέντευξή του στην «Κ», ο εκπρόσωπος Τύπου της ΠΟΣΠΦ.

–Υπάρχει κάποια πρόνοια στη νο-
μοθεσία που να υποχρεώνει τα φαρ-
μακεία να διαθέτουν ράμπες στα
καταστήματά τους για πρόσβαση
των ΑμεΑ σε αυτά;
–Έχουμε ζητήσει να ενταχθεί τέ-
τοια πρόνοια και αναμένουμε την
απόφαση των βουλευτών μας.
Υπάρχει, όμως, άλλη νομοθεσία
που ρυθμίζει την προσβασιμότητα
στα κτίρια γενικά, και στα φαρμα-

κεία, η οποία δεν εφαρμόζεται σε
ικανοποιητικό βαθμό με ευθύνη
των τοπικών αρχών. Πρέπει να
τονίσουμε ότι η διάθεση προσβά-
σιμων υποδομών για ΑμεΑ ανα-
βαθμίζει την πρόσβαση και ασφά-
λεια σε όλους τους πολίτες και ει-
δικά σε όσους αντιμετωπίζουν
μειωμένη κινητικότητα, όπως ηλι-
κιωμένοι, υπέρβαρα άτομα και
έγκυες γυναίκες.
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«Είναι πολύ σημαντικό
ότι η διοίκηση των νοσο-
κομείων μας έχει ανατε-
θεί σε επαγγελματίες».

Προσβασιμότητα σημαίνει ασφάλεια
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Πριν από έναν μήνα το Υφυπουργείο
Τουρισμού είχε δώσει διαβεβαιώσεις
ότι προβαίνει σε όλες τις απαραίτητες
ενέργειες για την επαναπροκήρυξη
του διαγωνισμού για τη μαρίνα Πά-
φου. Σύμφωνα με νεότερη ενημέ-
ρωση, το Υφυπουργείο Τουρισμού
βρίσκεται επί του παρόντος στη φά-
ση διαμόρφωσης όρων για λήψη
υπηρεσιών εξειδικευμένων συμβού-
λων, οι οποίοι θεωρούνται απαραί-
τητοι ως προς τη βέλτιστη προκή-
ρυξη ενός πολυσύνθετου διαγωνι-
σμού τέτοιας εμβέλειας. Θα πρέπει
να θεωρείται δεδομένο ότι με τους
εξειδικευμένους συμβούλους γίνεται
προσπάθεια να αποφευχθούν λάθη,
τα οποία έγιναν στην προηγούμενη
διαδικασία, η οποία οδηγήθηκε τε-
λικά σε ναυάγιο. Είναι γεγονός ότι
πρώτη η Πάφος ξεκίνησε διαδικασίες
για δημιουργία μαρίνας. Δώδεκα
χρόνια έχουν περάσει από τότε που
δόθηκαν για πρώτη φορά οι προ-
σφορές για το έργο της μαρίνας Πά-
φου και έκτοτε η υπόθεση δεν έχει
τελεσφορήσει. «Η Πάφος ταλαιπω-
ρείται εδώ και χρόνια» αναφέρει
στην «Κ» ο δήμαρχος της πόλης Φαί-
δωνας Φαίδωνος. Στο μεταξύ, ενώ
η διαδικασία του διαγωνισμού για
τη μαρίνα Πάφου περνούσε από σα-
ράντα κύματα, η γειτονική Λεμεσός
έχει αποκτήσει τη δική της μαρίνα.
Σε εξέλιξη βρίσκονται, επίσης, οι
εργασίες για την κατασκευή της μα-
ρίνας Αγίας Νάπας, η οποία αναμέ-
νεται να παραδοθεί τον Ιούνιο. 

Οι αρχές της πόλης εκφράζουν
την ελπίδα ότι η νέα διαδικασία δεν
θα ακολουθήσει τον δρόμο των κα-
κών πρακτικών του παρελθόντος.
«Εάν το αρμόδιο Υπουργείο εργαστεί
σωστά και μεθοδικά, ευελπιστούμε
να ξεκινήσει η κατασκευή της μα-
ρίνας μέσα στο 2020», επισημαίνει
ο κ. Φαίδωνος. Θα πρέπει να σημει-

ωθεί ότι αν και είναι σε εξέλιξη κά-
ποια προσπάθεια για επανέναρξη
της διαδικασίας εντούτοις οι αρμό-
διες αρχές δεν είναι σε θέση να δώ-
σουν συγκεκριμένα χρονοδιαγράμ-
ματα.

Από το 2007
Η ιστορία της κατασκευής μαρί-

νας στην Πότιμα της Πάφου ξεκινά
το 2007 με την προκήρυξη σχετικού
διαγωνισμού. Στις 29 Ιουλίου του
2007 δόθηκαν τρεις προσφορές για
το έργο. Τρεις μήνες μετά ιδιώτες
σύμβουλοι του Υπουργείου Εμπορίου
εισηγούνται την κατακύρωση της
προσφοράς στην κοινοπραξία Po-
seidon Grand Marina of Paphos, με
την κατάταξη τεχνικής αξιολόγησης
(βαρύτητα επί του συνόλου 80%),

στην Poseidon Grand Marina με
βαθμολογία 94%, στη Cybarco και
άλλοι με βαθμολογία 74% και στην
Pafilia με 73%. Στη συνέχεια, η επι-
τροπή αξιολόγησης του Υπουργείου

Εμπορίου τροποποιεί την αξιολό-
γηση, ανεβάζοντας τα ποσοστά και
στις τρεις κοινοπραξίες – εταιρείες,
με την Poseidon να λαμβάνει 96%,
με τη Cybarco και άλλοι να λαμβά-
νουν 80% και με την Pafilia στο 74%.
Με βάση και τις οικονομικές προ-
τάσεις, με βαρύτητα επί του συνόλου
20%, το Υπουργείο Εμπορίου ανα-
κοινώνει στις 10/6/2008 την τελική
του απόφαση για κατακύρωση της
προσφοράς στην κοινοπραξία Cy-
barco και άλλοι. Ακολούθως, στις
27/07/2008, η κοινοπραξία Poseidon
καταχωρεί ιεραρχική προσφυγή
στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφο-
ρών (αρ. 47/2008), ενώ τέσσερις μή-
νες μετά, η Αναθεωρητική Αρχή
ανακοινώνει την απόφασή της σύμ-
φωνα με την οποία ακυρώνεται η

απόφαση του Υπουργείου Εμπορίου
και το έργο με σειρά προτεραιότητας
θα αναθετόταν στην κοινοπραξία
Poseidon.

Το έργο παγώνει και λόγω της οι-
κονομικής κρίσης που ακολούθησε
και επανέρχεται στην επιφάνεια το
2015 με την τελική απόφαση του
Ανωτάτου Δικαστηρίου, η οποία εκ-
δόθηκε στις 21/12/2015. Το Υπουρ-
γείο Εμπορίου στέλνει επιστολή
ανάθεσης πέντε μήνες μετά την
απόφαση του δικαστηρίου, στις
10/05/2016. Σύμφωνα με τη θέση
της κοινοπραξίας Poseidon, στις
13/05/2016 είχε ζητηθεί συνάντηση
με το Υπουργείο Εμπορίου για τη
συζήτηση του θέματος, ενώ η συ-
νάντηση έγινε στις 15/07/2016. Κατά
τη συνάντηση δόθηκε από το Υπουρ-

γείο τελεσίγραφο έξι μηνών για την
εξεύρεση χρηματοδότησης του έρ-
γου. Προέκυψε παράλληλα διαφωνία
στο γεγονός ότι το Υπουργείο ζη-
τούσε την εξασφάλιση χρηματοδό-
τησης του 60% του συνόλου του έρ-
γου και όχι μόνο των λιμενικών έρ-
γων όπως προβλεπόταν. Στη συνέ-
χεια το Υπουργείο Εμπορίου στις
28/11/2016 ζητάει διευκρινίσεις σε
ό,τι αφορά την επιστολή της Τρά-
πεζας, οι οποίες υποβάλλονται στις
31/1/2017. Όπως αναφέρει η εται-
ρεία, υποβάλλονται και επιστολές
απ’ όλους τους μετόχους της Κοι-
νοπραξίας ότι θα  αναλάβουν την
καταβολή των επιπλέον χρημάτων
εάν και εφόσον χρειαστούν.  Στις
6/3/2017 η Poseidon καλείται σε συ-
νάντηση στο Υπουργείο Εμπορίου,
κατά την οποία αμφισβητούνται εκ
νέου τα στοιχεία που υποβλήθηκαν
και ζητείται όπως προσκομιστούν
άλλες πηγές χρηματοδότησης με
καταληκτική ημερομηνία την 31η
Μαρτίου. Λίγες μέρες προηγουμένως
και συγκεκριμένα στις 28 Μαρτίου
2017 η εταιρεία αναφέρει ότι κατέ-
θεσε επιστολή δέσμευσης  χρημα-
τοδότησης ύψους 135 εκατ. ευρώ
από διεθνή επενδυτικό οίκο με έδρα
τα  Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα, ωστό-
σο, μέσα Απριλίου έλαβαν, επιστολή
με την οποία ανακοινώθηκε ότι δεν
ισχύει πλέον η ανάθεση  του έργου
στην  Κοινοπραξία. Στη συνέχεια,
τον Απρίλιο η εταιρεία Pafilia έλαβε
την εντολή κατάθεσης των σχετικών
δικαιολογητικών με προθεσμία μέχρι
την Οκτώβριο.  Τα στοιχεία δόθηκαν,
ωστόσο, είναι σαφές ότι η υπόθεση
δεν μπορεί να προχωρήσει μέχρι
την απόφαση του δικαστηρίου. Οι
ατέρμονες δικαστικές διαμάχες ήταν
η αιτία που οδήγησαν τον Οκτώβριο
του 2018 την εταιρεία Pafilia να απο-
συρθεί από τον διαγωνισμό για την
κατασκευή της μαρίνας και σε ορι-
στικό ναυάγιο της διαδικασίας.

Βάζουν μπρος για τη μαρίνα στην Πάφο
Ετοιμάζονται για νέο διαγωνισμό στο Υφυπουργείο Τουρισμού, ζητούν εξειδικευμένους συμβούλους για τη διαδικασία
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Οι ατέρμονες δικαστικές
διαμάχες οδήγησαν με-
τά από έντεκα χρόνια σε
απόσυρση της Pafilia
από τον διαγωνισμό και
σε οριστικό ναυάγιο της
διαδικασίας για την κα-
τασκευή της μαρίνας.

Η κατασκευή προβλήτας αποτελεί πάγιο και επίσημο αίτημα της περιοχής της Πάφου, ωστόσο, υπάρχουν ζητή-
ματα τα οποία πρέπει να επιλυθούν σε συνεργασία με το Τμήμα Αρχαιοτήτων. 

Δεν έχουν υποδομές
Η άφιξη του κρουαζιερόπλοιου στην Πά-
φο την περασμένη Δευτέρα στην Πάφο
πέρα από ικανοποίηση για τους τετρακό-
σιους τουρίστες που μετέφερε και οι
οποίοι επισκέφθηκαν για λίγες ώρες την
πόλη, ανέδειξε την απουσία βασικών
υποδομών για την αξιοποίηση και του
ναυτικού τουρισμού στην πόλη. Χαρακτη-
ριστικές ήταν οι εικόνες του πλοίου που
έδεσε ανοικτά του λιμενίσκου και τους
τουρίστες να μεταφέρονται με μικρά
σκάφη στην Κάτω Πάφο. Η κατασκευή
προβλήτας αποτελεί πάγιο και επίσημο
αίτημα της περιοχής, επισημαίνει ο δή-
μαρχος της Πάφου, ενώ φαίνεται να
υπάρχει και σχετικό κονδύλι πέραν του
ενός εκατ. ευρώ στον προϋπολογισμό
της Αρχής Λιμένων, για κατασκευή προ-
βλήτας σε σημείο πίσω από το κάστρο.
Ωστόσο, στο σημείο βρίσκεται το αρχαίο
λιμάνι και καθώς πρόκειται για αρχαιολο-
γικό χώρο είναι σαφές ότι υπάρχουν θέ-
ματα, τα οποία θα πρέπει να επιλυθούν
σε συνεργασία με το Τμήμα Αρχαιοτήτων. 
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Η κύρια αγορά κρατήσεων για την
Ελλάδα τον Μάρτιο παραμένει η
γερμανική, σύμφωνα με το Ινστι-
τούτο του Συνδέσμου Ελληνικών
Τουριστικών Επιχειρήσεων (ΙΝ-
ΣΕΤΕ) και την επεξεργασία που
έκανε στα στοιχεία της Trivago.

Η ιταλική αγορά βρέθηκε στη
δεύτερη θέση και στην τρίτη θέση
έπεσε η αγορά του Ηνωμένου Βα-
σιλείου. Στην τέταρτη θέση βρέ-
θηκε η αμερικανική αγορά και
στην πέμπτη υποχώρησε η αγορά
της Γαλλίας. Σε σύγκριση με τον
Μάρτιο του 2018, Γερμανία, ΗΠΑ
και Γαλλία διατήρησαν τη θέση
τους στο top 5 των χωρών, η Ιταλία
κινήθηκε ανοδικά ενώ το Ην. Βα-
σίλειο πτωτικά.

Για τη γερμανική αγορά τον
Μάρτιο του 2019 στην πρώτη θέση
προτίμησης των από εκεί προερ-
χόμενων ταξιδιωτών διατηρήθηκε
η Αθήνα, στη δεύτερη η Θεσσα-
λονίκη και στην τρίτη θέση τα Φη-
ρά. Στην τέταρτη θέση για τους
Γερμανούς ανέβηκε το Ηράκλειο
και στην πέμπτη θέση η Οία. Μία
θέση έχασε η πόλη της Ρόδου, που
βρέθηκε στην έκτη, και στην έβδο-
μη θέση ανέβηκε η Μύκονος. Πτω-
τικά κινήθηκαν τα Χανιά και το
Φηροστεφάνι, που βρέθηκαν στην
όγδοη και ένατη θέση αντίστοιχα.
Η δεκάδα συμπληρώνεται με το
Ρέθυμνο.

Για τους Βρετανούς, στην πρώ-
τη θέση προτίμησής τους διατη-
ρείται η Αθήνα από την αρχή του
έτους. Αμετάβλητες διατηρήθη-
καν και οι θέσεις 2-4, σε σύγκριση
με τον Φεβρουάριο του 2018. Ει-
δικότερα, στη δεύτερη θέση τα
Φηρά, στην τρίτη η Θεσσαλονίκη
και στην τέταρτη το Φηροστε-
φάνι. Στην πέμπτη θέση εμφα-
νίζεται η Οία. Στην έκτη θέση
ανέβηκε το Ηράκλειο και στην
έβδομη υποχώρησε η Χώρα της
Μυκόνου. Για πρώτη φορά το
2019 εμφανίζεται το Ημεροβίγλι
ως προορισμός της βρετανικής

αγοράς το 2019. Η δεκάδα συμ-
πληρώνεται με τις πόλεις της Ρό-
δου και της Κερκύρας. Εκτός top
10 βρέθηκαν τα Χανιά και το Ρέ-
θυμνο.

Οι τιμές των ελληνικών ξενο-
δοχείων, σύμφωνα με τα στοιχεία
της Trivago, κινούνται πτωτικά
στους περισσότερους προορι-
σμούς (με εξαίρεση τη Μύκονο,
τη Σαντορίνη, τα Δωδεκάνησα
και τη Χαλκιδική) και παραμέ-
νουν σε ανταγωνιστικά επίπεδα,
συγκρινόμενες με τις τιμές των
ξενοδοχειακών μονάδων αντί-
στοιχων προορισμών του εξω-
τερικού.

Γερμανική πρωτοκαθεδρία
και τον Μάρτιο για κρατήσεις
διακοπών στην Ελλάδα
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Η ιταλική αγορά βρέ-
θηκε στη δεύτερη θέ-
ση και στην τρίτη έπε-
σε η αγορά του Ηνω-
μένου Βασιλείου.

Στην πρώτη θέση προτίμησης
των Γερμανών είναι η Αθήνα.
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Του ΒΑΓΓΕΛΗ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Αλλη μια αρνητική πρωτιά της
χώρας διεθνώς. Αξιολόγηση των
χρεώσεων πρόσβασης στο Δια-
δίκτυο μέσω κινητού διεθνώς,
εμφανίζει τη χώρα μας ως μία
από τις πιο ακριβές του πλανή-
τη.

Συγκεκριμένα, η αξιολόγηση
που έκανε η βρετανική εταιρεία
Cable (cable.cuk) εμφανίζει την
Ελλάδα ως την 7η πιο ακριβή χώ-
ρα μεταξύ 230 χωρών του πλα-
νήτη.

Η βρετανική εταιρεία αναφέρει
ότι 1 GB πληροφορίας που φτάνει
στο κινητό μας χρεώνεται κατά
μέσον όρο 32,71 δολ. ΗΠΑ, δη-
λαδή περίπου 28,93 ευρώ. Η εται-
ρεία αναφέρει ακόμη ότι ο μέσος
παγκόσμιος όρος χρεώσεων για
την ίδια υπηρεσία κυμαίνεται
στα 8,53 δολ. (περίπου 7,5 ευρώ).
Με άλλα λόγια, οι χρεώσεις στην
Ελλάδα είναι 4πλάσιες του παγ-
κόσμιου μέσου όρου. Πιο ακριβή
χώρα είναι η Ζιμπάμπουε με τη
χρέωση του 1 GB πληροφορίας
στο κινητό να φτάνει κατά μέσον
όρο τα 75,20 δολ. (66,00 ευρώ).
Η πιο φθηνή χώρα είναι η Ινδία
με μέση χρέωση 0,26 δολ. (0,22
ευρώ).

Οι χρεώσεις είναι σε ονομαστι-
κές τιμές και δεν συμπεριλαμβά-
νουν την αγοραστική δύναμη του
κάθε καταναλωτή ή/και νοικοκυ-
ριού. Η βρετανική εταιρεία το μό-
νο που έκανε ήταν να εισέλθει
στους δικτυακούς τόπους των τη-
λεπικοινωνιακών παρόχων ανά
τον κόσμο, να συλλέξει τις χρε-
ώσεις και με βάση την ισοτιμία
τοπικού νομίσματος και δολαρίου,
να τις εκφράσει σε δολάρια ΗΠΑ.
Με βάση δε τον χάρτη που κα-
τήρτισε στο τέλος, η Ελλάδα είναι

από τις λίγες «κόκκινες» χώρες
του πλανήτη, δηλαδή τις πιο ακρι-
βές, μαζί με τη Ζιμπάμπουε, την
Ισημερινή Γουινέα και άλλες εξω-
τικές χώρες του Ειρηνικού και
του Ινδικού ωκεανού. Το μόνο
ενθαρρυντικό είναι ότι ψηλά με
βάση τη συγκεκριμένη αξιολό-

γηση κατατάσσονται και άλλες
ευρωπαϊκές χώρες, όπως η Κύπρος
και η Πορτογαλία. Στην Κύπρο η
μέση χρέωση ανέρχεται σε 20,75
δολ. (17,91 ευρώ) και κατατάσ-
σεται στην 18η πιο ακριβή χώρα
του πλανήτη. Στην Πορτογαλία
κατά μέσον όρο 1 GB πληροφο-
ρίας κοστίζει 13,98 δολ. (12,37
ευρώ) και κατατάσσεται στην 36η
θέση.

Για την αξιολόγηση των χρε-
ώσεων στην Ελλάδα, η Cable –
όπως η ίδια αναφέρει– αξιολόγησε
15 πακέτα κινητής από την Ελ-
λάδα. Τα πακέτα αυτά περιέλαβαν
ως πιο χαμηλή χρέωση τα 2,37
δολ. (2,08 ευρώ) για 1 GB πληρο-

φορίας και ως πιο ακριβή χρέωση
τα 106,85 ευρώ (93,72 ευρώ). Η
αξιολόγηση των πακέτων πραγ-
ματοποιήθηκε στις 8 Νοεμβρίου
2018 και την ίδια περίπου περίοδο
αξιολογήθηκαν από την Cable
περίπου 6.313 πακέτα σε ολόκλη-
ρο τον πλανήτη.

Είναι η τρίτη κατά σειράν ανε-
ξάρτητη αξιολόγηση που παρου-
σιάζει υψηλές τις χρεώσεις των
εταιρειών κινητής τηλεφωνίας
στην Ελλάδα. Εχουν προηγηθεί
αντίστοιχες μελέτες της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής, αλλά και του
ΟΟΣΑ που παρουσιάζουν την Ελ-
λάδα να συγκαταλέγεται μεταξύ
των πιο ακριβών χωρών στη συγ-
κεκριμένη ζώνη χωρών. Μάλιστα,
οι υψηλές χρεώσεις των ελληνι-
κών επιχειρήσεων εστιάζονται
κυρίως στις υπηρεσίες Internet
και όχι στις άλλες υπηρεσίες (π.χ.
φωνής). 

Εκεί φαίνεται ότι αντιμετωπί-
ζουν σημαντικό ανταγωνισμό
από τις υπηρεσίες φωνής μέσω
Διαδικτύου (Whatsapp, Viber
κ.λπ.) και φαίνεται ότι καταβάλ-
λεται συστηματική προσπάθεια
διατήρησης της πελατειακής βά-
σης. Αυτό επιτυγχάνεται εφαρ-
μόζοντας χαμηλές χρεώσεις στις
υπηρεσίες φωνής και ακριβές στη
χρήση δεδομένων.

Πάντως, οι εταιρείες κινητής
στην Ελλάδα, όπως επίσης και η
Ενωση Εταιρειών Κινητής Τηλε-
φωνίας (ΕΕΚΤ), στο παρελθόν
έχουν υποστηρίξει ότι οι χρεώσεις
τους δεν είναι πιο ακριβές σε σχέ-
ση με τις άλλες χώρες του ΟΟΣΑ
ή/και της Ε.Ε. Επισημαίνουν δε,
ότι οι πραγματικές χρεώσεις δεν
έχουν καμία σχέση με τις ονομα-
στικές που περιέχονται στους
ιστότοπους που διατηρούν οι
ίδιες.
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Σφιγμένα είναι τα χείλη των επι-
χειρηματιών της χώρας σχετικά με
την πορεία των επιχειρήσεών τους
τη χρονιά που διανύουμε. Οι επι-
χειρηματίες αναγνωρίζουν βελτίωση
του επιχειρηματικού κλίματος τους
τελευταίους μήνες, αλλά παραμέ-
νουν ιδιαίτερα επιφυλακτικοί καθώς,
όπως σημειώνουν, υπάρχει σωρεία
αβεβαιοτήτων που χαρακτηρίζει
τη φετινή πορεία των επιχειρήσεών
τους. Τέτοιου είδους αβεβαιότητες
έχουν να κάνουν με το ρευστό πο-
λιτικό σκηνικό, την ασθενική ανά-
καμψη της αγοραστικής δύναμης
των Ελλήνων, την αργή επάνοδο
των καταθέσεων στις τράπεζες, την
υψηλή φορολογία, την αστάθεια
του διεθνούς περιβάλλοντος κ.ά.

Τα παραπάνω προκύπτουν από
τις οικονομικές καταστάσεις του
2018 των εισηγμένων επιχειρήσεων
στο Χ.Α., που ανακοινώνονται αυτή
την περίοδο και περιέχουν τις εκτι-
μήσεις για τη φετινή χρονιά. Με
δεδομένο μάλιστα ότι έχουν «τρέξει»
σχεδόν οι τρεις-τέσσερις μήνες από
τους δώδεκα, γίνεται φανερό ότι οι
διοικήσεις των εισηγμένων διακα-
τέχονται από έντονο σκεπτικισμό
μέχρι και συγκρατημένη αισιοδοξία.
Και επειδή οι εκτιμήσεις αυτές απευ-
θύνονται στους μετόχους, και άρα
προστίθεται ένας τόνος μεγαλύτε-
ρης αισιοδοξία, αναγνωρίζεται ότι
και το 2019 θα είναι μια αρκετά
αβέβαιη περίοδος για τις ελληνικές
επιχειρήσεις. 

Λίγες είναι οι εισηγμένες επιχει-
ρήσεις που εκφράζονται με συγ-
κρατημένη αισιοδοξία για το μέλλον.
Τέτοιου είδους εταιρείες είναι κυρίως
εκείνες που ασχολούνται με τα ακί-
νητα («Εθνική Πανγαία») ή έχουν
αποκτήσει πλέον σαφή εξαγωγικό
προσανατολισμό (όμιλοι Viohalco,
ΓΕΚ Τέρνα κ.ά.). Ωστόσο, ακόμη
και αυτοί εκφράζουν ανησυχίες,
καθώς βλέπουν να επιστρέφουν οι
πολιτικές προστατευτισμού αλλά
και οι εκτιμήσεις για υποχώρηση
της ανάπτυξης της παγκόσμιας οι-

κονομίας τη χρονιά που διανύου-
με.

«Το αυξημένο επίπεδο προστα-
τευτισμού σε χώρες που μέχρι πρό-
σφατα ήταν αφοσιωμένες στην
ελεύθερη αγορά και το ελεύθερο
εμπόριο, έχει αυξήσει το επίπεδο
της αβεβαιότητας στην αγορά»,
αναφέρει η διοίκηση της Cenergy,
του όμιλου Viohalco. Πρόσφατα το
αμερικανικό υπουργείο Εμπορίου
έθεσε δασμούς της τάξης του 10%
επί της τιμής των πωλούμενων προ-
ϊόντων, επηρεάζοντας τις από δω
και στο εξής πωλήσεις της θυγα-
τρικής του ομίλου Cenergy, «Σω-
ληνουργεία Κορίνθου». Η τελευταία
προμηθεύει μεγάλους κατασκευα-
στές αγωγών σχιστολιθικού πετρε-
λαίου στις ΗΠΑ και πέρυσι σημαν-
τική άνοδος των εσόδων του ομίλου
προήλθε από την αμερικανική αγο-
ρά. Πάντως, η διοίκηση της εται-
ρείας, έχοντας μεγάλες συμβασιο-
ποιημένες παραδόσεις, κάνει λόγο
για «συγκρατημένα αισιόδοξη» πο-
ρεία εντός του 2019. 

Αντίστοιχη στάση τηρεί και η
διοίκηση της ΓΕΚ Τέρνα. Η τελευ-
ταία, καθώς η εταιρεία έχει αναλάβει

σημαντικά έργα στην εγχώρια αγο-
ρά (π.χ. αεροδρόμιο στο Καστέλλι),
ανησυχεί για τις πολιτικές διεργα-
σίες οι οποίες φέτος είναι έντονες.
«Οι πολιτικές εξελίξεις που γίνονται
αιτία λήψης σημαντικών αποφά-
σεων, ιδιαίτερα σε προεκλογικές
περιόδους, ενδέχεται να επηρεά-
σουν αρνητικά τη λειτουργία της
αγοράς και να προκαλέσουν καθυ-
στερήσεις στην υλοποίηση του
επενδυτικού προγράμματος στην
Ελλάδα», αναφέρει η διοίκηση της
επιχείρησης στις οικονομικές κα-
ταστάσεις του 2018. Για τον λόγο
αυτό η εταιρεία επικεντρώνεται
στην περαιτέρω επέκταση στο εξω-
τερικό. Πρόσφατα ανακοίνωσε τη
συμφωνία εξαγοράς ενεργειακής
υποδομής (αιολικό πάρκο) στις ΗΠΑ,
αντί 310 εκατ. δολ. (περίπου 275
εκατ. ευρώ), που θα ολοκληρωθεί
μέχρι το τέλος του έτους. 

Το Brexit
Τα «Πλαστικά Θράκης» από την

άλλη πλευρά ανησυχούν για τις
εξελίξεις στην Ε.Ε. και την πιθανή
άτακτη έξοδο της Βρετανίας από
την Ενωση (Brexit). Η βιομηχανία,

έχοντας την πιο σημαντική μονάδα
παραγωγής του ομίλου στη Σκωτία
(Don & Low), η οποία αποφέρει τα
2/3 των εσόδων της (συνθετικά
υφάσματα), ανησυχεί για το επι-
κείμενο Brexit. 

«Η αβεβαιότητα που υφίσταται
στο ευρύτερο μακροοικονομικό
και χρηματοοικονομικό πλαίσιο
και το ευμετάβλητο επιχειρηματικό
περιβάλλον κυρίως στην Ευρώπη,
καθώς επίσης και οι επιπτώσεις
από το ενδεχόμενο αποχώρησης
του Η.Β. από την Ε.Ε., συνιστούν
παράγοντες κινδύνου, οι οποίοι
δεν επιτρέπουν ασφαλείς εκτιμή-
σεις και τους οποίους ο όμιλος αξιο-
λογεί διαρκώς», αναφέρεται στις
οικονομικές καταστάσεις. «Ειδικά
σε σχέση με το Brexit», συνεχίζει,
«στην παρούσα φάση δεν μπορεί
να εκτιμηθεί με σαφήνεια η επί-
δραση που θα είχε στις χρηματο-
οικονομικές καταστάσεις του ομί-
λου». 

To πολιτικό περιβάλλον
Οι συνήθεις λόγοι ωστόσο σκε-

πτικισμού των επιχειρηματιών της
χώρας έχουν να κάνουν με το εγ-

χώριο μακροοικονομικό και πολι-
τικό περιβάλλον. 

Αυτό γίνεται ιδιαίτερα ορατό
στις εκτιμήσεις των εγχώριων τρα-
πεζών, για την πορεία τους μέσα
στο 2019, οι οποίες βασίζονται
αποκλειστικά σε δύο παραδοχές:
τη διαχείριση των κόκκινων δα-
νείων και την πορεία της οικονο-
μίας στο σύνολό της. 

Η πορεία της τελευταίας, σύμ-
φωνα με τις τράπεζες, είναι γεμάτη
«κόκκινες σημαίες», όπως είναι η
υπέρμετρη φορολόγηση, η μείωση
της χρηματοδότησης του ιδιωτικού
τομέα, οι καθυστερήσεις στις διαρ-
θρωτικές μεταρρυθμίσεις, το πρό-
γραμμα ιδιωτικοποιήσεων κ.ά. Η
ΕΤΕ μάλιστα κάνει λόγο για προ-
οπτικές ανάπτυξης της οικονομίας,
των επιχειρήσεων και του εισοδή-
ματος των νοικοκυριών μέσα στο
2019 που «ενέχουν ένα σημαντικό
βαθμό αβεβαιότητας». Η διοίκηση
της ΕΤΕ επισημαίνει ακόμα ότι πα-
ρά την αύξηση των άμεσων ξένων
επενδύσεων τα δύο τελευταία χρό-
νια, η χώρα υστερεί σε σχέση με
άλλες χώρες που εξήλθαν αντίστοι-
χων προγραμμάτων προσαρμογής
των οικονομιών τους.

Η μόνη ίσως εισηγμένη εταιρεία
που εμφανίζεται βέβαιη για ανά-
πτυξη το 2019 είναι η «Εθνική Παν-
γαία». Η διοίκησή της κάνει σαφώς
λόγο για «μείωση της αβεβαιότη-
τας», «ανάκαμψη της οικονομίας»
και «βελτιούμενη δημοσιονομική
αξιοπιστία». 

Τα παραπάνω προκάλεσαν την
ενεργοποίηση του επενδυτικού
ενδιαφέροντος αναφορικά με την
ελληνική αγορά εμπορικών ακινή-
των, γεγονός που αναμένεται να
συνεχιστεί και το 2019 και συνε-
πώς, ο κύκλος εργασιών του ομίλου
το 2019 «αναμένεται να παρουσιά-
σει περαιτέρω αύξηση». 

Η βεβαιότητα ωστόσο αυτή απο-
τελεί την εξαίρεση στον κανόνα
των αβεβαιοτήτων που εκφράζουν
οι περισσότερες διοικήσεις των ει-
σηγμένων επιχειρήσεων στο Χρη-
ματιστήριο Αθηνών.

7η ακριβότερη διεθνώς η Ελλάδα  
στο Internet μέσω κινητού  
Ερευνα της βρετανικής εταιρείας Cable σε 230 χώρες
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Οι χρεώσεις 
για 1 GB πληροφορία 
στη χώρα μας είναι
4πλάσιες του παγκό-
σμιου μέσου όρου.

Επιφυλακτικοί οι επιχειρηματίες παρά τη βελτίωση του κλίματος

Οι συνήθεις λόγοι σκεπτικισμού των επιχειρηματιών της χώρας έχουν να κάνουν με το εγχώριο μακροοικονομικό και
πολιτικό περιβάλλον.

Ακόμη και επιχειρήσεις
που θεωρητικά δεν έχουν
σχέση με τον δημόσιο το-
μέα και διαθέτουν ευρύ πε-
λατολόγιο, παραμένουν
επιφυλακτικές. Μια τέτοια
επιχείρηση είναι η Πλαίσιο
Computers, η διοίκηση της
οποίας χαρακτηρίζει τις
εκτιμήσεις της για ανάπτυ-
ξη μέσα στη χρονιά «επι-
φυλακτικά αισιόδοξες». Η
εταιρεία αναφέρει ότι πα-
ρά τις σχετικά θετικές επι-
δόσεις το 2018, η συνολική
χρηματοδότηση της οικονο-
μίας πέρυσι υποχώρησε (-
1,2%), ενώ αν σε αυτό προ-
στεθεί η ενδεχόμενη συγ-
κράτηση του ρυθμού μεγέ-
θυνσης των εξαγωγών, ο
περιορισμός της τουριστι-
κής ανάκαμψης και οι δια-
κυμάνσεις της διεθνούς οι-
κονομίας, θα απαιτηθούν
ισχυρές προσπάθειες (ξέ-
νες επενδύσεις, ιδιωτικο-
ποιήσεις κ.λπ.) για την τρο-
φοδότηση της ανάπτυξης
της εγχώριας αγοράς. Στο
ίδιο μήκος κύματος βρίσκε-
ται και Σιδηρεμπορική Μα-
κεδονίας (ΣΙΔΜΑ). Η εται-
ρεία, καθώς εξαρτάται από
την πορεία των μεγάλων
δημόσιων έργων, δίνει με-
γάλη σημασία στον εκλογι-
κό χαρακτήρα της χρονιάς
που διανύουμε. «Παρά τις
ευνοϊκές προβλέψεις»,
αναφέρει η διοίκησή της,
«παραμένει μια σειρά από
κινδύνους και αβεβαιότη-
τες, τόσο στο εσωτερικό
της χώρας όσο και εξωγε-
νείς, που ενδέχεται να
επηρεάσουν αρνητικά το
οικονομικό περιβάλλον στο
επόμενο διάστημα».

Η ανάκαμψη
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Στο υψηλότερο σημείο από τον Ιού-
νιο του 2000 «σκαρφάλωσε» ο δεί-
κτης PMI (δείκτης υπευθύνων προ-
μηθειών) τον Απρίλιο 2019, φα-
νερώνοντας σημαντική ανάκαμψη
αλλά και προοπτική στον κλάδο
της μεταποίησης.

Συγκεκριμένα, ο δείκτης, τον
οποίο καταρτίζει η IHS Markit,
διαμορφώθηκε στις 56,6 μονάδες
τον Απρίλιο του 2019, έναντι 54,7
μονάδων τον Μάρτιο του 2019.

Η άνοδος αυτή του δείκτη οφεί-
λεται στην ταχεία αύξηση των νέ-
ων παραγγελιών τόσο από το εξω-
τερικό όσο και το εσωτερικό, γε-
γονός που, με τη σειρά του, οδηγεί
σε αύξηση της απασχόλησης και
σε μείωση των αποθεμάτων.

Ενα ακόμη θετικό στοιχείο είναι
ότι οι ελληνικές μεταποιητικές
επιχειρήσεις διέθεσαν τα προϊόντα
τους σε αυξημένες τιμές, ένδειξη
του ότι, σε σημαντικό βαθμό πλέ-
ον, έχουν καθιερωθεί σε αρκετές
ξένες αγορές και έχουν σταθερούς
πελάτες.

Σύμφωνα, λοιπόν, με την IHS
Markit, οι νέες εργασίες των ελ-
ληνικών μεταποιητικών επιχει-
ρήσεων αυξήθηκαν ραγδαία τον
Απρίλιο και με τον ταχύτερο ρυθ-
μό που έχει καταγραφεί από τον
Φεβρουάριο του 2018, με τις νέες
παραγγελίες να προέρχονται από
καινούργιους και υφιστάμενους
πελάτες.

Ως αποτέλεσμα της ενίσχυσης
των νέων παραγγελιών, οι επιχει-
ρήσεις του κλάδου αύξησαν ση-
μαντικά τον αριθμό εργαζομένων
τους. 

Ο ρυθμός δημιουργίας θέσεων
εργασίας αυξήθηκε καταγράφον-
τας ιστορικό υψηλό κατ’ αναλογίαν
με τις αυξημένες απαιτήσεις πα-
ραγωγής και τις προσπάθειες εξα-
σφάλισης έγκαιρης παράδοσης

των παραγγελιών.
Η συνεχής άνοδος των νέων ερ-

γασιών και η μεγαλύτερη ζήτηση
από τους πελάτες του εσωτερικού
και του εξωτερικού συνέβαλαν
στο να καταγραφεί ο μεγαλύτερος,
από τον Ιούλιο του 2012, βαθμός
αισιοδοξίας ως προς την αύξηση
της μελλοντικής παραγωγής.

Ο ρυθμός αύξησης των τιμών
εισροών (των πρώτων υλών που
χρησιμοποιούνται για την παρα-
γωγή) εξασθένησε τον Απρίλιο,
ενώ ήταν ασθενέστερος από την
τάση που καταγράφεται στην
ιστορία της έρευνας. Εντούτοις,

οι εταιρείες του μεταποιητικού
τομέα ανέβασαν τις τιμές των πα-
ραγόμενων προϊόντων τους με
τον ταχύτερο ρυθμό που έχει κα-
ταγραφεί από τον περασμένο Σε-
πτέμβριο.

«Τον Απρίλιο, οι Ελληνες κα-
τασκευαστές εξακολούθησαν να
παρουσιάζουν ενδείξεις ανάκαμ-
ψης από την κρίση, καθώς κατέ-
γραψαν ραγδαία βελτίωση των
λειτουργικών συνθηκών. 

Η ζήτηση των πελατών του
εξωτερικού δεν παρουσίασε εν-
δείξεις ύφεσης, καθώς οι νέες πα-
ραγγελίες εξαγωγών αυξήθηκαν
με τον εντονότερο ρυθμό που
έχει καταγραφεί σε διάστημα
τριών μηνών», επεσήμανε η Σιάν
Τζόουνς, οικονομολόγος της IHS
Markit.

Στα υψηλότερα επίπεδα 
των τελευταίων 18 ετών 
ο δείκτης PMI τον Απρίλιο

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Σπεύδει η κυβέρνηση να ανακοι-
νώσει τις προεκλογικές παροχές
την ερχόμενη εβδομάδα, ίσως και
τη Δευτέρα, σε μια προσπάθεια
να αναβαθμίσει το φιλολαϊκό της
προφίλ και ταυτόχρονα να επι-
σκιάσει το θέμα Πολάκη, που έρ-
χεται στη Βουλή, την ίδια μέρα,
με πρόταση μορφής της Νέας Δη-
μοκρατίας.

Ο κ. Τσίπρας έχει προαναγγείλει
ότι θα μετατρέψει την πρόταση
μομφής κατά του κ. Πολάκη σε
ψήφο εμπιστοσύνης προς την κυ-
βέρνηση και προφανώς σκοπεύει
να ενισχύσει τη θέση του στη συ-
ζήτηση αυτή ανακοινώνοντας τις
παροχές. Το περιεχόμενό τους θα
οριστικοποιηθεί σε συνάντησή
του αύριο με τον υπουργό Οικο-
νομικών Ευκλείδη Τσακαλώτο,
όπως είπε ο τελευταίος χθες σε
ομιλία του στα Γιάννενα. Εχουμε
σχεδόν καταλήξει, είπε, για το
μέγεθος του διαθέσιμου δημοσιο-
νομικού χώρου και τα μέτρα, και
στη συνάντηση θα εξειδικευθούν,
αφού προσδιοριστούν και ιεραρ-
χηθούν οι ανάγκες. Μάλιστα, ο
κ. Τσακαλώτος έδωσε το μέτρο
της κυβερνητικής «γενναιοδω-
ρίας», όταν είπε, απαντώντας σε
ερώτηση του ακροατηρίου για το
πότε θα ανακάμψει η αγορά: «Και
ακόμη δεν είδατε αυτά που θα
ανακοινώσουμε!».

Προπομπό της παροχολογίας
θα αποτελέσει η ρύθμιση για τις
120 δόσεις, για την οποία ο υπουρ-
γός Οικονομικών ανακοίνωσε ότι
θα κατατεθεί αύριο ή τη Δευτέρα
και θα αφορά τόσο την εφορία όσο
και τα ασφαλιστικά ταμεία.

Δεν είναι ακόμη σαφές σε τι
βαθμό υπάρχει συνεννόηση για
τις παροχές με τους θεσμούς, οι
οποίοι έρχονται επίσης τη Δευτέρα
στην Αθήνα για τρεις μέρες, στο
πλαίσιο της τρίτης μεταμνημονια-
κής αξιολόγησης.

Η κυβέρνηση πάντως, μέσω του
Προγράμματος Σταθερότητας, που
υπέβαλε στην Κομισιόν, στο πλαί-
σιο των υποχρεώσεων του λεγό-
μενου Ευρωπαϊκού Εξαμήνου,
προσδιόρισε ευρύτατο «δημοσιο-
νομικό χώρο».

Συγκεκριμένα, το πρόγραμμα
προβλέπει υπέρβαση του στόχου
του πρωτογενούς πλεονάσματος
για 3,5% του ΑΕΠ κατά 0,6% του
ΑΕΠ (περίπου 1,2 δισ. ευρώ) φέτος,
κατά 0,4% του ΑΕΠ (800 εκατ.
ευρώ περίπου) το 2020, κατά 0,6%

του ΑΕΠ (1,2 δισ. ευρώ) το 2021
και κατά 1,1% του ΑΕΠ (2,2 δισ.
ευρώ) το 2022. Αθροιστικά, το
ποσό φτάνει τα 5,5 δισ. ευρώ (βλ.
πίνακα).

Τα θηριώδη, όμως, αυτά υπερ-
πλεονάσματα, που επιτρέπουν
στην κυβέρνηση να στρώσει το
προεκλογικό χαλί, συμβαδίζουν
με προβλέψεις για μείωση δαπανών
ακόμη και σε ευαίσθητους τομείς,
όπως η υγεία και η παιδεία. Σε πί-
νακα που παραθέτει το πρόγραμμα
προβλέπεται ότι οι δαπάνες της
γενικής κυβέρνησης θα μειωθούν
συνολικά από το 47,3% του ΑΕΠ
το 2017 στο 42,5% του ΑΕΠ το
2022 και στα επιμέρους οι δαπάνες
για την παιδεία θα μειωθούν από
3,9% του ΑΕΠ στο 3,5% του ΑΕΠ,
αυτές για την υγεία από το 5,2%

του ΑΕΠ στο 4,7% του ΑΕΠ και
για την κοινωνική προστασία από
το 19,4% στο 17,4% του ΑΕΠ.

Η κυβέρνηση δεν θίγει στο πρό-
γραμμα το θέμα του αφορολογή-
του, για το οποίο έχει δηλώσει
την πρόθεσή της να μην το μει-
ώσει. Επ’ αυτού ο κ. Τσακαλώτος
είπε χθες ότι θα παρουσιάσει την
πρότασή της «τη σωστή ώρα». Το
πρόγραμμα περιορίζεται να ανα-
φέρει ότι ο «πρόσθετος δημοσιο-
νομικός χώρος που φτάνει το 1,1%
του ΑΕΠ το 2022 θα χρησιμοποι-
ηθεί για την εφαρμογή δημοσιο-
νομικών μέτρων που υποστηρί-
ζουν την ανάπτυξη και προστα-
τεύουν τους πλέον ευάλωτους».
Πάντως, μόνο η κατάργηση του
αφορολογήτου έχει κόστος 1,92
δισ. ευρώ, ενώ η συζητούμενη
13η σύνταξη 550 εκατ. ευρώ.

Σύμφωνα με τις προδιαγραφές
της Ε.Ε., το πρόγραμμα παραθέτει
δύο σενάρια, το ένα χωρίς αλλαγή
πολιτικής και το άλλο «με ενσω-
ματωμένες παρεμβάσεις». Αυτές,
όπως επισημαίνεται, θα είναι στον
φορολογικό τομέα «για τη σταδια-
κή μείωση του φορολογικού βά-
ρους, με πλήρη σεβασμό των με-
σοπρόθεσμων δημοσιονομικών
δεσμεύσεων». Πάντως, οι παρεμ-
βάσεις που φαίνονται είναι μικρές,
μόνο 0,1% του ΑΕΠ (200 εκατ. ευ-
ρώ) φέτος και 0,4% του ΑΕΠ (800
εκατ. ευρώ) το 2020.

Το πρόγραμμα προβλέπει ρυθ-
μούς ανάπτυξης 2,3% φέτος και
το 2020, 2,1% το 2021, 2% το 2022
και 1,9% το 2023. Το Ελληνικό Δη-
μοσιονομικό Συμβούλιο, το οποίο
αξιολόγησε το πρόγραμμα, ανα-
φέρει ότι οι στόχοι είναι αισιόδοξοι,
αν και εφικτοί.

Δεν υπάρχουν λεφτά για υγεία,
παιδεία από το υπερπλεόνασμα
Μείωση δαπανών προβλέπει το Πρόγραμμα Σταθερότητας της κυβέρνησης
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Σημαντική ανάκαμψη,
αλλά και προοπτική
στον κλάδο της μετα-
ποίησης δείχνουν 
τα τελευταία στοιχεία.

Ανοίγει ο δρόμος για την αποπληρωμή
δανείων 3,9 δισ. ευρώ προς το ΔΝΤ
Της ανταποκρίτριάς μας 
στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ
ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ

Το αίτημα για άμεση αποπληρωμή
των 3,9 δισ. ευρώ που οφείλει η
Ελλάδα προς το Διεθνές Νομι-
σματικό Ταμείο έθεσε και επισή-
μως χθες ο αναπληρωτής υπουρ-
γός Οικονομικών Γιώργος Χου-
λιαράκης στους ομολόγους του,
κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης
του διοικητικού συμβουλίου του
Ευρωπαϊκού Μηχανισμού Στήρι-
ξης (ΕΜΣ).

Καμία χώρα δεν εξέφρασε κά-
ποια αντίρρηση στο αίτημα αυτό,
παρά τις πληροφορίες των προ-
ηγούμενων ημερών που ήθελαν
τη Φινλανδία και κυρίως τη Γερ-
μανία να είναι αρνητικές στην
πρόταση αυτή. Οι παραπάνω χώ-
ρες είχαν εκφράσει την επιθυμία
τους το ΔΝΤ να παραμείνει ιδι-
αίτερα αναμεμειγμένο στη μετα-
μνημονιακή επιτήρηση της Ελ-
λάδας και θεωρούσαν πως μια
πρόωρη αποπληρωμή μπορεί να
είχε το αντίθετο αποτέλεσμα.

Ομως, καθώς η αποπληρωμή
δανείων ύψους 3,9 δισ. δεν είναι
το συνολικό χρέος προς το ΔΝΤ
αλλά ένα μέρος των 9,4 δισ. που
οφείλει η Ελλάδα προς τον διεθνή
οργανισμό, αυτό που έγινε σαφές
είναι ότι ακόμη και αν γίνει δεκτό
το ελληνικό αίτημα, το ΔΝΤ θα
παραμείνει ενεργό στην επιτή-
ρηση. Η τελική έγκριση αναμέ-
νεται το επόμενο διάστημα, αφού
πρέπει πρώτα οι θεσμοί να εξε-
τάσουν το αίτημα και στη συνέ-
χεια να πάρει το πράσινο φως
από το Eurogroup και τα εθνικά
κοινοβούλια, που κάθε φορά κα-
λούνται να πάρουν τέτοιου είδους
αποφάσεις.

Το αίτημα αυτό είχε γίνει δεκτό
και για τις άλλες χώρες που βρί-
σκονταν σε πρόγραμμα, όπως η
Πορτογαλία και η Ιρλανδία. Η
αποπληρωμή του δανείου είναι
προς το συμφέρον της Ελλάδας,
καθώς έχει ιδιαίτερα υψηλά επι-
τόκιο, ύψους 5,1%, υψηλότερο
και από αυτό που πλέον αντλεί η

Ελλάδα από τις αγορές. Επίσης
χθες το διοικητικό συμβούλιο του
Ευρωπαϊκού Μηχανισμού Στήρι-
ξης αποφάσισε την εκταμίευση
των 973,4 εκατ. ευρώ στην Ελλά-
δα, στο πλαίσιο της σταδιακής
εφαρμογής των μέτρων ελάφρυν-
σης του χρέους.

Τα χρήματα αυτά αναμένεται
να φτάσουν στα ελληνικά ταμεία
τα επόμενα εικοσιτετράωρα. Το
ποσό του σχεδόν ενός δισεκα-
τομμυρίου προκύπτει από τρεις
πηγές:

Πρώτον, την επιστροφή του
επιπρόσθετου επιτοκίου 2% που
πλήρωνε η Ελλάδα και αφορούσε
μέρος των δανείων (11 δισ. ευρώ)

από το δεύτερο μνημόνιο του
2012, ύψους 103 εκατ. ευρώ.

Δεύτερον, την αναστολή της
επιβολής του επιπρόσθετου επι-
τοκίου 2% ύψους 226 εκατ. και,
τρίτον, 664,42 εκατ. ευρώ από
τα κέρδη των ελληνικών ομολό-
γων που έχουν στην κατοχή τους
οι κεντρικές τράπεζες των κρα-
τών-μελών.

«Αυτή η απόφαση είναι ιδιαί-
τερα σημαντική για τον EFSF/
ESM, καθώς έχουμε εκταμιεύσει
πάνω από 200 δισ. ευρώ στην Ελ-
λάδα. Η συνέχιση στον δρόμο
των μεταρρυθμίσεων θα ενισχύ-
σει την ανάπτυξη της χώρας, της
οικονομίας της, και θα επιτρέψει
ευκολότερα την αποπληρωμή
των δανείων της», δήλωσε χθες
ο επικεφαλής του θεσμού, Κλάους
Ρέγκλινγκ.

Ο ίδιος τόνισε ότι η επιστροφή
των κερδών των κεντρικών τρα-
πεζών είναι δωρεάν μεταφορά
χρημάτων και όχι δάνεια.
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Καμία χώρα δεν ήταν
αντίθετη στο αίτημα
της ελληνικής
κυβέρνησης.

Το διοικητικό συμβούλιο του Ευρωπαϊκού Μηχανισμού Στήριξης αποφά-
σισε την εκταμίευση των 973,4 εκατ. ευρώ στην Ελλάδα.

®

www.mesimvria.com
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Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Φρένο πάτησαν οι τράπεζες
στους πλειστηριασμούς ακινή-
των τον Μάρτιο, εν μέσω της
διαπραγμάτευσης κυβέρνησης
και θεσμών για την προστασία
της πρώτης κατοικίας, ενώ η ίδια
τάση καταγράφεται και τον Απρί-
λιο, εν αναμονή της ενεργοποί-
ησης της πλατφόρμας. Σύμφωνα
με στοιχεία της AXIA Research,
τον Μάρτιο πραγματοποιήθηκαν
1.790 πλειστηριασμοί, κατά 55%
λιγότεροι σε σχέση με τον Φε-
βρουάριο, ενώ ακόμη λιγότεροι
είναι οι πλειστηριασμοί που
πραγματοποιήθηκαν έως και τις
19 Απριλίου, οι οποίοι δεν ξεπέ-
ρασαν τους 800.

Οπως επισημαίνει η AXIA Re-
search, ο ρυθμός διενέργειας
πλειστηριασμών ακινήτων έχει
ομαλοποιηθεί το πρώτο τρίμηνο
του 2019 σε σχέση με το αντί-
στοιχο τρίμηνο πέρυσι, αλλά σε
κάθε περίπτωση οι τράπεζες θα
πρέπει να επιταχύνουν τους ρυθ-
μούς, προκειμένου να επιτύχουν
τον ετήσιο στόχο για τη διενέρ-
γεια 25.000-30.000 πλειστηρια-
σμών έως τα τέλη του 2019. Σύμ-
φωνα με τα σχετικά στοιχεία, το
πρώτο τρίμηνο του έτους πραγ-
ματοποιήθηκαν 6.416 πλειστη-
ριασμοί ακινήτων, αριθμός δη-
λαδή τετραπλάσιος σε σχέση με
το πρώτο τρίμηνο του 2018, όταν
ακόμη η ηλεκτρονική πλατφόρμα
e-auction ήταν στο αρχικό στάδιο
λειτουργίας της.

Ωστόσο, οι πλειστηριασμοί
του πρώτου τριμήνου είναι αι-
σθητά λιγότεροι από αυτούς του
τελευταίου τριμήνου του 2018,
διάστημα κατά το οποίο πραγ-
ματοποιήθηκαν 9.613 πλειστη-
ριασμοί ακινήτων. Δηλαδή οι
πλειστηριασμοί ακινήτων μει-
ώθηκαν κατά 33% το πρώτο τρί-
μηνο σε σχέση με το τελευταίο
τρίμηνο του 2018. 

Βασική αιτία είναι το γεγονός
ότι οι τράπεζες ανέκρουσαν πρύ-
μναν στο πλαίσιο της διαπραγ-
μάτευσης για την πρώτη κατοι-
κία. 

Για τον Απρίλιο έχει προγραμ-
ματιστεί να γίνουν 1.491 πλει-

στηριασμοί ακινήτων μέσω της
πλατφόρμας e-auction, ενώ έως
και τον Νοέμβριο προγραμματί-
ζονται άλλοι 5.688.

Οι τράπεζες συνεχίζουν την
πολιτική να αγοράζουν οι ίδιες
τα ακίνητα που βγάζουν στον
πλειστηριασμό, σε μια προσπά-
θεια να πιέσουν τους δανειολή-
πτες που έχουν τη δυνατότητα
να ρυθμίσουν τα δάνειά τους. 

Σύμφωνα, ωστόσο, με τα στοι-

χεία του πρώτου τριμήνου, ο
αριθμός των πλειστηριασμών
που ματαιώθηκαν ύστερα από
συνεννόηση του οφειλέτη με
την τράπεζα είναι περιορισμένος
και δεν ξεπέρασε τις 100 περι-
πτώσεις, έναντι 140 το τελευταίο
τρίμηνο του έτους.

Σημαντικός είναι, βέβαια, ο
αριθμός των πλειστηριασμών
που αναβλήθηκαν και ο οποίος
διαμορφώθηκε στο πρώτο τρί-
μηνο στους 1.756 έναντι 2.290
το τελευταίο τρίμηνο του 2018.
Αν και η βασική αιτία για την
αναβολή των πλειστηριασμών
είναι η αμφισβήτηση της τιμής
εκκίνησης του πλειστηριασμού
από τον οφειλέτη, κάποιες από
τις αναβολές ενδέχεται να οδη-
γήσουν και σε διευθέτηση, χωρίς
όμως να υπάρχουν σοβαρές εν-
δείξεις ότι τελικά το μέτρο των
πλειστηριασμών έχει λειτουρ-
γήσει μέχρι σήμερα αποτελε-
σματικά στην προσπάθεια των
τραπεζών να υποχρεώσουν τους
στρατηγικούς κακοπληρωτές να
ρυθμίσουν τις οφειλές τους. Η
πρακτική αμφισβήτησης της τι-
μής ως μεθόδου για να αποφευχ-
θεί ο πλειστηριασμός έχει λάβει
ανησυχητικές διαστάσεις, καθώς,
σύμφωνα με τις τράπεζες, το
30% των αναβολών οφείλεται
σε αυτή την τακτική.

Με δεδομένο άλλωστε ότι το
2019 είναι χρονιά τριπλών εκλο-
γών και οι πλειστηριασμοί ανα-
στέλλονται για μία εβδομάδα
πριν και μία εβδομάδα μετά την
κάθε εκλογική διαδικασία, εκτι-
μάται ότι ο στόχος για φέτος δύ-
σκολα θα επιτευχθεί. Υπενθυμί-
ζεται ότι ο πρώτος γύρος των
δημοτικών και περιφερειακών
εκλογών θα διεξαχθεί ταυτόχρο-
να στις 26 Μαΐου και ο δεύτερος
γύρος για τις αυτοδιοικητικές
εκλογές έχει οριστεί για τις 2
Ιουνίου 2019. 

Ο χρόνος διενέργειας των βου-
λευτικών εκλογών δεν έχει ορι-
στικοποιηθεί, αλλά είτε είναι τον
Οκτώβριο είτε νωρίτερα θα απο-
τελέσει άλλη μία «νεκρή» περίο-
δο, μετά τον Αύγουστο, που ού-
τως ή άλλως δεν πραγματοποι-
ούνται πλειστηριασμοί.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Θρησκευτική προσήλωση στη λίστα
αγορών που έχουν καταρτίσει ήδη
από το σπίτι, πριν δηλαδή διαβούν
την πόρτα του σούπερ μάρκετ, επι-
δεικνύει πλέον η πλειονότητα των
ελληνικών νοικοκυριών. Η αποφυγή
των λεγόμενων παρορμητικών αγο-
ρών, τάση που εμφανίστηκε στα
χρόνια της βαθιάς κρίσης και είχε
ως αποτέλεσμα τα μικρά καλάθια
να πάρουν τη θέση των πάλαι ποτέ
ξεχειλισμένων καροτσιών στα τα-
μεία του σούπερ μάρκετ, αποτελεί
πλέον μόνιμο χαρακτηριστικό του
Ελληνα καταναλωτή. Αφενός διότι

το εισόδημά του, παρά την περί-
φημη έξοδο από τα μνημόνια, πα-
ραμένει κατά βάση στάσιμο και
αφετέρου διότι πλέον συνειδητο-
ποίησε τη δύναμη της ενισχυμένης
καταναλωτικής συνείδησης.

Σύμφωνα, λοιπόν, με την τελευ-
ταία έρευνα για την καταναλωτική
συμπεριφορά που πραγματοποίησε
το Εργαστήριο Μάρκετινγκ του Οι-
κονομικού Πανεπιστημίου Αθηνών
και παρουσιάζει σήμερα η «Καθη-
μερινή» της Κυριακής, το 93% των
ερωτηθέντων δηλώνει ότι έχει προ-

αποφασίσει ποια είδη θα αγοράσει
πριν πάει στο σούπερ μάρκετ. Την
επιστημονική ευθύνη για την έρευ-
να είχε ο διευθυντής του εργαστη-
ρίου καθηγητής κ. Γιώργος Μπάλ-
τας.

Αλλες σημαντικές αλλαγές που
επέφερε η κρίση στην αγοραστική
συμπεριφορά και παρατηρούνται
μέχρι και σήμερα, είναι ότι το 72,4%
συγκρίνει τιμές σε προϊόντα και
καταστήματα, γεγονός που μετα-
φράζεται σε περιορισμό της πιστό-
τητας προς συγκεκριμένες μάρκες

αγαθών και αλυσίδες οργανωμένου
λιανεμπορίου τροφίμων. 

Το τελευταίο αποτυπώνεται και
με συγκεκριμένα ποσοστά στην
έρευνα: πάνω από τους μισούς, το
51,3%, ψωνίζουν σε περισσότερα
από ένα σούπερ μάρκετ, ενώ στα-
θερό, σε μία επιλογή, είναι το 48,7%
των ερωτηθέντων. Επιπλέον, το
49% αποφασίζει εντός του σούπερ
μάρκετ ποια μάρκα θα αγοράσει,
συγκρίνοντας τις επιλογές που του
δίνει και οι οποίες συνήθως σχετί-
ζονται τα τελευταία χρόνια με τις

προσφορές και εν γένει τις προ-
ωθητικές ενέργειες που μεταφρά-
ζονται σε μειωμένες τιμές.

Αλλες αλλαγές που επέφερε η
κρίση στην καταναλωτική συμπε-
ριφορά των Ελλήνων είναι ότι αγο-
ράζουν πλέον λιγότερα προϊόντα
–την απάντηση αυτή έδωσε το
40,4% των ερωτηθέντων– ή φτά-
νουν να περιορίζονται στα απολύτως
απαραίτητα (37,6%). Το 31,4% δή-
λωσε ότι αγοράζει φθηνότερα προ-
ϊόντα, είτε πρόκειται για ιδιωτικής
ετικέτας είτε για προϊόντα που βρί-

σκονται σε προσφορά. Αξίζει να
σημειωθεί εδώ ότι η ένταση των
προωθητικών ενεργειών σε επώ-
νυμα προϊόντα τα τελευταία χρόνια,
η οποία συνεχίζεται ασκώντας πιέ-
σεις στα περιθώρια κέρδους λια-
νεμπόρων και προμηθευτών, πε-
ριόρισε τα μερίδια αγοράς των προ-
ϊόντων ιδιωτικής ετικέτας, τα οποία
τα πρώτα χρόνια της κρίσης είχαν
ανοδική πορεία.

Οι παραπάνω αλλαγές καθορίζουν
και τη συχνότητα επισκέψεων στο
σούπερ μάρκετ. Πλέον, οι κατανα-
λωτές επισκέπτονται συχνότερα
συνήθως το κατάστημα της γειτο-
νιάς τους, για να προμηθευτούν τα
απαραίτητα για δύο τρεις ημέρες.
Και αυτό διότι δεν μπορούν να δια-
θέσουν σε μία επίσκεψη πολλά χρή-
ματα για να προμηθευτούν περισ-
σότερα αγαθά και ολοένα και λιγό-
τερο επισκέπτονται μεγάλα κατα-
στήματα, υπερμάρκετ, που μπορεί
να βρίσκονται σε πιο μακρινή από-
σταση και για να τα προσεγγίσουν
θα πρέπει να διαθέσουν περισσό-
τερο χρόνο, αλλά κυρίως περισσό-
τερο χρήμα για καύσιμα. Η μέση
συχνότητα αγορών στις αλυσίδες
λιανικού εμπορίου είναι 6,3 φορές
τον μήνα, με δύο στους τρεις κα-
ταναλωτές να πηγαίνουν στο σού-
περ μάρκετ έξι φορές μηνιαίως. Η
μέση δαπάνη ανά επίσκεψη στο
σούπερ μάρκετ εκτιμάται σε 56,91
ευρώ και η μέση μηνιαία δαπάνη
σε 305,84 ευρώ. Σημειώνεται εδώ
ότι διαφαίνεται μια αύξηση της μέ-
σης δαπάνης ανά επίσκεψη καθώς
και της μέσης μηνιαίας δαπάνης
για το σούπερ μάρκετ σε σχέση με
την αντίστοιχη περυσινή έρευνα
(49 ευρώ ανά επίσκεψη και 279

ευρώ μηνιαίως). Ωστόσο, σύμφωνα
με τους ερευνητές τα δεδομένα δεν
είναι ευθέως συγκρίσιμα, διότι έχει
αλλάξει η μέθοδος της δειγματο-
ληψίας.

Αυτό που διαπιστώνει ο κ. Μπάλ-
τας από το σύνολο της έρευνας
είναι στην πραγματικότητα μια σχε-
τική σταθεροποίηση στην κατανα-
λωτική συμπεριφορά, με τις προσ-
δοκίες των καταναλωτών να μην
είναι θετικές. Μόλις το 8,8% των
ερωτηθέντων δήλωσε ότι η οικο-
νομική του κατάσταση βελτιώθηκε
το 2018, ενώ για το 53,4% παρέμεινε
αμετάβλητη και για το 37,7% επι-
δεινώθηκε. Το ποσοστό εκείνων
που προσδοκά ότι το 2019 θα βελ-
τιωθεί η οικονομική του κατάσταση
είναι ελαφρώς υψηλότερο, 13,9%,
όμως παραμένει ένα σημαντικό πο-
σοστό, 28%, που εκτιμά ότι η κα-
τάστασή του θα επιδεινωθεί. Σχεδόν
έξι στους δέκα βλέπουν να μη με-
ταβάλλεται η οικονομική τους κα-
τάσταση, γεγονός που έρχεται να
εξηγήσει και την εικόνα στασιμό-
τητας που επικρατεί στο λιανεμ-
πόριο. Αλλωστε, βάσει της έρευνας,
μόλις το 6,2% εκτιμά ότι θα προβεί
σε περισσότερες αγορές το 2019,
ενώ το 67,7% υποστηρίζει ότι αυτές
θα διαμορφωθούν στα ίδια επίπεδα
με το 2018.

Προτιμούν ελληνικά
Τέλος, στην έρευνα αποτυπώνεται

για μια ακόμη φορά η στροφή προς
τα ελληνικά προϊόντα, τάση που
ενισχύθηκε στα χρόνια της κρίσης.
Το 86,4% των ερωτηθέντων δηλώνει
ότι όταν βρίσκει στο σούπερ μάρκετ
ελληνικά προϊόντα, τα προτιμά από
τα εισαγόμενα.

Μειώθηκαν 33% οι πλειστηριασμοί 
ακινήτων το πρώτο τρίμηνο
«Φρένο» από τράπεζες λόγω της διαπραγμάτευσης για την α΄ κατοικία

Ψωνίζουν συχνότερα αλλά λιγότερα και προτιμούν τις γειτονιές τους
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Το πρώτο τρίμηνο
πραγματοποιήθηκαν
6.416 πλειστηριασμοί,
όταν ο ετήσιος στόχος
φθάνει τις 25.000-
30.000.

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Ο ελληνικός τραπεζικός κλάδος κι-
νείται προς τη σωστή κατεύθυνση,
ωστόσο οι κίνδυνοι παραμένουν,
αναφέρει η Citigroup σε νέα της
έκθεση και για αυτόν τον λόγο δια-
τηρεί ουδέτερη σύσταση με υψηλό
ρίσκο και για τις τέσσερις συστη-
μικές τράπεζες.

Οπως επισημαίνει, οι μετοχές
των ελληνικών τραπεζών ανέκαμ-
ψαν από τις ισχυρές πιέσεις που
δέχτηκαν το προηγούμενο έτος

λόγω της στήριξης από την ανά-
πτυξη της οικονομίας, τη βελτίωση
της πρόσβασης στη χρηματοδό-
τηση, το ράλι στα ελληνικά ομόλογα
και την ανάκαμψη της αγοράς ακί-
νητης περιουσίας.

Παράλληλα, η περαιτέρω βελ-
τίωση της ρευστότητας, τα σημάδια
σταθεροποίησης στα καθαρά έσοδα
από τόκους στο δ΄ τρίμηνο του
2018 και η συνεχιζόμενη πρόοδος
στη μείωση των μη εξυπηρετού-
μενων εκθέσεων (NPEs) συνεχίζουν
να δίνουν ώθηση στον κλάδο. Σύμ-

φωνα με την αμερικανική τράπεζα,
τα «κλειδιά» για την περαιτέρω
πορεία των ελληνικών τραπεζών
είναι τέσσερα:
α) Το μακροοικονομικό περιβάλ-
λον.
β) Η πορεία της αγοράς ακινήτων.
γ) Οι λειτουργικές τάσεις.
δ) Η ποιότητα του ενεργητικού.
Πάντως, η Citi διατηρεί την επι-
φυλακτικότητά της σε ό,τι αφορά
τις προοπτικές των καθαρών εσό-
δων από τόκους, καθώς το ποσοστό
των επιτοκιακών εσόδων στα επι-
σφαλή δάνεια είναι υψηλό, στο
27% με 44%. Παράλληλα αναφέρει
πως «βλέπει» κινδύνους εκτέλεσης
στα σχέδια μείωσης των NPEs (υψη-
λότερους για Alpha και Πειραιώς),
επισημαίνοντας πως ο νέος στόχος
είναι η μείωση κατά 53,7 δισ. ευρώ
το 2019-2021 με τους προβλεπό-
μενους δείκτες NPE να κυμαίνονται
μεταξύ του 9% και του 23% το
2021. Επιπλέον, όπως τονίζει, ανα-
λύοντας τους ρυθμούς ανάκτησης
σε διάφορους τύπους NPEs των
ελληνικών τραπεζών, το έλλειμμα
των προβλέψεων διαμορφώνεται
στα 12 δισ. ευρώ στα τέλη του
2018.

Οπως τονίζει η Citigroup, η εφαρ-
μογή συνολικών λύσεων για τη
μείωση των NPEs θα είναι ένας θε-
τικός καταλύτης για τον κλάδο και
θα οδηγήσει σε βελτίωση των συ-
στάσεών της. Αντίθετα, η επιδεί-
νωση του εξωτερικού περιβάλλον-
τος, η εξασθένηση της εξωτερικής
ζήτησης για τα ελληνικά περιου-
σιακά στοιχεία καθώς και νέες
απαιτήσεις των ρυθμιστικών αρχών
θα μπορούσαν να κάνουν τη στάση
της πιο αρνητική.

Οι τράπεζες ενισχύονται
αλλά οι κίνδυνοι
παραμένουν, λέει η Citi
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«Βλέπει» κινδύνους
εκτέλεσης στα σχέδια
μείωσης των NPEs,
επισημαίνοντας πως 
ο νέος στόχος είναι 
η μείωση κατά 53,7
δισ. ευρώ το 2019-
2021.

Η Citi διατηρεί την επιφυλακτικότητά της σε ό,τι αφορά τις προοπτικές
των καθαρών εσόδων από τόκους, καθώς το ποσοστό των επιτοκιακών
εσόδων στα επισφαλή δάνεια είναι υψηλό, στο 27% με 44%.
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Οι Ελληνες αναζητούν
τις χαμηλότερες τιμές
στα σούπερ μάρκετ 
και αγοράζουν μόνο βά-
σει της λίστας που έχουν
καταρτίσει.
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Η άνοδος στην παγκόσμια ζήτηση
χρυσού κατά 7% εν μέσω του α΄
τριμήνου αποδίδεται στη μεγάλη
αύξηση των τοποθετήσεων από τις
κεντρικές τράπεζες, σύμφωνα με
το Παγκόσμιο Συμβούλιο Χρυσού
(WGC). Πρόκειται για αύξηση της
τάξεως του 68% σε σχέση έναν
χρόνο πριν, με τις κεντρικές τρά-
πεζες να έχουν αγοράσει συνολικά
145,5 τόνους χρυσού, αξίας 6 δισ.
δολαρίων την περίοδο Ιανουαρί-
ου-Μαρτίου. Η Ρωσία και η Κίνα
πρωταγωνιστούν σε αυτήν τη γε-
νικότερη προτίμηση των κεντρικών
τραπεζών στο πολύτιμο μέταλλο.
Πέρυσι, μάλιστα, οι κεντρικές τρά-
πεζες συγκέντρωσαν τις μεγαλύ-
τερες ποσότητες από την εποχή
του Χρυσού Κανόνα, το 1971. Γε-
νικά, όμως, οι κεντρικές τράπεζες
των αναδυόμενων αγορών είναι
αυτές που εκδηλώνουν το μεγαλύ-
τερο ενδιαφέρον.

Εντός του α΄ τριμήνου του 2019,
η Ρωσία παρέμεινε ο μεγαλύτερος
αγοραστής. Η ρωσική κεντρική τρά-
πεζα προσέθεσε στα θησαυροφυ-
λάκια της 55,3 τόνους χρυσού, στο

πλαίσιο μιας ευρύτερης στρατηγικής
να μειώσει την εξάρτησή της από
το αμερικανικό δολάριο. Οι σχέσεις
Ουάσιγκτον - Μόσχας είναι ιδιαίτερα
τεταμένες τον τελευταίο καιρό, με
τις ΗΠΑ να έχουν επιβάλει κυρώσεις
εις βάρος της Ρωσίας. Επιπροσθέ-
τως, η Κίνα ενίσχυσε τα αποθέματα
χρυσού κατά 33 τόνους το α΄ τρί-
μηνο, ενώ η κεντρική τράπεζα του
Εκουαδόρ στράφηκε στο πολύτιμο
μέταλλο για πρώτη φορά μετά το
2014, σύμφωνα με το WGC.

Οπως δήλωσε ο Αλιστερ Χιούιτ,
επικεφαλής του WGC, στους Finan-
cial Times, «το μεγαλύτερο ενδια-
φέρον εκδηλώνουν οι κεντρικές
τράπεζες των αναδυόμενων αγορών,
καθώς επιδιώκουν να αποστασιο-
ποιηθούν από το αμερικανικό δο-
λάριο». Ειδήμονες του κλάδου πα-
ρατηρούν, ωστόσο, ότι οι αγορές
χρυσού από τις κεντρικές τράπεζες
μειώνονται από το ένα τρίμηνο στο
άλλο. Ενδεικτικό είναι πως οι κεν-
τρικές τράπεζες αγόρασαν 253 τό-
νους χρυσού το γ΄ τρίμηνο του 2018
έναντι 165,6 τόνων το δ΄ τρίμηνο
του ιδίου έτους.

Ενίσχυση ζήτησης χρυσού
κατά 7% το α΄ τρίμηνο

Αύξηση αμερικανικού LNG στην Ευρώπη εφόσον έχει την ίδια τιμή με το ρωσικό
Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα επιδιώξει
να διπλασιάσει τις εισαγωγές αμε-
ρικανικού υγροποιημένου φυσικού
αερίου (LNG) μέχρι το 2023, ωστόσο
η εκπλήρωση της επιδίωξης θα εξαρ-
τηθεί ουσιαστικά από τις αγορές.

Στο πλαίσιο της εκεχειρίας που
είχαν κηρύξει πέρυσι τον Ιούλιο ο
Αμερικανός πρόεδρος Ντόναλντ
Τραμπ και ο πρόεδρος της Κομισιόν
Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ για την αποκλι-
μάκωση του εμπορικού πολέμου, η
Κομισιόν είχε δηλώσει πως θα υπάρ-
ξει προσπάθεια για περισσότερες ει-
σαγωγές αμερικανικού LNG. Χθες η
Επιτροπή ανακοίνωσε πως οι εισα-
γωγές αμερικανικού LNG έχουν αυ-
ξηθεί κατά 272% από τον περασμένο
Ιούλιο, με τις εισαγωγές μόνο του
Μαρτίου να ανέρχονται στο 1,3 δι-
σεκατομμύρια κυβικά μέτρα (bcm).
Η Ευρώπη προσπαθεί εδώ και χρόνια
να περιορίσει την εξάρτησή της από

τη Ρωσία, από την οποία καλύπτεται
το 40% των αναγκών της Γηραιάς
Ηπείρου σε φυσικό αέριο. Στο πλαίσιο
αυτής της προσπάθειας αναπτύσσει
υποδομές που θα της επιτρέψουν
να προμηθευτεί υγροποιημένο φυ-
σικό αέριο και από άλλους μεγάλους
προμηθευτές όπως το Κατάρ, η Αυ-
στραλία και οι ΗΠΑ. Μπορεί η προ-

μήθεια αμερικανικού LNG να εξυ-
πηρετεί την προσπάθεια της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής να αποφύγει την
επιβολή αμερικανικών δασμών στα
ευρωπαϊκά αυτοκίνητα, ωστόσο οι
δυνάμεις της αγοράς είναι αυτές που
θα κρίνουν τελικά το ύψος των ει-
σαγωγών αμερικανικού LNG, όπως
παραδέχεται η Επιτροπή. Για την
ακρίβεια, το αμερικανικό LNG θα
πρέπει να είναι εξίσου φθηνό με το
ρωσικό ώστε να κερδίσει μερίδιο
της ευρωπαϊκής αγοράς. Οι εισαγωγές
από τις ΗΠΑ αυξήθηκαν τον περα-
σμένο χειμώνα χάρη στον ήπιο καιρό
που είχε επικρατήσει στην Ασία, γε-
γονός που οδήγησε σε μείωση της
τιμής του αμερικανικού LNG περίπου
στα 5 δολάρια ανά εκατομμύριο βρε-
τανικές θερμικές μετρικές μονάδες
(MMBtu), δηλαδή περίπου στο ίδιο
επίπεδο που ήταν και το LNG μέσω
αγωγών. Εναν χρόνο νωρίτερα η

τιμή στην Ασία ήταν περίπου 12 δο-
λάρια ανά MMBtu.

Επενδύσεις
Σε εκδήλωση που πραγματοποι-

ήθηκε χθες στις Βρυξέλλες, ο Μιγκέλ
Κανέτε, επίτροπος Ενέργειας, είπε
πως αυξάνεται η δυνατότητα της
Ευρώπης να εισάγει υγροποιημένο
φυσικό αέριο. Παράλληλα, η Κομισιόν
έχει υποσχεθεί πως θα επενδύσει
σε αγωγούς μεταφοράς LNG ώστε
το καύσιμο να είναι διαθέσιμο σε
περισσότερες περιοχές της Ε.Ε. Ο
Αμερικανός υπουργός Ενέργειας Ρικ
Πέρι επέμεινε πως η τιμή δεν θα
πρέπει να αποτελεί τον μοναδικό
παράγοντα κατά την προμήθεια ενέρ-
γειας, υπενθυμίζοντας τη διακοπή
ροής ρωσικού LNG προς την Ουκρα-
νία και τελικά προς την Ευρώπη το
2006 και το 2009.

REUTERS

Οι εισαγωγές από τις ΗΠΑ αυξήθηκαν τον περασμένο χειμώνα χάρις στον
ήπιο καιρό που είχε επικρατήσει στην Ασία, γεγονός που οδήγησε σε μεί-
ωση της τιμής του αμερικανικού LNG.
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Η Ευρώπη προσπαθεί 
να περιορίσει 
την εξάρτησή της 
από τη Ρωσία, 
η οποία καλύπτει 
το 40% των αναγκών
της Γηραιάς Ηπείρου 
σε φυσικό αέριο.

Με δύο ταχύτητες κινείται η ανεργία στην Ευρωζώνη
Η αγορά εργασίας στην Ευρωζώνη
δεν έχει ανακάμψει πλήρως από
τη χρηματοπιστωτική κρίση του
2008. Η ανεργία εξακολουθεί να
κυμαίνεται σε διψήφια ποσοστά
σε αρκετές χώρες και η εισοδη-
ματική ανισότητα έχει διευρυνθεί
ακόμη και στον πυρήνα της Ευ-
ρώπης. Μεγάλη διαφοροποίηση
των συνθηκών παρατηρείται ανά-
μεσα σε περιφέρειες ακόμη και
των ισχυρών κρατών-μελών, επι-
σημαίνεται σε έρευνα της ING
που δημοσίευσαν οι Financial Ti-
mes. Στη Γερμανία, η ανεργία σε
ορισμένα κρατίδια, όπως η Σα-
ξονία-Ανχαλτ και η Θουριγγία,
κινείται σε υψηλότερα ποσοστά
από το 2008. Αυτή η διαφοροποί-
ηση σημαίνει πως «πολλές περι-
φέρειες είναι αντιμέτωπες με πα-
ρατεταμένη στασιμότητα», ανα-
φέρεται στην έκθεση της ING.

Εκ πρώτης όψεως, η ανεργία
στην Ευρωζώνη έχει υποχωρήσει
αρκετά την τελευταία δεκαετία.
Τον Μάρτιο κινήθηκε στο 7,7%
έναντι του 12,10% που είχε κα-
ταγραφεί ως ιστορικό υψηλό τον
Φεβρουάριο του 2013, σύμφωνα
με τα στοιχεία της Eurostat. Ωστό-

σο, η ανεργία στον ευρωπαϊκό
Νότο εξακολουθεί να κινείται σε
διψήφια ποσοστά. Το υψηλότερο
ποσοστό εντοπίζεται στην Ελλά-
δα, φθάνοντας το 18,5% τον Ια-
νουάριο. Στην Ισπανία, η ανεργία
έφθασε προ διμήνου το 14% και
στην Ιταλία το 10,2%. Σε αυτές
τις χώρες, η απορρόφηση των
ανέργων παραμένει μεγάλη πρό-
κληση. Οι διαστάσεις του προ-
βλήματος γίνονται ιδιαίτερα αι-
σθητές εάν συγκρίνει κανείς τα
αντίστοιχα δεδομένα στις οικο-
νομίες του πυρήνα της Ευρωζώ-
νης. Παραδείγματος χάριν, η ανερ-
γία στη Γερμανία και στην Ολ-
λανδία διαμορφώθηκε τον Μάρτιο
στο 3,2% και στο 3,3%, αντιστοί-
χως. Στην έρευνα της ING γίνεται
σύγκριση ανάμεσα στην ανεργία

που επικρατεί σήμερα και στο
φυσιολογικό ποσοστό που ισχύει
σε κάθε οικονομία της Ευρωζώ-
νης. Προκύπτει δε πως στον ευ-
ρωπαϊκό Νότο η διαφορά μεταξύ
υφιστάμενης και «φυσιολογικής»
ανεργίας φθάνει το 10%. Το φαι-

νόμενο αυτό είναι ιδιαίτερα οξυ-
μένο στην Ισπανία, στην Ιταλία,
στις βαλκανικές χώρες και στην
Ελλάδα. Οι οικονομολόγοι του
ολλανδικού τραπεζικού ομίλου
σχολιάζουν, επίσης, πως οι με-
γαλύτερες συνέπειες παρατη-
ρούνται σε περιοχές όπου δεν
πραγματοποιούνται επαρκείς
επενδύσεις και έχουν μειωθεί οι
δαπάνες στην έρευνα και στην
ανάπτυξη.

Αναμφισβήτητα, το μεγαλύτερο
πλήγμα από τη χρηματοπιστωτική
κρίση του 2008 έχουν υποστεί οι
νέοι στον ευρωπαϊκό Νότο. Παρά
την πτώση που έχει σημειωθεί
τα τελευταία χρόνια στην ανεργία
ατόμων από 15 μέχρι 24 ετών,
εξακολουθεί να είναι υψηλή. Στην
Ιταλία, η ανεργία των νέων κινή-
θηκε τον Φεβρουάριο στο 32,80%,
αντανακλώντας μικρή πτώση από
το 32,9% έναν χρόνο πριν. Στην
Ισπανία, η ανεργία των νέων υπο-
χώρησε τον Φεβρουάριο στο
32,40% από το ρεκόρ του 55,90%
που είχε φθάσει τον Φεβρουάριο
του 2013. Ωστόσο, είχε φθάσει
στο ιστορικό χαμηλό του 17,20%
τον Φεβρουάριο του 2007.

Στην Ισπανία, η ανεργία των νέ-
ων υποχώρησε τον Φεβρουάριο
στο 32,40% από το ρεκόρ του
55,90%, που είχε φθάσει τον Φε-
βρουάριο του 2013.
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Το ποσοστό 
της ανεργίας 
στην Ευρωζώνη
υποχώρησε 
τον Μάρτιο στο 7,7%.

Ο Γουόρεν Μπάφετ, ο ιδρυτής και
επικεφαλής της Berkshire Ηatha-
way, πληρώνεται επτά φορές τον
μέσο μισθό ενός υπαλλήλου της
εταιρείας του – και αυτό σημαίνει
πως εισπράττει 100 χιλιάδες δολά-
ρια τον χρόνο ως αμοιβή την τε-
λευταία 25ετία ανεξαρτήτως της
πορείας της μετοχής της ΒΗ.

Αντιστοίχως ο Ελον Mασκ, επικε-
φαλής και ιδρυτής της κατασκευά-
στριας ηλεκτρικών αυτοκινήτων Tes-
la, εισπράττει... 40.668 φορές περισ-
σότερα. Τα στοιχεία αποτυπώνονται
στις εκθέσεις που υπέβαλαν οι αμε-
ρικανικοί κολοσσοί στην Επιτροπή
Κεφαλαιαγοράς των ΗΠΑ. Στην πε-
ρίπτωση της Tesla, ειδικότερα, πα-
ρατηρείται η πιο ακραία αναλογία
40.668/1, όπως αναφέρουν οι Financial
Times. Eπί ετησίων αποδοχών 2,3
δισ. δολαρίων του διευθύνοντος συμ-
βούλου Ελον Μασκ, μόνον τα 56.000
δολάρια αφορούν τον μισθό του. Τα
υπόλοιπα είναι μπόνους για την πο-
ρεία της εταιρείας, τα οποία θα του
καταβληθούν στο σύνολό τους μόνον
εάν η Tesla εξασφαλίσει κεφαλαι-
οποίηση 650 δισ. δολαρίων. Σήμερα,
η κεφαλαιοποίηση της Tesla είναι
47,7 δισ. δολάρια. Ο κ. Μασκ, πάντως,
επέλεξε να μη λάβει τον μισθό των
56.000 δολαρίων προσδοκώντας το
μεγάλο πακέτο. Η διαφορά μεταξύ
των απολαβών της διοίκησης και των
υπαλλήλων, όπως παρατηρούν οι Fi-
nancial Times, δίνει τροφή σε όσους
επιχειρηματολογούν υπέρ της επι-

βολής ορίων στις αμοιβές των διευ-
θυνόντων συμβούλων.

Η αναλογία
Ενα από τα σοβαρά και ίσως δυ-

σεπίλυτα θέματα στην αμερικανική
κοινωνία είναι η εισοδηματική ανι-
σότητα, κάτι που φαίνεται πολύ έν-
τονα στο δημοσίευμα των FT. Κατά
μέσον όρο, όπως δείχνουν τα αναλυ-

τικά στοιχεία της εταιρείας συμβούλων
για θέματα αμοιβών στελεχών Equilar,
η αναλογία μισθών διαμορφώνεται
στο 254/1, δηλαδή ένας επικεφαλής
μεγάλης εταιρείας στις ΗΠΑ πληρώ-
νεται 254 φορές όσο πληρώνεται κατά
μέσον όρο ο/η υπάλληλός του. Το
2017 η αναλογία ήταν 235 προς ένα,
δηλαδή ελαφρώς καλύτερη. Σε αυτό
το σημείο θα πρέπει να αναφερθεί
ότι το μεγάλο χάσμα έχει απασχολήσει
συνδικάτα, ακτιβιστές και πολιτικούς
ειδικά ενόψει των προεδρικών εκλο-
γών του 2020 στις ΗΠΑ. Οπως χαρα-
κτηριστικά αναφέρει η Σάρα Αντερ-

σον, διευθύντρια του ερευνητικού
προγράμματος για την παγκόσμια οι-
κονομία στο αριστερών τάσεων Ιν-
στιτούτο Μελετών Πολιτικής, «οι πο-
λιτικοί γνωρίζουν ότι πρόκειται για
θέμα που αγγίζει μία ευαίσθητη χορδή
των ανθρώπων ανεξαρτήτως του ποια
είναι η τοποθέτησή τους». Επιπλέον,
όπως διευκρινίζει, η διαφορά αμοιβών
αποτελεί σημαντικό δείκτη του εάν
τελικά μία εταιρεία πραγματικά μοι-
ράζεται με τους ανθρώπους της τα
κέρδη της.

Σε ορισμένες περιπτώσεις υπάρχει
έμπρακτη αντίδραση, όπως σε επτά
πολιτείες των ΗΠΑ, που προβλέπουν
φορολογία επί των εταιρειών με με-
γάλες αποκλίσεις στις αποδοχές μεταξύ
διοίκησης και υπαλλήλων.

Στο Πόρτλαντ, λόγου χάριν, τη με-
γαλύτερη πόλη της πολιτείας του
Ορεγκον, ισχύει το εξής: εάν σε μια
εταιρεία ο επικεφαλής εισπράττει 100
- 250 φορές τον μισθό ενός μέσου
υπαλλήλου, καλείται να πληρώσει
10% επιπλέον σε φόρο και 25%, όταν
η διαφορά υπερβαίνει τις 250 φορές.
Τον Φεβρουάριο οι αρχές του Πόρτλαντ
ανέφεραν ότι μέσα στον πρώτο χρόνο
εφαρμογής της η συγκεκριμένη φο-
ρολογία θα αποφέρει 2,4 εκατ. δολάρια.
Η διασημότερη εταιρεία της πόλης
είναι η Nike. Η αμοιβή του επικεφαλής
της Μαρκ Πάρκερ ήταν ίση με 379
φορές τον μισθό ενός μέσου υπαλλή-
λου σε κατάστημα, δηλαδή σχεδόν
25 χιλιάδες δολάρια τον χρόνο.

Η Equilar εξέτασε τις αμοιβές 100

διευθυνόντων συμβούλων, εκ των
οποίων οι 11 λάμβαναν περισσότερες
από 100 φορές τον μέσο μισθό ενός
υπαλλήλου. Η απόκλιση αυτή σχε-
τίζεται με τα κίνητρα που προσφέ-
ρονται στη διοίκηση για τη βελτίωση

της κερδοφορίας της εταιρείας. Οι
Σάφρα Κατζ και Μαρκ Χερντ, οι δύο
επικεφαλής της Oracle, εισπράττουν
108 εκατ. δολάρια έκαστος, αλλά η
εταιρεία τόνισε ότι δεν πρόκειται για
συνήθεις αμοιβές. Και αυτό γιατί τα

πακέτα τους εμπεριέχουν οψιόν, που
ως δικαιώματα προαγοράς μετοχών
ασκούνται σε βάθος πενταετίας. Σε
μια ετήσια βάση η αναλογία δεν θα
ήταν 1.205/1 αλλά 282/1, όπως εξή-
γησε, εν κατακλείδι, η Οracle.

Τεράστιο το χάσμα
στις αμοιβές CEO και
υπαλλήλων στις ΗΠΑ
Κατά μέσον όρο, 254 φορές υψηλότερες από των εργαζομένων
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Σε επτά πολιτείες η φο-
ρολόγηση των επικεφα-
λής αυξάνεται όσο μεγα-
λώνει η διαφορά των
απολαβών τους από εκεί-
νες των υπαλλήλων τους.
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Η απόφαση των ΗΠΑ να αποκλεί-
σουν πλήρως από την αγορά το
ιρανικό πετρέλαιο οδήγησε την
προηγούμενη εβδομάδα σε αύξηση
της τιμής του Brent κατά περίπου
3,6%, παρά τις διαβεβαιώσεις του
Λευκού Οίκου πως έχει εξασφαλίσει
τη διαβεβαίωση του ΟΠΕΚ να κα-
λύψει το κενό της προσφοράς. Η
επιφυλακτική στάση της Σαουδικής
Αραβίας και των Ηνωμένων Αρα-
βικών Εμιράτων στο ενδεχόμενο
να αυξήσουν την παραγωγή τους
κατά 1,5 εκατομμύριο βαρέλια την
ημέρα υποδηλώνει πως το Ριάντ
θα επιδιώξει, στην καλύτερη των
περιπτώσεων, να αυξήσει σταδιακά
την παραγωγή ώστε να διατηρήσει
την τιμή του πετρελαίου γύρω στα
65 δολάρια το βαρέλι μέχρι το τέλος
του χρόνου. 

Παράγοντες που θα μπορούσαν
να ρίξουν την τιμή τους επόμενους
μήνες είναι περιορισμός της ζή-
τησης εξαιτίας της επιβράδυνσης
της παγκόσμιας οικονομίας, αύ-
ξηση της παραγωγής από τις ΗΠΑ
και τη Ρωσία και δημόσιες παρεμ-
βάσεις του Ντόναλντ Τραμπ προς
τον ΟΠΕΚ με την απαίτηση για
μείωση της τιμής. «Μετά την από-
φαση των ΗΠΑ να εντείνει τις κυ-
ρώσεις κατά του Ιράν... αναθεω-
ρήσαμε προς τα επάνω την πρό-
βλεψή μας για την τιμή του Brent
στα 60 από 50 δολάρια το βαρέλι
στο τέλος του έτους», ανέφεραν
την Πέμπτη αναλυτές της Capital
Economics. 

Ο Μπράιαν Χουκ, Αμερικανός
ειδικός εκπρόσωπος για το Ιράν,
επέμενε την ίδια στιγμή πως «υπάρ-
χει επαρκής προσφορά στην αγορά
ώστε... να διατηρηθούν σταθερές
οι τιμές». Πράγμα που ισχύει, αν
και έρχεται σε αντίθεση με την
πολιτική του ΟΠΕΚ και της Ρωσίας,

που από τον Οκτώβριο του 2018
μειώνουν την παραγωγή τους κατά
1,3 εκατομμύριο βαρέλια την ημέρα
ώστε να αποτρέψουν το ενδεχό-
μενο υπερπροσφοράς και να δια-
τηρήσουν ψηλά τις τιμές. 

Σύμφωνα με την εταιρεία συμ-
βούλων Rystad Energy «η Σαουδική
Αραβία και αρκετοί από τους συμ-
μάχους της μπορούν να υπερκα-
λύψουν την απώλεια του ιρανικού
πετρελαίου». Το ερώτημα είναι αν
επιθυμεί το Ριάντ να το κάνει. «Θα
δούμε τι θέλουν οι πελάτες», είχε
πει την Τετάρτη ο Χαλίντ αλ Φατίχ,
υπουργός Ενέργειας της Σαουδικής
Αραβίας, προσθέτοντας ότι δεν θε-

ωρεί πως υπάρχει ανάγκη να αυ-
ξήσει αμέσως την παραγωγή της
η Σαουδική Αραβία. Ο ΟΠΕΚ και
η Ρωσία θα αποφασίσουν τη μελ-
λοντική τους πολιτική στη σύνοδο
στα τέλη Ιουνίου. 

Η Μόσχα έχει στείλει σήμα πως
βλέπει ευνοϊκά την αύξηση της
παραγωγής, ενώ πιθανή είναι δη-
μόσια παρέμβαση του Ντόναλντ
Τραμπ που δεν θα ήθελε να πάει
σε εκλογές το 2020 με την τιμή
της βενζίνης σε υψηλό επίπεδο.
Αλλωστε, αυτή είναι από τις λίγες
πρωτοβουλίες του Τραμπ που έχουν
την υποστήριξη.   

Κ.Κ.

Η προσφορά, η ζήτηση, αλλά 
και ο Τραμπ, θα καθορίσουν 
την τιμή του «μαύρου χρυσού»

Μεγάλος χαμένος από το εμπάργκο
των ΗΠΑ στο Ιράν η Τουρκία 
Η Τεχεράνη είναι ο τρίτος μεγαλύτερος προμηθευτής πετρελαίου της Αγκυρας

Παρά τις διαβεβαιώσεις Αμερικα-
νών αξιωματούχων πως υπάρχει
επάρκεια προσφοράς στην αγορά
πετρελαίου, η τιμή του Brent ξε-
πέρασε την Πέμπτη τα 75 δολάρια
το βαρέλι, για πρώτη φορά το 2019.
Η απόφαση του Αμερικανού προ-
έδρου Ντόναλντ Τραμπ να επι-
διώξει την πλήρη διακοπή των
ιρανικών εξαγωγών πετρελαίου
θα πλήξει οικονομικά αρκετές χώ-
ρες, κυρίως ασιατικές, που προ-
μηθεύονταν μεγάλες ποσότητες
ιρανικού πετρελαίου, αλλά πρω-
τίστως την Τουρκία. Το Ιράν είναι
ο τρίτος μεγαλύτερος προμηθευτής
της Τουρκίας, μετά το Ιράκ και τη
Ρωσία, και η προοπτική αύξησης
του κόστους της ενέργειας είναι
το τελευταίο πράγμα που χρειάζε-
ται η τουρκική οικονομία, η οποία
ήδη βρίσκεται σε ύφεση από τα
μέσα του 2018. Το ενδεχόμενο να
αγνοήσει η Τουρκία την αμερικα-
νική απαγόρευση και να διακιν-
δυνεύσει τον αποκλεισμό της από
το αμερικανικό χρηματοπιστωτικό
σύστημα θεωρείται υπερβολικό
ακόμη και για τον Ταγίπ Ερντογάν,
καθώς θα οδηγούσε σε κατάρρευ-
ση της τουρκικής οικονομίας εντός
εβδομάδων. 

Γενικότερα, η απόφαση της
Ουάσιγκτον να επιβάλει δρακόν-
τειες κυρώσεις κατά όσων χωρών
ή εταιρειών συνεχίσουν να προ-
μηθεύονται πετρέλαιο από το Ιράν
μετά τις Μαΐου θα πλήξει κυρίως
χώρες της Ασίας που μέχρι σήμερα
προμηθεύονταν τις μεγαλύτερες
ποσότητες. Προφανώς, το μεγα-
λύτερο χτύπημα θα το δεχθεί το
ίδιο το Ιράν, που κάλυπτε περίπου
το 40% των δαπανών του προ-

ϋπολογισμού του από τις εξαγωγές
πετρελαίου. Η Κίνα, η Νότιος Κο-
ρέα, η Ινδία και η Ιαπωνία και η
Τουρκία ήταν οι μεγαλύτεροι αγο-
ραστές ιρανικού πετρελαίου τον
Μάρτιο, σύμφωνα με στοιχεία του
Bloomberg. Οι ευρωπαϊκές χώρες

δεν είχαν αγοράσει καθόλου ιρα-
νικό πετρέλαιο τον Μάρτιο (η Ελ-
λάδα, η Ιταλία και η Ταϊβάν είχαν
εξαιρεθεί μαζί με τις προηγούμενες
πέντε χώρες από την αμερικανική
απαγόρευση). Οι εισαγωγές της
Κίνας είχαν ανέλθει τον Μάρτιο
σε 613.000 βαρέλια την ημέρα,
της Νοτίου Κορέας σε 387.000,
της Ινδίας σε 258.000, της Ιαπωνίας
σε 108.000 και της Τουρκίας σε
97.000 βαρέλια την ημέρα. Ωστό-
σο, σε αντίθεση με την Αγκυρα,
οι υπόλοιποι διαθέτουν αρκετές
εναλλακτικές επιλογές, έστω και
αν είναι ακριβότερες από το ιρα-
νικό πετρέλαιο, και κυρίως δεν
βρίσκεται σε κρίση η οικονομία
τους. Για τον Ταγίπ Ερντογάν η

απόφαση των ΗΠΑ δεν θα μπο-
ρούσε να έρθει σε χειρότερη στιγ-
μή. Η τουρκική οικονομία ανα-
πτύχθηκε με ρυθμό μόλις 2,5% το
2018, από 7,4% το 2017, και βρί-
σκεται σε ύφεση από το δεύτερο
εξάμηνο του προηγούμενου έτους.
Η λίρα έχει υποχωρήσει έναντι
του δολαρίου κατά 10% από την
αρχή του έτους, ενώ πέρυσι είχε
υποχωρήσει κατά περίπου 30%.
Η εξασθένηση της λίρας –την Πέμ-
πτη είχε υποχωρήσει στο χαμη-
λότερο επίπεδο των τελευταίων
έξι μηνών έναντι του δολαρίου–
καθιστά ακόμη πιο ακριβή την ει-
σαγωγή πετρελαίου. Επιπλέον,
ενισχύει τις πληθωριστικές πιέσεις,
τη στιγμή που ο πληθωρισμός βρί-
σκεται στην Τουρκία στο 20%,
και εμποδίζει την κεντρική τρά-
πεζα να μειώσει το βασικό επιτόκιο
δανεισμού ώστε να ενισχύσει την
οικονομία. Οι ευκολότερες εναλ-
λακτικές λύσεις για την Τουρκία
είναι να ενισχύσει τις εισαγωγές
από το Ιράκ (24% τον Ιανουάριο)
και τη Ρωσία (15%), ενώ το ενδε-
χόμενο να κερδίσει ο Ερντογάν
εξαίρεση από την Ουάσιγκτον εί-
ναι πολύ μικρό, δεδομένης της
έντασης μεταξύ των δύο χωρών
και της απόφασης Ερντογάν να
αγοράσει ρωσικούς πυραύλους S-
400. Ωστόσο, οι αγωγοί μεταξύ
Ιράκ και Τουρκίας είναι κατε-
στραμμένοι σε πολλά σημεία πε-
ριορίζοντας τις εισαγωγές, ενώ η
Τουρκία για πολιτικούς και τεχνι-
κούς λόγους (ασυμβατότητα με
τα διυλιστήριά της) δεν θέλει να
αγοράσει πετρέλαιο από τη Σα-
ουδική Αραβία και τα Ηνωμένα
Αραβικά Εμιράτα.

H απόφαση του Αμερικανού προέδρου Ντόναλντ Τραμπ να επιδιώξει την
πλήρη διακοπή των ιρανικών εξαγωγών πετρελαίου θα πλήξει οικονομικά
αρκετές χώρες, κυρίως ασιατικές, που προμηθεύονταν μεγάλες
ποσότητες ιρανικού πετρελαίου, αλλά πρωτίστως την Τουρκία. 
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Η αύξηση του κόστους
της ενέργειας είναι το
τελευταίο πράγμα που
χρειάζεται η τουρκική
οικονομία, η οποία βρί-
σκεται σε ύφεση.
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Η Σαουδική Αραβία και
αρκετοί από τους συμ-
μάχους των ΗΠΑ μπο-
ρούν να υπερκαλύψουν
την απώλεια του ιρανι-
κού πετρελαίου.

Τον κώδωνα του κινδύνου κρούει
ο Οργανισμός Οικονομικής Ανά-
πτυξης και Συνεργασίας (ΟΟΣΑ),
απευθύνοντας έκκληση στις κυ-
βερνήσεις των κρατών-μελών του
να κινηθούν τάχιστα και να επι-
μορφώσουν τους εργαζομένους
τους, ώστε να προσαρμοστούν στα
νέα δεδομένα της απασχόλησης,
όπως είναι η τεχνητή νοημοσύνη
και η περαιτέρω αυτοματοποίηση,
σύμφωνα με την τελευταία έκθεση
του διεθνούς οργανισμού για τις
προοπτικές της απασχόλησης.

Η ευρεία χρήση της υψηλής τε-
χνολογίας, η παγκοσμιοποίηση και

οι δημογραφικές αλλαγές έχουν
ήδη αλλάξει άρδην και εκ θεμελίων
την εργασία, ενώ ο ΟΟΣΑ προβλέπει
ότι μέσα στα επόμενα δεκαπέντε
με είκοσι χρόνια το 14% των υφι-
σταμένων θέσεων εργασίας δυνη-
τικά θα εξαφανιστεί, ενώ 32% από
αυτές θα τροποποιηθούν ριζικά.

«Χωρίς άμεση κινητοποίηση,
πολλοί άνθρωποι και ειδικά όσοι
έχουν χαμηλή εξειδίκευση θα μεί-
νουν πίσω στον ταχέως μεταβαλ-
λόμενο κόσμο της εργασίας», πα-
ρατηρεί ο ΟΟΣΑ. Ο Οργανισμός
εκτιμά πως υπάρχουν πολλές προ-
κλήσεις στο συγκεκριμένο πεδίο
– προκλήσεις, οι οποίες αν δεν αν-
τιμετωπισθούν αποτελεσματικά
θα οξύνουν τις ανισότητες. Ιδιαί-

τερα ευάλωτοι, πέρα από τους ανει-
δίκευτους και τις ανειδίκευτες,
είναι οι μεγαλύτερης ηλικίας ερ-
γαζόμενοι, όσοι είναι άνεργοι, κα-
θώς και όσοι απασχολούνται σε
καθεστώς ημιαπασχόλησης και
εποχικής εργασίας.

Δίχτυ προστασίας
Επιπροσθέτως, ο γενικός γραμ-

ματέας του Οργανισμού, Ανχελ
Γκουρία, τόνισε ότι οι προνοιακές
καλύψεις πρέπει να επεκταθούν,
ώστε να καλυφθούν και οι μη τυ-
πικές (ευέλικτες) μορφές απασχό-
λησης. Σε ορισμένες περιπτώσεις,
τα συστήματα κοινωνικής ασφά-
λισης είναι παρωχημένα, με απο-
τέλεσμα οι απασχολούμενοι σε κα-
θεστώς ευέλικτης εργασίας να δυ-
σκολεύονται να έχουν πρόσβαση
σε καλύψεις συνήθεις για τους πα-
ραδοσιακούς εργαζομένους, όπως
οι αναρρωτικές άδειες, οι άδειες
μητρότητας και πατρότητας, η προ-
στασία από αυθαίρετες απολύσεις,
η πρόβλεψη για εύλογο διάστημα
ενημέρωσης ενόψει απολύσεων
κ.λπ.

Οι μεταρρυθμίσεις στην αγορά
εργασίας είναι επιβεβλημένες,
«διότι η αδυναμία της να προσαρ-
μοστεί στα νέα δεδομένα (του αυ-
τοματισμού και των μη τυπικών
μορφών εργασίας) και να καλύψει
τους εργαζομένους, δημιουργεί
δυσαρέσκεια και γεννά ερωτήματα
σχετικά με την αποτελεσματικό-
τητα των πολιτικών μας συστη-
μάτων», παρατηρεί ο Ανχελ Γκου-
ρία.

Πάντως, μέχρι στιγμής η αυτο-
ματοποίηση της εργασίας δεν έχει

προκαλέσει αύξηση της δομικής
ανεργίας, καθώς συνολικά στις πε-
ρισσότερες ανεπτυγμένες χώρες
η απασχόληση έχει τονωθεί. Σύμ-
φωνα με ξεχωριστή έκθεση της
εταιρείας συμβούλων McKinsey,
που επικαλείται η εφημερίδα Fi-
nancial Times, κάθε εργαζόμενος
και κάθε εργαζόμενη σε κάποια
στιγμή της σταδιοδρομίας τους
θα βρεθεί μπροστά στην τεχνο-
λογική πρόκληση, η οποία θα υπα-
γορεύει αλλαγές στα καθήκοντά
τους.

Τα συνδικάτα
Ο ΟΟΣΑ υπογράμμισε την ανάγ-

κη να δοθεί περισσότερη έμφαση
στις συλλογικές διαπραγματεύσεις
και στον κοινωνικό διάλογο, πα-
ράγοντες που στηρίζουν τις κρα-
τικές πρωτοβουλίες στο να γίνουν
οι αγορές εργασίας πιο ευπροσάρ-
μοστες, ασφαλείς και κοινωνικά
δίκαιες. 

Επιπλέον, ο διεθνής οργανισμός
παρατηρεί πως με ρυθμό σταθερό
μέσα στα τελευταία τριάντα χρόνια
περιορίζεται η συμμετοχή στα ερ-
γατικά συνδικάτα στις χώρες-μέλη,
με το ποσοστό να φθάνει το μόλις
16% επί του συνόλου των εργαζο-
μένων το 2016 έναντι του 30% το
1985. «Και αυτό έχει περιστείλει
τη διαπραγματευτική ισχύ των ερ-
γαζομένων και έχει μειώσει το πο-
σοστό του εθνικού εισοδήματος,
που διοχετεύεται σε αυτούς», ανα-
φέρεται, εν κατακλείδι, στην έκ-
θεση του Οργανισμού Οικονομικής
Συνεργασίας και Ανάπτυξης με
θέμα τις προοπτικές της αγοράς
εργασίας.

Η αυτοματοποίηση
απειλεί τις θέσεις
εργασίας παγκοσμίως
«Καμπανάκι» από τον Οργανισμό Οικονομικής Ανάπτυξης
και Συνεργασίας για τις ραγδαίες αλλαγές στην απασχόληση
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Οι μεταρρυθμίσεις
στην αγορά εργασίας
είναι επιβεβλημένες.

«Χωρίς άμεση κινητοποίηση, πολλοί άνθρωποι και ειδικά όσοι έχουν χαμηλή εξειδίκευση θα μείνουν πίσω στον τα-
χέως μεταβαλλόμενο κόσμο της εργασίας», επισημαίνει ο ΟΟΣΑ. Πέρα από τους ανειδίκευτους, ιδιαίτερα ευάλωτοι
είναι οι μεγαλύτερης ηλικίας εργαζόμενοι, όσοι είναι άνεργοι, καθώς και όσοι απασχολούνται σε καθεστώς ημιαπα-
σχόλησης και εποχικής εργασίας.
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Η εισοδηματική ανισότητα μεταξύ
κατοίκων της Δυτικής και Ανατο-
λικής Γερμανίας όχι μόνο παραμέ-
νει μεγάλη, αλλά νέο χάσμα δημι-
ουργείται μεταξύ περιοχών της νο-
τιοδυτικής και της βόρειας Γερμα-
νίας, σύμφωνα με νέα έρευνα του
Ινστιτούτου Οικονομικών και Κοι-
νωνικών Μελετών (WSI) του Ντί-
σελντορφ. Τριάντα χρόνια μετά
την πτώση του Τείχους του Βερο-
λίνου, το διαθέσιμο εισόδημα των
Γερμανών, δηλαδή ό,τι απομένει
μετά την καταβολή φόρων, εισφο-
ρών κοινωνικής ασφάλισης και άλ-
λων υποχρεώσεων προς το κράτος,
εξακολουθεί να εμφανίζει πολύ
σημαντικές ανισότητες. 

Οι πλουσιότερες πόλεις ή πε-
ριοχές βρίσκονται γύρω από το Μό-
ναχο, τη Στουτγάρδη και τη Φρανκ-
φούρτη (στον ποταμό Μάιν), αλλά
και στο Αμβούργο στη βόρεια Γερ-
μανία. 

Αντιθέτως, στην περιοχή που
κάλυπτε η πρώην Ανατολική Γερ-
μανία υπάρχουν μόλις έξι περιφέ-
ρειες ή πόλεις όπου το ετήσιο δια-
θέσιμο εισόδημα των κατοίκων εί-
ναι πάνω από τις 20.000 ευρώ. Συγ-
κριτικά, το κατά κεφαλήν διαθέσιμο
εισόδημα είναι υψηλότερο από
αυτό το όριο σε 284 από τις 324
περιφέρειες και πόλεις που βρί-
σκονται στο έδαφος της πρώην Δυ-

τικής Γερμανίας. Ο μέσος όρος κατά
κεφαλήν διαθέσιμου εισοδήματος
για ολόκληρη τη Γερμανία είναι
23.295 ευρώ. 

Επιπλέον, πολύ χαμηλό διαθέ-
σιμο εισόδημα καταγράφεται σε
πολλές πόλεις και περιοχές του
Ρουρ, στα δυτική Γερμανία, που
αποτελούσε κάποτε την καρδιά της
βιομηχανίας χάλυβα και γαιάνθρακα
της χώρας. Συνολικά, στην έρευνα
καταγράφεται μικρή αύξηση των
εισοδημάτων σε περιοχές και πό-
λεις της πρώην Ανατολικής Γερ-
μανίας με το κατά κεφαλήν διαθέ-
σιμο εισόδημα να διαμορφώνεται
το 2018 στο 84,7% του επιπέδου
της πρώην Δυτικής Γερμανίας, από
81,5% το 2000. Ευρεία είναι η ει-
σοδηματική ανισότητα και μεταξύ
των 15 μεγαλύτερων γερμανικών
πόλεων. 

Η πλουσιότερη είναι το Μόναχο,
σύμφωνα με τη μελέτη, με το κατά
κεφαλήν διαθέσιμο εισόδημα να
ανέρχεται πέρυσι σε 29.685 ευρώ.
Ακολουθούν η Στουτγάρδη με ει-
σόδημα 25.012 ευρώ, το Ντίσελν-
τορφ με 24.882 ευρώ, το Αμβούργο
με 24.421 ευρώ, η Νυρεμβέργη με
21.785 ευρώ, η Φρανκφούρτη με
21.690 ευρώ και η Κολωνία με
21.608 χιλιάδες ευρώ. Το Βερολίνο
βρίσκεται στην 11η θέση με κατά
κεφαλήν διαθέσιμο εισόδημα

19.719 ευρώ, δηλαδή σημαντικά
κάτω από τον εθνικό μέσο όρο των
23.295 ευρώ. 

Ακόμη χαμηλότερο είναι το δια-
θέσιμο εισόδημα στη Δρέσδη,
18.922 ευρώ, και στη Λειψία (τη
μεγαλύτερη πόλη στα ανατολικά

μετά το Βερολίνο) 17.770 ευρώ. Σε
επίπεδο περιφερειών, σε τρεις της
πρώην Ανατολικής Γερμανίας (Χάλε,
Φορπόμερν-Γκράισβαλντ και
Φρανκφούρτη στον Οντερ) και μία
της πρώην Δυτικής Γερμανίας (Γκέ-
ζελκιρχεν) το κατά κεφαλήν δια-
θέσιμο εισόδημα ήταν κάτω από
τις 18.000 ευρώ, δηλαδή όσο είναι
περίπου κατά μέσον όρο στην Ιτα-
λία. 

Αντιθέτως, στις περιφέρειες
Στάρνμπεργκ στο νότιο Μόναχο,
Χάιλμπρον, βόρεια της Στουτγάρ-
δης, και στο Χοχτάινους, κοντά
στη Φρανκφούρτη, το διαθέσιμο
εισόδημα είναι πάνω από 30.000
ευρώ, δηλαδή πάνω από τον μέσο
όρο του Λουξεμβούργου, της χώρας
με το υψηλότερο εισόδημα στην
Ευρωπαϊκή Ενωση.
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Στην ανατολική Γερμα-
νία το κατά κεφαλήν 
διαθέσιμο εισόδημα 
διαμορφώθηκε το
2018 στο 84,7% του 
επιπέδου της Δυτικής
Γερμανίας.

Χάσμα μεταξύ
πλούσιου Νότου,
φτωχότερου Βορρά
στη Γερμανία
Πιο εύπορες πόλεις είναι το Μόναχο, 
η Στουτγάρδη και η Φρανκφούρτη

Κατά 0,3% μειώθηκε το ΑΕΠ της Νο-
τίου Κορέας το πρώτο τρίμηνο του
2019, σημειώνοντας τη μεγαλύτερη
συρρίκνωση της τελευταίας δεκαε-
τίας. Η απροσδόκητη συρρίκνωση
οφείλεται κατά κύριο λόγο σε μείωση
των εξαγωγών της στην Κίνα, όπου
η ζήτηση είναι περιορισμένη λόγω
του εμπορικού πολέμου με τις ΗΠΑ.

Οι εξαγωγές, που συνεισφέρουν
κατά σχεδόν 50% στο ΑΕΠ της Νο-
τίου Κορέας, βρίσκονται σε καθοδική
τάση τους τελευταίους πέντε μήνες.
Σε σύγκριση με το τελευταίο τρίμηνο
του 2018, μειώθηκαν 2,6%, καθώς
περιορίστηκαν οι εξαγωγές στην Κί-
να, τη μεγαλύτερη εξαγωγική αγορά
της χώρας. Οι εισαγωγές επίσης μει-
ώθηκαν κατά 3,3%.

Η είδηση της συρρίκνωσης διέ-
ψευσε τις προβλέψεις για αύξηση
του ρυθμού ανάπτυξης κατά 0,3%.
«Οι κρατικές δαπάνες δεν κατάφεραν
να συνεχίσουν την ώθηση που δό-
θηκε το τέταρτο τρίμηνο (του 2018),
ειδικά όσον αφορά τις επενδύσεις
στον κατασκευαστικό κλάδο, ενώ
η μείωση των επιχειρηματικών επεν-
δύσεων ήταν μεγαλύτερη από αυτή
που προβλεπόταν εξαιτίας της συρ-
ρίκνωσης στον τομέα των τσιπ μνή-
μης», δικαιολόγησε στο Reuters στέ-
λεχος της Τράπεζας της Κορέας.

Ανησυχητικό είναι το γεγονός ότι
η συρρίκνωση της τέταρτης μεγα-
λύτερης οικονομίας στην Ασία μπο-
ρεί να αποτελέσει οιωνό και για
άλλες εξαγωγικές δυνάμεις, όπως η
Ιαπωνία, η Γερμανία και η Ταϊβάν.

Το κοινό σημείο μεταξύ αυτών είναι
ότι εστιάζουν στη μεταποίηση και
στην τεχνολογία. «Δεν μπορούμε
να γνωρίζουμε σε αυτήν τη φάση
εάν αποτελεί απλώς μία περιστα-
σιακή πτώση ή συμβαίνει κάτι πιο
επικίνδυνο, που σχετίζεται με την
ένταση στο εμπόριο», δήλωσε στο
Bloomberg ο Σον Ρόουτς, επικεφαλής
οικονομολόγος στην S&P με έδρα
στη Σιγκαπούρη.

Ο υπουργός Οικονομικών της Νο-
τίου Κορέας, Χονγκ Ναμ Κι, δήλωσε
ότι η οικονομία θα βελτιωθεί το δεύ-
τερο τρίμηνο, ενώ το δεύτερο εξά-
μηνο του έτους θα είναι πολύ κα-
λύτερο από το πρώτο, όσο η κυβέρ-
νηση εστιάζει στην ενίσχυση της
δυναμικής της οικονομίας.

Αρνητική ανάπτυξη 0,3%
στη Ν. Κορέα το α΄ τρίμηνο

Το κόστος στέγασης
Στον υπολογισμό του διαθέσιμου
εισοδήματος δεν υπολογίζεται το
κόστος διαβίωσης, οπότε οι πραγ-
ματικές εισοδηματικές διαφορές
σε πόλεις με υψηλά ενοίκια, πα-
ραδείγματος χάριν, είναι υψηλό-
τερες από αυτές που αναφέρθηκαν.
Ενώ, λοιπόν, στο Βερολίνο το κατά
κεφαλήν διαθέσιμο εισόδημα είναι
σχεδόν δέκα χιλιάδες ευρώ χαμη-
λότερο απ’ ό,τι στο Μόναχο, η με-
γάλη αύξηση του επιπέδου των
ενοικίων που καταγράφεται στην
πρωτεύουσα τα τελευταία χρόνια
σημαίνει πως οι Βερολινέζοι δα-
πανούν πολύ μεγαλύτερο μέρος
του εισοδήματός τους για ενοίκιο.
Η αναλογία ενοικίου προς διαθέ-

σιμο εισόδημα διαμορφώθηκε το
2018 στο 41,3%, γεγονός που ση-
μαίνει πως το κόστος στέγασης
στην πρωτεύουσα της Γερμανίας
είναι πολύ υψηλότερο απ’ ό,τι σε
πολύ πλουσιότερες πόλεις όπως
το Μόναχο, η Φρανκφούρτη και
το Αμβούργο. Σύμφωνα με τους
συντάκτες της μελέτης, το κόστος
στέγασης δεν θα έπρεπε να υπερ-
βαίνει το ένα τρίτο του συνολικού
εισοδήματος. «Δεδομένου πως το
κόστος στέγασης καλύπτεται από
το διαθέσιμο εισόδημα, η αύξηση
των ενοικίων ιδίως στις μητροπο-
λιτικές περιοχές είναι πιθανό πως
περιορίζει τις οικονομικές δυνα-
τότητες πολλών κατοίκων».

Μεγάλη αύξηση του κατώτατου ωρομισθίου στις ΗΠΑ
Η μεγαλύτερη αύξηση του κατώ-
τατου ωρομισθίου που έχει ση-
μειωθεί εδώ και μια δεκαετία κα-
ταγράφεται στις ΗΠΑ, αν και
υπάρχουν αρκετές διαφοροποι-
ήσεις από τη μια πολιτεία στην
άλλη. Οπως αναφέρουν οι New
York Times, ο κατώτατος μισθός
στις ΗΠΑ είχε μείνει στάσιμος,
κατά μέσον όρο, στα 7,25 δολάρια
την ώρα επί μία δεκαετία. Σήμε-
ρα, όμως, υπολογίζεται στα 12
δολάρια την ώρα μετά τις αυξή-
σεις που έχουν γίνει από κάποιες
πολιτειακές και δημοτικές αρχές
των ΗΠΑ. Σε 29 πολιτείες των
ΗΠΑ όπως και στην περιφέρεια
της Κολούμπια, το κατώτατο
ωρομίσθιο είναι υψηλότερο από
αυτό που ορίζει το ομοσπονδιακό
κράτος, επισημαίνεται από την
αμερικανική εφημερίδα. Στην
Ουάσιγκτον και τη Μασαχουσέ-
τη, παραδείγματος χάριν, το κα-
τώτατο ωρομίσθιο φθάνει τα 12
δολάρια. Αλλά στη Νέα Υόρκη
είναι υψηλότερο, στα 15 δολάρια.
Από την άλλη πλευρά, οι Αμερι-
κανοί σε 21 πολιτείες των ΗΠΑ
ζουν με το κατώτατο ωρομίσθιο
που ορίζει το ομοσπονδιακό κρά-
τος. Και αυτό συνεπάγεται πως,
ουσιαστικά, έχουν χάσει το 16%
της αγοραστικής τους δύναμης
λόγω του πληθωρισμού. Εάν λά-
βει κανείς υπόψη το κατώτατο
ωρομίσθιο που ισχύει σε ομο-
σπονδιακό, πολιτειακό και τοπικό
επίπεδο, καταλήγει στο συμπέ-
ρασμα πως κινείται φέτος στα
12 δολάρια, κατά μέσον όρο.

Μετά τη χρηματοπιστωτική

κρίση του 2008, η Ομοσπονδιακή
Τράπεζα των ΗΠΑ (Fed) διατή-
ρησε σχεδόν μηδενικά τα επι-
τόκια, αποβλέποντας στην ενί-
σχυση των πραγματικών μισθών
που παρέμεναν στάσιμοι και κα-
τά συνέπεια διατηρούσαν υπο-
τονικές τις πιέσεις του πληθω-
ρισμού. Οι New York Times ση-

μειώνουν πως επί 19ετία μέχρι
το 2013 δεν είχε σημειωθεί καμία
αύξηση του κατώτατου ωρομι-
σθίου. Εκτοτε, όμως, άρχισαν να
παρατηρούνται ανοδικές τάσεις.
Το πιο σημαντικό εύρημα της
έρευνας των New York Times
είναι πως το 89% των εργαζομέ-
νων στις ΗΠΑ που πληρώνονται
με το κατώτατο ωρομίσθιο λαμ-
βάνουν πάνω από 7,25 δολάρια
που ορίζει το ομοσπονδιακό κρά-
τος. Οικονομικοί αναλυτές ανα-
ρωτιούνται εάν η αύξηση των
μισθών που έχει γίνει τελευταία
στις ΗΠΑ επηρεάσει την ανά-
πτυξη, προκαλώντας απότομη
αύξηση του πληθωρισμού.

«Οι μισθοί θα συνεχίσουν να
αυξάνονται», σχολιάζει ο Μπεν
Φάνελ, διαχειριστής κεφαλαίων
της Man Group, στη βρετανική
εφημερίδα Financial Times. Ο
πληθωρισμός στις ΗΠΑ κινήθηκε
στο 1,9% από το 1,5% που ίσχυε
τον Φεβρουάριο και το 2,5% τον
Οκτώβριο του 2018. Οπότε ο πλη-
θωρισμός κινείται επί του πα-
ρόντος κάτω από το 2% που θε-
ωρείται το επιθυμητό επίπεδο
από τη Fed. Φόβοι έχουν, επίσης,
εκφραστεί για συρρίκνωση των
περιθωρίων κερδοφορίας των
επιχειρήσεων εάν η αύξηση των
μισθών επιταχυνθεί όσο επιβρα-
δύνεται η ανάπτυξη στις ΗΠΑ.

Επί μία δεκαετία το κατώτατο ωρομίσθιο στις ΗΠΑ είχε μείνει στάσιμο, κατά μέσον όρο στα 7,25 δολάρια.

������

Σε 29 πολιτείες είναι
υψηλότερο από αυτό 
που ορίζει το
ομοσπονδιακό κράτος.

Στις περιφέρειες Στάρνμπεργκ στο νότιο Μόναχο, Χάιλμπρον, βόρεια της Στουτγάρδης και Χοχτάινους, κοντά στη Φρανκφούρτη, το διαθέσιμο εισόδημα εί-
ναι άνω των 30.000 ευρώ, δηλαδή πάνω από τον μέσο όρο του Λουξεμβούργου, της χώρας με το υψηλότερο εισόδημα στην Ευρωπαϊκή Ενωση.

������

Οι εξαγωγές βρίσκονται
σε καθοδική τάση 
τους τελευταίους πέντε
μήνες. 
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Του ΝΙΚΟY X. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Σε νέο «hotspot» των βραχυχρόνιων
μισθώσεων και του κλάδου της φι-
λοξενίας γενικότερα εξελίσσεται το
τελευταίο διάστημα η γειτονιά του
Ψυρρή, η οποία είχε περιέλθει σε
μαρασμό τα τελευταία χρόνια, μετά
την άνθηση που βίωσε κατά τη διάρ-
κεια των δεκαετιών του 1990 και
του 2000, με την «έκρηξη» των κα-
ταστημάτων εστίασης και ψυχαγω-
γίας. Μόνο τις τελευταίες εβδομάδες,
έχουν γίνει γνωστές τρεις νέες επεν-
δύσεις για τη μετατροπή ακινήτων
στου Ψυρρή σε μικρά ξενοδοχεία ή
διαμερίσματα για βραχυχρόνιες μι-
σθώσεις, ή ακόμα και τα δύο. Στην
οδό Ηβης 4, η εταιρεία «Ελληνική
Φιλοξενία Σουίτες - Διαμερίσματα»
έλαβε πρόσφατα άδεια από τις αρ-
μόδιες υπηρεσίες του Δήμου Αθη-
ναίων για τη μετατροπή πενταώρο-
φου κτιρίου σε ξενοδοχείο. Λίγες
εβδομάδες νωρίτερα, είχε δοθεί άλλη

μία άδεια για την ανακατασκευή
επταώροφου κτιρίου και την αλλαγή
χρήσης του σε ξενοδοχείο. Φορέας
της επένδυσης στη συμβολή των
οδών Καραϊσκάκη 7 και Χριστοκο-
πίδου είναι η εταιρεία Pygma Hellas
Τουριστικές Μονοπρόσωπη ΙΚΕ.

Σε άλλο κτίριο, ένα κενό επαγ-
γελματικό ακίνητο, στην οδό Σαρρή,
στην «καρδιά» του Ψυρρή προωθεί-
ται η ανάπτυξη κατοικιών από την
εταιρεία Ficus Investments. Πρό-
κειται για έναν όμιλο ισραηλινών
συμφερόντων που έχει τοποθετηθεί
στην ελληνική αγορά κατοικίας τα
τελευταία χρόνια, με στόχο την ανά-
πτυξη και την τουριστική εκμετάλ-
λευση διαμερισμάτων, με γνώμονα
και την πώληση σε ενδιαφερόμενους
επενδυτές εκτός Ε.Ε., στο πλαίσιο
του προγράμματος «χρυσή βίζα».
Ανάλογη επένδυση, η οποία εκτι-
μάται ότι θα ανέλθει σε 1,3 εκατ.
ευρώ, προωθεί στην ίδια περιοχή,
αυτή τη φορά επί της οδού Αθηνάς,

η ρωσική εταιρεία ακινήτων Tranio.
Η εταιρεία έχει ξεκινήσει την ανα-
κατασκευή ενός κτιρίου 12 διαμε-
ρισμάτων, με στόχο την εκμετάλ-
λευσή του μέσω Airbnb και την πώ-
ληση των κατοικιών σε ενδιαφερό-
μενους επενδυτές. Σύμφωνα με την
εταιρεία, οι αγοραστές θα εξασφα-
λίσουν ετήσια απόδοση της τάξεως
του 8%.

«Τον τελευταίο χρόνο, η συνοικία
του Ψυρρή έχει πραγματοποιήσει
δυναμική επάνοδο στην αγορά ακι-

νήτων. Εγχώριοι αλλά και ξένοι επεν-
δυτές έχουν αποκτήσει πληθώρα
ακινήτων, κυρίως εγκαταλελειμμέ-
νων, με στόχο να τα ανακατασκευά-
σουν και να τα λειτουργήσουν ως
χώρους φιλοξενίας», σημειώνει στην
«Κ» ο κ. Νάσος Γαβαλάς, διευθύνων
σύμβουλος της εταιρείας διαχείρισης
ακινήτων Mint (πρώην EazyBnb).
Κατά τον ίδιο, πρόκειται για φυσιο-
λογική εξέλιξη που θα συνέβαινε,
καθώς η συγκεκριμένη συνοικία
διαθέτει πληθώρα κατάλληλων και
κυρίως ενιαίων ακινήτων, αλλά κρί-
νεται και ως εξαιρετική από πλευράς
τοποθεσίας για την ανάπτυξη χρή-
σεων φιλοξενίας. «Εκτός από τη γειτ-
νίαση με το Μοναστηράκι, την Πλά-
κα και την Ακρόπολη, η περιοχή
του Ψυρρή προσφέρει και γραφι-
κότητα και ομορφιά, που δεν συ-
ναντάται π.χ. στο Κουκάκι, όπου
επικεντρώθηκαν αρχικά οι επενδυτές
στη βραχυχρόνια μίσθωση», ανα-
φέρει ο κ. Γαβαλάς. Μάλιστα, η πε-

ριοχή ευνοείται και από την ύπαρξη
πληθώρας σημείων εστίασης και
ψυχαγωγίας, που θα λειτουργήσουν
συμπληρωματικά προς την κατοικία
και τη φιλοξενία δημιουργώντας
έναν νέο πόλο έλξης επισκεπτών
στο κέντρο της Αθήνας.

Και το Δημόσιο
Τη νέα αυτή τάση αναμένεται

να εκμεταλλευθεί σύντομα και το
ίδιο το Δημόσιο. Συγκεκριμένα, η
ΕΤΑΔ σχεδιάζει να διαθέσει προς
πώληση διαμερίσματα ιδιοκτησίας
της στην περιοχή του Ψυρρή, καθώς
στελέχη της εταιρείας εκτιμούν ότι
αρκετά εξ αυτών είναι κατάλληλα
για αξιοποίηση μέσω Airbnb. Το
ίδιο αναμένεται να πράξει και το
υπουργείο Απασχόλησης, που «τρέ-
χει» ανάλογο πρόγραμμα αξιοποί-
ησης ακινήτων του ΕΦΚΑ. Ο σχε-
τικός διαγωνισμός μακροχρόνιας
εκμίσθωσης αναμένεται να γίνει
εντός του καλοκαιριού.

Η «ζέση» των επενδυτών για την
ανάπτυξη καταλυμάτων στο ιστορικό
κέντρο της Αθήνας εδράζεται στην
πεποίθησή τους ότι μπορούν να
αποκομίσουν πολλαπλά κέρδη σε
βάθος χρόνου, κάτι που πιστοποιείται
και από τα σχετικά νούμερα. Στο
ιστορικό κέντρο της πόλης προσφέ-
ρονται σήμερα 1.476 καταλύματα
μέσα από τις δύο δημοφιλέστερες
πλατφόρμες βραχυχρόνιας μίσθωσης
(Airbnb και Homeaway). Σύμφωνα
με στοιχεία της εταιρείας ανάλυσης
βραχυχρόνιων μισθώσεων AirDna,
το μέσο ημερήσιο έσοδο ανέρχεται
σε 65 ευρώ και η πληρότητα σε 58%,
κάτι που μεταφράζεται σε μηνιαία
έσοδα της τάξεως των 1.100 ευρώ.

Ωστόσο, στο απόγειο της τουρι-
στικής περιόδου, δηλαδή κατά τους
θερινούς μήνες, τα μεγέθη αυτά εί-
ναι ακόμα υψηλότερα, καθώς το
μέσο μηνιαίο εισόδημα προσεγγίζει
τα 1.700 ευρώ, με την πληρότητα
να εκτοξεύεται στο 83% και το μέσο
ημερήσιο έσοδο σε 83 ευρώ. Ση-
μειωτέον δε ότι τα παραπάνω ποσά
είναι απολύτως ενδεικτικά, έως και
συντηρητικά, καθώς μια απλή ανα-
ζήτηση στις σημερινές αγγελίες
που συναντά κανείς στο κέντρο
του Ψυρρή θα βρει δεκάδες πολυ-
τελή διαμερίσματα ή λοφτ με ημε-
ρήσιο κόστος ενοικίασης της τάξεως
των 150, 200, 300, ή ακόμα και 400
ευρώ!

Μάλιστα, όπως σημειώνει ο κ. Γα-
βαλάς, πλέον έχει αρχίσει να εμφα-
νίζεται ένα καινοτόμο προϊόν στην
αγορά. «Βλέπουμε όλο και περισσό-
τερες υβριδικές κατασκευές, τόσο
στου Ψυρρή όσο και σε άλλα σημεία
του ιστορικού κέντρου της Αθήνας.
Με τον όρο αυτό, εννοούμε ότι αρ-
κετοί επενδυτές αναπτύσσουν ακί-
νητα τα οποία να μπορούν να λει-
τουργούν ταυτόχρονα και ως μικρά
μπουτίκ ξενοδοχεία, αλλά και ως
διαμερίσματα που διατίθενται με
τη μορφή της βραχυχρόνιας μίσθω-
σης, παντρεύοντας ουσιαστικά τις
δύο τάσεις, αξιοποιώντας τα πλεο-
νεκτήματα και των δύο μορφών φι-
λοξενίας», αναφέρει χαρακτηριστικά.

Με τον τρόπο αυτό, το λειτουργικό
κόστος διατηρείται χαμηλά και τα
καταλύματα μπορούν να απευθυν-
θούν σε περισσότερους υποψήφιους
επισκέπτες. Αν στα παραπάνω συ-
νυπολογίσει κανείς και τον παρά-
γοντα μιας πιθανούς μεταπώλησης
με υπεραξία έναντι του αρχικού κό-
στους αγοράς, ένας επενδυτής έχει
σήμερα αρκετούς λόγους να δαπα-
νήσει κεφάλαια στη συγκεκριμένη
αγορά. Πάντως, σήμερα, το κόστος
αυτό μόνο προσιτό δεν χαρακτηρί-
ζεται. Η πλειονότητα των πωλού-
μενων ακινήτων στου Ψυρρή πω-
λείται σε τιμές που ξεκινούν από τις
3.000 ευρώ/τ.μ. και μπορεί να ανέλ-
θουν μέχρι και τις 5.000 ευρώ/τ.μ.

Το αν πρόκειται για τη γέννηση μιας
νέας «φούσκας» στην αγορά κατοι-
κίας θα φανεί στο μέλλον, ωστόσο
το σίγουρο είναι ότι τέτοιες κατα-
σκευές δύσκολα απευθύνονται σε
εγχώριους αγοραστές.

Κάπως έτσι, στο τέλος του 2018,
σύμφωνα με στοιχεία του Ξενοδο-
χειακού Επιμελητηρίου Ελλάδας,
στο κέντρο της Αθήνας λειτουργού-
σαν 239 ξενοδοχεία με δυναμικότητα
15.576 δωματίων και 28.936 κλινών.
Παράλληλα, στελέχη της αγοράς
ακινήτων, όπως ο επικεφαλής της
Piraeus Real Estate Γιώργος Κορμάς,
κάνουν λόγο για προσθήκη 5.000
νέων κλινών στο κέντρο της πόλης,
κατά το προσεχές διάστημα.

Οπως σημειώνουν στελέχη της αγο-
ράς ακινήτων, ο αριθμός των κτιρίων
που διατίθενται μέσα από τις ψη-
φιακές πλατφόρμες βραχυχρόνιας
εκμίσθωσης συνεχίζει να κινείται
ανοδικά, τάση που θα κορυφωθεί
με την έλευση των θερινών μηνών,
όταν η ζήτηση από το εξωτερικό
βρίσκεται στο απόγειό της. Ωστόσο,
αυτό που έχει αρχίσει να γίνεται
όλο και πιο ξεκάθαρο είναι ότι τα
έσοδα των προηγούμενων ετών δύ-
σκολα θα επαναληφθούν.

«Πριν από δυο - τρία χρόνια, ένα
διαμέρισμα στο κέντρο απέφερε πο-
λύ ικανοποιητικό εισόδημα, κάτι
που δεν ισχύει σήμερα για το ίδιο
ακίνητο, λόγω του ανταγωνισμού.

Τώρα πια ο ξένος επισκέπτης μπορεί
να επιλέξει από ευρεία γκάμα ακι-
νήτων στην ίδια περιοχή», σημειώνει
ο κ. Γαβαλάς. Μάλιστα, αυτό έχει
αρχίσει να αντανακλάται και στους
αριθμούς. Συγκεκριμένα, το μέσο
ημερήσιο έσοδο από τη βραχυχρόνια
μίσθωση στην Αθήνα υποχώρησε
κατά 17%, σε 126,4 ευρώ. Μείωση
κατέγραψε και η πληρότητα, που
υποχώρησε στο 46%, έναντι 52,7%
το 2017. Ετσι, το πραγματικό εισό-
δημα από κάθε ακίνητο (υπολογί-
ζοντας δηλαδή και πόσες ημέρες εί-
ναι μισθωμένο το κάθε διαμέρισμα
ή η κάθε κατοικία) κατέγραψε το
2018 πτώση κατά 28%, σε 58,2 ευρώ,
έναντι 80,7 ευρώ στο τέλος του 2017.

Αυτό προκύπτει από την ανάλυση
των στοιχείων, τα οποία παρουσία-
σαν πρόσφατα σε συνέδριο στην
Αθήνα στελέχη της AirDNA, εταιρεία
η οποία καθημερινά μελετάει τα δε-
δομένα όλων των αγγελιών ακινήτων
σε Airbnb και HomeAway.

Σύμφωνα με τον κ. Γαβαλά, στα-
διακά η αγορά ωριμάζει και οι ανάγ-
κες των επισκεπτών διαρκώς μεγα-
λώνουν, κάτι που μεταφράζεται σε
όλο και υψηλότερης ποιότητας ακί-
νητα, αλλά και υπηρεσίες φιλοξενίας.
«Για να μπορεί να διατηρήσει κανείς
επαρκές εισόδημα, θα πρέπει να
βελτιώνει συνεχώς το επίπεδο των
υπηρεσιών του», αναφέρει χαρα-
κτηριστικά. Αυτό σημαίνει ότι τα

επόμενα χρόνια θα επέλθει κορεσμός
στην αγορά των βραχυχρόνιων μι-
σθώσεων και θα αποχωρήσουν αρ-
κετά ακίνητα, καθώς δεν θα είναι
πλέον αποδοτική η αξιοποίηση της
εν λόγω αγοράς για τον ιδιοκτήτη.

Υπενθυμίζεται ότι πλέον τα εισο-
δήματα από τις βραχυχρόνιες μι-
σθώσεις φορολογούνται με τους ίδι-
ους συντελεστές που ισχύουν και
στις συμβατικές μισθώσεις, δηλαδή
με 15% για τα πρώτα 12.000 ευρώ
ετήσιων εσόδων, ενώ ο ιδιοκτήτης
θα πρέπει να καλύψει ο ίδιος δαπάνες
όπως κοινόχρηστα και λογαριασμούς
κοινής ωφέλειας.

Επιπλέον, στην περίπτωση των
βραχυχρόνιων μισθώσεων, ο ιδιο-

κτήτης είναι εκείνος που επιβαρύ-
νεται με τους λογαριασμούς ΔΕΚΟ
και τα κοινόχρηστα έξοδα, κάτι που
δεν ισχύει στις συμβατικές μισθώ-
σεις.

Επομένως, αυτό που γίνεται πλέον
κατανοητό είναι ότι το «εύκολο κέρ-
δος», στο οποίο ίσως αποβλέπουν
ορισμένοι όψιμοι ιδιοκτήτες ακινή-
των, έχει πλέον παρέλθει ανεπιστρε-
πτί. Οπως τονίζουν όσοι γνωρίζουν
τη συγκεκριμένη αγορά, απαιτείται
ακόμα μεγαλύτερη προσπάθεια πλέ-
ον για να επιτευχθεί καλή απόδοση
του ακινήτου.

«Εκτιμώ ότι αρκετοί ιδιοκτήτες
θα επιστρέψουν στην παραδοσιακή
μορφή μίσθωσης. Αλλωστε, σε πολ-

λές περιοχές τα ενοίκια ανεβαίνουν
και αυτό δεν συμβαίνει λόγω του
Airbnb, αλλά εξαιτίας της συνεχούς
ανόδου της ζήτησης από την εγχώρια
αγορά. Πλέον ελάχιστοι έχουν τη
δυνατότητα να αγοράσουν νέο ακί-
νητο, με αποτέλεσμα να στρέφονται
στο ενοίκιο», επισημαίνει ο κ. Γα-
βαλάς. Είναι χαρακτηριστικό ότι,
κατά τη διάρκεια του τελευταίου
έτους, οι μέσες ζητούμενες τιμές
ενοικίων έχουν αυξηθεί περί το 17%
στην Αθήνα, όπως ανέφεραν πρό-
σφατα εκπρόσωποι του Ελληνικού
Ινστιτούτου Εκτιμητικής (ΕΛΙΕ).
Αυτό οφείλεται τόσο στη μεγάλη
ζήτηση όσο και στην οικονομική
ανάκαμψη της χώρας.

Σημάδια κορεσμού στον νέο κλάδο, με πτώση της πληρότητας και των εσόδων το 2018

Εσοδα 1.100 ευρώ τον μήνα από βραχυχρόνιες μισθώσεις

Κατοικίες
Σε αντίθεση με άλλες μεγάλες
ευρωπαϊκές πρωτεύουσες, στην
Αθήνα η Airbnb δεν έχει δημιουρ-
γήσει έλλειμμα στέγασης, με εξαί-
ρεση ίσως ορισμένες συνοικίες
στο ιστορικό κέντρο και πέριξ της
Ακρόπολης. Υπολογίζεται ότι το
70-80% των ακινήτων που ανακα-
τασκευάστηκαν με στόχο τη βρα-
χυχρόνια μίσθωση ήταν κενά/εγ-
καταλειμμένα.

Στην Ακρόπολη
Τα πιο επικερδή ακίνητα για βρα-
χυχρόνια μίσθωση είναι όσα βρί-
σκονται σε απόσταση δύο τριών
χιλιομέτρων από την Ακρόπολη.
Τα διαμερίσματα του ενός ή των
δύο υπνοδωματίων είναι εκείνα
με τη μεγαλύτερη ζήτηση. Ωστό-
σο, ήδη έχουν αρχίσει να καταγρά-
φονται και διαφοροποιήσεις με
ακόμα μεγαλύτερες επιφάνειες,
που απευθύνονται σε οικογένειες.

Εως τρεις μήνες
Στην Αθήνα, το 55% των ακινήτων
μισθώθηκε το 2018 για διάστημα
έως τρεις μήνες, κατά βάση δηλα-
δή το καλοκαίρι, με το σχετικό πο-
σοστό να αυξάνεται ακόμα περισ-
σότερο όσο πιο τουριστικός/καλο-
καιρινός είναι ο προορισμός. Στη
Ζάκυνθο, το σχετικό ποσοστό ήταν
84%, στην Κω 79%, στη Μύκονο
76% και στην Κρήτη 73%.

������

Ανακαινίζουν εγκαταλε-
λειμμένα κτίρια και τα
μετατρέπουν σε μικρά
ξενοδοχεία ή διαμερί -
σματα για βραχυχρόνιες
μισθώσεις.

Ευκαρία για το ιστορικό κέντρο της Αθήνας
Κύμα επενδύσεων σε ακίνητα από Ελληνες και ξένους στην περιοχή του Ψυρρή για Airbnb
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Ο πλανήτης Γη στον κόσμο του Netflix
Η δημοφιλής πλατφόρμα εμπλουτίζει το περιεχόμενό της, προσφέροντας στους συνδρομητές ντοκιμαντέρ για όλα τα γούστα

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ
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Στη σειρά «Ο πλανήτης 
μας», ο 93χρονος σερ  
Ντέιβιντ Ατένμπορο  
γίνεται ακτιβιστής, απο-
φασισμένος να φέρει  
την ανθρωπότητα  
προ των ευθυνών της.

Τα όσα παρουσιάζει  
το «Fyre» αποτελούν πα-
ράδειγμα της σύγχρονης 
ρηχότητας και της επι-
φανειακής αντίληψης  
των πραγμάτων, που οδη-
γούν στη διαστρέβλωση.
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Ατζέντα
5.5.19 -11.5.19
Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 

art@kathimerini.com.cy
kouroupakisa@kathimerini.com.cy
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ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ

Συζήτηση «Πίσω από τον Καθρέφτη»

Το Βιβλιοτρόπιο, -

-
-

-

-

-

-

-

-

-

Πληροφορίες τηλέφωνο 99667599, 
www.facebook.com/bibliotropioorg

ΘΕΑΤΡΟ

«Μιας πεντάρας νιάτα», των Γιαλαμά - Πρετεντέρη
Συνεχίζονται στο -

-
-

-

-
-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-

Πληροφορίες 22312940, 22421609, 
satirikotheatro@cytanet.com.cy

ΕΚΘΕΣΗ

«Μετουσίωση ενός Πλανήτη 2011-2019»
Η Γκαλερί 

-
-
-

-

-
-

Πληροφορίες τηλέφωνο 22424983, mango2@cablenet.com.cy

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Τα τετράδια της Ανζέλ Κουρτιάν»
Ο Σύνδεσμος -

-
-

-

-

Πληροφορίες τηλέφωνα 
99905840, 99905878, 99134323. Τα κα-
θαρά έσοδα θα δοθούν στη Θεραπευτική 
Κοινότητα Αγία Σκέπη.
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Της ΓΙΟΥΛΗΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Ντελικατέσεν

MISE EN PLACE

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Εύλογες παραιτήσεις και παύσεις
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ΜΟΥΣΙΚΗ

«Υπέροχος 
Mendelssohn»
Αφιέρωμα στην 

-
-

Πληροφορίες τηλέφωνο 
22463144, info@cyso.org.cy
 

ΘΕΑΤΡΟ

«Γαρυφαλλιά» 
Κάποιες ιστορίες 

-

-

-

-
-

-

-

Πληροφορίες τηλέφωνο 99798948.

Η συγκομιδή
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FOLLOW WATCHLIKE FOLLOW

MAΪΟΣ 2019

Συνέντευξη στη 
ΜΑΡΙΑ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Ο καλύτερος 
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– Τοποθετείτε την Ευρώπη στο 
επίκεντρο της δουλειάς σας. Τι 
σας προκαλεί τόση ανησυχία στο 
ευρωπαϊκό οικοδόμημα;

-

-

-

-

-

-

-

– Γιατί επανέρχεστε στην ιδέα του 
«φανταστικού μουσείου»;

-

-

-
-

-

-

-

– Σε αυτή τη «συγκέντρωση φω-
νών», δεν υπάρχει ο κίνδυνος της 
κακοφωνίας, ακόμη και της ανα-
παραγωγής «fake news»;

-
-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

Με το «Hunt» κάνουμε 
ένα ελάχιστο βήμα  
πιο κοντά σε αυτό που  
θα μπορούσε να είναι  
ένα μουσείο σήμερα. 
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Το ντοκιμαντέρ
δημιουργεί
πραγματικότητα
Ο Τόμας Μπέλινκ μιλάει στην «Κ»
για τους πρόσφυγες και την Ευρώπη
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η ελληνική χλωρίδα αριθμεί 6.500
είδη», επισημαίνει ο κ. Διαμαντής.

Στο Περιβόλι της Παναγίας συ-
ναντάει κανείς μεσογειακά, βαλ-
κανικά, ευρωπαϊκά, ευρωσιβηρικά,
ανατολικά είδη, από τα οποία υπε-
ρέχουν εκείνα της Ανατολικής Με-
σογείου. «Αρκετά ενδημικά υπάρ-
χουν μόνο στη Χερσόνησο του Αθω
και πουθενά αλλού στον κόσμο»,
λέει ο κ. Φωτιάδης. Στην κορυφή
του Aθω (2.033 μ.) ανθίζει τον Αύ-
γουστο η «βιόλα άθωα» (Viola ath-
ois), είδος βιολέτας, ενώ πολλά και
σπάνια, βαφτισμένα με ονομασίες
από την Αθωνική Πολιτεία, ανα-
πτύσσονται κυρίως στη νότια πλευ-
ρά στα 1.500 μ. Εκεί φυτρώνουν
μεταξύ άλλων το αρωματικό Satu-

reja athoa, το Crepis athoa (είδος
αγριοραδικιού), η Centaurea athoa,
o Astragalus monachorum (από το
μοναχός), το Silene orphanidis,
συγγενικό του αγριογαρίφαλου
(προς τιμήν του βοτανολόγου Ορ-
φανίδη).

Οι μοναχοί, ως προστάτες της
φυσικής κληρονομιάς, όχι μόνο συ-
νέδεσαν τον φυτικό πλούτο με την
πνευματική τους υπόσταση, αλλά
και τον αναδεικνύουν. Θεματοφύ-
λακας αυτού είναι η Αγιορειτική
Βοτανοθήκη, για την οποία ο επι-
μελητής της Αντώνης Βασιλειάδης
συγκεντρώνει, επεξεργάζεται και
«εγκλωβίζει» σε πλεξιγκλάς σπάνια
φυτά και λουλούδια. Διατηρεί έτσι
τη ζωντάνια των χρωμάτων, τη λε-
πτή υφή και τη σύνθεση των λου-
λουδιών στο διηνεκές. Αυτό το εα-
ρινό συναξάρι της Αγιορείτικης Βο-
τανοθήκης μεταφέρει στον έξω κό-
σμο λίγη από την ομορφιά της Αθω-
νικής Χερσονήσου.

  Η έκθεση «Ο φυτικός πλούτος της
Χερσονήσου του Αγίου Ορους» θα

διαρκέσει έως τις 15 Ιουνίου.

Tης ΓΙΩΤΑΣ ΜΥΡΤΣΙΩΤΗ

Μπορεί να διατηρηθεί αιώνια η εφή-
μερη ομορφιά της εαρινής πανδαι-
σίας από το ολάνθιστο Περιβόλι της
Παναγίας; Μπορεί, μας δείχνει η
έκθεση «Herbarium» (αποξηραμένα
φυτά) που φέρνει στη Θεσσαλονίκη
τα ανοιξιάτικα χρώματα της Αθω-
νικής Χερσονήσου. Ροζ ανεμώνες
(Anemone pavonina Lam 62), κροκί
στερνμπέργκια (κρόκοι του φθινο-
πώρου), λευκοί νάρκισσοι (narcissus
tazetta L.08), μωβ δρακοντιές (Dra-
cunculus vulgaris Schott), βολβοειδή
και φιδόχορτα, βότανα και ταπεινά
αγριολούλουδα που συνέλεξε απo
τις αγιορείτικες πλαγιές ο Αντώνης
Βασιλειάδης αναδεικνύουν μια άγνω-
στη στο ευρύτερο κοινό πτυχή της
Αθωνικής Πολιτείας στη νέα έκθεση
της Αγιορείτικης Εστίας «Ο φυτικός
πλούτος της Χερσονήσου του Αγίου
Ορους».

Το σπουδαιότερο κύτταρο του
ορθόδοξου μοναχισμού, με αδιά-
κοπη ιστορική πορεία χιλίων και
πλέον ετών, δεν είναι μόνο προ-
σκυνηματικός τόπος. Η μοναδικό-
τητα του φυσικού περιβάλλοντος
προσελκύει περιπατητές και φυ-
σιολάτρες, βοτανολόγους και δα-
σολόγους ερευνητές από κάθε γω-
νιά της γης. Δασωμένη από τα χα-
μηλά υψόμετρα με αειθαλή πλατύ-
φυλλα και στα πιο ψηλά με καστα-
νοδάση, δρυοδάση, οξιές, έλατα
κ.ά, η χερσόνησος είναι ένας ευ-
λογημένος τόπος.

Περισσότερα από 1.450 είδη και
υποείδη φυτών, μεταξύ αυτών 24
σπάνια ενδημικά, έχουν καταγραφεί
στη χλωρίδα του Αγίου Oρους, αριθ-
μός που αποτελεί το 1/4 περίπου
των φυτών της ελληνικής χλωρίδας,
επισημαίνουν οι επιστήμονες-συ-

νεργάτες της έκθεσης δρ Στέφανος
Διαμαντής, δασολόγος-φυτοπαθο-
λόγος, ερευνητής του Ινστιτούτου
Δασικών Ερευνών, και ο δρ Γεώρ-
γιος Φωτιάδης, καθηγητής Δασικής
Βοτανικής στο ΤΕΙ Καρπενησίου.

O φυτικός πλούτος, εξηγούν,
οφείλεται στη γεωγραφική του θέ-
ση, στη σχετική απομόνωση της
χερσονήσου, στη μεγάλη ποικιλία
γεωλογικών σχηματισμών και πε-
τρωμάτων, στο πολυσχιδές ανά-
γλυφο του εδάφους, στο μωσαϊκό
των κλιματικών τύπων και, κυρίως,
στην έλλειψη βοσκής ζώων νομα-
δικής κτηνοτροφίας.

Μολονότι βρίσκεται στο κέντρο
του Βορείου Αιγαίου οι εναλλαγές
στο τοπίο και τα διαφορετικά μι-
κροκλίματα, από τη θάλασσα έως
την κορυφή του Αθω, στα 2.033
μ., δημιουργούν τις κατάλληλες
συνθήκες για να ευδοκιμήσουν
διαφορετικά είδη βλάστησης και
χλωρίδας. «Είναι χαρακτηριστικό
ότι σε μια τόσο περιορισμένη λω-
ρίδα γης, έκτασης 40 x 12 χλμ. ανα-
πτύσσονται 1.500 είδη φυτών, όταν

Της ΓΙΟΥΛΗΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Μόλις ένα τετράγωνο από το και-
νούργιο τοπόσημο της Νέας Υόρ-
κης, το πολυσυζητημένο πολιτι-
στικό κέντρο «The Shed», μια αστυ-
νομικός μού απάντησε με βαριά
αφροαμερικανική προφορά: «Δεν
έχω ιδέα τι είναι αυτό που ψάχνετε,
κυρία μου».

Δεν μπόρεσε να με βοηθήσει,
μου θύμισε όμως ένα άρθρο που
είχα διαβάσει πριν από λίγες ημέρες
στη βρετανική εφημερίδα The
Guardian, όπου ο συντάκτης
ασκούσε αυστηρή κριτική στην
καινούργια γειτονιά όπου βρίσκεται
το «The Shed», το Hudson Yards,
που αποτελεί τη μεγαλύτερη ιδιω-
τική ανοικοδόμηση στην ιστορία
των ΗΠΑ μετά το Κέντρο Ροκφέλερ.
Εγραφε, μεταξύ άλλων, ότι πρό-
κειται για «“Απαγορευμένη Πόλη”
των καπιταλιστών: απευθύνεται
αποκλειστικά σε πλούσιους και σε
τουρίστες, αγνοώντας την πραγ-
ματική ζωή της πλειονότητας των

Νεοϋορκέζων, οι οποίοι δεν πρό-
κειται ποτέ να ζήσουν, να δουλέ-
ψουν, να πάνε για ψώνια και για
διασκέδαση στο Χάντσον Γιαρντς».
Μάλλον κάπως έτσι πρέπει να είναι
εάν κρίνω από τις τιμές των δια-
μερισμάτων στους ουρανοξύστες,
που ξεκινούν από τα 4 εκατ. ευρώ,
ενώ το ενοίκιο για ένα διαμέρισμα
δύο υπνοδωματίων, κυμαίνεται σε
9.000 δολάρια τον μήνα.

Πάντως, οι τουρίστες συρρέουν
στην περιοχή για να θαυμάσουν
όχι μόνο το «The Shed» αλλά και
το μεγάλο γυαλιστερό γλυπτό που
έχει στηθεί μπροστά του. Το «The
Vessel», έργο του Βρετανού ντι-

ζάινερ Τόμας Χέδεργουικ, έχει
ύψος 46 μέτρα και ο επισκέπτης
που θα ανέβει όλες τις σκάλες μέ-
χρι την κορυφή, θα έχει μοναδική
θέα στον ποταμό Χάντσον, και

θα βγάλει μια σέλφι που σίγουρα
θα κερδίσει αρκετά likes. Πέρα
από αυτό, προσωπικά δυσκολεύ-
τηκα να καταλάβω τι άλλο προ-
σφέρει το συγκεκριμένο γλυπτό. 

Αντίθετα, το «The Shed», της
διάσημης αρχιτέκτονος Ελίζαμπεθ
Ντίλερ, η οποία ήταν στην ομάδα
που σχεδίασε το πανέμορφο «High
Line», το πάρκο που δημιουργή-
θηκε στη στενή λωρίδα μιας υπε-
ρυψωμένης παλιάς σιδηροδρομι-
κής γραμμής στο Lower West Side,
αποτελεί σχεδιαστικό επίτευγμα.
Εχει τη δυνατότητα να μεγαλώνει
σε εμβαδόν, μέσω ενός μηχανισμού
που πατάει πάνω σε ράγες, ανά-
λογα με τις ανάγκες των εκδηλώ-
σεων που θα φιλοξενεί – εκθέσεις,
συναυλίες, θεατρικές παραστάσεις,
χορό, visual arts. Αν και αρχιτε-
κτονικά έχει κερδίσει τον θαυμα-
σμό, το «The Shed» δεν έχει μείνει
στο απυρόβλητο καθώς πολλοί
ισχυρίζονται πως η πλούσια και
«αποστειρωμένη» γειτονιά του
Χάντσον Γιαρντς θα σταθεί εμπό-
διο στην εμβέλεια που αυτό θα
έχει στην πολιτιστική ζωή των Νε-
οϋορκέζων.

������

Το πανάκριβο Hudson
Yards ίσως να μην κατα-
φέρει να «αγγίξει» τους
κατοίκους της πόλης.

«The Shed», το νέο πολιτιστικό κέντρο της Νέας Υόρκης, που θα φιλοξενεί εκθέσεις, συναυλίες, θεατρικές και
χορευτικές παραστάσεις.

«Η Απαγορευμένη Πόλη» της Νέας Υόρκης

Asplenium onopteris.

Το γυαλιστερό γλυπτό με τίτλο «Τhe Vessel» προσφέρει από την κορυφή
του ανεμπόδιστη θέα στον ποταμό Χάντσον.

Το «πιο φιλόδοξο κατασκευαστι-
κό εγχείρημα» στην Ευρώπη φέ-
ρει την υπογραφή του Ρ. Πιάνο.

Στο πανκ είναι αφιερωμένη η έκθεση «Too Fast to Live, Too Young to Die.
Punk Graphics, 1976-1986», στο Μουσείο Τεχνών και Ντιζάιν στο Μανχάταν.

Εικαστική έκφραση του πανκ
Την οπτική «γλώσσα» του πανκ,
δηλαδή τους τρόπους με τους
οποίους αποτυπώθηκε στις ει-
καστικές τέχνες και ιδιαίτερα
στη γραφιστική, εξερευνά η έκ-
θεση του Μουσείου Τεχνών και
Ντιζάιν στο Μανχάταν με τίτλο
«Too Fast to Live, Too Young to
Die. Punk Graphics, 1976–1986».
Στο πλαίσιο του αφιερώματος
προγραμματίζεται ένας κύκλος

προβολών για τις επιρροές της
πανκ μουσικής σε νεανικά κινή-
ματα ανά τον κόσμο, αρχίζοντας
αύριο με την μεξικανική ταινία
«Nadie es Innocente», που πα-
ρακολουθεί την προσπάθεια της
κολεκτίβας Mierdas Punks να
διοργανώσει συναυλίες και να
ξεφύγει από τους περιορισμούς
της ζωής στις φτωχογειτονιές
της Πόλης του Μεξικού.

Στη μοναδικότητα του φυσικού αυτού περιβάλλοντος καταγράφονται περισσό-
τερα από 1.450 είδη και υποείδη φυτών, ενώ 24 από αυτά είναι σπάνια ενδημικά.

Από το ολάνθιστο Περιβόλι της Παναγίας
Η έκθεση «Herbarium» της Αγιορείτικης Εστίας είναι αφιερωμένη στη σπάνια χλωρίδα της Αθωνικής Χερσονήσου

Sternbergia lutea.

ΣΤΟΝ ΚΟΣΜΟ

Κατοικίες που «επιπλέουν» σχε-
δίασε ο Ρέντσο Πιάνο για το «οι-
κολογικό» οικοδομικό τετράγω-
νο, με το οποίο θα επεκταθεί η
ακτογραμμή του Μονακό. Το
«πιο φιλόδοξο κατασκευαστικό
εγχείρημα» στην Ευρώπη σύμ-
φωνα με τους εμπνευστές του,
το Portier Cove θα κοστίσει σχε-
δόν δύο δισ. ευρώ για τη δημι-
ουργία νέων οικιστικών και δη-
μόσιων χώρων, εκεί όπου σή-
μερα βρίσκεται ένα κομμάτι της
θάλασσας του Μόντε Κάρλο. Οι
κάτοικοι των πολυτελών σπιτιών
θα απολαμβάνουν ανεμπόδιστη
θέα στη Μεσόγειο, ενώ για να
περιορίσουν τις περιβαλλοντικές
επιπτώσεις, οι αρχιτέκτονες
έχουν δεσμευθεί ότι θα σεβα-
στούν τις αρχές της βιώσιμης
ανάπτυξης.

Το Μονακό επεκτείνεται
οικοδομικά στη θάλασσα
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Παναγιώτη 
Κυριάκου

ΜΕ ΤΟΝ

14:00 - 16:00

LISTEN LIVE
www.mydeejay.com.cy

14:00 - 16:00

ΤΑΣΟΣ 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ

ΒΡΑΔΥ

18:00 – 21:00

ΑΠΟΓΕΥΜΑ

ΑΦΡΟΔΙΤΗ 
ΔΕΡΜΑΤΑ
 15:00 – 18:00

EVERYDAY 
LOVE

www.lovefm.com.cy

07.30
Πριν  

-
-
-

-

10.30 
Επειτα  -

-

 
12.30
Η ώρα 

-

-

-

-

 
14.30
Ο Δημοσθένης 

-

-

-

 
15.30 
«Μην ξεχνιέσαι -

-

-
-
-

 
18.30 
Επιτέλους,  -

-

-

20.00 
Φτάνω  -

-

-
-
-

-

 
23.30 
Τι ωραία 

-

-

00.30 
Η δική μας -

-

-

 
01.30 
«Και κάθε 

-

Ενα εικοσιτετράωρο με την ηθοποιό Μαρίνα Ασλάνογλου
ΧΡΟΝΟΓΡΑΜΜΗ / Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

«Τι ωραία που είναι  
η Αθήνα τη νύχτα!  
Περπατάω μέχρι το ση-
μείο όπου έχω αφήσει το 
αυτοκίνητό μου.  
Κοιτάω τα φώτα,  
τον κόσμο που περνάει, 
ακούω τη μουσική  
από τα μπαράκια».

«Κάθε φορά, 
-
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Το φετινό 
-

-
-

-
-

-

-
-

-

-
-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-
-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

Ο Μάνος Κοντολέων (www.
kontoleon.gr) είναι πεζογράφος. 
Το πλέον πρόσφατο βιβλίο του εί-
ναι «Η Κασσάνδρα στη Μαύρη Αμ-
μο» (Εκδόσεις Πατάκη). Πρόκειται 
για ένα μυθιστόρημα που ανασκα-
λεύει τους μύθους και ερμηνεύει 
απρόσμενα το σύμβολο μιας δια-
χρονικής ηρωίδας.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;

-
-

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
συγγραφείς καλείτε, ζώντες και 
τεθνεώτες;

-
-

-

-

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;

-
-

 
Ποιο κλασικό βιβλίο δια-
βάσατε πρόσφατα για 
πρώτη φορά;

-

-

 
Το βιβλίο που έχετε διαβά-
σει τις περισσότερες φορές;

-

-

-

 
«Η Κασσάνδρα στη μαύρη άμμο»: 
Τι σας έκανε να επιλέξετε την Κασ-
σάνδρα ως ηρωίδα;

-

 
Πώς αντανακλάται στο σήμερα αυ-
τός «ο ιδιότυπος πολιτικός προ-
βληματισμός του χθες», όπως πε-
ριγράφετε το μυθιστόρημά σας;

-

-

-

 
Μετράτε ήδη σαράντα χρόνια και 
σχεδόν εξήντα βιβλία: αν είχατε 
την ευκαιρία ένα από αυτά να το 
ξαναγράφατε, θα το κάνατε;

-

-
-

-

-

-

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΔΕΛΗΓΙΩΡΓΗ
Ο μοντερνιστής κριτικός
Νικόλας Κάλας 
εκδ. Αρμός, σελ. 235

Η φιλόσοφος-λογοτέχνις -

-
-

-
-
-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-
-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

Το ενεργό ηφαίστειο Νικόλας Κάλας

Κληρικαλισμός, μυστικότητα και κακοποίηση

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Μόνο στις ΗΠΑ 
κατηγορούνται 4.400 
ιερείς της Καθολικής 
Εκκλησίας 
για παιδεραστία, 
από το 1950 ώς το 2002.

Η εξομολόγηση

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΜΑΝΟ ΚΟΝΤΟΛΕΩΝ



Π Α Ν Ο Ρ Α Μ Α

Κυριακή 5 Μαΐου 2019 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η 7

AP
/ 

M
AR

IA
N

A 
EL

IA
N

O

EP
A/

N
IE

LS
 W

EN
ST

ED
T

 E
PA

/P
ET

ER
 F

O
LE

Y

EP
A/

YO
AN

 V
AL

AT

ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

«Των ικετών η πλημμύρα και ο θόρυβος»

ΠΑΡΙΣΙ
Λέγεται -

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

«Ηταν  
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

 ΜΑΔΡΙΤΗ
Διαμάχη για την «Οδό Σεντ Ονορέ»
Το 1897, -

-

-

-

-
-
-

ΑΜΣΤΕΡΝΤΑΜ
Η τοιχογραφία του αρχηγού
Ο νεαρός

-

-

-
-
-

-

-

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Ο Αλμοδόβαρ εκθέτει
Ο διάσημος -

-

-
-

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ
Τα Τετράδια της Πόλης
Στο Σισμανόγλειο -

-

-

-

ΣΑΝ ΣΕΜΠΑΣΤΙΑΝ
Το πάρκο του Τσιγίδα
Επειτα 

-

-

-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Νικόλαος Μπίρκος. -
-

Ολα ήταν ένα: αναπό-
σπαστα κομμάτια των 
ικετών, του θορύβου,  
μα και της νεκρικής  
σιγής – της ζωής. 
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Λίγοι -
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-
-
-

-
-

-

-

-
-

-
-
-

-

«Οταν -

-
-

-

-
-

-

-
-
-

-

-

Σήμερα η παρουσίαση
-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

Από μικρός

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

Ο τεχνητός εξωραϊσμός
-
-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

Αλλο το κοινό έξω, άλλο στην Ελλάδα
Ο Σωκράτης Σινόπουλος, ο σημαντικότερος και διεθνώς αναγνωρισμένος δεξιοτέχνης της πολίτικης λύρας σήμερα, μιλάει στην «Κ»

Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

Ο Σωκράτης Σινόπουλος 

SE
VI

 T
SO

N
I

Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

Eργα από όλη την Ευρώπη για την Ελληνική Επανάσταση

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ

Μουσική των Ροσίνι, 
Μπετόβεν, Μπερλιόζ 
και Μάντζαρου επέλεξε 
η Φιλαρμόνια 
στην επέτειο του 1821.

Ο Βύρων Φιδετζής

ΣΠ
ΥΡ

ΟΣ
 Κ

ΑΤ
Ω

Π
ΟΔ

Η
Σ

Λύρα πρωτάκουσα 
στα 14 σε μια συναυλία 
του Ρος Ντέιλι και 
ένιωσα μια συγκίνηση 
που δεν μπορώ 
να περιγράψω.

Περάσαμε τη φάση 
της διάσωσης, ότι 
τα πράγματα πρέπει 
να τα κάνουμε όπως 
οι παππούδες μας.
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Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

Οι εποχές 
-
-

-
-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-
-

-

Ασπρα, κίτρινα, κόκκινα, πράσινα, μπλε
Το βινύλιο όχι μόνον παραμένει στη μόδα και οι πωλήσεις του ανεβαίνουν διεθνώς, αλλά απέκτησε και χρώμα

«Αν ένα άλμπουμ 
εκδοθεί σε 400 μαύρα 
βινύλια, θα υπάρχουν 
και 100 χρωματιστά 
για εμπορικούς 
λόγους», επισημαίνει 
ο Γιάννης Αλεξίου.

Για την αντοχή -
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07.30
10.10

11.10

12.10

13.30 

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15

15.15

16.15

17.30 

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20

18.50

19.20 

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.05
21.30

22.45

23.30 EIΔHΣEIΣ
23.35
00.45

01.45 EIΔHΣEIΣ - (Ε)
02.45

07.30

11.00 
11.30
15.30
16.00

16.50

17.50 

18.00

18.30

19.00 

19.40 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.50 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00

20.30

21.05 

22.00

23.50

00.30 EIΔHΣEIΣ - (E)
00.50 

05.30

08.45

09.45

12.45

14.45

15.15

16.45

18.00 ΟΜΕGA NEWS 
18.10

18.40

19.30

20.10 ΟΜΕGA NEWS 
21.00

22.00

00.00

01.00

02.00

03.00 
05.00

06.10
06.40

07.30

08.30

09.20

11.10

12.00

12.20

13.10

14.50 

15.50

17.30

17.55

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10

19.30

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20

00.10 Τίτλοι ειδήσεων
00.20

01.10
02.00
02.50

06.00

06.40

07.00 

07.40 

08.20 

09.00 

11.40 

12.20

14.00

16.20

18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10 

19.40

20.15  Τομές στα γεγονότα
21.15

01.00  Γεγονότα σε τίτλους 
01.10

01.50

03.00

06.00 

07.30 

08.30

10.00 

13.00 

14.45 

16.15

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (νοηματική)
18.00 

19.30
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Το Πραξικόπημα 
ΙΣΤΟΡΙΚΟ ΔΡΑΜΑ (2018)
Σκηνοθεσία: 

Ερμηνείες: 

Στην πολύ -
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Τα γεγονότα

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

Homecoming 
ΝΤΟΚΙΜΑΝΤΕΡ (2019)
Σκηνοθεσία: 
Εμφανίζονται: 

ουλαντ, Σολάνζ
Η αδιαμφισβήτητη 
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-
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-

-
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Η επιρροή
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-

-
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Στη διάρκεια 

Μπιγιονσέ, ένα σύμβολο πίσω από τα φώτα

Ιλαροτραγωδία
με φόντο
την Αγκυρα
Το βραβευμένο φιλμ για την απόπειρα 
στρατιωτικού πραξικοπήματος το 1963

Τρεις 

HOME CINEMA
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KYKΛΟΦΟΡΟΥΝ ΕΠΙΣΗΣ

Οικογενειακοί δεσμοί
Η Γαλλίδα δημιουργός Κλερ Μπερζέ («Party Girl») πα-
ρουσιάζει εδώ ένα πολυβραβευμένο φιλμ, αφιερωμένο
στον οικογενειακό δεσμό και στις προκλήσεις που
αντιμετωπίζει στις μέρες μας. Μετά τον χωρισμό ενός
ζευγαριού, ο πατέρας αναλαμβάνει να φροντίσει τις
δύο έφηβες κόρες του, ενώ ταυτόχρονα διαχειρίζεται
τα δικά του συναισθήματα. Η συνύπαρξη φυσικά,
ειδικά με τη 14χρονη Φρίντα, δεν είναι καθόλου
εύκολη υπόθεση. Το φιλμ παρουσιάζει με ευαισθησία
τις διαφορετικές εκφάνσεις που μπορεί να πάρει η
αγάπη μεταξύ ανθρώπων που ενώνονται με τον στε-
νότερο δεσμό, ενώ ταυτόχρονα ρίχνει ματιές και στο
κεφάλαιο «ενηλικίωση». Από την άλλη, το σενάριό
του δεν κρύβει ιδιαίτερες εκπλήξεις, ακολουθώντας
την κλασική δραμεντί συνταγή μέχρι το φινάλε.

Σκηνοθεσία: Κλερ Μπερζέ
Ερμηνείες: Μπουλί Λανέρ, Ζουστίν Λακρουά

Αγάπη είναι ��½

Χούντα σουρεάλ
Μέσα από μια ιστορία βασισμένη σε γεγονότα της
δεκαετίας του 1960, ο Τούρκος δημιουργός σχολιάζει
σατιρικά τα όσα συμβαίνουν διαχρονικά στην
πολιτική σκηνή της γειτονικής χώρας. Μια βροχερή
βραδιά, τρεις υψηλόβαθμοι αξιωματικοί κατευθύ-
νονται αποφασιστικά προς τον Κρατικό Ραδιοφωνικό
Σταθμό της Κωνσταντινούπολης. Αποστολή τους
είναι να μεταδώσουν την είδηση του πραξικοπήματος,
το οποίο την ίδια ώρα λαμβάνει χώρα στην Αγκυρα.
Αυτό το περιέργο βράδυ, ωστόσο, ελάχιστα θα πάνε
σύμφωνα με το σχέδιο. Με ματιά πότε σοβαρή και
πότε κωμικά σουρεαλιστική, ο Κοσκούν καταφέρνει
να απεικονίσει το χάσμα που πολλές φορές μεσολαβεί
ανάμεσα στην κοινωνία και στην (συνήθως) πανί-
σχυρη στρατιωτική εξουσία στη χώρα του.

Σκηνοθεσία: Μαχμούτ Φαζίλ Κοσκούν
Ερμηνείες: Αλί Σεκινέρ Αλιτσί, Ταρχάν Καραγκιόζ

Το πραξικόπημα ���

Το μυστικό του ποδηλάτη
Ο Πιερ Γκοντό μεταφέρει στο σινεμά μία από τις κο-
μίστικες ιστορίες του Ζαν-Ζακ Σεμπέ («Ο μικρός Νι-
κόλας»), σε μια καλοσχεδιασμένη, από πλευράς αι-
σθητικής, ταινία. Ο Ραούλ είναι πολύ αγαπητός στην
κοινωνία του μικρού χωριού, όπου μένει με την οι-
κογένειά του, ως δεξιοτέχνης μηχανικός ποδηλάτων
αλλά και ως θρυλικός αναβάτης της περιοχής. Ο
μύθος, ωστόσο, ελάχιστη σχέση έχει με την πραγ-
ματικότητα, αφού ο Ραούλ δεν ξέρει καν να κάνει
ποδήλατο δίχως βοηθητικές ρόδες και τώρα το τρομερό
μυστικό του κινδυνεύει να αποκαλυφθεί. Το φιλμ
διατηρεί την αθώα, παραμυθένια αισθητική του
κόμικς, ενώ ταυτόχρονα διαποτίζεται από την περίφημη
αγάπη των Γάλλων για το δίτροχο μέσο. Η τρυφερή
ιστορία του είναι ταιριαστή για όλη την οικογένεια.

Σκηνοθεσία:Πιερ Γκοντό
Ερμηνείες: Μπενουά Πελβούρντ, Σουζάν Κλεμάν

Ο αξιαγάπητος κύριος Τροχίδης ��½

Ημερολόγιο εθνικισμού
Τον βίαιο κόσμο του εθνικισμού αλλά και του φανα-
τισμού γενικότερα αγγίζει το φιλμ που συμμετείχε
και στην Εβδομάδα Κριτικής του προηγούμενου Φε-
στιβάλ Καννών. Ο Στεφάν, ένας νεαρός αστός από
την Κορσική, έχει πια καταφύγει στο Παρίσι για να
γλιτώσει από τους διώκτες του. Πίσω στην πατρίδα
ήταν μέλος μιας ριζοσπαστικής εθνικιστικής οργά-
νωσης, η δράση της οποίας είχε αιματηρή κατάληξη.
Στο φιλμ παρακολουθούμε σε φλας μπακ τα όσα τον
οδήγησαν ώς εδώ. Ο σκηνοθέτης μεταφέρει στην
οθόνη προσωπικές του εμπειρίες αλλά και προβλη-
ματισμούς σχετικά με τη φύση των εθνικιστικών
κινημάτων, καθώς και της ριζοσπαστικοποίησης εν
γένει. Το κάνει όμως με τρόπο αρκετά μπερδεμένο
και κατά τόπους ασαφή, εις βάρος του θεατή.

Σκηνοθεσία:Τιερί ντε Περετί
Ερμηνείες: Ζαν Μικελαντζελί, Ανρί-Νοέλ Ταμπαρί

Ο Κορσικανός ��

Teen Spirit ��½

ΔΡΑΜΑ (2018)
Σκηνοθεσία: Μαξ Μινγκέλα
Ερμηνείες: Ελ Φάνινγκ, Ανιέσκα 
Γκροτσόφσκα, Ζλάτκο Μπούριτς

Περισσότερο γνωστός ως ηθοποιός,
ο Μαξ Μινγκέλα («Η πιο σκοτεινή
ώρα») υπογράφει εδώ το σενάριο
και τη σκηνοθεσία μιας αρκετά τυ-
πικής αλλά πάντως ευχάριστης ιστο-
ρίας ενηλικίωσης. Η Βάιολετ είναι
μια εσωστρεφής αλλά με καλλιτε-
χνικές ανησυχίες έφηβη, με μεγάλη
αγάπη για το τραγούδι. Οταν ένας
μουσικός διαγωνισμός ταλέντων
θα κάνει στάση στη νήσο Γουάιτ
της Βρετανίας, όπου κατοικεί με τη
μητέρα της, εκείνη θα αρπάξει την
ευκαιρία να κυνηγήσει τα όνειρά
της αλλά και να ξεφύγει από τη βα-
ρετή επαρχιακή ζωή. Μπροστά στις
νέες προκλήσεις και στους κινδύ-
νους, θα βρει απροσδόκητο μέντορα
στο πρόσωπο ενός ημιαλκοολικού
πρώην ερμηνευτή της όπερας.

Η Ελ Φάνινγκ υποδύεται με τη
γνωστή νεανική της χάρη τη Βάι-
ολετ, μια κοπέλα που «ανθίζει» σε
δύσκολες συνθήκες, όμως είναι
αποφασισμένη να πετύχει. Ο κό-
σμος του θεάματος, ωστόσο, είναι
γεμάτος παγίδες και το ταλέντο
μπορεί εξίσου εύκολα να αξιοποι-
ηθεί, αλλά και να χαθεί. Ολα αυτά
περνούν μπροστά από την κάμερα
του Μινγκέλα, ο οποίος δημιουργεί
αρκετές καλογυρισμένες σκηνές
από την άλλη, σεναριακά, μάλλον
δεν καταφέρνει να ξεπεράσει το
επιφανειακό feelgood επίπεδο και
να μας πάει βαθύτερα, είτε μέσω
της ψυχογραφίας είτε αναφορικά
με τις (υπαρκτές) κοινωνικές προ-
εκτάσεις της ιστορίας του. Κόρη
μεταναστών, η Βάιολετ είναι πια
μια κανονική Αγγλίδα, η οποία ανυ-
πομονεί να ενταχθεί –και να ξεχω-
ρίσει– στο σύνολο που θεωρεί ως
πατρίδα. Στην ταινία, πάντως, τα
παραπάνω είναι απλώς αφορμή
ώστε η Ελ Φάνινγκ να κάνει επί-
δειξη των πολωνικών της.

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Supa Modo ���½

ΔΡΑΜΑ (2018)
Σκηνοθεσία: Λικάριον Γουανιάνα
Ερμηνείες: Στίσι Γουαβέρου, Μαριάν
Νούνγκο, Νιαβάρα Ντάμπια

Σε μία από τις σπάνιες ευκαιρίες
που έχουμε να δούμε σινεμά από
την Αφρική σε κανονική κυκλοφο-
ρία στη χώρα μας –εκτός φεστι-
βάλ– το φιλμ από την Κένυα απο-
τελεί γλυκιά κινηματογραφική έκ-
πληξη. Πρωταγωνίστριά του είναι
η 9χρονη Τζο, ασθενής σε τελικό
στάδιο, η οποία περνά τους τελευ-
ταίους της μήνες στο χωριό με τη
μητέρα και την αδελφή της. Φύση
εύθυμη, ωστόσο, και με λατρεία
για τους υπερήρωες των κόμικς, η
μικρή θα κατακτήσει τις καρδιές
των συγχωριανών της, οι οποίοι
με τη σειρά τους θα τη βοηθήσουν
να φτάσει κοντά στα όνειρά της.

Η ταινία του Κενυάτη δημιουρ-
γού αποτελεί ταυτόχρονα αυθεν-
τική ματιά στην αφρικανική πραγ-
ματικότητα –και μάλιστα τη σχε-
τικά καλή πλευρά– αλλά και δια-
χρονικά ενθαρρυντική ιστορία γύ-
ρω από τη δύναμη της παιδικής
φαντασίας και της αισιόδοξης αν-
τιμετώπισης της ζωής. Οι σούπερ
ήρωες εδώ μπορεί να μην έχουν
ακριβώς τη γυαλιστερή όψη της
Marvel, όμως είναι ικανοί να κά-
νουν μικρά (ανθρώπινα) θαύματα.
Η χειροποίητη ταινία που η κοι-
νότητα δημιουργεί για χάρη της
Τζο αποτελεί παράδειγμα σύμπνοι-
ας και συνεργασίας μιας ομάδας
ανθρώπων που αντιμετωπίζει προ-
βλήματα, σχεδόν αδιανόητα για
τον δυτικό θεατή.

Και η τεχνική πλευρά της ταινίας
όμως, αν και περιορισμένη από
πλευράς παραγωγής, είναι άρτια,
ενώ το σενάριο, το οποίο υπογρά-
φουν 4 διαφορετικοί συντελεστές
συγκινεί χωρίς να ξεπέφτει στο με-
λόδραμα. Ειδική μνεία πρέπει να
γίνει τέλος στη γεμάτη σπιρτάδα
και αθωότητα ερμηνεία της μικρής
πρωταγωνίστριας, που αποτελεί
κανονική αποκάλυψη. Το «Supa
Modo» (το όνομα σημαίνει στα
σουαχίλι «υπεράνθρωπος») μεταξύ
πολλών άλλων βραβεύσεων, τιμή-
θηκε και ως καλύτερη ταινία του
περασμένου Φεστιβάλ Ολυμπίας
για παιδιά και νέους.

Η μικρή Τζο, με τον πολύχρωμο χειροποίητο μανδύα της, βρίσκεται να πρωταγωνιστεί στους δικούς της... «Εκδικητές», σε κάποιο χωριό της Κένυας.

Περίπου δύο εβδομάδες
πριν από την πρεμιέρα
(14/5) το Φεστιβάλ Καννών
ανακοίνωσε τη σύνθεση της
κριτικής επιτροπής του, υπό
την (ήδη γνωστή) προεδρία
του Μεξικανού Αλεχάντρο
Γκονζάλες Ινιαρίτου. Εκεί μα-
ζί με επτά ακόμη μέλη βρί-
σκεται και ο Γιώργος Λάνθι-
μος, ο οποίος είναι φανερό
πως πια κατέχει εξέχουσα
θέση στο διεθνές κινηματο-
γραφικό στερέωμα. Ανάμε-
σα στα υπόλοιπα ονόματα
της επιτροπής, που μοιράζει
εξίσου τη σύνθεσή της σε
άνδρες και γυναίκες, ξεχωρί-
ζουν αυτά της ανερχόμενης
ηθοποιού Ελ Φάνινγκ και του
δεξιοτέχνη κινηματογραφι-
στή Πάβελ Παβλικόφσκι.

ΕΜΕΙΣ...

Στην Αυστραλία, όπως έγινε
γνωστό, θα πραγματοποιηθεί
μεγάλο μέρος των γυρισμά-
των της πολυαναμενόμενης
επερχόμενης ταινίας του
Μπαζ Λούρμαν για τη ζωή
του Ελβις Πρίσλεϊ. Η κινημα-
τογραφική βιογραφία θα
ασχοληθεί τόσο με την κα-
ριέρα και την επιρροή του
Αμερικανού σταρ σε σύγχρο-
νους και επιγόνους όσο και
με την περίπλοκη σχέση με
τον μάνατζέρ του Τομ Πάρ-
κερ. Τον ρόλο του τελευταίου
θα υποδυθεί ο Τομ Χανκς,
ενώ για εκείνον του πρωτα-
γωνιστή φαίνεται πως ο
Λούρμαν βρίσκεται ακόμα
στο... ψάξιμο. Οπως και να
έχει, μετά και την επιτυχία
του «Bohemian Rhapsody»,
οι μουσικές βιογραφίες είναι
ξανά στη μόδα του σινεμά.

...ΚΑΙ ΟΙ ΑΛΛΟΙ

Δύο κορίτσια κάνουν όνειρα
Γλυκιά κινηματογραφική έκπληξη από την Κένυα και μια ιστορία ενηλικίωσης στη βρετανική επαρχία

Στον δρόμο για τη δόξα: η Βάιολετ (Ελ Φάνινγκ) τα δίνει όλα στην πίστα,
προκειμένου να διακριθεί στον διεθνή μουσικό διαγωνισμό.

x = κακό     � = μέτριο     �� = ενδιαφέρον     ��� = καλό     ���� = πολύ καλό     ����� = εξαιρετικό




